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ΑΡΧΙΕΠΙΣΚΟΠΙΚΕΣ 
Τα «φαβορί» για τον Θρόνο 
Η επιβάρυνση της υγείας του Αρχιεπισκόπου φούντω-
σε τη συζήτηση περί της διαδοχής του. Η νέα εκλογική 
διαδικασία, το λαϊκό έρεισμα του κάθε υποψηφίου και 
οι συσχετισμοί δυνάμεων εντός της Ιεράς Συνόδου. 

ΒΡΕΤΑΝΙΑ 
Οι 44 ημέρες της Λιζ Τρας
Ένα σύντομο πέρασμα μόλις 44 ημερών: Αυτή ήταν η 
προδιαγεγραμμένη πορεία της Λιζ Τρας στην Ντάου-
νινγκ Στριτ. Μη μπορώντας να ανατρέψει το χάος, πέτα-
ξε λευκή πετσέτα, ανακοινώνοντας την παραίτησή της. 
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ΔΡ ΑΥΓΟΥΣΤΙΝΟΣ (ΝΤΙΝΟΣ) ΑΥΓΟΥΣΤΗ: Με τις 
Γυναίκες της Αντίστασης…  ΣΕΛΙΔΑ 19

AΝΤΡΟΣ Γ. ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ: Άνοδος της στάθμης της 
θάλασσας και κλιματική αλλαγή  ΣΕΛΙΔΑ 19 

ΔΡ ΧΡΙΣΤΟΣ ΑΧΙΛΛΕΩΣ ΘΕΟΔΟΥΛΟΥ: Ο κ. Πούτιν 
και ο κ. Ερντογάν  ΣΕΛΙΔΑ 20 

ΔΡ ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΤ. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: Η έκθεση της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής για την ενταξιακή πορεία της 
Τουρκίας  ΣΕΛΙΔΑ 21

ΑΝΔΡΕΑΣ Σ. ΑΓΓΕΛΙΔΗΣ: Η διαθεσιμότητα και το 
δημόσιο συμφέρον  ΣΕΛΙΔΑ 23 

ΣΑΒΒΑΣ
ΙΑΚΩΒΙΔΗΣ 
Αν δεν ανακοπεί ο Βλ. 
Πούτιν στην Ουκρανία, 
Τουρκία, Κίνα, Ιράν, Β. Κορέα 
θα τον μιμηθούν
ΣΕΛΙΔΑ 23

ΝΙΚΟΣ 
ΠΑΠΑΚΛΕΟΒΟΥΛΟΥ
Κύπρος ώρα μηδέν
ΣΕΛΙΔΑ 5

ΤΑΣΟΣ
ΓΙΑΣΕΜΙΔΗΣ 
Η οικονομία χρειάζεται 
σωστό σχεδιασμό 
ΣΕΛΙΔΑ 15

Ο προεκλογικός δεν πάει 
καλά. Αντί της ανάπτυ-
ξης επιχειρημάτων και 
θέσεων, ο πολίτης είναι 

αυτόπτης μάρτυρας κτυπημάτων 
κάτω από τη μέση με ευτελή κίνητρα, 
που ρίχνουν ακόμη περισσότερο 
στον πάτο την πολιτική ζωή. Ερώ-
τημα, λοιπόν: Θα μπουν ή όχι οι 
υποψήφιοι στον πυρήνα μιας σειράς 
ζητημάτων που απασχολούν την 
κοινή γνώμη και αναμένουν λύσεις, 
όπως είναι: 

1. Το Κυπριακό. Ειδικώς, οι 
τρεις κύριοι υποψήφιοι συμφω-
νούν διαφωνώντας στην  επι-
στροφή τους στο Κραν Μοντανά, 
δηλαδή σε μιαν αποτυχημένη 
φόρμουλα αδιεξόδων, που άνοιξε 
την πύλη στην τουρκική αξίωση 
των δύο κρατών. Εκείνο που δεν 
μας λένε, είναι πώς η αποτυχη-
μένη αυτή διαδικασία θα γίνει 
επιτυχημένη. Πώς; Με το μαγικό 
ραβδί του αναξιόπιστου ΟΗΕ ή με 
την υιοθέτηση των προηγούμε-
νων τουρκικών θέσεων, οι οποίες 
θα εμφανιστούν ως δικές μας για 
να πανηγυρίσουμε την ήττα μας; 

2. Η οικονομία. Ποιο είναι, 
τελικά, το μοντέλο ανάπτυξης, που 
θα υιοθετήσει ο νέος Πρόεδρος;  
Ποιους τομείς καλύπτει και πώς 
θα το φέρει εις πέρας; Ποιο είναι 
το στρατηγικό του πλάνο; Πότε 
θα το πουν και πότε θα το αναλύ-
σουν; Πώς θα καταπολεμήσουν 
τον πληθωρισμό; Μόνο με τις 
αλχημείες της ΕΕ, που παίρνει 
αποφάσεις, οι οποίες είναι ανα-
ποτελεσματικές και αρχίζουν να 
εκνευρίζουν ακόμη και τους πιο 
φανατικούς οπαδούς της ευρωπα-
ϊκής ολοκλήρωσης, που αποδει-
κνύεται ουτοπία;    

3. Το μεταναστευτικό. Αυτό και 
αν είναι μάστιγα. Συνιστά ζήτημα 
επιβίωσης. Χωρίς, όμως, να μας 
εξηγήσει κανείς ποια είναι η πρό-
ταση για την αντιμετώπισή του. 
Αόριστες κουβέντες. Υποθέσεις 
και θεωρίες, τις οποίες κατανοούν 
όσοι έχουν φορέσει παρωπίδες. 

4. Το ενεργειακό.  Τι θα γίνει με 
το φυσικό αέριο; Την εκμετάλλευ-
ση του οποίου ακούμε επί μακρόν 
αλλά δεν βλέπουμε. Και δεν μας 
λένε ακόμη πώς θα το πάρουμε 
στην ΕΕ ή αλλού πριν από τη 
λύση. Εκτός αν περιμένουν τη δι-
ευθέτηση του Κυπριακού. Οπότε 
κινδυνεύουν και λύση και φυσικό 
αέριο να μείνουν παγιδευμένα 
στον πάτο της θάλασσας. 

 Ο πολίτης θέλει προτάσεις 
πρακτικής εφαρμογής και όχι αφο-
ρισμούς και  πολωμένο κλίμα, που 
προκαλεί φανατισμό και σκοτώνει 
την ορθολογιστική σκέψη και την 
εποικοδομητική  κριτική. Για  να 
αποφασίσει ελεύθερα επί τη βάσει 
αρχών και θέσεων. Για να αποφύ-
γει την παραπληροφόρηση. Για να 
αναλάβει και αυτός ως κυρίαρχος 
λαός μαζί με τον νέο Πρόεδρο τις 
ευθύνες τους. Τις ευθύνες μας. Και 
λαός και ηγεσία…    

Ανάληψη 
ευθυνών...

ΘΕΣΗ

ΣΤΗ ΒΟΥΛΗ 
Κενά και 

παραλείψεις 
στο νομοσχέδιο 

για τη γονική άδεια
ΣΕΛΙΔΑ 14 

ΚΑΚΟΚΑΙΡΙΑ 
Οι ζημιές ανέδειξαν 

τα προβλήματα 
των παλαιών 

αντιπλημμυρικών 
ΣΕΛΙΔΑ 11

ΠΡΟΕΔΡΙΚΕΣ 
Με λίστα τεσσάρων 

αποφασίζουν 
σήμερα 

οι Οικολόγοι 
ΣΕΛΙΔΑ 6

ΕΦΕΔΡΕΙΑ 
Τεστάρει 

αντανακλαστικά 
η Εθνική Φρουρά 
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ΕΚΠΟΙΗΣΕΙΣ 
Νέο «πάγωμα» 

προκρίνει 
η Βουλή
ΣΕΛΙΔΑ 16

ΣΤΑ ΣΧΟΛΕΙΑ
Καθημερινό

φαινόμενο τα
περιστατικά βίας
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ΣΕ 7 ΧΡΟΝΙΑ 
3.781 άτομα 

με ψυχική 
αναπηρία 
ΣΕΛΙΔΑ 10

ΟΡΟΘΕΤΙΚΟΙ 
Αυξάνονται 

τα περιστατικά 
κι η προκατάληψη

ΣΕΛΙΔΑ 2Η Τουρκία υποσκάπτει την ΕΕ 
και ενεργεί ως Πέμπτη Φά-
λαγγα εντός του ΝΑΤΟ, ενώ, 
ταυτοχρόνως, η Ευρωπαϊκή 

Επιτροπή διαβλέπει τον κίνδυνο σκαν-
δάλου με την παραχώρηση τουρκικών 
διαβατηρίων σε Ρώσους ολιγάρχες και 
τη διενέργεια ξεπλύματος βρόμικου 
χρήματος, που συνδέονται ακόμη και 
με την τρομοκρατία, καθώς και με άλλες 
παράνομες δραστηριότητες διαφθοράς 
και εγκληματικών δράσεων. Γίνεται, δε, 
σαφές απ’ ό,τι αναφέρει η Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή στην τελευταία έκθεση αξιολό-

γησής της για την Τουρκία, ότι η Άγκυρα 
χρησιμοποιεί την τελωνειακή ένωση με 
την ΕΕ για να παρακάμπτει τις κυρώσεις 
που έχουν επιβληθεί από τη Δύση σε 
βάρος της Μόσχας. 

Σύμφωνα με όσα ο αρμόδιος 
Επίτροπος για θέματα Διεύρυνσης, 
Oliver Varhelyi, δήλωσε τις προάλλες 
ενώπιον του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλί-
ου: «Η Άγκυρα αποφάσισε επίσης να 
αυξήσει τις εμπορικές και οικονομικές 
σχέσεις με τη Ρωσία και υπέγραψε ένα 
μνημόνιο κατανόησης». Όπως πρό-
σθεσε ο Επίτροπος: «Η συνεχιζόμενη 

πολιτική της Τουρκίας να μην ευθυ-
γραμμίζεται με τα περιοριστικά μέτρα 
κατά της Ρωσίας προκαλεί ανησυχία 
λόγω της ελεύθερης κυκλοφορίας 
προϊόντων, συμπεριλαμβανομένων 
αγαθών διπλής χρήσης, εντός της 
Τελωνειακής Ένωσης ΕΕ-Τουρκίας». 
Έχουμε, δηλαδή, σαφή παραβίαση του 
τρόπου λειτουργίας της κοινής αγοράς, 
που προστίθεται στην παρανομία την 
οποία η Άγκυρα διενεργεί σε βάρος 
της Κυπριακής Δημοκρατίας, εφόσον 
επιβάλλει εμπάργκο στην εισαγωγή 
κυπριακών προϊόντων δημιουργώντας 

συνθήκες αθέμιτου ανταγωνισμού. Αρ-
μόδια για να επιτηρεί και να εισηγείται 
ποινές είναι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, 
για κράτη, ακόμη και ιδιώτες των οποί-
ων πλήττονται τα συμφέροντα. 

Ερώτημα διπλό: Πώς η Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή κλείνει τα μάτια μπροστά σε 
παρανομίες και παρατυπίες στις οποίες 
αναφέρεται ο αρμόδιος επί του θέματος 
της Διεύρυνσης Επίτροπος και γιατί ώς 
τώρα δεν έχει ενεργήσει η κυπριακή 
Κυβέρνηση προς την Επιτροπή, ζητώ-
ντας τη διερεύνηση του ζητήματος; 

ΣΕΛΙΔΑ 4

Άκρως ενθαρρυντικά είναι 
τα αποτελέσματα από τις 
προσπάθειες των αρμοδίων 
για τον τουρισμό φορέων να 

προσελκύσουν περισσότερες αγορές 
και να φέρουν τουρίστες από χώρες 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Πρωταρ-
χικό ρόλο σε αυτήν την προσπάθεια 
διαδραματίζει το ίδιο το Υφυπουργείο 

Τουρισμού, με τις συνεχείς επαφές τού 
Σάββα Περδίου και των συνεργατών 
του στο εξωτερικό. Σε συνέντευξη που 
παραχώρησε στη «Σ», ο κ. Περδίος 
ανέφερε ότι αναμένει πως τα επόμενα 
χρόνια οι αφίξεις από τις χώρες της ΕΕ 
θα ξεπεράσουν το 50% του συνόλου 
τη στιγμή που πριν από την πανδημία 
αυτές αποτελούσαν μόνο το 25%. Ειδι-

κότερα ο Υφυπουργός έκανε λόγο για 
ρεκόρ όλων των εποχών όσον αφορά 
τις αφίξεις από Ουγγαρία και Αυστρία, 
και για αύξηση της τάξης του 130% στις 
αφίξεις από την Πολωνία σε σχέση με 
το 2019. Μεταξύ άλλων μιλά για τις 
εκτιμήσεις για το 2023, τα κατεχόμενα 
και τα προβλήματα των Βρετανών. 

ΣΕΛΙΔΑ 13

Περδίος: Από χώρες της ΕΕ το 50% των αφίξεων τα επόμενα χρόνια

Η ΤΟΥΡΚΙΑ ΥΠΟΣΚΑΠΤΕΙ ΤΗΝ ΕΕ ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙ ΩΣ ΠΕΜΠΤΗ ΦΑΛΑΓΓΑ ΕΝΤΟΣ ΤΟΥ ΝΑΤΟ

Σκάνδαλο τουρκικών διαβατηρίων 
με Ρώσους ολιγάρχες

«ΚΑΝΕΝΑΣ ΑΠΌ ΤΌΥΣ 
ΣΥΝΕΡΓΑΤΕΣ ΜΑΣ 

ΣΤΌ ΕΞΩΤΕΡΙΚΌ ΔΕΝ 
ΕΚΦΡΑΖΕΙ ΤΌ ΠΑΡΑΜΙΚΡΌ 

ΕΝΔΙΑΦΕΡΌΝ ΓΙΑ ΝΑ 
ΣΥΝΕΡΓΑΣΤΕΙ ΜΕ ΤΑ 

ΚΑΤΕΧΌΜΕΝΑ»

Η ΤΟΥΡΚΙΑ ΣΠΑΕΙ ΤΟ 
ΕΜΠΑΡΓΚΟ ΚΑΤΑ ΤΗΣ 

ΜΟΣΧΑΣ ΜΕΣΩ ΤΕΛΩΝΕΙΑΚΗΣ 
ΕΝΩΣΗΣ

ΠΩΣ Η ΕΠΙΤΡΟΠΗ
ΚΛΕΙΝΕΙ ΤΑ ΜΑΤΙΑ

ΚΑΙ ΓΙΑΤΙ Η ΛΕΥΚΩΣΙΑ 
ΔΕΙΧΝΕΙ ΑΝΟΧΗ 

ΠΩΣ Η ΤΟΥΡΚΙΑ
ΠΛΗΤΤΕΙ ΤΑ

ΣΥΜΦΕΡΟΝΤΑ
ΤΗΣ ΔΥΣΗΣ 

ΠΩΣ ΚΑΙ ΠΟΥ 
ΜΕΤΑΚΟΜΙΖΟΥΝ

ΟΙ ΡΩΣΟΙ
ΟΛΙΓΑΡΧΕΣ

ΟΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΕΣ ΣΧΕΣΕΙΣ 
ΜΟΣΧΑΣ - ΑΓΚΥΡΑΣ

ΚΑΙ Η ΠΟΛΙΤΙΚΗ 
ΕΞΙΣΟΡΡΟΠΗΣΗΣ
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ΑΝΘΡΏΠΏΝ ΠΟΥ ΖΟΥΝ ΜΈ 
HIV/AIDS (Κ.Υ.Φ.Α.) ΚΑΤΑΓ-
ΓΈΛΛΈΙ ΠΏΣ ΏΣ ΚΡΑΤΟΣ ΚΑΙ 
ΏΣ ΚΟΙΝΏΝΙΑ ΈΙΜΑΣΤΈ 40 
ΧΡΟΝΙΑ ΠΙΣΏ ΟΣΟΝ ΑΦΟΡΑ 
ΤΉΝ ΑΝΤΙΜΈΤΏΠΙΣΉ ΤΟΥ HIV/
AIDS ΣΤΉΝ ΚΥΠΡΟ 
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HIV/AIDS: Αύξηση στα περιστατικά 
και στην προκατάληψη

Α
ύξηση παρατηρείται 
φέτος στα περιστατικά 
HIV/AIDS στη χώρα 
μας. Δυστυχώς, όμως, 
πέραν των ασθενών, 
ανοδική πορεία κατα-
γράφει και η προκατά-

ληψη απέναντι σ’ αυτά τα άτομα. Η νομική 
σύμβουλος του ΚΥΦΑ και υπεύθυνη 
του Check Point, Χρύση Μιχαηλίδου, 
μίλησε στη «Σ» για τα προβλήματα που 
αντιμετωπίζουν εν έτει 2022 οι οροθετικοί 
στη χώρα μας, όσον αφορά την παροχή 
ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης και 
την αντιμετώπισή τους από το κράτος 
και την κοινωνία γενικότερα. Όπως 
ανέφερε η ίδια, «στην Κύπρο είμαστε 
40 χρόνια πίσω» σε αυτά τα ζητήματα. 
Η κ. Μιχαηλίδου -μεταξύ άλλων- κάνει 
λόγο για προκατειλημμένους γιατρούς, 
που αρνούνται να περιθάλψουν φορείς 
του AIDS, για περικοπές βοηθημάτων 
από το κράτος, για ελλείψεις καινοτόμων 

Τ ο Κέντρο Αριστείας CERIDES 
του Ευρωπαϊκού Πανεπι-
στημίου Κύπρου υλοποίησε 
με πλήρη επιτυχία Μεγάλης 

Κλίμακας Άσκηση Αντιμετώπισης Σει-
σμών στο Μαυροβούνιο, στο πλαίσιο 
του Ευρωπαϊκού Έργου BALANCE. Το 
Έργο χρηματοδοτείται από τη Γενική 
Διεύθυνση Ευρωπαϊκής Πολιτικής 
Προστασίας και Επιχειρήσεων Αν-
θρωπιστικής Βοήθειας - (DGECHO). 

Στην Άσκηση συμμετείχαν περισ-
σότερα από 600 στελέχη υπηρεσιών 
Πολιτικής Προστασίας (διασώστες, 
σχεδιαστές επιχειρησιακών δράσεων, 
υπεύθυνοι λήψης αποφάσεων) από 
9 διαφορετικές ευρωπαϊκές χώρες. 
Αξίζει να σημειωθεί η ιδιαίτερα επι-
τυχημένη συμμετοχή μεγάλου κλιμα-
κίου της Πολιτικής Άμυνας Κύπρου, 
το οποίο δραστηριοποιήθηκε τόσο σε 
επεισόδια Έρευνας και Διάσωσης, όσο 
και σε διαδικασίες αξιολόγησης των 
δραστηριοτήτων της Άσκησης.

Το σενάριο της Άσκησης αφορού-
σε την εκδήλωση σεισμού μεγάλου 
μεγέθους στον κόλπο τουKotor στο 
Μαυροβούνιο, ο οποίος  δεν ήταν 
δυνατό να αντιμετωπιστεί από τις 
τοπικές και εθνικές δυνάμεις Πολι-
τικής Προστασίας του Μαυροβουνίου. 
Για τον λόγο αυτό ενεργοποιήθηκε ο 
Ευρωπαϊκός Μηχανισμός Πολιτικής 

Προστασίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
μέσω του οποίου μεγάλος αριθμός 
ευρωπαϊκών χωρών διέθεσαν ομάδες 
άμεσης αντίδρασης για την ενίσχυση 
των ενεργειών Έρευνας και Διάσω-
σης (USAR)στην πληγείσα περιοχή, 
η οποία αποτέλεσε και το πεδίο της 
Άσκησης. 

Ο κύριος στόχος της Μεγάλης 
Κλίμακας Άσκησης και του Έργου 
BALANCEγενικότερα είναι η βελ-
τίωση της αποτελεσματικότητας των 
υπηρεσιών Πολιτικής Προστασίας του 
Μαυροβουνίου για την αντιμετώπι-
ση μεγάλων φυσικών καταστροφών, 
εντός του πλαισίου ενεργοποίησης του 
Μηχανισμού Πολιτικής Προστασίας 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, καθώς και η 
βελτίωση της επιχειρησιακής ικανότη-
τας όλων των φορέων που συμμετείχαν 
και των χωρών που εκπροσωπούν 
στην αντιμετώπιση των επιχειρησιακών 
προκλήσεων που θέτει η εκδήλωση 
ενός μεγάλου σεισμού. 

Με την επιτυχή ολοκλήρωση 
της Άσκησης, το Κέντρο Αριστείας 
CERIDES έγινε ο πρώτος Κυπριακός 
Φορέας, ο οποίος ως Συντονιστής Έρ-
γου υλοποίησε Μεγάλης Κλίμακας 
Άσκηση χρηματοδοτούμενη από 
τη Γενική Διεύθυνση Ευρωπαϊκής 
Πολιτικής Προστασίας και Επιχει-
ρήσεων Ανθρωπιστικής Βοήθειας. 
Στο πλαίσιο της Άσκησης το Κέντρο 
Αριστείας CERIDES σχεδίασε και 
υλοποίησε για πρώτη φορά σε ευ-
ρωπαϊκό επίπεδο ένα ολοκληρωμένο 
σύστημα Επιστημονικής Αξιολόγησης 
των αποτελεσμάτων της Άσκησης. Το 
σύστημα αυτό είναι βασισμένο σε δι-

εθνή επιστημονικά πρότυπα,  καθώς 
και στο Πρόγραμμα Ασκήσεων και 
Αξιολόγησης της Αμερικανικής Υπη-
ρεσίας Εθνικής Ασφάλειας και ήδη 
συμβάλλει στη μελλοντική υιοθέτηση 
ενός κοινού -σε επίπεδο Ευρωπαϊκού 
Μηχανισμού Πολιτικής Προστασίας- 
προτύπου αξιολόγησης των ασκήσεων 
μεγάλης κλίμακας.

Την Αποστολή του Κέντρου Αρι-
στείας CERIDES, η οποία συμμετείχε 
στην υλοποίηση της Άσκησης,  απο-
τελούσαν οι: κ. Βαγγέλης Κατσαρός 
(Συντονιστής Έργου, Συνεπικεφαλής 
του Κέντρου Ελέγχου της Άσκησης),  Δρ 
Χρήστος Δημόπουλος (Επιστημονικός 
Υπεύθυνος, Επικεφαλής της Ομάδας 
Αξιολόγησης Έργου), κ. Πιεραντώνιος 
Παπάζογλου (Αξιολογητής Δραστη-
ριοτήτων Έρευνας και Διάσωσης), Δρ  
Περικλής Λενκ Τσιενκ (Αξιολογητής 
Δραστηριοτήτων Έρευνας και Διά-
σωσης), Δρ Γεωργία Σολομωνίδου 
(Λειτουργός Δραστηριοτήτων Διάχυ-
σης των αποτελεσμάτων της άσκησης) 
και κ. Χριστιάνα Ιωάννου (Λειτουργός 
Δραστηριοτήτων Διάχυσης των απο-
τελεσμάτων της άσκησης). 

Οι δραστηριότητες του Κέντρου 
Αριστείας CERIDES στον τομέα της 
Πολιτικής Προστασίας θα συνεχισθούν 
με την υλοποίηση Μεγάλης Κλίμακας 
Ασκήσεων Αντιμετώπισης Σεισμού 
εντός του 2023 στις περιοχές της Μέ-
σης Ανατολής (Ιορδανία / Ισραήλ / 
Παλαιστίνη) και της Αρμενίας (Εριβάν).   

Περισσότερες πληροφορίες για το 
Κέντρο Αριστείας CERIDES μπορείτε 
να βρείτε στην ακόλουθη ιστοσελίδα: 
https://cerides.euc.ac.cy/. 

ΕΙΔΗΣΕΙΣ 2

Κωνσταντίνος Β’

Ο Κωνσταντίνος Β’ γεννήθηκε 
στην Αθήνα στα Ανάκτο-
ρα του Παλαιού Ψυχικού 
στις 2 Ιουνίου 1940. Ήταν 

βασιλιάς των Ελλήνων από το 1964 
έως το 1973, οπότε με δημοψήφισμα 
καταργήθηκε η μοναρχία και κηρύ-
χθηκε έκπτωτη η δυναστεία από τη 
Χούντα των Συνταγματαρχών. Με το 
Δημοψήφισμα του 1974 εξέπεσε ορι-
στικά του αξιώματός του στην Ελλάδα, 
καθώς οι πολίτες επέλεξαν με ποσοστό 
69,2% την Αβασίλευτη Δημοκρατία ως 
μορφή του πολιτεύματος. Από το 1967 
ζούσε αυτοεξόριστος στην Ιταλία και το 
Ηνωμένο Βασίλειο, ενώ τα τελευταία 
χρόνια αποφάσισε να εγκατασταθεί 
μόνιμα στην Ελλάδα. Ως βασιλιάς δι-
αδραμάτισε σημαντικό ρόλο στα πολιτικά 
γεγονότα που οδήγησαν στην επιβολή 
της δικτατορίας με σημαντικότερη την 
εμπλοκή του στα γεγονότα της Αποστα-
σίας, όταν συγκρούστηκε με τον Πρω-
θυπουργό Γεώργιο Παπανδρέου, με 
αποτέλεσμα την παραίτηση του ιδίου.

Στράφηκε κατά του ελληνικού Δη-
μοσίου απαιτώντας 161,1 εκατομμύρια 
ευρώ και, τελικά, μετά από δικαστικές 
διαμάχες, κατάφερε να αποζημιωθεί με 
13,7 εκατομμύρια ευρώ. Στον δημόσιο 
λόγο μετά την κατάργηση της βασιλείας 
αναφέρεται συνήθως ως τέως Βασιλιάς 
Κωνσταντίνος ή Κωνσταντίνος Γκλύξ-
μπουργκ. Το 1947, μετά τον αιφνίδιο 
θάνατο του Γεωργίου Β’, ο πατέρας του 
ανέβηκε στον θρόνο και ο Κωνστα-
ντίνος ορίστηκε διάδοχος. Το 1960, 
στους Ολυμπιακούς Αγώνες της Ρώμης 
συμμετείχε στην ομάδα ιστιοπλοΐας της 
Ελλάδας, η οποία κέρδισε το χρυσό 
μετάλλιο στην κατηγορία Ντράγκον. 
Συμμετείχε ως πηδαλιούχος του σκά-
φους «Νηρεύς». Η ομάδα απέσπασε 
το πρώτο χρυσό ολυμπιακό μετάλλιο 
της Ελλάδας από το 1912. 

Μετά την κατάργηση της Βασιλευ-
όμενης Δημοκρατίας το 1974, επανει-
λημμένα έχει δηλώσει ότι αναγνωρίζει 
τη δημοκρατία, τους νόμους και το Σύ-
νταγμα της Ελλάδας, αλλά συνεχίζει 
να χρησιμοποιεί τον τίτλο «βασιλιάς 
Κωνσταντίνος,» αν και δεν χρησιμοποιεί 
πλέον το «Κωνσταντίνος, Βασιλεύς των 
Ελλήνων».

Ο Κωνσταντίνος διαθέτει διπλω-
ματικό διαβατήριο της Δανίας ως 
«Constantine de Grecia» ενώ οι 
σύγχρονες συνθήκες διακίνησης εντός 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης αλλά και η 
εξέλιξη των πολιτικών ηθών στην Ελ-
λάδα έχουν καταστήσει ξεπερασμένο 
το ζήτημα του διαβατηρίου για ταξίδια 
προς την Ελλάδα. Το 2003 ταξίδευσε 
στην Ελλάδα με αυτό το όνομα.

Σύμφωνα με δημοσκόπηση που 
πραγματοποιήθηκε από την Κάπα 
Research ΑΕ για λογαριασμό της 
εφημερίδας «Το Βήμα» και δημοσι-
εύθηκε στις 22 Απριλίου 2007, στο 
οποίο η συλλογή στοιχείων έγινε μέσω 
τηλεφωνικών συνεντεύξεων και μέσω 
Διαδικτύου, το 11,6% δήλωσαν υπέρ 
της Βασιλευόμενης Δημοκρατίας.

Ο Κωνσταντίνος είναι επίτιμος 
πρόεδρος της Διεθνούς Ιστιοπλοϊκής 
Ομοσπονδίας μαζί με τον βασιλιά της 
Νορβηγίας, Χάραλντ Ε’. Από το 2003 
περνά περισσότερο χρόνο στην Ελλάδα, 
στο Πόρτο Χέλι, όπου έχει αγοράσει 
από το 2014 κατοικία. Από το 2006 
περνάει τον περισσότερο χρόνο του τα 
καλοκαίρια στο παραδοσιακό σκάφος 
Αφρόεσσα, δικής του ιδιοκτησίας, μαζί 
με τα εγγόνια του. Το 2015 εκδόθηκε 
από την εφημερίδα «Το Βήμα» η τρίτομη 
αυτοβιογραφία του με τίτλο «Βασιλεύς 
Κωνσταντίνος. Χωρίς Τίτλο». 

Για περισσότερες πληροφορίες 
αποταθείτε στο www.artaeri.com.
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φαρμάκων και για στιγματισμό των ορο-
θετικών ασθενών με την παραπομπή 
τους στην Γρηγόρειο Κλινική. 

«Είμαστε 40 χρόνια πίσω» 
Σύμφωνα με την κ. Μιχαηλίδου, πα-

ρόλο που έχουν περάσει 40 χρόνια από 
τα πρώτα περιστατικά μόλυνσης στον 
κόσμο, εντούτοις η προκατάληψη καλά 
κρατεί και ιδιαίτερα σε κλειστές κοινότητες 
όπως είναι η Κύπρος. Όπως τονίζει, κάθε 
άνθρωπος που προσβάλλεται άμεσα από 
τον ιό θα πρέπει να παραμένει ισότιμο 
μέλος της κοινωνίας με δικαίωμα σε ίσες 
ευκαιρίες όσον αφορά την υγεία, την ερ-
γασία, τη  στέγαση, την εκπαίδευση και τις 
κοινωνικές υπηρεσίες. Κάτι που, όμως, 
στη χώρα μας δεν φαίνεται να συμβαίνει, 
αφού -όπως καταγγέλλει- «όσον αφορά 
την αντιμετώπιση ενός οροθετικού είμαστε 
40 χρόνια πίσω». 

Στα θέματα φαρμακευτικής περίθαλ-
ψης, όπως είπε, ναι μεν το κράτος παρέχει 
τη φαρμακευτική αγωγή δωρεάν στους 
οροθετικούς, αλλά έχει εδώ και τέσσερα 
χρόνια να προστεθούν στο συνταγολόγιο 
καινούργια φάρμακα. Σε επιστολή που 
απέστειλε το ΚΥΦΑ φέτος στον ΟΑΥ με 
αίτημα την εισαγωγή νέων καινοτόμων 
φαρμάκων, έλαβε απάντηση ότι «θα το 
συζητήσουν». 

Ασθενείς ζουν
στο όριο της φτώχιας

Όσον αφορά τις κοινωνικές παροχές, 
έφερε παράδειγμα την Ελλάδα,  όπου 
παρέχεται στους οροθετικούς από το 
1988 μηνιαίο επίδομα ύψους 690 ευρώ, 
ενώ στην Κύπρο χρειάστηκαν 16 χρόνια 
από την ημέρα που τέθηκε αίτημα στη 
Βουλή (το 2003) για να δοθεί τελικά το 

2018. «Εδώ και ένα χρόνο ζητούσαμε το 
επίδομα να αυξηθεί από τα 300 ευρώ 
στα 500 και η απάντηση που λαμβά-
ναμε ήταν ότι ψάχνουν τα κονδύλια. Το 
αποκορύφωμα ήταν όταν αποφάσισαν 
να δώσουν 50 ευρώ αύξηση. Αυτό είναι 
απαξίωση. Κοροϊδία», δήλωσε.  

«Έχουμε περιπτώσεις που άνθρωποι 
βρέθηκαν στον δρόμο από το σπίτι που 
νοίκιαζαν όταν διέρρευσε ότι είναι οροθε-
τικοί. Άλλη περίπτωση γυναίκας που δεν 
μπορεί να εργαστεί, παίρνει 480 ευρώ και 
300 το βοήθημα (δηλαδή 780) και έχει 
να πληρώσει 450 ευρώ ενοίκιο, ρεύμα, 
νερό, κοινόχρηστα και της μένουν 30 ευρώ 
να περάσει μέχρι το τέλος του μηνός και 
πρέπει επίσης να αγοράσει φάρμακα που 
δεν είναι στο ΓεΣΥ λόγω καρκίνου και 
άλλων ιατρικών προβλημάτων που έχει». 
Την ίδια ώρα, η κ. Μιχαηλίδου υπέδειξε 
πως υπάρχουν και περιπτώσεις που τους 
περικόπτονται άλλα βοηθήματα επειδή 
παίρνουν τα 300 ευρώ του βοηθήματος 
συμμόρφωσης της φαρμακευτικής αγω-
γής, το οποίο παρέχεται χωρίς οικονομικά 
κριτήρια και κανονικά θα έπρεπε να μην 
επηρεάζει άλλα βοηθήματα. Ως παράδειγμα 
έφερε οροθετική μητέρα στη Λάρνακα, 
της οποίας «της απέκοψαν το ΕΕΕ γιατί 
παίρνει τα 300 ευρώ και βοήθημα τέκνου. 
Πώς μπορεί να ζήσει με 600 ευρώ; Δεν 
έπρεπε να συνυπολογίζουν τα 300», είπε 
και πρόσθεσε πως αυτή η περίπτωση δεν 
είναι η μοναδική. Υπάρχουν και τόσες 
άλλες περιπτώσεις οροθετικών στη χώρα 
μας που πραγματικά ζουν στο όριο της 
φτώχιας. 

Αύξηση περιστατικών
λόγω έλλειψης διαφώτισης 

Αναφερόμενη στους αριθμούς των 

νέων περιστατικών, είπε πως φέτος 
είχαμε 200 νέα περιστατικά μέχρι το 
τέλος του Αυγούστου, ενώ πέρσι είχαμε 
130 στο σύνολο του έτους. Τόνισε πως 
η διαφώτιση της κοινωνίας πρέπει να 
γίνεται σε τακτά χρονικά διαστήματα και 
δεν μπορούν να την παρέχουν μόνο οι 
ΜΚΟ, που κι αυτές χρειάζονται κονδύ-
λια. «Δεν μπορούμε να ζητιανεύουμε 
από ιδιώτες για να κάνουμε τη δουλειά 
του κράτους», είπε. «Το κονδύλι για τη 
διαφώτιση πρέπει να αυξηθεί. Είναι απα-
ράδεκτο σήμερα το ποσό γι’ αυτόν τον 
σκοπό να αγγίζει μόλις τις 90.000 ευρώ 
τον χρόνο», πρόσθεσε. Οι κυβερνήσεις, 
σημείωσε, οφείλουν να διασφαλίζουν 
επαρκείς οικονομικούς πόρους για 
την υλοποίηση προγραμμάτων που 
σχετίζονται με το AIDS. «Πώς αλλιώς 
θα βάλουμε φρένο στην αύξηση των 
περιστατικών;», διερωτήθηκε. 

«Γιατροί αρνούνται 
να εξετάσουν ασθενείς» 

Η κ. Μιχαηλίδου, μιλώντας στη «Σ», 
έκανε λόγο για απαράδεκτα περιστατικά 
με προκατειλημμένους ιατρούς που αρ-
νήθηκαν να περιθάλψουν ασθενείς με 
AIDS, τονίζοντας ότι οι γιατροί πρέπει να 
αντιμετωπίζουν τον οποιονδήποτε ασθενή 
χωρίς καμιά διάκριση. Περαιτέρω, όσον 
αφορά τη Γρηγόρειο Κλινική, ανέφερε 
πως «όταν μπαίνεις μέσα, νομίζεις πως 
σταμάτησε ο χρόνος στο 1990. Βλέπεις 
εικόνες πλήρους εγκατάλειψης. Ένας μόνο 
γιατρός, που βρίσκεται εκεί,  δεν μπορεί ν’ 
αντεπεξέλθει υπό αυτές τις συνθήκες και 
με την παράλληλη αύξηση των περιστα-
τικών». Την ίδια ώρα, πρόσθεσε, υπάρ-
χουν οροθετικοί που, όταν διαγνωστούν, 
δεν θέλουν να πηγαίνουν στη Γρηγόρειο 

Ή Κύπρος συμμετείχε
σε μεγάλης κλίμακας άσκηση 
αντιμετώπισης σεισμών
στο Μαυροβούνιο
ΣΤΉΝ ΑΣΚΉΣΉ ΣΥΜΜΈΤΈΙΧΑΝ 
ΠΈΡΙΣΣΟΤΈΡΑ ΑΠΟ 600 ΣΤΈ-
ΛΈΧΉ ΥΠΉΡΈΣΙΏΝ ΠΟΛΙΤΙΚΉΣ 
ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ ΑΠΟ 9 ΈΥΡΏΠΑ-
ΪΚΈΣ ΧΏΡΈΣ

γιατί στιγματίζονται. «Από τη στιγμή που 
δεν μπορούν να νοσηλευτούν σε καμία 
δομή και σε κανένα άλλο νοσοκομείο 
στην Κύπρο, τους στιγματίζουμε», είπε. 
«Οι οροθετικοί και οι οικογένειές τους 
δεν πρέπει να υφίστανται διακρίσεις και 
στιγματισμό στην εργασία, στην εκπαί-
δευση, στην ιατρική περίθαλψη, στην 
τήρηση του απορρήτου και γενικά σε 
όλα τα ανθρώπινα δικαιώματά τους. Η 
πολιτεία έχει υποχρέωση να προστα-
τεύει του οροθετικούς και ασθενείς από 
κάθε κοινωνική διάκριση και εχθρική 
αντίδραση εναντίον τους», τόνισε.

* Το Κ.Υ.Φ.Α (Κέντρο Υποστήριξης 
Ανθρώπων Που Ζουν Με HIV/AIDS) 
ιδρύθηκε την 1η Δεκεμβρίου του 2000 
και είναι ένα αναγνωρισμένο μη κερδο-

σκοπικό Σωματείο, που έχει σκοπό τη 
συμπαράσταση και την υποστήριξη προς 
τους φορείς του AIDS και τις οικογένειές 
τους. Επίσης στοχεύει στην καταπολέμηση 
της προκατάληψης, της ευαισθητοποίησης 
του κοινωνικού συνόλου στον πόνο των 
συνανθρώπων μας και αποβλέπει στην 
πρόληψη της εξάπλωσης του ιού του AIDS. 
Το Κ.Υ.Φ.Α παρέχει δωρεάν ψυχοκοινω-
νική υποστήριξη από άρτια καταρτισμένο 
επιστημονικό προσωπικό, δωρεάν νομική 
υποστήριξη, κέντρο ημέρας, δωρεάν εξέταση 
για HIV, Ηπατίτιδα Β-C και Σύφιλη μέσω 
του προγράμματος του Check Point, 24ωρη 
δωρεάν τηλεφωνική γραμμή 1464 με στόχο 
την ενημέρωση του γενικού πληθυσμού 
σε ό,τι αφορά τη λοίμωξη HIV αλλά και 
το AIDS, προγράμματα ενημέρωσης του 
πληθυσμού και άλλα. 
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Τα «φαβορί» για τον 
Αρχιεπισκοπικό Θρόνο

Η εκλογή νέου Αρχιεπι-
σκόπου της Εκκλησίας 
της Κύπρου (ΕΚ) θα γί-
νει για πρώτη φορά με τη 

νέα διαδικασία που προνοείται στον 
Καταστατικό Χάρτη της ΕΚ, ο οποίος 
εκδόθηκε το 2010. Η εκλογική αυτή 
διαδικασία έχει δύο στάδια: α) της 
καθολικής ψηφοφορίας για εκλογή 
«τριπρόσωπου», β) ψηφοφορία από τα 

μέλη της Ιεράς Συνόδου για εκλογή 
Αρχιεπισκόπου ενός εκ των συμμε-
τεχόντων στο «τριπρόσωπο». 

Ποιοι έχουν δικαίωμα να 
διεκδικήσουν τον Αρχιεπι-
σκοπικό θρόνο

Δικαίωμα για να διεκδικήσουν τον 
Αρχιεπισκοπικό θρόνο έχουν όλοι οι 
Αρχιερείς της Εκκλησίας της Κύπρου, 
άγαμοι κληρικοί (πρεσβύτεροι και διάκο-
νοι), που α) κατέχουν πτυχίο Ορθόδοξης 
Θεολογικής Σχολής, β) είναι τουλάχιστον 
10 χρόνια κληρικοί ή μοναχοί και γ) 
είναι άνω των 35 χρονών. 

Τα στάδια της εκλογής
Βάσει των προνοιών του νέου Κα-

ταστατικού Χάρτη, η εκλογή Αρχιεπι-
σκόπου θα γίνει όπως προαναφέρεται, 

σε δύο στάδια. 
1ο Στάδιο: Καθολική ψηφοφο-

ρία για εκλογή των τριών υποψη-
φίων που πλειοψηφούν

Όλοι οι Ορθόδοξοι Χριστιανοί 
από 18 ετών και άνω, που διαμένουν 
μόνιμα τουλάχιστον ένα χρόνο στην 
Κύπρο και είναι εγγεγραμμένοι στον 
εκλογικό κατάλογο ψηφοφόρων (που 
εγκρίνει η Ιερά Σύνοδος), δικαιούνται 
να ψηφίσουν. 

Η ψηφοφορία θα γίνει στο εκλο-
γικό κέντρο της ενορίας τους. Εκεί 
οι ψηφοφόροι θα λάβουν ένα λευ-
κό χαρτί που θα φέρει τη σφραγίδα 
της Εφορευτικής Επιτροπής και σε 
αυτό το χαρτί θα γράψουν το όνομα 
του «προς αρχιεπισκοπεία εκλόγι-
μου» της προτίμησής τους. Δεν θα 
υπάρχουν δηλαδή ψηφοδέλτια με τα 

ονόματα όσων δήλωσαν ενδιαφέρον 
για τη θέση του Αρχιεπισκόπου. Οι 
ψηφοφόροι δικαιούνται να γράψουν 
στο χαρτί, ένα μόνο όνομα από τους 
«εκλόγιμους». Το χαρτί αυτό θα το 
βάλουν στις κάλπες και ακολούθως, 
την ίδια μέρα, θα γίνει καταμέτρηση. 

Οκτώ μέρες μετά την καταμέτρηση 
(διάστημα κατά το οποίο μπορούν να 
υποβληθούν και να εξεταστούν εν-
στάσεις), συνέρχεται η Ιερά Σύνοδος 
και επικυρώνει το αποτέλεσμα της 
καθολικής ψηφοφορίας, αναδεικνύ-
οντας το «τριπρόσωπο», τους τρεις 
υποψηφίους, δηλαδή, που έλαβαν 
τις περισσότερες ψήφους. 

Σε περίπτωση που υπάρχει ισο-
ψηφία, τότε διενεργείται κλήρωση 
προκειμένου να καταρτιστεί το «τρι-
πρόσωπο». 

2ο Στάδιο: Η Ιερά Σύνοδος 
εκλέγει Αρχιεπίσκοπο

Εντός τριών ημερών από την κα-
τάρτιση του «τριπρόσωπου», η Ιερά 
Σύνοδος συνέρχεται εκ νέου προ-
κειμένου τα μέλη της να εκλέξουν 
Αρχιεπίσκοπο. 

Η εκλογή αυτή γίνεται εντός του 
Μεγάλου Συνοδικού, με μυστική ψη-
φοφορία. Αρχιεπίσκοπος εκλέγεται 
αυτός που συγκεντρώνει την απόλυτη 
πλειοψηφία (πάνω από 50%). Αν αυτό 
δεν γίνει κατορθωτό, τότε γίνεται κατά 
την ίδια Σύνοδο, νέα ψηφοφορία με 
τους δύο που πλειοψήφησαν στην 
πρώτη ψηφοφορία, και εκλέγεται 
Αρχιεπίσκοπος όποιος λάβει τις 
περισσότερες ψήφους. 

Σε περίπτωση ισοψηφίας, διενερ-
γείται κλήρωση. 

Αυτή είναι η διαδικασία εκλογής νέου Αρχιεπισκόπου

Σύμφωνα με τον Καταστατικό Χάρτη, 
«υποψήφιοι» για τον Αρχιεπισκοπικό 
Θρόνο είναι όλοι οι Αρχιερείς της Εκ-
κλησίας της Κύπρου, άγαμοι κληρικοί 
(πρεσβύτεροι και διάκονοι) που α) κα-
τέχουν πτυχίο Ορθόδοξης Θεολογικής 
Σχολής, β) είναι τουλάχιστον 10 χρόνια 
κληρικοί ή μοναχοί και γ) είναι άνω 
των 35 χρονών.

Ωστόσο θεωρείται απίθανο να μπει 
στο «τριπρόσωπο» κάποιος Ιεράρχης 
ή κληρικός που δεν βρίσκεται στην 
«πρώτη γραμμή» της διεκδίκησης του 
Αρχιεπισκοπικού Θρόνου και δεν έχει 
δηλώσει την πρόθεσή του να γίνει Αρ-
χιεπίσκοπος. 

Σε αυτήν τη «γραμμή» βρίσκονται 
ήδη έξι διεκδικητές: 
• Μητροπολίτης Λεμεσού Αθανάσιος
• Μητροπολίτης Ταμασσού Ησαΐας
• Μητροπολίτης Πάφου Γεώργιος 
•  Μητροπολίτης Κωνσταντίας - 

Αμμοχώστου Βασίλειος
• Μητροπολίτης Μόρφου Νεόφυτος
• Μητροπολίτης Καρπασίας Χριστοφόρος 

Από αυτούς τους έξι διεκδικητές, οι 
δύο έχουν αυξημένες πιθανότητες και 
για πολλούς θεωρείται βέβαιο πως θα 
εξασφαλίσουν θέση στο «τριπρόσωπο» 
λόγω του λαϊκού ερείσματος πουέχουν 
οι ίδιοι ως άτομα ή το «εκκλησιαστικό 
μπλοκ» το οποίο εκπροσωπούν. Πρό-
κειται για τους Μητροπολίτες Λεμεσού 
Αθανάσιο και Ταμασσού Ησαΐα. 

Το ενδιαφέρον, όμως, εστιάζεται στο 
ποιος θα είναι ο τρίτος ιεράρχης που θα 
καταφέρει να μπει στο «τριπρόσωπο». Οι 
δύο που συγκεντρώνουν τις περισσότερες 
πιθανότητες είναι ο Πάφου Γεώργιος 
και ο Κωνσταντίας Βασίλειος. Αρκετοί 
ειδικοί, που παρακολουθούν στενά τα 
εκκλησιαστικά ζητήματα, θεωρούν πως 
τις περισσότερες πιθανότητες για να 
εκλεγεί Αρχιεπίσκοπος τις συγκεντρώνει 
όποιος από τους Γεώργιο και Βασίλειο, 
καταφέρει να μπει στο «τριπρόσωπο».

Και αυτό επειδή στην Ιερά Σύνοδο, 
που έχει τον τελικό λόγο για ανάδειξη 
Αρχιεπισκόπου, οι δύο αυτοί Ιεράρχες 
έχουν κατά τα φαινόμενα μεγαλύτερη 
αποδοχή απ’ ό,τι ο Αθανάσιος και ο 
Ησαΐας, ασχέτως αν οι δύο τελευταίοι 
θεωρούνται «δημοφιλέστεροι» σε λαϊκό 
επίπεδο. 

Τα «μπλοκ», οι επιρροές,
το Ουκρανικό και
το Οικουμενικό Πατριαρχείο 

Από τα «φαβορί» που αναφέρονται 
πιο πάνω, ο κάθε Ιεράρχης έχει προ-
εξάρχοντα ρόλο σε «εκκλησιαστικά 
μπλοκ» τα οποία διαμορφώθηκαν με 
τον καιρό και σχετίζονται με μοναστηρι-
ακές καταβολές, πολιτικές τοποθετήσεις, 
γεωπολιτικές στοιχίσεις κ.ά.. 

Ο Λεμεσού Αθανάσιος είναι γνω-
στό ότι έζησε για αρκετά χρόνια και 
διατηρεί στενή επαφή με Μονές στο 

Άγιον Όρος όπως το Βατοπαίδι, και 
τη Μονή Μαχαιρά. Δύο κοινότητες 
με τεράστιο έρεισμα στην κυπριακή 
(και όχι μόνο) κοινωνία. Παράλληλα 
η σχέση του με τη ρωσική ορθόδοξη 
κοινότητα είναι γνωστή και έγκειται, 
εκτός των άλλων,στο γεγονός ότι στη 
Λεμεσό διαβιούν δεκάδες χιλιάδες 
Ρώσοι,  αρκετοί εκ των οποίων οικο-
νομικά επιφανείς και με διάθεση να 
συνεισφέρουν ποικιλοτρόπως στα 
εκκλησιαστικά. Εντός της Ιεράς Συνό-
δου ο Αθανάσιος θεωρείται βέβαιον 
ότι κατέχει τη στήριξη του Επισκόπου 
Λήδρας Επιφάνιου (Ηγουμένου της 
Μονής Μαχαιρά, της οποίας Ηγούμενος 
ήταν ο Αθανάσιος) και του Επισκόπου 
Αμαθούντος Νικόλαου (τ. Ηγουμένου 
της Μονής Τιμίου Σταυρού που επα-
νίδρυσε ο Αθανάσιος).

Ο Ταμασσού Ησαΐας είναι γνωστό 
ότι έχει τις καταβολές της ιεροσύνης του 
από την Ιερά Μονή Κύκκου,  η οποία 
διαθέτει επίσης τεράστιο έρεισμα στην 
κυπριακή κοινωνία. Είναι 51 ετών και 
είναι ο νεαρότερος εκ των «διεκδικη-
τών» του Αρχιεπισκοπικού Θρόνου. Ο 
Ησαΐας είναι επίσης γνωστό πως δια-
τηρεί ισχυρούς δεσμούς με τη ρωσική 
ορθόδοξη κοινότητα. Έχει σπουδάσει 
στη Μόσχα, στην οποία πρωτοπήγε το 
1993 και έχει κάνει εκεί μεταπτυχιακό 

και διδακτορικό. Εντός της Ιεράς Συνό-
δου είναι βέβαιο πως έχει τη στήριξη 
του Μητροπολίτη Κύκκου Νικηφόρου, 
του οποίου εν πολλοίς θεωρείται πνευ-
ματικό τέκνο. 

Ο Πάφου Γεώργιος, ο οποίος είναι 
και ο Τοποτηρητής του Αρχιεπισκοπι-
κού Θρόνου, διατηρεί άριστες σχέσεις 
με τον Αρχιεπίσκοπο Χρυσόστομο Β’, 
τον οποίον, εξάλλου, διαδέχτηκε στον 
Μητροπολιτικό Θρόνο της Πάφου. 
Η ταύτισή του με τον Αρχιεπίσκοπο 
Χρυσόστομο Β’ απαντάται σε μεγάλο 
βαθμό και σε ό,τι αφορά το Κυπριακό 
αλλά και προσφάτως στη διχογνωμία 
εντός της Ιεράς Συνόδου αναφορικά με 
το ουκρανικό εκκλησιαστικό ζήτημα. 
Εντός της Ιεράς Συνόδου ο Γεώργιος 
θεωρείται πως μπορεί να εξασφαλίσει 
τη στήριξη τουλάχιστον άλλων πέντε 
Ιεραρχών, αν συνδιεκδικητές του είναι 
ο Αθανάσιος και ο Ησαΐας. Συγκε-
κριμένα των Μητροπολιτών Κιτίου 
Νεκτάριου, Κυρηνείας Χρυσοστόμου, 
Τριμυθούντος Βαρνάβα, Καρπασίας 
Χριστοφόρου και του Επισκόπου Με-
σαορίας Γρηγόριου. 

Ο Κωνσταντίας - Αμμοχώστου Βασί-
λειος θεωρείται πως έχει τη μεγαλύτε-
ρη εύνοια από όλους τους διεκδικητές 
του Οικουμενικού Πατριαρχείου Κων-
σταντινουπόλεως. Η πορεία του στην 

ιεροσύνη ξεκίνησε από τη Μονή του 
Αποστόλου Βαρνάβα στα 1960, στην 
οποία παρέμεινε μέχρι την εισβολή 
των Τούρκων το 1974. Πρόκειται για 
Ιεράρχη με πλούσιο συγγραφικό έργο 
και σημαντικές σπουδές. Θεωρείται πως, 
αν μπει στο «τριπρόσωπο» μαζί με τους 
Λεμεσού και Ταμασσού, θα λάβει τη 
στήριξη όλων των Ιεραρχών, πλην αυτών 
που είναι βέβαιο ότι θα στηρίξουν τους 
Αθανάσιο και Ησαΐα. 

Πάντως, δεν μπορεί κανείς να 
αποκλείσει τους υπόλοιπους «διεκ-
δικητές» από το τριπρόσωπο. Ειδικά 
σε ό,τι αφορά τον Μόρφου Νεόφυτο, 
ο οποίος, ηθελημένα ή μη, στην πε-
ρίοδο της πανδημίας του κορωνοϊού 
έγινε «σύμβολο» για μια μερίδα της 
κοινωνίας που αντιδρούσε στα μέτρα 
αναχαίτισης της πανδημίας και στα εμ-
βόλια. Ωστόσο φαίνεται πως ο Μόρφου 
σε περίπτωση που καταφέρει να μπει 
στο «τριπρόσωπο» δεν εξασφαλίζει την 
πλειοψηφία που απαιτείται από την 
Ιερά Σύνοδο προκειμένου να εκλεγεί 
Αρχιεπίσκοπος. 

Τέλος, υπογραμμίζεται πως όλες οι 
αναφορές και τα πιο πάνω «σενάρια» 
είναι πιθανό να ανατραπούν, να αλλά-
ξουν οι συσχετισμοί δυνάμεων και να 
υπάρξουν «εκπλήξεις» στο τέλος της 
διαδικασίας. 

ΈΧΟΥΝ ΉΔΉ ΔΉΛΏΣΈΙ ΈΝΔΙ-
ΑΦΈΡΟΝ 6 ΙΈΡΑΡΧΈΣ, ΑΠΟ 
ΤΟΥΣ ΟΠΟΙΟΥΣ ΟΙ ΔΥΟ ΘΈΏ-
ΡΈΙΤΑΙ ΒΈΒΑΙΟ ΟΤΙ ΘΑ «ΠΡΟ-
ΚΡΙΘΟΥΝ» ΣΤΉ Β’ ΦΑΣΉ 

23.10.2022

Η μακροχρόνια ασθένεια 
που αντιμετωπίζει ο 
Αρχιεπίσκοπος Χρυ-
σόστομος Β’ έχει εδώ 
και μήνες φουντώσει 
τη συζήτηση περί της 
διαδοχής του. Τις τε-

λευταίες ωστόσο ημέρες, κατά τις οποίες 
η κατάσταση υγείας του έχει επιβαρυνθεί 
πολύ, οι συζητήσεις αυτές γίνονται όλο 
και πιο έντονες.

Με βάση τα δεδομένα που υπάρ-
χουν σε ό,τι αφορά αφενός την εκλο-
γική διαδικασία και αφετέρου το λαϊκό 
έρεισμα του κάθε υποψηφίου και τους 
συσχετισμούς δυνάμεων εντός της Ιεράς 
Συνόδου, διαμορφώνεται μια εικόνα 
για τα «φαβορί» και τα «αουτσάιντερ». 

Η εκλογική διαδικασία
Με τη νέα εκλογική διαδικασία, που 

αναγράφεται στον Καταστατικό Χάρτη 
της Εκκλησίας της Κύπρου του 2010, 
η ψηφοφορία χωρίζεται σε δύο φάσεις. 

Στην Α’ φάση διεξάγεται καθολική 
ψηφοφορία, στην οποία όλοι οι Ορθό-
δοξοι Χριστιανοί άνω των 18 ετών, που 
είναι εγγεγραμμένοι στους εκλογικούς 
καταλόγους, προσέρχονται στα εκλογι-
κά κέντρα και ψηφίζουν έναν από τους 
Ιεράρχες, κληρικούς που πληρούν τις 
προϋποθέσεις για τη θέση του Αρχι-
επισκόπου. Από τη διαδικασία αυτή 
εκλέγεται το «τριπρόσωπο». Οι τρεις, 
δηλαδή, διεκδικητές που λαμβάνουν 
τις περισσότερες ψήφους. 

Ακολούθως, στη Β’ φάση, η Ιερά 
Σύνοδος, που αποτελείται από 17 Ιε-
ράρχες (Αρχιεπίσκοπο, 9 Μητροπολίτες 
και 7 Επισκόπους), διεξάγει μυστική 
ψηφοφορία για να επιλέξει έναν εκ των 
τριών του «τριπρόσωπου» για τη θέση 
του Αρχιεπισκόπου. 

Ποιοι δήλωσαν ενδιαφέρον 
για τη θέση του Αρχιεπισκόπου

Για τη θέση του Αρχιεπισκόπου, ο 
λαός μπορεί να ψηφίσει όποιον Ιεράρχη 
πληροί τις προϋποθέσεις που ορίζονται 
στον Καταστατικό Χάρτη, ασχέτως αν ο 
Ιεράρχης αυτός έχει δηλώσει ενδιαφέρον 
για τη θέση του Αρχιεπισκόπου ή όχι. 

ΤΑ ΔΥΟ ΣΤΑΔΙΑ ΤΉΣ ΨΉΦΟ-
ΦΟΡΙΑΣ ΚΑΙ ΤΑ ΣΈΝΑΡΙΑ ΝΑ 
ΈΚΛΈΓΈΙ ΝΈΟΣ ΑΡΧΙΈΠΙΣΚΟ-
ΠΟΣ ΜΈ ΚΛΉΡΏΣΉ 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΠΕΤΡΟΥ 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΠΕΤΡΟΥ 

Από αυτούς τους έξι 
διεκδικητές, οι Μητρο-
πολίτες Λεμεσού Αθα-
νάσιος και Ταμασσού 
Ήσαΐας έχουν αυξη-

μένες πιθανότητες και 
για πολλούς θεωρείται 

βέβαιο πως θα εξα-
σφαλίσουν θέση στο 
«τριπρόσωπο» λόγω 

του λαϊκού ερείσματος 
που έχουν οι ίδιοι ως 

άτομα ή το «εκκλησια-
στικό μπλοκ» το οποίο 

εκπροσωπούν
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ΓΙΑΝΝΟΣ 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ, 
Δρ των Διεθνών 
Σχέσεων

Η Τουρκία υποσκάπτει 
την ΕΕ και ενεργεί 
ως Πέμπτη Φάλαγ-
γα εντός του ΝΑΤΟ, 
ενώ, ταυτοχρόνως, 
η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή διαβλέπει τον 

κίνδυνο σκανδάλου με την παραχώρη-
ση τουρκικών διαβατηρίων σε Ρώσους 
ολιγάρχες και τη διενέργεια ξεπλύματος 
βρόμικου χρήματος, που συνδέονται 
ακόμη και με την τρομοκρατία, καθώς 
και με άλλες παράνομες δραστηριότητες 
διαφθοράς και εγκληματικών δράσεων. 
Γίνεται, δε, σαφές απ’ ό,τι αναφέρει η 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή στην τελευταία 
έκθεση αξιολόγησής της για την Τουρ-
κία, ότι η Άγκυρα χρησιμοποιεί την 
τελωνειακή ένωση με την ΕΕ για να 
παρακάμπτει τις κυρώσεις που έχουν 
επιβληθεί από τη Δύση σε βάρος της 
Μόσχας. 

Παράκαμψη κυρώσεων
με τελωνειακή ένωση   

Σύμφωνα με όσα ο αρμόδιος Επί-
τροπος για θέματα Διεύρυνσης, Oliver 
Varhelyi, δήλωσε τις προάλλες ενώπιον 
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου: «Η 
Άγκυρα αποφάσισε επίσης να αυξήσει 
τις εμπορικές και οικονομικές σχέσεις 
με τη Ρωσία και υπέγραψε ένα μνημό-
νιο κατανόησης». Όπως πρόσθεσε ο 
Επίτροπος:  «Η συνεχιζόμενη πολιτική 
της Τουρκίας  να μην ευθυγραμμίζε-
ται με τα περιοριστικά μέτρα κατά της 
Ρωσίας προκαλεί ανησυχία λόγω της 
ελεύθερης κυκλοφορίας προϊόντων, 
συμπεριλαμβανομένων αγαθών διπλής 
χρήσης, εντός της Τελωνειακής Ένωσης 
ΕΕ-Τουρκίας». Έχουμε, δηλαδή, σαφή 
παραβίαση του τρόπου λειτουργίας της 
κοινής αγοράς, που προστίθεται στην 
παρανομία την οποία η Άγκυρα διε-
νεργεί σε βάρος της Κυπριακής Δημο-
κρατίας, εφόσον επιβάλλει εμπάργκο 
στην εισαγωγή κυπριακών προϊόντων 
δημιουργώντας συνθήκες αθέμιτου 
ανταγωνισμού. Αρμόδια για να επι-
τηρεί και να εισηγείται ποινές είναι η 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή, για κράτη, ακόμη 
και ιδιώτες των οποίων πλήττονται τα 
συμφέροντα. Ερώτημα διπλό: Πώς η 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή κλείνει τα μάτια 
μπροστά σε παρανομίες και παρατυπίες 
στις οποίες αναφέρεται ο αρμόδιος επί 
του θέματος της Διεύρυνσης Επίτροπος 

ΠΈΜΠΤΗ ΦΑΛΑΓΓΑ Η ΤΟΥΡΚΙΑ ΣΤΟ ΝΑΤΟ, ΠΟΥ ΣΠΑΈΙ ΤΟ ΈΜΠΑΡΓΚΟ ΚΑΤΑ ΤΗΣ ΜΟΣΧΑΣ ΜΈΣΩ ΤΈΛΩΝΈΙΑΚΗΣ ΈΝΩΣΗΣ

Η  Άγκυρα υποσκάπτει την ΕΕ: Σκάνδαλο τουρκικών διαβατηρίων 
με Ρώσους ολιγάρχες, τρομοκρατία και ξέπλυμα χρήματος 

ΤΙ ΑΝΑΦΈΡΈΤΑΙ ΣΤΗΝ ΈΚΘΈΣΗ 
ΑΞΙΟΛΟΓΗΣΗΣ, ΠΟΎ ΚΑΙ  ΠΏΣ 
Η ΈΠΙΤΡΟΠΗ ΚΛΈΙΝΈΙ ΤΑ ΜΑ-
ΤΙΑ ΚΑΙ ΓΙΑΤΙ ΛΈΎΚΏΣΙΑ ΚΑΙ 
ΑΘΗΝΑ ΔΈΙΧΝΟΎΝ ΑΝΟΧΗ 

Αλλά και πέραν του EastMed διά 
των άλλων εναλλακτικών επιλογών 
μεταφοράς φυσικού αερίου στην ΕΕ 
που το έχει ανάγκη, καθώς και αλλού, 
ποια είναι η στρατηγική εκμετάλλευ-
σης και με ποιο χρονικό ορίζοντα;  
Ακόμη δεν υπάρχει! Δυστυχώς. Και 
συμβαίνει αυτό παρότι το φυσικό 
αέριο είναι εργαλείο ισχύος, το οποίο 
θα μπορούσε να χρησιμοποιηθεί 
για τη γεωπολιτική μας αναβάθμιση 
εντός και εκτός της ΕΕ και για τη 
δημιουργία συνθηκών ασφάλειας, 
αποτροπής και δίκαιης, καθώς και 
βιώσιμης λύσης στο Κυπριακό. Για 

να γίνουν αυτά χρειάζεται αφενός 
στρατηγική αντίληψη, ανάλυση δε-
δομένων και, αφετέρου, πολιτική 
βούληση για τον απεγκλωβισμό μας 
από μια αποτυχημένη πολιτική 48 
ετών, που έχει οδηγήσει στα ση-
μερινά αδιέξοδα και στο κάλπικο  
δίλημμα: Ομοσπονδία, που συνιστά 
συγκαλυμμένη διχοτόμηση ή δύο 
κράτη. Και οι δύο επιλογές είναι 
τουρκικής προελεύσεως και κατα-
δικάζουν την Κύπρο να καταστεί 
επαρχία της Τουρκίας. Η εναλλα-
κτική στρατηγική με πυλώνες που 
πολλάκις έχουν αναλυθεί από αυτές 

τις στήλες, όπως και σήμερα (παρα-
νομίες Τουρκίας στην ΕΕ και κόστος, 
πολιτικός σχεδιασμός Κύπρου και 
Ελλάδας και δη μέσω της στρατηγι-
κής πυξίδας, καθώς και μέσω του 
φυσικού αερίου) υπάρχει. Το ζήτημα 
δεν είναι μόνο να ενταχθούν στα 
πολιτικά  προγράμματα των υπο-
ψηφίων για να υλοποιηθούν, αλλά 
εάν οι ίδιοι έχουν βούληση να το 
πράξουν. Επί του παρόντος απο-
φεύγουν τέτοιες συζητήσεις. Εδώ 
που φθάσαμε, δεν υπάρχει λόγος 
να τις φοβούνται όπως ο διάβολος 
το λιβάνι… 

Ο διάβολος και το λιβάνι…

και γιατί ώς τώρα δεν έχει ενεργήσει η 
κυπριακή Κυβέρνηση προς την Επι-
τροπή, ζητώντας τη διερεύνηση του 
ζητήματος; 

Ρώσοι ολιγάρχες
και διαβατήρια  

Τονίζονται  αυτά, διότι, πέραν των 
ανωτέρω, στο κείμενο της Ευρωπαϊκής  
Επιτροπής αναφέρονται, μεταξύ άλλων, 
η υπονομευτική πολιτική της Τουρκίας 
και το υπό εξέλιξη σκάνδαλο με διαβα-
τήρια και ξέπλυμα βρόμικου χρήματος.  
Επί τη βάσει των όσων καταγράφονται 
στην έκθεση της Επιτροπής:   

1. «Η ελεύθερη κυκλοφορία των 
προϊόντων δημιούργησε  τον κίνδυνο 
υπονόμευσης των περιοριστικών μέ-
τρων της ΕΕ κατά της Ρωσίας και της 
εμπιστοσύνης έναντι της τελωνειακής 
ένωσης Τουρκίας-ΕΕ».

2. Η  Άγκυρα  δεν έκλεισε τον εναέριο 
χώρο της στα ρωσικά αεροπλάνα και ταυ-
τοχρόνως καλωσόρισε ανοιχτά Ρώσους 
ολιγάρχες να επενδύσουν στη χώρα.

3. Παρότι η Τουρκία δεν είναι κρά-
τος μέλος της ΕΕ, οπότε η ιδιότητα του 
Τούρκου πολίτη δεν επιφέρει μαζί της 
μια σειρά δικαιωμάτων, που απολαμ-
βάνουν οι Ευρωπαίοι, εντούτοις η Επι-
τροπή  θίγει το θέμα της παραχώρησης 
το τελευταίο διάστημα υπηκοότητας σε 
Ρώσους ολιγάρχες ως μορφή σκανδάλου 
για τους ακόλουθους λόγους: 

Α) Θα ωφελούνται μέσω της τελωνει-
ακής ένωσης και θα διενεργούν εμπο-
ρικές και άλλες δράσεις, επί των οποίων 
η ΕΕ επιβάλλει στη Μόσχα εμπάργκο.

Β) Οι δραστηριότητες των Ρώσων 
ολιγαρχών και τα κεφάλαια που επεν-
δύουν και θα επενδύσουν στην Τουρκία 
εμπεριέχουν τον κίνδυνο παράνομων 
πράξεων, που είναι συναφείς με την 
τρομοκρατία και το ξέπλυμα βρόμικου 
χρήματος. 

Η έκθεση καταγράφει σχετικά: «Στον 
απόηχο της ρωσικής επίθεσης κατά της 
Ουκρανίας, η Τουρκία αύξησε το ελά-
χιστο ποσό επένδυσης σε ακίνητη περι-
ουσία που απαιτείται, για να αποκτήσει 
κάποιος  την τουρκική υπηκοότητα, από 
250.000 δολάρια σε 400.000 δολάρια». 
Επιπλέον, στην έκθεση επισημαίνεται 
ότι η Κυβέρνηση θέσπισε  μια νομική 
τροποποίηση, που επιτρέπει στους αλ-
λοδαπούς να υποβάλλουν αίτηση για 
τουρκική υπηκοότητα. Και  συμπλη-
ρώνει: «Τέτοια συστήματα ενέχουν 
κινδύνους σε σχέση με την ασφάλεια, 
το ξέπλυμα χρήματος, τη φοροδιαφυγή, 
τη χρηματοδότηση της τρομοκρατίας, 
τη διαφθορά και τη διείσδυση του ορ-
γανωμένου εγκλήματος».

Η επιτυχία της πολιτικής 
Ερντογάν

Σε άλλο, συναφές εσωτερικό σημεί-
ωμα της ΕΕ αναφέρεται ότι η Τουρκία 
διπλασίασε τις εξαγωγές της στη Ρωσία 
κατά το δεύτερο τρίμηνο του 2022, γε-
γονός που υποδηλοί ότι η Άγκυρα εκμε-
ταλλεύτηκε τα μέτρα που επιβάλλουν ΕΕ 
και ΗΠΑ για να αποκτήσει ίδιον όφελος, 
υιοθετώντας, ταυτοχρόνως, την πολιτι-
κή των εκβιασμών και του εκκρεμούς. 
Δηλαδή, όποτε την βολεύει στρέφεται 
προς τη Ρωσία και όποτε την βολεύει 

προς τη Δύση. Αυτή η τουρκική οικονο-
μική, εμπορική και εξωτερική πολιτική 
δεν είναι επιτυχής ώς τώρα μόνο λόγω 
των ικανοτήτων του Ερντογάν, αλλά και 
της ανοχής, την οποία δείχνουν ΕΕ και 
ΗΠΑ έναντι της Τουρκίας, την οποία 
αμφότερες χρειάζονται στην κρίση με 
τη Ρωσία, ειδικότερα στη στρατηγική 
της ανάσχεσης που θέλουν να εφαρ-
μόσουν κυρίως στη Μαύρη Θάλασσα. 
Η ανοχή αυτή σχετίζεται με την αδυ-
ναμία της Κύπρου και της Ελλάδας να 
παρουσιάσουν μόνες ή και μαζί με το 
Ισραήλ μια εναλλακτική γεωστρατηγική 
πολιτική ασφάλειας από τα Βαλκάνια 
ώς τη Μέση Ανατολή, στο πλαίσιο του 
Ενιαίου Αμυντικού Χώρου, που θα πε-
ριορίζει και τον ρόλο της Τουρκίας και 
την αυθάδεια και τους εκβιασμούς της 
έναντι των ΗΠΑ και της ΕΕ. Αυτή η γεω-
στρατηγική επιλογή αμοιβαίου οφέλους 
συνδέεται με το ΝΑΤΟ, όπου συμμετέχει 
η Ελλάδα, και με τη Στρατηγική Πυξί-
δα της ΕΕ στην Ανατολική Μεσόγειο, 
στην οποία μπορούν να αναλάβουν 
ηγετικό ρόλο Κύπρος και Ελλάδα ως 
οι μόνες χώρες της ΕΕ στην περιοχή. 
Η Τουρκία, μάλιστα, θα ήταν δυνατό να  
κληθεί ως τρίτο συμβαλλόμενο μέρος 
όταν: 1) Τερματίσει τις διεκδικήσεις 
της στο Αιγαίο και άρει το casus belli. 
2) Όταν αποσύρει  τον στρατό της από 
την Κύπρο και τερματίσει την κατοχή 
εδάφους της ΕΕ. 

Στρατηγική εξισορρόπησης 
και ενέργεια  

Αυτή η στρατηγική εξισορρόπησης 
είναι σε συνάρτηση με τις σχέσεις της 
Άγκυρας  με τη Μόσχα στην ακόλουθη 
πρακτική: Σύμφωνα με την έκθεση της 
Επιτροπής, η πολιτική της Τουρκίας 
με τη Μόσχα  δεν είναι συμβατή με 
την ΕΕ. Ούτε με εκείνην του ΝΑΤΟ, 
όπου Άγκυρα, αυτήν τη στιγμή, δεν 
διαδραματίζει καν ρόλο επιτήδειου 
ουδέτερου, αλλά συνιστά στην πραγ-
ματικότητα την Πέμπτη Φάλαγγα της 
Ρωσίας εντός της Δύσης, αφού, εκτός 
των άλλων: Α) Αγόρασε τους S-400 πα-
ραβιάζοντας τους κανόνες του ΝΑΤΟ 
και βάζοντας τη Μόσχα στο παιχνίδι 
της δυτικής αγοράς εξοπλιστικών συ-
στημάτων. Β) Ανέλαβε την κατασκευή 
του πυρηνικού προγράμματος στο Άκι-
ουγιου. Πέραν των περιβαλλοντικών 
ζητημάτων και ασφάλειας, τα οποία 
εγείρονται, έδωσε την ευκαιρία στον 
Ερντογάν να ονειρεύεται μια Τουρκία 
με πυρηνικά όπλα, που θα αλλάξει ριζικά 
τα ισοζύγια δυνάμεων στην περιοχή και 
διεθνώς. Γ) Ο Πούτιν υποσχέθηκε στον 
Ερντογάν ότι μπορεί να μετατρέψει την 
Τουρκία σε ενεργειακό κέντρο μεταφο-
ράς φυσικού αερίου ως μια, εκτός των 
άλλων, εναλλακτική οδό των «βόρειων 
αγωγών 1 και 2». 

Και εδώ είναι που διαφαίνεται η 
εγκληματική αμέλεια και της Κυβέρνη-

σης και του κομματικού κατεστημένου, 
που εγκλώβισαν  την εκμετάλλευση του 
φυσικού αερίου στη λύση του Κυπριακού 
και στον αγωγό προς Τουρκία. Δηλαδή, 
αντί να εγείρουν το θέμα του φυσικού 
αερίου ως εργαλείου για την αναγνώριση 
της Κυπριακής Δημοκρατίας από την 
Τουρκία και να προχωρήσει η διαδικασία 
διευθέτησης του προβλήματος  στη βάση 
των δημοκρατικών αρχών της ΕΕ και 
του Διεθνούς Δικαίου, το προσφέρουν  
ως δώρο για μια ομοσπονδία συνομο-
σπονδιακού χαρακτήρα, που άνοιξε τον 
δρόμο στα δύο κράτη και στην ισότιμη 
κυριαρχία. Αυτά είναι συναφή με τους 
λόγους για τους οποίους  η Άγκυρα δεν 
ήθελε και δεν θέλει τον EastMed. Διότι 
όχι μόνο δημιουργεί συνθήκες οικο-
νομικής, ενεργειακής και στρατιωτικής 
αποτροπής έναντι της δικής της απειλής, 
αλλά και για τους εξής λόγους: Α) Την  
δυσκολεύει στην επεκτατική της πολιτική 
και δη στην εμπέδωση της στρατηγικής 
της Γαλάζιας Πατρίδας ως προϋπόθεσης 
για τη νέα Οθωμανική Αυτοκρατορία, 
τμήμα της  οποίας είναι και ο έλεγχος της 
Κύπρου. Β) Δημιουργεί προβλήματα στη 
φιλοδοξία της Τουρκίας να αναδειχθεί 
σε ενεργειακό κέντρο με ξένο φυσικό 
αέριο και πετρέλαιο, δηλαδή αυτό το οποίο 
προσδοκά να υφαρπάσει από την Κύπρο 
ως προϋπόθεση για την ανάδειξή της 
σε περιφερειακή δύναμη παγκοσμίων 
διαστάσεων.  

Πώς η Τουρκία 
πλήττει τα 

συμφέροντα της 
Δύσης 

Πώς  και πού 
μετακομίζουν οι 
Ρώσοι ολιγάρχες

Οι ενεργειακές 
σχέσεις Μόσχας 

- Άγκυρας 
και η πολιτική 
εξισορρόπησης

Μπορεί να παίξει η 
Κύπρος στο παιχνίδι 
της ενέργειας και 

πώς    

23.10.2022
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Κύπρος ώρα μηδέν

Η σταθερή εξωτερική πολιτική 
της Τουρκίας για προσάρτηση 
ολόκληρης της Κύπρου (Σχέδιο 
Νιχάτ Ερίμ 1956)  και το δικό μας 

«αλαλούμ».
Σίγουρα το μεγάλο  κτύπημα το έδωσε η 

Χούντα με το πραξικόπημα,  αλλά πρέπει 
να δούμε και τις  προ Χούντας καθώς και 
μετά την τουρκική εισβολή,  παλινωδίες μας.

Σχέδιο Νιχάτ Ερίμ 
Το 1956 ο Νιχάτ Ερίμ, που αργότερα έγινε 

και Πρωθυπουργός της Τουρκίας, ολοκλή-
ρωσε και υπέβαλε στον τότε Πρωθυπουργό 
Μεντερές και στον τότε Υπουργό Εξωτερικών 
Ζορλού το σχέδιο που του ζητήθηκε προκει-
μένου η Τουρκία να «ανακτήσει» την Κύπρο 
(την θεωρούσαν οθωμανική, την έχασαν και 
ζητούν ακόμη να την ανακτήσουν). Το σχέδιο 
φέρει το όνομά του και  έγινε δεκτό ως ο 
σχεδιασμός της Τουρκίας για την Κύπρο. 
Προβλέπει  έξι στάδια, με την υλοποίηση 
των πιο κάτω έξι επιμέρους στόχων. 

Πρώτος στόχος: Ο αποκλεισμός της ΕΝΩ-
ΣΗΣ της Κύπρου με την Ελλάδα.

Δεύτερος στόχος: H απόκτηση από την 
Τουρκία νόμιμων δικαιωμάτων επί της Κύπρου.

Οι δύο αυτοί στόχοι επετεύχθησαν με τις 
συνθήκες Ζυρίχης - Λονδίνου, στις οποίες 
περιλαμβάνονται τα εξής άρθρα: 

• άρθρο που αποκλείει την ΕΝΩΣΗ,
• άρθρο που προνοεί δικαίωμα βέτο στον 

Τούρκο Αντιπρόεδρο,
• άρθρο που προβλέπει επεμβατικά δικαι-

ώματα και εγγυήσεις από τη Τουρκία καθώς 
και παρουσία, συμβολικά, μικρού τουρκικού 
στρατού (ΤΟΥΡ.ΔΥ.Κ) στην Κύπρο.

Τρίτος στόχος:  H συγκέντρωση των δι-
ασκορπισμένων σε όλη την Κύπρο Τουρκο-
κυπρίων σε θυλάκους, ώστε να αποτελέσουν 
συμπαγείς, ομοιογενείς, μάζες. 

Τα κατάφεραν, σ’ ένα μεγάλο ποσοστό, 
με την ανταρσία των Τουρκοκυπρίων από 
τα Χριστούγεννα του 1963 μέχρι τους βομ-
βαρδισμούς του καλοκαιριού 1964 από την 
τουρκική Αεροπορία. Μετατόπιση Τουρκο-
κυπρίων - Πράσινη Γραμμή.

Τέταρτος στόχος: Να διορθωθεί η αριθμη-
τική μειονεξία τους. Οι Τούρκοι της Κύπρου 
ήταν το 18% και οι Έλληνες το 82%. 

Το κατάφεραν με την τουρκική εισβολή. 
Μετέφεραν και εξακολουθούν να μεταφέρουν 
εκατοντάδες χιλιάδες εποίκους στα κατεχόμενα 
μέρη της Κύπρου καθώς και λαθρομετανάστες.

Πέμπτος στόχος: Ο στρατιωτικός έλεγχος 
της Κύπρου.

Κι αυτός ο στόχος τους επιτεύχθηκε, αφού 
σήμερα  ο Αττίλας διαθέτει δύναμη 40.000 
τουλάχιστον επί του  κυπριακού εδάφους, 
ενώ τα πολεμικά και ερευνητικά σκάφη του 
τουρκικού Ναυτικού περιπολούν απειλητικά 
τον περιβάλλοντα θαλάσσιο χώρο.

Έκτος στόχος: Ο πολιτικός έλεγχος της 
Κύπρου.

Είναι ο μόνος στόχος που απομένει και 
αγωνίζεται για την επίτευξή του. Αυτός θα 
επιτευχθεί με την επιχειρούμενη διάλυση της 
Κυπριακής Δημοκρατίας, την οποία θεωρεί 

εκλιπούσα, και μέσω λύσης τύπου σχεδίου 
ΑΝΑΝ, ΔΔΟ, Συνομοσπονδίας, δύο ξεχω-
ριστών κρατών.

Από εμάς και τον πατριωτισμό μας θα 
εξαρτηθεί αν θα τον πετύχει.

Το δικό μας αλαλούμ
στην εξωτερική πολιτική 

Η ΕΝΩΣΗ της Κύπρου με την Ελλάδα ήταν 
ο προαιώνιος σταθερός πόθος των Κυπρίων και 
για τον σκοπό αυτό χύθηκαν ποταμοί αίματος.

Στο Ενωτικό Δημοψήφισμα το 97,51% 
ψήφισαν ΕΝΩΣΗ. Ακολούθησε ο παλλαϊκός 
Αγώνας της ΕΟΚΑ 1955-59 για ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ 
και ΑΥΤΟΔΙΑΘΕΣΗ.

Το ευκταίο έγινε εφικτό και υπεγράφησαν 
οι Συνθήκες Ζυρίχης για μια Ημιανεξαρτησία  
(χρησιμοποιώ την πιο ήπια λέξη). 

 Οι Τούρκοι γνώριζαν ότι η κυβέρνηση 
δεν θα λειτουργούσε και από το 1958 έφερ-
ναν κρυφά από την Τουρκία οπλισμό και 
Τούρκους εκπαιδευτές αξιωματικούς, που  
ετοίμαζαν ένοπλες ομάδες για να δράσουν 
την ώρα της κρίσης (Τουρκοανταρσία 1963). 
Εμείς, τον ύπνο του δικαίου. Ευτυχώς που οι 
αγωνιστές της ΕΟΚΑ με τα λίγα όπλα τότε 
αντιστάθηκαν σθεναρά. 

Μετά την Τουρκοανταρσία και τη στάση 
των Τούρκων,  το συναίσθημα της ΕΝΩΣΗΣ 
αναβιώνει και τροφοδοτείται με πύρινους λό-
γους και από κυβερνώντες αυτήν τη φορά. 
Οι ελπίδες ξαναζωντανεύουν. Η Κύπρος 
θωρακίζεται με την έλευση της Ελληνικής 
Μεραρχίας και τη δημιουργία μάχιμης Εθνι-

κής Φρουράς.
Δεν αργούν όμως ν’ αρχίσουν οι διαφωνίες 

μεταξύ κυβέρνησης Γεωργίου Παπανδρέου 
και κυπριακής Κυβέρνησης, η οποία στρέφε-
ται προς τους Αδεσμεύτους και έρχεται πάλι 
στο προσκήνιο το Εφικτό αντί του Ευκταίου.

Στην Ελλάδα καταλύεται η Δημοκρατία 
και η Χούντα με την ανοχή της Κυπριακής 
Δημοκρατίας αποσύρει τη μεραρχία από την 
Κύπρο (η παρουσία της ενδυνάμωνε τους 
υποστηρικτές του Ευκταίου).

Ακολουθεί ο εμφύλιος σπαραγμός με προ-
δότες και προδομένους,  ο αδελφός εναντίον 
αδελφού,  και  τον Ιούλιο γίνεται το χουντικό 
πραξικόπημα και η τουρκική εισβολή. 

Από το 1974 μέχρι το 1977 ολόκληρος ο 
Ελληνισμός προβάλλει το θέμα της Κύπρου 
στην πραγματική του διάσταση ως πρόβλη-
μα εισβολής και παράνομης  κατοχής ενός 
ανεξαρτήτου κράτους, της Κύπρου, από την 
Τουρκία.

Το 1977 η πρώτη αλλαγή πλεύσης. Γίνονται 
οι πρώτες συζητήσεις για πολυπεριφερειακή  
Ομοσπονδία, χωρίς βέβαια να υπογραφεί επί-
σημα κάτι.  Ο επόμενος Πρόεδρος συζητά για 
Ομοσπονδία,  ο μεθεπόμενος για Διζωνική 
Δικοινοτική Ομοσπονδία και οι επόμενες 
κυβερνήσεις όλο και κάτι δίνουν για να λυ-
θεί το Κυπριακό, χωρίς να υπολογίζουν ή να 
συνειδητοποιούν ποιες είναι οι επιδιώξεις 
της Τουρκίας. 

Στο μεσοδιάστημα λαμβάνουν χώραν γε-
γονότα που δίδουν πρόσκαιρες ελπίδες αλλά 
και τελικές απογοητεύσεις. 

Το 1993 οικοδομείται και εφαρμόζεται 
το ΕΝΙΑΙΟ ΑΜΥΝΤΙΚΟ ΔΟΓΜΑ μεταξύ 
Κύπρου και Ελλάδας. 

To 1997 υπογράφεται η αγορά του αμυντι-
κού συστήματος S-300. Αντί όμως να εγκατα-
σταθεί στο Τρόοδος, το 1999 μεταφέρεται λόγω 
αντίδρασης της Τουρκίας στην Κρήτη και το  
ΕΝΙΑΙΟ ΑΜΥΝΤΙΚΟ ΔΟΓΜΑ καταργείται.

Συμπέρασμα: Ενώ η Τουρκία από το 1956 
εφαρμόζει πιστά το εκπονηθέν από τον Νιχάτ 
Ερίμ σχέδιο για ανάκτηση, όπως ισχυρίζεται, 
της Κύπρου, οι δικές μας Κυβερνήσεις Ελ-
λάδας και Κύπρου δεν είχαν κανένα σχέδιο 
και καμία σταθερή πολιτική.

 Οι ευθύνες όλων μας είναι τεράστιες. Ας 
τις δούμε επιτέλους και να μη  μεταφέρουμε 
τις ευθύνες όλες σε τρίτους.

Προκειμένου να μην επιτευχθεί ο τελικός 
στόχος της Τουρκίας, ας διαφυλάξουμε ως 
κόρην οφθαλμού την Κυπριακή Δημοκρατία. 

Για να γίνει αυτό χρειάζεται ενεργοποίη-
ση του απανταχού Ελληνισμού σε αρραγές 
Ενωτικό Μέτωπο Λαού και κυβερνήσεων 
Ελλάδας και Κύπρου.

 Επαναφορά του προβλήματος της Κύπρου 
ως ζητήματος  εισβολής και κατοχής. 

Ενίσχυση της άμυνάς μας και επανενερ-
γοποίηση του ΕΝΙΑΙΟΥ ΑΜΥΝΤΙΚΟΥ 
ΔΟΓΜΑΤΟΣ. 

Και τέλος απόρριψης οιασδήποτε λύσης 
ομοσπονδιακής ή διζωνικής μορφής. 

Ο Ελληνισμός της ΚΥΠΡΟΥ μετρά 3.500 
χρόνια ύπαρξης.

Ας μην επιτρέψουμε εμείς να χαθεί!

ΝΙΚΟΣ ΠΑΠΑΚΛΕΟΒΟΥΛΟΥ

Κ
ανονικά, χωρίς μέτρα 
και χωρίς υγειονομικά 
πρωτόκολλα, μετά από 
δύο χρόνια, χιλιάδες 
έφεδροι απ’ όλη την 
Κύπρο σπεύδουν στις 
Μονάδες τους, για να 

ενταχθούν ξανά στις τάξεις της Εθνικής 
Φρουράς. 

Οι έφεδροι πολίτες της Κυπριακής 
Δημοκρατίας είχαν την υποχρέωση 
και την ευκαιρία να φορέσουν ξανά 
την παραλλαγή και τα άρβυλά τους, 
να πάρουν τα όπλα και τα πυρομαχι-
κά τους και να παρουσιαστούν, είτε για 
έξι ώρες είτε για 30 ώρες, ανάλογα με 
τις δραστηριότητες της Μονάδας τους.

Οι παρουσιάσεις, που ξεκίνησαν περί 
τα μέσα Σεπτεμβρίου και ολοκληρώνο-
νται περί τα τέλη Νοεμβρίου, αποτελούν 
ένα καλό «τεστ» για την Εθνική Φρουρά, 
για να εξετάσει και να αξιολογήσει πολλά 
και διάφορα σενάρια. Για πολλούς, η 
εφεδρεία αποτελεί τη ραχοκοκκαλιά του 
Στρατού, αφού, σε περίπτωση κρίσης, 
οι πολίτες αυτού του τόπου θα κληθούν 
για να επανδρώσουν τις Μονάδες τους, 
σε πλήρη επιχειρησιακή κατάσταση. 

Η Εθνική Φρουρά
«ξεσκονίζει» την εφεδρεία

ΜΕΤΆ ΆΠΌ ΔΎΌ ΧΡΌΝΙΆ ΠΆΝ-
ΔΗΜΙΆΣ, ΧΙΛΙΆΔΕΣ ΕΦΕΔΡΌΙ 
ΆΠ’ ΌΛΗ ΤΗΝ ΚΎΠΡΌ  ΣΠΕΎ-
ΔΌΎΝ ΣΤΙΣ ΜΌΝΆΔΕΣ ΤΌΎΣ, 
ΓΙΆ ΝΆ ΕΝΤΆΧΘΌΎΝ ΞΆΝΆ 
ΣΤΙΣ ΤΆΞΕΙΣ ΤΗΣ ΕΘΝΙΚΗΣ 
ΦΡΌΎΡΆΣ

Η Εθνική Φρουρά, λοιπόν, κλήθηκε 
μετά από δύο χρόνια να διαχειριστεί 
μεγάλους αριθμούς προσωπικού. 
Ορισμένα σενάρια αφορούσαν δραστη-
ριότητες σε επίπεδο Ομάδας Πεζικού, 
μέχρι και Συντάγματος, στους χώρους 
ανάπτυξης και τελικού προορισμού. 
Αυτές οι δραστηριότητες αφορούσαν 
επιθετικές και αμυντικές ενέργειες, κι-
νήσεις απαγκίστρωσης, αλλά και άλλες, 
ζωτικής σημασίας, ενέργειες όπως η 
Διοικητική Μέριμνα, ο Συντονισμός και 
η Επικοινωνία. Γενικότερα, τα σενάρια 
τα οποία κλήθηκαν να φέρουν εις πέρας 
οι έφεδροι, μαζί με τους ΣΥΟΠ και τους 
κληρωτούς οπλίτες, υπό τον συντονισμό 
Αξιωματικών και Υπαξιωματικών, ήταν 
η αποστολή και το σχέδιο δράσης της 
κάθε Μονάδας. 

Άλλες μονάδες, οι οποίες κάλεσαν 
τους εφέδρους για εξάωρες παρουσι-
άσεις, αρκέστηκαν σε εκπαιδεύσεις, σε 
κλάσεις. Οι έφεδροι σε αυτές τις Μο-
νάδες κλήθηκαν να θυμηθούν ξανά 
τα όπλα της Εθνικής Φρουράς και τη 
συντήρησή τους. 

Υπήρξε, λοιπόν, μια ευκαιρία για το 
ΓΕΕΦ, να εξετάσει τα αντανακλαστικά 
του αλλά και τα τυχόν λάθη που παρου-
σιάστηκαν, με σκοπό να τα διορθώσει.

Οι ανυπότακτοι…
Εδώ και περίπου ένα χρόνο, το 

ΓΕΕΦ, μαζί με το Υπουργείο Άμυνας 
και σε συνεννόηση με την Αστυνομία, 
εφαρμόζουν μέτρα για την πάταξη του 
φαινομένου των ανυπότακτων εφέδρων, 
τον εντοπισμό τους και την επανατοπο-
θέτησή τους στις λίστες της εφεδρείας. 

Πρόκειται για πολίτες οι οποίοι δεν 
εμφανίζονταν στο στράτευμα, ο αριθμός 
των οποίων μειώθηκε, ύστερα από έλεγχο 
του Γενικού Ελεγκτή στις Κοινωνικές 
Ασφαλίσεις, όπου διαπιστώθηκε πως 
κάποιοι που φέρονταν να βρίσκονται 
στο εξωτερικό, είτε για σπουδές είτε για 
εργασία, την ίδια ώρα κατέβαλλαν και 
Κοινωνικές Ασφαλίσεις, κάτι το οποίο 
παραπέμπει στο ότι δεν βρίσκονταν στο 

εξωτερικό αλλά εργάζονταν στο νησί. 
Μετά την εφαρμογή ελέγχων στα 

σημεία εισόδου και εξόδου της Δη-
μοκρατίας, και τις διευθετήσεις για την 
επιστρατευτική τακτοποίηση, ο αριθμός 
των ανυπότακτων έφεδρων μειώθηκε 
στο 3%.

Μάλιστα, σύμφωνα με στοιχεία του 
Υπουργείου Άμυνας, σχεδόν 16.000 
ανέντακτοι έφεδροι προσήλθαν οικει-
οθελώς στα Τμήματα Επιστράτευσης. 
Όπως προκύπτει από νεότερη πλη-
ροφόρηση, απομένουν γύρω στις 5 
χιλιάδες ανυπότακτοι έφεδροι, για να 
συμπληρωθεί η πλήρης σύνθεση της 
εφεδρείας. 

Η Δύναμη της εφεδρείας αποτελεί 
τον τρίτο από τους έξι πυλώνες της νέας 
στρατηγικής του Υπουργείου Άμυνας, 
με τον Χαράλαμπο Πετρίδη να δηλώ-
νει, στο παρελθόν, ότι στόχος είναι η 
μεγαλύτερη και βέλτιστη εμπλοκή των 
εφέδρων στους σχεδιασμούς της Εθνι-
κής Φρουράς. 

Το στοίχημα
του εκσυγχρονισμού… 

Με μιαν απλή παρουσίαση, θα δι-
απιστώσει κανείς ότι η κατάσταση και 
ο εξοπλισμός των εφέδρων παραμέ-
νουν οι ίδιοι, εδώ και δεκαετίες, με λίγες 
εξαιρέσεις σε Μονάδες με σημαντικά 
επιχειρησιακά καθήκοντα. 

Πεπαλαιωμένες ατομικές εξαρτύσεις, 
σκουριασμένα όπλα και παρωχημένα 
υλικά εκστρατείας προκαλούν ταλαι-
πωρία στους εφέδρους, οι πλείστοι των 
οποίων στις παρουσιάσεις είτε δεν χρη-
σιμοποιούν αυτά τα υλικά είτε φωνάζουν 
για εκσυγχρονισμό. 

Σε δημόσιες τοποθετήσεις, το Υπουρ-
γείο Άμυνας παραδέχεται ότι η Εθνική 
Φρουρά έχει μείνει πίσω σε ό,τι αφορά 
τη χορήγηση νέου κράνους και ατο-
μικών εξαρτύσεων σε εθνοφρουρούς 
και εφέδρους, με τις πληροφορίες να 
αναφέρουν ότι εντός του 2023 η ενεργός 
Δύναμη θα λάβει καινούργια κράνη.

Επιπλέον, εντός του επόμενου έτους 

αναμένεται να αντικατασταθεί μετά το 
κράνος και η εξάρτυση όλων των εφέ-
δρων και εθνοφυλάκων. 

Παράλληλα, το Υπουργείο Άμυνας 
θα υποβάλει προτάσεις ενώπιον της 
Βουλής, για αλλαγή και τροποποίηση 
των παρουσιάσεων των εφέδρων, ού-
τως ώστε αυτές να είναι πιο ποιοτικές, ο 
χρόνος της παραμονής τους στις Μονά-
δες να είναι πιο δημιουργικός, αλλά και 
τρόπους ούτως ώστε να αναβαθμιστεί 
η εκπαίδευση. 

Ενδεικτικό της νέας τάσης στις πα-
ρουσιάσεις των είναι οι ολιγόωρες 
εκπαιδευτικές βολές, όπου οι έφεδροι 
παρουσιάζονται μόνο σε προκαθορι-
σμένο χρόνο, στα πεδία βολής. 

Το εξοπλιστικό πρόγραμμα
Στην τελευταία ΤΑΜΣ «ΙΡΙΣ – 

2022», ο Υπουργός Άμυνας δήλωσε 
ότι η Κύπρος έχει συνάψει συμφωνίες 

συνεργασίας με πέραν των 15 χωρών, 
κάτι που αναμένεται σε αρχικό στάδιο 
να προσδώσει στην Εθνική Φρουρά 
περισσότερη εξωστρέφεια με συνεκ-
παιδεύσεις και νέες εμπειρίες.

Δήλωσε, παράλληλα, ότι το εξοπλι-
στικό πρόγραμμα της Εθνικής Φρουράς 
προχωρεί και υλοποιείται βάζοντας στο 
κάδρο τα νέα αποκτήματα, τα ελικόπτερα 
πολλαπλών ρόλων Airbus HM145M.  
Επίσης έχει προχωρήσει η εγκατάσταση 
του ηλεκτρονικού συστήματος της Πρά-
σινης Γραμμής, το οποίο θα μπορεί να 
μεταφέρει παν-οπτική εικόνα 24 ώρες 
το 24ωρο και θα βοηθήσει και στην 
επιχειρησιακή ετοιμότητα της Εθνικής 
Φρουράς.

Η εξοπλιστική πορεία της Εθνικής 
Φρουράς πλέον προσανατολίζεται στην 
αποφυγή των λαθών του παρελθόντος. 
Οι πληροφορίες που διαρρέουν από το 
ΥΠΑΜ και το ΓΕΕΦ, ως προς τις προ-

θέσεις τους για νέα οπλικά συστήματα, 
είναι ελάχιστες και έρχονται μόνον όταν 
η αγορά βρίσκεται σε προχωρημένο 
στάδιο. 

Εξελίξεις αναμένεται να προκύψουν 
και στις αντιαρματικές δυνατότητες της 
Εθνικής Φρουράς. Σε αυτό το πλαίσιο 
πραγματοποιήθηκε σε κυπριακό έδαφος 
και σε συνεργασία με Υπουργεία και 
εταιρείες από τη Γαλλία, το Βέλγιο, τη 
Σουηδία, το Λουξεμβούργο, την Ελλάδα 
και την Κύπρο, η δοκιμή του προγράμ-
ματος EDIDP – Αντιαρματικό Σύστημα 
BLOS (Beyond Line of Sight – Πέραν 
του Οπτικού Ορίζοντα).

Βεβαίως, η αμυντική θωράκιση 
της Κύπρου είναι συνυφασμένη με 
την πυξίδα της πολιτικής ηγεσίας. Σε 
κάθε περίπτωση και όποιο και αν είναι 
το εκλογικό αποτέλεσμα των επερχόμε-
νων προεδρικών εκλογών, αναμένονται 
μεγάλες αλλαγές στην Εθνική Φρουρά. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΓΙΑΤΖΗ 

23.10.2022
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Ε
ν μέσω πολλών διαφορε-
τικών προσεγγίσεων και 
συμπαθειών, καλείται 
το Κίνημα Οικολόγων 
να διαλέξει τον εκλεκτό 
του, για τις προεδρικές 
εκλογές. Με όλα τα δε-

δομένα να συντείνουν πως μια συλλο-
γική, μαζική απόφαση, είναι ένα αρκετά 
δύσκολο ενδεχόμενο, απόρροια, φυσικά, 
της ιδεολογικής πολυδιάσπασης που 
παρατηρείτο διαχρονικά και γιγαντώ-
θηκε τα τελευταία χρόνια. 

Τέσσερεις υποψήφιοι
στη «λίστα» 

Η Κεντρική Επιτροπή, όπως πληρο-
φορείται η «Σ», έχει τελικά καταλήξει 
σε τέσσερεις κύριες υποψηφιότητες, οι 
οποίες θα τεθούν στην κρίση της Εκλο-
γικής Συνδιάσκεψης του Κινήματος και 
η οποία απαρτίζεται από την Κεντρική 
Επιτροπή και τα μέλη των Επαρχιακών 
Επιτροπών. Οι Ανδρέας Μαυρογιάν-
νης, Νίκος Χριστοδουλίδης, Αχιλλέας 
Δημητριάδης και Γιώργος Κολοκασί-
δης θα περάσουν  από τη βάσανο της 
συνδιάσκεψης των περίπου 70 μελών 
των Οικολόγων, με το τελικό αποτέλε-
σμα να αναμένεται σήμερα, λίγο μετά 

Όποιος έχει την υπομονή 
και γερό στομάχι, μπορεί 
να παρακολουθεί τις διάφο-
ρες πολιτικές συζητήσεις και 

τα ντιμπέιτ με τους υποψηφίους Προ-
έδρους να διαγκωνίζονται ποιος είναι 
ο ικανότερος να οδηγήσει σε λύσεις τα 
προβλήματα των πολιτών. Προβλήματα, 
τα οποία έχουν συσσωρευτεί από την 
έναρξη της πανδημίας και κορυφώ-
θηκαν με το ξέσπασμα του πολέμου 
στην Ουκρανία. 

Κανένας από τους υποψηφίους, δυ-
στυχώς, δεν έχει την τόλμη να αγγίξει 
την «καυτή πατάτα». Να πει κάποιες 
πικρές αλήθειες,  διαχωρίζοντας τη 
θέση του από τα γνωστά τετριμμένα 
και τα συνθήματα ότι, τάχα μου, η Κύ-
προς βρίσκεται στη «σωστή πλευρά της 
ιστορίας…», ή εκείνο το στομφώδες… 
«ανήκομεν στην Δύση».

Η Κύπρος έχασε την ευκαιρία 
Σήμερα η ανθρωπότητα βρίσκεται 

μπροστά στον κίνδυνο ενός πυρηνικού 
πολέμου, αλλά στην Κύπρο, πέρα από τα 
Μ.Μ.Ε.,  κανένας πολιτικός δεν ασχολείται 
με αυτό το μείζον ζήτημα, που, αν ο μη 
γένοιτο, ανοίξει η πόρτα της κόλασης, 

Με λίστα τεσσάρων οι Οικολόγοι
το μεσημέρι. 

Η Κεντρική Επιτροπή θεώρησε πως 
θα ήταν ορθότερο να υπάρξουν περισ-
σότερες επιλογές, δεδομένων και των 
τάσεων που υπάρχουν, αντί να προτείνει 
δύο υποψήφιους ή να θέσει ερώτημα 
για στήριξη ή όχι ενός υποψηφίου. 
Αναγνωρίζεται, ωστόσο, πως τα πολλά 
ονόματα δυσκολεύουν κατά πολύ την 
υπέρβαση του 60% του συνόλου των 
ψήφων, για να μπορέσει το Κίνημα, βά-
σει καταστατικού, να καταλήξει σε έναν 
εκλεκτό. Από την άλλη, διαμηνύεται πως 
η απόφαση αυτή προτεραιοποιήθηκε, 
καθώς, αφενός είναι δημοκρατικότερη 
και, αφετέρου, οι πολλές τάσεις θα μπο-
ρούσαν να εκφραστούν επίσης με λευκή 
ψήφο ή αποχή, εγείροντας παράλληλα 
και εσωκομματικές αντιδράσεις. 

Η ψήφος θα είναι μυστική, ενώ θα 
προηγηθούν τοποθετήσεις από όσα 
μέλη το θελήσουν. Σκοπός, όπως υπο-
γραμμίζουν κομματικές πηγές, είναι να 
υπάρξουν οι απαραίτητες ζυμώσεις που 
δύνανται να φέρουν το κίνημα σε μια 
κατά το μέγιστο συλλογική σύμπλευση. 
Την προηγούμενη εβδομάδα διακινή-
θηκαν μάλιστα απόψεις ηλεκτρονικά, 
για καλύτερη προετοιμασία και ανα-
λυτικότερες τοποθετήσεις.

Ανώτερα στελέχη του κόμματος, καλού-
μενα να δώσουν τις δικές τους εκτιμήσεις, 
παραδέχονται πως δεν υπάρχει ξεκάθαρη 
εικόνα, και ένα «καθαρό» αποτέλεσμα είναι 
απομακρυσμένο σενάριο. Παραπέμπουν, 
δε, σε προηγούμενες εκλογικές αναμε-
τρήσεις, όταν το Κίνημα κατευθύνθηκε 
στον 1ο γύρο των εκλογών, με απόφαση 
για ψήφο κατά συνείδησιν (2013). Σε 
αντίθεση, φυσικά, με το 2018, όταν το 
83% ψήφισαν υπέρ του Νικόλα Παπαδό-
πουλου, με τις ψήφους σε Αναστασιάδη, 
Λιλλήκα και Μαλά να ήταν λιγότερες 
από το δάκτυλο του ενός χεριού. 

Προτετελεσμένο ναυάγιο 
Στο μεταξύ, καμία έκπληξη δεν έφερε 

το «ναυάγιο» των τεσσάρων «μικρών (Δη-
μητριάδης, Χριστοφίδης, Πρωτοπαπάς, 
Ηλιάδης) για μια κοινή υποψηφιότητα, 

ιδιαίτερα μετά και την αποτυχία τους 
να προσεγγίσουν τα κόμματα που δεν 
είχαν πάρει τις τελικές τους αποφάσεις. 
Όπως πληροφορείται η «Σ», οι πρακτικές 
δυσκολίες που επικαλέστηκαν σε σχέση 
με την καθυστέρηση στην υλοποίηση 
της απόφασης για διενέργεια δημοσκό-
πησης, η οποία θα έδινε και το χρίσμα 
στον «έναν», δεν ήταν το νούμερο ένα 
πρόβλημα. Οι υποψήφιοι - παρά τις 
φιλότιμες ενδεχομένως προσπάθειες 
- δεν καταφέραν να παραμερίσουν την 
προσωπική τους θέση, ενώ, στην πορεία, 
φαίνεται να προέκυψαν και ιδεολογι-
κοπολιτικές διαφορές. Όλοι, πάντως 
φαίνεται να συνεχίζουν κανονικά τον 
προεκλογικό τους. Ο Χριστόδουλος 
Πρωτοπαπάς φέρεται να ήταν ο πρώτος 
που πήρε την απόφαση, προκαλώντας 
και την έκπληξη των υπολοίπων, ενώ, 
το ύφος και το λεκτικό της μετέπειτα 
ανακοίνωσης του Αχιλλέα Δημητρι-
άδη δεικνύει και τη δυσαρέσκειά του. 
Ανέφερε, ενδεικτικά, ότι «αποδέχθηκε 
εισήγηση για διενέργεια δημοσκόπησης, 
παρά το γεγονός ότι όλες οι υπάρχουσες 
δημοσκοπήσεις δείχνουν με σαφήνεια 
τις τάσεις». 

Ο Γιώργος Κολοκασίδης γνωρίζει 
πως μια στήριξη από το Κίνημα Οι-
κολόγων, αν και δύσκολο σενάριο, θα 
έδινε ώθηση στην υποψηφιότητά του. 
Έχει, εξάλλου, δηλώσει πως δεν θεωρεί 
το Κίνημα Οικολόγων συστημικό, ούτε 
μέρος αυτού που αποκαλεί «κομμα-
τοκρατία», εξ ου και ήταν το μόνο που 
συνάντησε. Πρόσωπα από το περιβάλλον 
του εκτιμούν πως μια τέτοια στήριξη, 
σε συνδυασμό με την παρουσία του 
στο debate του «Σίγμα», που την αξι-
ολογούν ως «πολύ καλή», θα δώσει 
σημαντικές ανάσες. Τον θεωρούν δε 
τον νικητή του debate, καθώς «κατάφερε 
να διαφοροποιηθεί αισθητά από τους 
ανθυποψηφίους του, χωρίς να εμπλακεί 
σε τοξικές αντιπαραθέσεις». Εκτιμάται 
δε πως σε αυτήν την εκλογική μάχη, 
οι «μικροί» δεν θα ξεφουσκώσουν στο 
τέλος, αλλά θα κερδίσουν, αφού ο Νίκος 
Χριστοδουλίδης, λόγω της δεδηλωμέ-
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νης συναγερμικής του ταυτότητας, δεν 
αναμένεται να κεφαλαιοποιήσει όλες 
τις ψήφους αντίδρασης. 

Κόμματα: Τα βρίσκουν 
σκούρα με τις συσπειρώσεις 

Τις δυσκολίες των κομμάτων να πε-
τύχουν υψηλά νούμερα συσπείρωσης 
καταδεικνύει η πρόσφατη δημοσκόπη-
ση του ΡΙΚ, η οποία παρουσιάστηκε 
την Πέμπτη. Σχεδόν το ½ (48%) των 
Συναγερμικών στηρίζουν Αβέρωφ 
Νεοφύτου, ενώ η στήριξη προς τον 
Νίκο Χριστοδουλίδη περιορίστηκε 
σε λίγο κάτω από το 1/3 (30,5%). Το 
προσφερόμενο «πεδίο στόχος» είναι 
πλέον μόλις το 17%, που δηλώνει ακόμη 
αδιευκρίνιστη ψήφο. Κάτι που, όμως, 
δεν είναι αρκετό να δώσει στον Αβέρωφ 
Νεοφύτου σημαντική ώθηση. Υπάρχει 
φυσικά και η δυνατότητα μεταστροφής 
και σε αυτό ποντάρει ο κ. Νεοφύτου, 
αλλά, από την άλλη, πρέπει να ληφθεί 
υπόψη πως σε περιπτώσεις εσωκομ-
ματικής διένεξης, η κρυφή ψήφος προς 
όφελος του «αποστάτη» είναι, επίσης, 
τακτικό φαινόμενο. 

Μπορεί ο Νίκος Χριστοδουλίδης να 

απολαύει αποδοχής από ένα ευρύ φά-
σμα της κυπριακής κοινωνίας, ωστόσο, 
φαίνεται πως δεν έχει ισχυρή διείσδυση 
στις βάσεις των κομμάτων που τον στη-
ρίζουν. Στο ΔΗΚΟ η συσπείρωση για 
τον εκλεκτό του κόμματος είναι στο 61%, 
ενώ στη ΔΗΠΑ 56%. Φυσικά, κατά τη 
διάρκεια της δημοσκόπησης η ΔΗΠΑ 
είχε μόνο εισηγηθεί τον υποψήφιο στο 
Πολιτικό Γραφείο, κάτι που επιτρέπει 
προβλέψεις για κάτι καλύτερο. Τα πράγ-
ματα στην ΕΔΕΚ είναι κάπως καλύτερα, 
καθώς, αν και με περισσότερες ιδεολο-
γικές διαφωνίες και εν μέσω μεγάλων 
εσωκομματικών τριβών, η συσπείρωση 
είναι στο 66,5%. Αξίζει να σημειωθεί 
πως υπάρχουν διαρροές και προς «άλ-
λες υποψηφιότητες», πλην των πέντε 
δημοσκοπικά πρώτων. Όπως παραδέ-
χονται κομματικές πηγές, υπάρχει μια 
ανησυχία, καθώς επιβάλλεται να έχουν 
υψηλές συσπειρώσεις. Έτσι, εξάλλου, θα 
κεφαλαιοποιήσουν οφέλη σε σχέση με 
την κυβερνητική τους εμπλοκή. Την ώρα, 
μάλιστα, που ο Νίκος Χριστοδουλίδης 
κάνει λόγο για κυβέρνηση αρίστων και 
όχι κατ’ ανάγκην κομματικών, τα κόμ-
ματα θέλουν πάση θυσία να δείξουν 

ισχυρή παρουσία. 
Το ΑΚΕΛ δικαιούται να χαμογε-

λά, καθώς η επιλογή της ηγεσίας του 
κόμματος φαίνεται να αγκαλιάζεται 
σταδιακά από τη βάση. Περιορίστηκε 
αισθητά η επιρροή Χριστοδουλίδη (14%) 
και Δημητριάδη (3%), με τον Ανδρέα 
Μαυρογιάννη να απολαμβάνει ήδη το 
74%. Σε κάθε περίπτωση, ακόμη και μια 
ισχυρή συσπείρωση, αν δεν συνοδευτεί 
με σημαντική στήριξη από ανένταχτους 
ή από άλλους χώρους, δεν οδηγεί τον 
υποψήφιο στον Β’ γύρο με σιγουριά. 

Σκούρα φαίνεται να τα βρίσκει το 
ΕΛΑΜ, με τη συσπείρωση προς τον 
αρχηγό του κόμματος να δείχνει μόλις 
46%, ενώ στον Νίκο Χριστοδουλίδη 
33,5. Αποδεικνύοντας πως δεν υπήρχε 
ποτέ σκληρή ιδεολογική ψήφος, αλλά, 
«χαλαρή» στήριξη από ένα συνονθύ-
λευμα της ευρύτερης δεξιάς. Σε αυτό 
συντείνει το γεγονός ότι δεν υπάρχουν 
σημαντικές διαρροές προς τον Γιώργο 
Κολοκασίδη, αφού η κατηγορία «λοιποί» 
παίρνει μόλις 3,5%. Ο οποίος τάσσε-
ται επίσης ενάντια στη ΔΔΟ αλλά δεν 
χρησιμοποιεί έναν αμιγώς «δεξιό και 
νεοφιλελεύθερο λόγο». 
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τίποτε δεν θα μείνει όρθιο. Θα σβήσει 
και θα μηδενίσει όλα τα προβλήματα, 
αλλά και τους ανθρώπους. Μια πυρηνι-
κή καταστροφή δεν θα ξεχωρίσει ποιοι 
στέκονται στη «σωστή» ή «λάθος» πλευρά 
της Ιστορίας.

Οι κακοί οιωνοί φάνηκαν όταν το 
ΝΑΤΟ, παρά τις συμφωνίες ότι δεν θα 
επεκταθεί προς Ανατολάς, σήμερα βρί-
σκεται έξω από την πόρτα της Ρωσίας 
διεξάγοντας διά αντιπροσώπων πόλεμο. 
Την ίδια ώρα γνωστά αμερικανικά γερά-
κια, τύπου Μπόλτον, διαδίδουν δημόσια 
πως πρέπει να δολοφονηθεί ο Βλ. Πού-
τιν. Έτσι έμαθαν να λύνουν τις διαφορές 
τους, με δολοφονίες, πραξικοπήματα και 
τρομοκρατικές επιθέσεις. 

Οι κυρώσεις κατά της Ρωσίας, που 
εφαρμόζονται από ΗΠΑ και Ε.Ε.,  όχι μόνο 
δεν απέτρεψαν τη Μόσχα να διασφαλίσει 
την ύπαρξή της,  αλλά στράφηκαν εναντίον 
των χωρών που τις επέβαλαν. Και, κυρίως, 
στους πολίτες τους, που βρίσκονται σε 
κατάσταση σοκ εξαιτίας της ακρίβειας 
και της ενεργειακής λειψυδρίας.

Η Κύπρος έχασε την ευκαιρία να 
αξιοποιήσει τη θέση της ως ουδέτερης 
χώρας μη μέλος του ΝΑΤΟ και ν’ ανα-
λάβει μαζί με άλλες, όπως η Αυστρία, 
ρόλο μεσολαβητικό και ειρηνευτικό. 
Θα είχε όλα τα δίκαια με το μέρος της 
εάν δεν τασσόταν υπέρ των σκληρών 
κυρώσεων, υπενθυμίζοντας στους υπο-
κριτές της Ε.Ε. και των ΗΠΑ πως δεν 
εφάρμοσαν παρόμοιες κυρώσεις κατά 
της Τουρκίας, άρα μένει έξω από αυτό 
το θέατρο του παραλόγου.

Δεν το έπραξε όμως. Αντίθετα σύρθηκε 
και σέρνεται πίσω από όλους αυτούς 
που δεν γνοιάστηκαν για τη δική της 
επιβίωση, παρά τις κατά συρροήν και 
κατ’ εξακολούθησιν παραβιάσεις των 
ψηφισμάτων του Σ. Ασφαλείας του ΟΗΕ 
από την Τουρκία.

Τον ρόλο του μεσολαβητή έχει ανα-
λάβει δυστυχώς η Τουρκία, μία χώρα 
μέλος του ΝΑΤΟ, παραβάτης του Διε-
θνούς Δικαίου, η οποία, κακά τα ψέματα, 

αναβαθμίζεται και τώρα θα εξελιχθεί σε 
έναν  μεγάλο παίκτη στα ενεργειακά. Το 
ρωσικό φυσικό αέριο που τερματίζεται 
από τους αγωγούς NordStream 1 και 2 
εξαιτίας των τρομοκρατικών επιθέσεων, θα 
διοχετεύεται τώρα μέσω Τουρκίας. Έτσι, 
οι χώρες που επέβαλαν τις κυρώσεις στη 
Ρωσία θα βρίσκονται υπό την ομηρία της 
Άγκυρας, η οποία θα αποφασίζει ποιος 
παίρνει και ποιος όχι. 

Οι ΗΠΑ και τούτη τη φορά αντέδρασαν 
πολύ χλιαρά στις εξαγγελίες του Τούρκου 
Προέδρου.

Ο αναπληρωτής εκπρόσωπος του 
αμερικανικού Υπουργείου Εξωτερικών, 
Βεντάντ Πατέλ, δήλωσε ότι «ως ΗΠΑ 
παροτρύνουμε τους συμμάχους μας να 
λάβουν μέτρα για να διαφοροποιήσουν 
τις πηγές ενέργειάς τους και να μειώσουν 
την ενεργειακή εξάρτηση από τη Ρωσία. 
Ειδικότερα στην περίπτωση της Τουρκίας, 
συνεργαζόμαστε στενά μαζί της για να 
βοηθήσουμε τις δικές της προσπάθειες 
για την ενίσχυση της μακροπρόθεσμης 
ενεργειακής ασφάλειας»(!).

Αυτά για όσους οραματίζονται πιέσεις 
κατά της Τουρκίας. 

Η Ελλάδα μέρος του τρόμου
Σε δημοσίευμά του ο «Ριζοσπάστης» 

αποκαλύπτει πως η Ελλάδα συμμετέχει 
στην άσκηση «πυρηνικής αποτροπής» 
του ΝΑΤΟ «Steadfast Noon», που δι-
εξάγεται μέχρι τις 30 Οκτώβρη και 
περιλαμβάνει 14 χώρες, με επίκεντρο 
το Βέλγιο. Η εφημερίδα επικαλείται τον 
Χανς Κρίστενσεν, διευθυντή του Nuclear 
Information Project της Ομοσπονδίας 
Αμερικανών Επιστημόνων (FAS).

Όπως αναφέρει η εφημερίδα, ο Κρί-
στενσεν γράφει σχετικά σε άρθρο του: 
«Το ΝΑΤΟ αποκάλυψε νωρίτερα αυτό το 
έτος ότι επτά χώρες - μέλη της Συμμαχίας 
συνεισφέρουν (σ.σ. στον διαμοιρασμό 
πυρηνικών όπλων) με αεροσκάφη διπλής 
ικανότητας (σ.σ. να φέρουν και πυρηνικά). 
Οι χώρες αυτές δεν έχουν κατονομαστεί, 
αλλά πέντε είναι ευρέως γνωστές: Βέλγιο, 

Γερμανία, Ιταλία, Ολλανδία και ΗΠΑ. Η 
έκτη χώρα είναι πιθανώς η Τουρκία (παρά 
τις φήμες ότι δεν ήταν πλέον μέρος της 
αποστολής), οπότε ορισμένα τουρκικά 
F-16 εξακολουθούν να είναι ειδικά δι-
αμορφωμένα για τη χρήση πυρηνικών 
βομβών τύπου B61».

«Η έβδομη χώρα ήταν ένα μυστήριο, 
αλλά αποδεικνύεται ότι είναι η Ελλά-
δα. Αν και η Ελλάδα δεν έχει αμερικανικά 
πυρηνικά όπλα στο έδαφός της, καθώς 
αυτά έχουν αποσυρθεί εδώ και χρόνια, 
ούτε διαθέτει μαχητικά αεροσκάφη που 
δεσμεύονται για τέτοιες αποστολές, εντού-
τοις έχει μια μονάδα αποθήκευσης και μια 
αποστολή συνέχισης της προηγούμενης 
δραστηριότητας».

Όπως αναφέρει ο «Ριζοσπάστης», το 
ΚΚΕ έχει αποκαλύψει πως στον Άρα-
ξο συνεχίζουν να υπάρχουν 6 «θόλοι» 
(«vaults») τύπου WS3 (Weapons Storage 
and Security System), που διατηρούνταν 
σε κατάσταση φύλαξης» («caretaker 
status»), με συνολική χωρητικότητα 24 
βομβών. Μέχρι το 2001 αποθηκεύο-
νταν εκεί 20 βόμβες, που μπορούσαν 
θεωρητικά να φορτωθούν στα ελληνικά 
βομβαρδιστικά «A-7ECorsair», τα οποία 
στάθμευαν εκεί. Το 1998 το ΝΑΤΟ φέ-
ρεται να ζήτησε κεντρικά από την Ελλάδα 
να αναλάβουν τα νεότερα και προηγμένα 
F-16 αυτόν τον ρόλο βομβαρδισμού με 
«ειδικά» (πυρηνικά) όπλα («strike» στη 
σχετική ορολογία), αντί των ξεπερασμένων 
τεχνολογικά Α-7. Κάτι που όπως λεγόταν 
μέχρι πρότινος δεν προχώρησε, αν και 
οι εξελίξεις πλέον «τρέχουν» με μεγάλες 
ταχύτητες, εφόσον και οι ιμπεριαλιστικοί 
ανταγωνισμοί έχουν περάσει ανεπιστρεπτί 
σε άλλη «πίστα».

Έτσι και η Ελλάδα γίνεται μέρος του 
τρόμου στο ενδεχόμενο ενός πυρηνικού 
πολέμου.

Αγνοούν ή προσπερνούν τον 
κίνδυνο πυρηνικού ολέθρου

Ο κορυφαίος Σουηδός επιστήμονας 
και καθηγητής Μαξ Τέγκμαρκ προχώ-

ρησε σε μιαν ανατριχιαστική πρόβλεψη 
για την κρίση στην Ουκρανία, λέγοντας 
ότι η πιθανότητα ενός πυρηνικού πολέ-
μου ανάμεσα σε ΗΠΑ και Ρωσία είναι 
μία προς έξι.

Από τότε που οι ΗΠΑ έριξαν πυρηνι-
κές βόμβες στην Ιαπωνία στο τέλος του 
Β’ Παγκοσμίου Πολέμου, το ενδεχόμενο 
απειλής ενός πυρηνικού πολέμου υπήρχε, 
αλλά ήταν πολύ μικρό λόγω του ότι όλοι 
γνώριζαν πως θα έχουν την ίδια μοίρα: 
Την απόλυτη καταστροφή.

Ωστόσο, τα πράγματα δεν εξελίχθηκαν 
ομαλά καθώς οι Αμερικανοί ήθελαν με 
κάθε τρόπο και μέσον να εντάξουν την 
Ουκρανία στο ΝΑΤΟ, για να τοποθετήσουν 
πυρηνικούς πυραύλους στην «πόρτα» 
της Μόσχας.

Φυσικά η Ρωσία αντέδρασε ήδη από 
το 2014 αλλά οι ΗΠΑ του Τ. Μπάιντεν 
συνέχισαν να επιμένουν και εν τέλει η 
Μόσχα οδηγήθηκε στην επιλογή της 
στρατιωτικής επέμβασης.

Είναι το ίδιο ακριβώς που θα έκαναν 
οι Αμερικανοί αν οι Ρώσοι αποκτούσαν 
προπύργιο στο Μεξικό ή στη Λατινική 
Αμερική.

Πολλοί φοβούνται ότι η αντιπαράθεση 
ΗΠΑ-Ρωσίας δεν δείχνει να έχει κάποιο 
όριο και συνεπώς θα μπορούσε να κατα-
λήξει ακόμα και σε πυρηνική αναμέτρηση.

Ο Τέγκμαρκ, εξετάζοντας το ενδεχόμε-
νο ενός πυρηνικού πολέμου,  βλέπει τις 
πιθανότητες ανησυχητικά υψηλές. Θεωρεί 
ότι το πιο πιθανό είναι να συνεχιστεί ο 
πόλεμος.

Με τη Ρωσία να αγωνίζεται να κερδίσει 
την Ουκρανία, που έχει την υποστήριξη 
των ΗΠΑ και της Ευρώπης, η κατάσταση 
θα μπορούσε να κλιμακωθεί, με το πιο 
ακραίο σενάριο να είναι τα πυρηνικά όπλα.

Αυτά όλα τα εφιαλτικά σενάρια οι 
πολιτικοί μας είτε τα αγνοούν είτε τα 
προσπερνούν. Ασχολούνται με ήσσονος 
σημασίας ζητήματα όπως: τι έγινε πριν 
από πέντε χρόνια στο Κραν Μοντανά και 
πώς μπορούμε να διορθώσουμε δίνοντας 
κίνητρα στην Τουρκία. 

Καλά μιλούμε για υψηλής νοημοσύ-
νης αναλύσεις όταν η Τουρκία αισθάνεται 
τόσο δυνατή και αλώβητη πατώντας σε 
δύο βάρκες.

Διχασμένοι οι Αμερικανοί 
Oι ενδιάμεσες αμερικανικές εκλογές 

στις ΗΠΑ στις 8 Νοεμβρίου φαίνεται 
πως θα αλλάξουν άρδην το αμερικανικό 
πολιτικό σκηνικό, καθώς αν επιβεβαιω-
θούν οι δημοσκοπήσεις οι Ρεπουμπλι-
κανοί θα κερδίσουν την πλειοψηφία στη 
Βουλή των αντιπροσώπων αλλά και στη 
Γερουσία.

Ο Κέβιν Μακάρθι, επικεφαλής του 
GOP, η αλλιώς το κόμμα των Ρεπου-
μπλικανών, διεμήνυσε πως το κόμμα 
του δεν θα υπογράψει «λευκή επιταγή» 
για την Ουκρανία εάν εξασφαλίσει την 
πλειοψηφία των εδρών στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων στις ενδιάμεσες εκλο-
γές της Τρίτης, 8ης Νοεμβρίου, ενώ οι 
Ρεπουμπλικανοί ξεκαθαρίζουν στον T. 
Mπάιντεν πως «οι ΗΠΑ δεν είναι το 
ΑΤΜ της Ουκρανίας, για να τους δίνει 
συνεχώς λεφτά».

«Η φρενίτιδα των δαπανών των Δη-
μοκρατικών στ’ αλήθεια δεν σταματάει 
ποτέ. Πρέπει ο Μπάιντεν να καταλά-
βει πως είμαστε οι ΗΠΑ, όχι αυτόματο 
μηχάνημα τραπεζικών συναλλαγών», 
ανήρτησε στο Twitter η Ρεπουμπλικανή 
Αντιπρόσωπος στο Κογκρέσο, Λόρεν 
Μπόμπερτ.

Βασικά είναι το πρώτο ουσιαστι-
κό «ρήγμα» που καταγράφεται στην 
αμερικανική πολιτική στο ζήτημα της 
Ουκρανίας.

Από την έναρξη της επέμβασης της 
Ρωσίας στην Ουκρανία, την 24η Φε-
βρουαρίου, ο Λευκός Οίκος εκταμίευσε 
στρατιωτική βοήθεια αξίας 17,6 δισε-
κατομμυρίων δολαρίων για το Κίεβο.

Οι Αμερικανοί έχουν αρχίσει να νιώ-
θουν και πάλι το άγχος του πυρηνικού 
πολέμου που ένιωθαν κατά την διάρκεια 
του Ψυχρού Πολέμου.Κύπρος και Ελ-
λάδα όμως αγρόν ηγόρασαν. 

Ψιλικατζήδες πολιτικοί παραβλέπουν τον μεγάλο κίνδυνο

ΣΗΜΈΡΑ Η ΑΝΘΡΏΠΟΤΗΤΑ 
ΒΡΙΣΚΈΤΑΙ ΜΠΡΟΣΤΑ ΣΤΟΝ 
ΚΙΝΔΥΝΟ ΈΝΟΣ ΠΥΡΗΝΙΚΟΥ 
ΠΟΛΈΜΟΥ, ΑΛΛΑ ΣΤΗΝ ΚΥ-
ΠΡΟ ΚΑΝΈΝΑΣ ΠΟΛΙΤΙΚΟΣ 
ΔΈΝ ΑΣΧΟΛΈΙΤΑΙ ΜΈ ΑΥΤΟ ΤΟ 
ΜΈΙΖΟΝ ΖΗΤΗΜΑ - ΚΑΝΈΝΑΣ 
ΑΠΟ ΤΟΥΣ ΥΠΟΨΗΦΙΟΥΣ, ΔΥ-
ΣΤΥΧΏΣ, ΔΈΝ ΈΧΈΙ ΤΗΝ ΤΟΛ-
ΜΗ ΝΑ ΑΓΓΙΞΈΙ ΤΗΝ «ΚΑΥΤΗ 
ΠΑΤΑΤΑ»
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Ο ΤΟΤΕ AIR VICE-MARSHAL, 
MIKE WIGSTON, ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΤΉΣ 
ΤΩΝ ΒΡΕΤΑΝΙΚΩΝ ΒΑΣΕΩΝ 
ΑΚΡΩΤΉΡΙΟΥ ΚΑΙ ΔΕΚΕΛΕΙΑΣ 
ΚΑΙ ΕΠΙΚΕΦΑΛΉΣ ΤΩΝ ΒΡΕ-
ΤΑΝΙΚΩΝ ΔΥΝΑΜΕΩΝ ΣΤΉΝ 
ΚΥΠΡΟ, ΜΕΤΑΞΥ ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 
2015 ΚΑΙ ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2017, 
ΕΞΕΦΡΑΣΕ ΤΉΝ ΕΠΙΘΥΜΙΑ ΝΑ 
ΚΑΤΑΘΕΣΕΙ ΣΤΕΦΑΝΙ ΣΤΟΥΣ ΤΑ-
ΦΟΥΣ ΤΩΝ ΉΡΩΩΝ ΤΉΣ ΕΟΚΑ 
1955-59, ΠΟΥ ΑΠΑΓΧΟΝΙ-
ΣΤΉΚΑΝ ΑΠΟ ΤΙΣ ΒΡΕΤΑΝΙΚΕΣ 
ΑΠΟΙΚΙΑΚΕΣ AΡΧΕΣ…

Π
ριν από λίγο καιρό, 
ένας πολύ καλός φί-
λος έφερε εις γνώσιν 
μου ότι πριν από 7 
περίπου χρόνια 
συνέβη κάτι που 
προκαλεί, πιστεύω, 

απογοήτευση αλλά και ελπίδα.
Σύμφωνα με την πηγή, ο τότε Air Vice-

Marshal, Mike Wigston, Διαχειριστής 
των Βρετανικών Βάσεων Ακρωτηρίου 
και Δεκέλειας και Επικεφαλής των Βρε-
τανικών Δυνάμεων στην Κύπρο, μεταξύ 
Ιανουαρίου 2015 και Φεβρουαρίου 2017, 
εξέφρασε την επιθυμία να καταθέσει στε-
φάνι στα Φυλακισμένα Μνήματα στη 
Λευκωσία, στους τάφους των ηρώων της 
ΕΟΚΑ 1955-59, που απαγχονίστηκαν 
από τις βρετανικές αποικιακές Αρχές…

Οι πληροφορίες του φίλου ήταν ότι ο 
Σύνδεσμος Αγωνιστών ΕΟΚΑ είχε κα-
λωσορίσει την πρόταση, η οποία ήταν 
μια ιστορική χειρονομία καλής θέλησης 
από τον Air-Vice Marshal Wigston. Ως 
αποτέλεσμα, μια άνευ προηγουμένου 
στιγμή συμφιλίωσης φαινόταν ως πι-
θανότητα. Ωστόσο, κάποιοι κύκλοι στη 
Λευκωσία διαφώνησαν και, τελικά, δεν 
πραγματοποιήθηκε η κατάθεση βρετα-
νικού στεφάνου. Το «αιτιολογικό» των 
αρνητών ήταν πως η Βασίλισσα έπρεπε 
να κατέθετε το στεφάνι. 

Καθώς αυτή η πληροφορία ήταν πολύ 
σημαντική, στις 23 Μαΐου 2022 έγραψα 
στον τότε Διαχειριστή των Βρετανικών 
Βάσεων, σήμερα Αρχηγό του Επιτελείου 
Αεροπορίας (Chief of the Air Staff), ζη-
τώντας την άποψή του για το θέμα αυτό. 

Από τις 26 Ιουλίου 2019 ο Mike 
Wigston ονομάζεται Air Chief Marshal, 
Sir Mike Wigston KCB, CBE, ADC και 
υπηρετεί στην κορυφή των ενόπλων δυ-

Ένα βρετανικό στεφάνι, που δεν κατατέθηκε, αλλά 
έπρεπε να βρίσκεται στα Φυλακισμένα Μνήματα

νάμεων του Ηνωμένου Βασιλείου ως 
Αρχηγός του Επιτελείου Αεροπορίας, 
Αρχηγός της Βασιλικής Πολεμικής Αε-
ροπορίας υπό την επίσημη ηγεσία της 
Μοναρχίας και Μέλος της Επιτροπής 
Επιτελείου (Chief of Staff Committee) 
υπό τον Αρχηγό του Επιτελείου Άμυνας. 
Αυτά τα γεγονότα μεγεθύνουν τη σημασία 
της συμμετοχής του στο ζήτημα αυτό.

Υπό την τωρινή του ιδιότητα ο Air 
Chief Marshal μού απάντησε στις 15 
Ιουνίου 2022 με μια πολύ ευγενική και, 
όσο μπορούσε, διπλωματική επιστολή, 
η οποία, αν και δεν επιβεβαίωνε, ουσια-
στικά δεν διέψευδε, τις πληροφορίες της 
πηγής μου. Με πρόσθετες πληροφορίες 
που επιβεβαιώνουν την καλή θέληση 
εκ μέρους του. Μου δήλωσε: «Κατά τη 
διάρκεια της παρουσίας μου στην Κύ-
προ πήρα την ευκαιρία να επισκεφθώ το 
Μέλαθρον στην Παλώδια και να περάσω 
ένα πρωινό μιλώντας σε ορισμένους από 
τους βετεράνους της ΕΟΚΑ εκεί». 

Όταν βρέθηκα στην Κύπρο αρχές 
Οκτωβρίου 2022, συναντήθηκα δύο 
φορές με τον αγαπητό Θάσο Σοφοκλέ-
ους, ο οποίος διετέλεσε για σειρά ετών 
Πρόεδρος των Συνδέσμων Αγωνιστών 
και για λόγους υγείας αποσύρθηκε από τα 
καθήκοντά του με επιστολή ημερομηνίας 
5 Μαρτίου 2022. Μου επιβεβαίωσε ότι 
ο ίδιος είχε καλωσορίσει την πρόταση. 
Τον πίεσα να μου ονομάσει ποίοι ευθύ-
νονταν για τη μη πραγματοποίηση της 
κατάθεσης και είπε δεν γνώριζε. Κάποιοι 
βέβαια θα γνωρίζουν...

Ο Θάσος Σοφοκλέους ενδιαφέρθηκε 
μάλιστα να δημοσιεύσει την απαντητι-
κή επιστολή του Air Chief Marshal, Sir 
Mike Wigston, σε επόμενο βιβλίο του. 
Του είπα ότι θα επικοινωνήσω πρώτα με 
τον Αρχηγό του Επιτελείου Αεροπορίας 
ζητώντας την άδειά του. Όπως και έκανα 
και αφού η απάντηση ήλθε αυθημερόν 
και θετική, την παραθέτω για ευρύτερη 
ενημέρωση, με δική μου μετάφραση και 
σχόλια.

«Αγαπητή Φανούλα,
»Σε ευχαριστώ για την επιστολή σου 

της 23ηςΜαΐου, ζητώντας τις απόψεις μου 
για μια διαδικασία συμφιλίωσης σχετι-
κά με τα 70χρονα από την έναρξη της 
καμπάνιας της ΕΟΚΑ. Όπως ορθά έχεις 
γράψει, υπηρέτησα ως Επικεφαλής των 
Βρετανικών Ενόπλων Δυνάμεων στην 
Κύπρο και Διαχειριστής (Administrator) 
των Κυρίαρχων Περιοχών των Βάσεων 
Ακρωτηρίου και Δεκέλειας 2015-2016. 
Το διάστημα της υπηρεσίας μου εκεί με 
άφησε με βαθιά στοργή για τον λαό της 
Κύπρου, και πολλούς διά βίου φίλους. 

»Δεν χρειάζεται να επισημάνω ότι η 
σχέση μεταξύ Ηνωμένου Βασιλείου και 
Κυπριακής Δημοκρατίας είναι μεγάλης ση-
μασίας για μένα, αλλά θα με συγχωρήσεις 
αν δεν εκφράσω άποψη στις ερωτήσεις 
που μου απευθύνεις γιατί η καριέρα μου 
με απομάκρυνε από απευθείας ανάμειξη 

στα θέματα της Κύπρου, και θα ήταν λάθος 
μου αν προσέφερα ανεπιφύλακτη άποψη.

»Κλείνοντας, αν αυτό βοηθά την έρευνά 
σου, κατά τη διάρκεια της παρουσίας μου 
στην Κύπρο πήρα επίσης την ευκαιρία να 
επισκεφθώ το Μέλαθρον στην Παλώδια 
και να περάσω ένα πρωινό μιλώντας σε 
ορισμένους από τους βετεράνους της ΕΟΚΑ 
εκεί.Έγινε καθώς θυμάμαι θετική αναφορά 
(στα τοπικά ΜΜΕ) στην επίσκεψή μου 
ως Επικεφαλής των Βρετανικών Δυνά-
μεων στην Κύπρο. Εύχομαι κάθε καλό 
στις προσπάθειές σου, 

Με ειλικρίνεια, Mike».
Σημειώνω ίσως τη σημαντικότερη 

αναφορά στην επιστολή του Sir Mike 
Wigston, τον οποίο ευχαριστώ για τη 
γρήγορη ανταπόκριση. Αναφέρθηκε με 
σεβασμό στους Αγωνιστές, ως «βετε-
ράνους της ΕΟΚΑ».

2015
Ήταν το 2015 που 35 (αργότερα 33) 

μέλη της ΕΟΚΑ είχαν ξεκινήσει δικα-
στικό αγώνα εναντίον των Βρετανικών 
Υπουργείων Εξωτερικών και Κοινο-
πολιτείας και Άμυνας σε σχέση με τη 
μεταχείριση που έτυχαν στα κρατητήρια 
κατά τη διάρκεια της έκτακτης ανάγκης 
τη δεκαετία του 1950. 

Εγκατάλειψη του χαρακτηρι-
σμού «τρομοκράτες» 

Σημειώνεται ότι ο τότε Υφυπουργός 
Ευρώπης, Βορείου και Νοτίου Αμερικής, 
Sir Alan Duncan, στις 23.1.2019 με γραπτή 
αναφορά του από τη Βουλή των Κοινοτή-
των, ανακοινώνοντας τη συνθηκολόγηση 
της βρετανικής κυβέρνησης στο αίτημα 
των Αγωνιστών της ΕΟΚΑ 1955-59 για 
αποζημίωση, είχε αλλάξει το λεξιλόγιο 
του 1956. Εγκαταλείφθηκε η αναφορά σε 
«τρομοκράτες». Έγραψε:«Ελληνο- κύπριοι 
παραστρατιωτικοί διεξήγαγαν μια ένο-
πλη αντάρτικη εκστρατεία προσπαθώ-
ντας να τερματίσουν την Αγγλοκρατία 
στην Κύπρο και να εγκαθιδρύσουν 
ένωση της Κύπρου με την Ελλάδα».

(Greek Cypriot paramilitaries fought 
an armed guerrilla campaign to try to 
bring to an end British rule in Cyprus 
and establish a union between Cyprus 
and Greece).

Η δήλωση εδώ :https://hansard.
parliament.uk/commons/2019-01-23/
d e b a t e s / 1 9 0 1 2 3 2 6 0 0 0 0 1 2 /
CyprusCivilLitigation. 

Θυμίζω το άρθρο μου στη «Σημερι-
νή», 26.1.2019, «Χάρντινγκ: Ας τους 
ονομάσουμε “τρομοκράτες”», για το 
πώς υιοθετήθηκε το 1956 ο χαρακτη-
ρισμός. (https://simerini.sigmalive.com/
article/2019/1/26/kharntingk-as-tous-
onomasoume-tromokrates/). 

Η άρνηση κάποιων
Για δεκαετίες η απαίτηση πολλών ήταν 

ότι η Αυτού Μεγαλειότης η Βασίλισσα 
Ελισάβετ (αποβιώσασα στις 8 Σεπτεμβρίου 

Πριν από λίγα χρόνια εθεωρείτο 
αδιανόητη μια συμφωνία μετα-
ξύ Ισραήλ και Λιβάνου για την 
οριοθέτηση της Αποκλειστικής 

Οικονομικής τους Ζώνης, ακόμα και με τον 
τρόπο που αυτή έχει γίνει. Και τούτο επειδή 
υπάρχουν σοβαρές διαφορές μεταξύ των δύο 
χωρών, οι οποίες, τεχνικά, είναι σε εμπόλεμη 
κατάσταση. Υπογραμμίζεται ότι, ακόμα και μετά 

την υπογραφή της συμφωνίας, δεν υπάρχουν 
διπλωματικές σχέσεις μεταξύ των δύο χωρών. 
Πέραν τούτου, ακόμη και σήμερα υπάρχουν 
πολιτικές δυνάμεις και στις δύο χώρες που 
αντιτίθενται σε αυτήν τη συμφωνία.

Οι ΗΠΑ ήταν η κινητήριος δύναμη πίσω 
από αυτήν τη συμφωνία. Οι Αμερικανοί 
επιδιώκουν τη μέγιστη δυνατή αξιοποίηση 
του ενεργειακού πλούτου της Ανατολικής 
Μεσογείου. Ως εκ τούτου, και λαμβάνοντας 
υπ’  όψιν την επιδίωξη για απεξάρτηση της 
Ευρώπης από τις ρωσικές πηγές ενέργειας, 
οι Αμερικανοί ενεργούν με τρόπο ώστε να 
αυξήσουν τις εναλλακτικές επιλογές. Το γεγονός 
ότι ο Λίβανος βρίσκεται σε δεινή οικονομική 
κατάσταση αποτέλεσε έναν σοβαρό παράγο-
ντα, που τελικά ώθησε την Κυβέρνηση να 
συναινέσει σε μια τέτοια συμφωνία.

Οι Αμερικανοί επιθυμούν επίσης διακαώς 
τη μείωση της εξάρτησης της Τουρκίας από 
τη ρωσική ενέργεια. Και θεωρούν ότι ο ενερ-
γειακός πλούτος της Ανατολικής Μεσογείου 
μπορεί να συμβάλει προς μια τέτοια κατεύ-

θυνση. Στη σημερινή συγκυρία ο ενεργειακός 
πλούτος της Κύπρου παραμένει ουσιαστικά 
ανεκμετάλλευτος, ως αποτέλεσμα των προ-
βλημάτων που υφίστανται με την Τουρκία. 
Η Κυπριακή Δημοκρατία έχει τη δυνατότητα 
να εισηγηθεί την de facto οριοθέτηση της 
Αποκλειστικής Οικονομικής Ζώνης μεταξύ 
των δύο χωρών. Μια τέτοια εξέλιξη θα δι-
ευκολύνει την αξιοποίηση ολόκληρου του 
ενεργειακού πλούτου της Ανατολικής Μεσο-
γείου προς όφελος των χωρών της περιοχής. 
Παράλληλα είναι δυνατό να ωφεληθεί και η 
ΕΕ από μια τέτοια ενέργεια. Ο τρόπος που 
έγινε η συμφωνία για την οριοθέτηση της 
ΑΟΖ Ισραήλ και Λιβάνου δημιουργεί ένα 
προηγούμενο και για την περίπτωση μεταξύ 
της Κυπριακής Δημοκρατίας και Τουρκίας.

Λαμβάνοντας υπ’ όψιν τις θέσεις των δια-
φόρων πλευρών στο Κυπριακό θεωρώ εξαι-
ρετικά δύσκολη, εάν όχι αδύνατη, την επίλυση 
του προβλήματος στη σημερινή συγκυρία. 
Όμως είναι δυνατό να υπάρξει μια εξελικτική 
διαδικασία, η οποία μπορεί να δημιουργήσει 

αμοιβαία οφέλη για όλα τα εμπλεκόμενα μέρη. 
Παραδοσιακά η Κυπριακή Δημοκρατία εν-
διαφερόταν μόνο για μια ουσιαστική προσέγ-
γιση, που θα οδηγούσε σε ολική διευθέτηση 
του προβλήματος. Επιπρόσθετα, διαδοχικές 
κυβερνήσεις διακήρυτταν ότι τα ενεργειακά 
ζητήματα δεν πρέπει να διασυνδέονται με το 
Κυπριακό. Οι πραγματικότητες, όμως, είναι 
διαφορετικές.

Θεωρώ καθοριστικής σημασίας την προ-
ώθηση επιλογών, που, ενώ προασπίζουν την 
κρατική υπόσταση της Κυπριακής Δημοκρατίας 
και διασφαλίζουν τους βασικούς πυλώνες 
επίλυσης του Κυπριακού, ταυτόχρονα αντικρί-
ζουν τα ενεργειακά ζητήματα και τις ευρύτερες 
ανάγκες με πραγματισμό. Μια τέτοια πολιτική 
είναι δυνατό ν’ αντικρισθεί θετικά από διάφορες 
δυνάμεις στο Ισραήλ, στη Γερμανία και την 
ΕΕ γενικότερα, στο Ηνωμένο Βασίλειο και 
στις ΗΠΑ. Ακόμα και στην περίπτωση που 
η Τουρκία δεν αξιολογήσει θετικά μια τέτοια 
πρωτοβουλία, η Κυπριακή Δημοκρατία θα 
έχει αποκτήσει θετικά ερείσματα.

Είναι αναμενόμενο η Τουρκία να απαιτή-
σει την εμπλοκή της «ΤΔΒΚ» σε μια τέτοια 
διαδικασία. Όμως, ούτε οι κοινότητες ούτε οι 
παράνομες οντότητες έχουν ΑΟΖ. Επιπρό-
σθετα, η διεθνής κοινότητα δεν μπορεί να 
αναγνωρίσει την κατοχική οντότητα, η οποία 
προέκυψε ως αποτέλεσμα χρήσης βίας. Οι 
θέσεις της Δύσης σε σχέση με το ουκρανι-
κό ζήτημα είναι τέτοιες, που βοηθούν την 
Κυπριακή Δημοκρατία να προβαίνει στους 
ανάλογους παραλληλισμούς. Πέραν τούτου, 
η Λευκωσία έχει την ευκαιρία να τονίσει ότι 
τα συμφέροντα των Τουρκοκυπρίων μπο-
ρούν να εξυπηρετηθούν ανάλογα μέσα από 
υφιστάμενες συγκλίσεις για το θέμα αυτό.

Έφθασε η ώρα κατά την οποία η Κυπρι-
ακή Δημοκρατία θα πρέπει να ενεργεί με 
αυτοπεποίθηση και να είναι δύο βήματα 
μπροστά για την επίλυση ζητημάτων που 
την απασχολούν, αλλά και που επηρεάζουν 
ευρύτερα συμφέροντα. Για τέτοιες προσεγ-
γίσεις απαιτείται μια ισχυρή και αξιόπιστη 
διακυβέρνηση σε όλα τα επίπεδα.

Ή σημασία της οριοθέτησης της θαλάσσιας ζώνης μεταξύ Ισραήλ και Λιβάνου

2022) δεν ζήτησε συγγνώμη για τους 
απαγχονισμούς των παλληκαριών της 
ΕΟΚΑ και ότι δεν κατέθεσε ένα στεφάνι 
στα Φυλακισμένα Μνήματα. Επομένως, 
κατά τη γνώμη μου, ήταν οξύμωρη 
το ελάχιστον η άρνηση κάποιων να 
κατέθετε στεφάνι ο Επικεφαλής των 
Βρετανικών Στρατευμάτων στην Κύ-
προ και Διαχειριστής των Βάσεων. 
Απλούστατα επειδή θα το έκανε εν’ 
ονόματι της Αυτού Μεγαλειότητας 
(ενόσω αυτή βρισκόταν μάλιστα εν 
ζωή), στην υπηρεσία της οποίας υπη-
ρετούσε στην Κυπριακή Δημοκρατία 
και τις διπλανές Βάσεις. 

Ήλθε η ώρα για
πραγματική συμφιλίωση

Ολοκληρώνοντας, πιστεύω ήταν με-
γάλο λάθος να υπερισχύσει η άρνηση 
κάποιων στην κατάθεση στεφάνου στα 
Φυλακισμένα Μνήματα από τον τότε 
Air Vice-Marshal Wigston. Θα ήταν 
μια συμβολική χειρονομία τεράστιας 
σημασίας. Ποίοι ευθύνονται; Όποια και 
να είναι η απάντηση, τίποτα δεν διαγράφει 
την ιστορικής σημασίας ενέργεια του Air 
Vice-Marshal Wigston να επισκεφθεί 
βετεράνους της ΕΟΚΑ, τα αισθήματα 
που εξέφρασε στην απαντητική επι-
στολή του προς εμένα και την αλλαγή 
φρασεολογίας του Sir Alan Duncan.

Παράλληλα, τίποτα δεν μπορεί να 
διαγράψει τα λάθη που έκαναν διαδο-
χικές βρετανικές κυβερνήσεις και που 
συνεχίζουν να επηρεάζουν το παρόν. Θα 
συνεχίσω να γράφω για όλα αυτά, όπως 
κάνω εδώ και δεκαετίες, επικρίνοντας 
τη βρετανική πολιτική. Όμως, οφείλω 
να συγχαρώ τόσο τον Sir Mike Wigston 
για τα σημαντικά βήματα που πήρε όσο 
και τον Θάσο Σοφοκλέους και άλλους 
βετεράνους της ΕΟΚΑ για τα δικά τους 
προς την ίδια κατεύθυνση. 

Το Κενοτάφιο στο Whitehall
Κάθε Νοέμβριο, την ετήσια ημέρα 

Θύμησης (Remembrance Sunday), ο Ύπ. 
Αρμοστής της Κυπριακής Δημοκρατίας (στο 
Λονδίνο) μαζί με άλλους Ύπ. Αρμοστές από 
την Κοινοπολιτεία καταθέτουν στεφάνι στο 
Κενοτάφιο στο Whitehall. Τιμούν όλους 
τους Βρετανούς, Κύπριους και στρατιω-
τικό προσωπικό της Κοινοπολιτείας που 
θυσιάστηκαν με βρετανική στολή κατά 
τους δύο Παγκοσμίους Πολέμους και 
άλλες διαμάχες, περιλαμβανομένων και 
στρατιωτών κατά τον αγώνα της ΕΟΚΑ.

O Βασιλιάς Κάρολος ΙΙΙ
Με αυτά υπόψη και το γεγονός ότι 

σήμερα υπάρχει νέος Βρετανός Μονάρ-
χης, ο Κάρολος ΙΙΙ, και με τον αριθμό 
των Βρετανών και Κύπριων βετεράνων 

της εποχής της ΕΟΚΑ να μικραίνει, 
πιστεύω ήλθε η ώρα για ένα νέο κεφά-
λαιο στις διμερείς σχέσεις Ηνωμένου 
Βασιλείου/Κυπριακής Δημοκρατίας. Ο 
Βασιλιάς Κάρολος μπορεί να ανοί-
ξει αυτό το κεφάλαιο, αν κάνει το 
ιστορικό βήμα να επισκεφθεί τα 
Φυλακισμένα Μνήματα, ή να στείλει 
έναν υψηλόβαθμο αντιπρόσωπο να 
καταθέσει στεφάνι. 

Αυτό θα είναι μια άνευ προηγουμέ-
νου πράξη συμφιλίωσης, που θα στείλει 
ισχυρό μήνυμα παγκοσμίως - ότι πρώην 
εχθροί μπορούν να μνημονεύουν από 
κοινού τους νεκρούς των. Με τα 70χρονα 
της έναρξης του Αγώνος της ΕΟΚΑ να 
πλησιάζουν την 1η Απριλίου 2025, οι 
προετοιμασίες για μια τέτοια εξέλιξη θα 
πρέπει να αρχίσουν από τώρα. 

Υ.Γ.: Ίσως να αξίζει να αναφέρω ότι 
ο Sir Mike Wigston δεν προέρχεται 
από την  παραδοσιακή βάση του βρε-
τανικού κατεστημένου όπως το Λον-
δίνο και το Εδιμβούργο. Σύμφωνα με 
άρθρα, όπως το πιο κάτω, μεγάλωσε 
στο χωριό Bethesda και πήγε σε κυ-
βερνητικό σχολείο στο Bangor, αμφό-
τερα στη βόρεια Ουαλία. Ίσως αυτό να 
λέει κάτι για τον ανοικτό τρόπο σκέψης 
του. (https://www.northwaleschronicle.
co.uk/news/17810318.new-chief-royal-
air-force-north-wales-man-bethesda/)

23.10.2022

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΟΦΑΝΟΥΣ, Πρόεδρος του Κυπριακού 
Κέντρου Ευρωπαϊκών και Διεθνών Υποθέσεων,  
καθώς και του Τμήματος Πολιτικών Επιστημών και 
Διακυβέρνησης του Πανεπιστημίου Λευκωσίας 

Ο AIR CHIEF MARSHALL, 
SIR MIKE WIGSTON - 
ΠΗΓΗ: WWW.GOV.UK/
GOVERNMENT/PEOPLE/
MIKE-WIGSTON
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Αδιαμφισβήτητες, ανησυχητικές και 
αδικαιολόγητες πραγματικότητες

Οι δηλώσεις των Προέδρων Πούτιν και 
Ερντογάν υπογραμμίζουν κάτι άλλο - τη 
σημασία των σοβαρότατων ανησυχιών, 
προειδοποιήσεων και ερωτήσεων που 
έχω ήδη θέσει στην Προεδρία της ΚΔ 
για τον ρωσοτουρκικό πυρηνικό σταθμό 
στο Άκιουγιου, για την απόσπαση της 
Τουρκίας από διεθνείς συμβάσεις που 
προάγουν την πυρηνική ασφάλεια, για τις 
επακόλουθες απειλές που αντιμετωπίζει η 
ΚΔ, για το αν υπάρχουν κυπριακά σχέδια 
πρόληψης ή αντιμετώπισης οποιασδή-
ποτε πυρηνικής καταστροφής και για την 
κυπριακή διπλωματική στάση απέναντι 
στη ρωσοτουρκική πυρηνική συμμαχία, 
η οποία μπορεί να έχει μια κρυφή διά-
σταση που περιλαμβάνει τα πυρηνικά 
όπλα. Ωστόσο, όλα τα ερωτήματά μου 
παραμένουν αναπάντητα.

Με απογοήτευση, λοιπόν, εντοπίζω 
ορισμένες αδιαμφισβήτητες, ανησυχητικές 
και αδικαιολόγητες πραγματικότητες.

Κατ› αρχάς, η Προεδρία της ΚΔ δεν 
έχει απαντήσει τα ερωτήματα που έθεσα 
στην ανοιχτή επιστολή μου που δημοσιεύ-
τηκε στη «Σημερινή» στις 15 Αυγούστου 
2021 υπό τον τίτλο «Υπάρχουν σχέδια 
πρόληψης και αντιμετώπισης οποιασδή-

ποτε πυρηνικής καταστροφής στο Άκιου-
γιου;».  Στη συνέχεια, στις 27 Οκτωβρίου 
2021, έστειλα με email στην Προεδρία 
της ΚΔ αυτήν την ανοιχτή επιστολή, μαζί 
με διευρυμένες εκδόσεις των ερωτήσεων 
που έθεσα αρχικά στις 15 Αυγούστου 
2021. Ακολούθησε σιωπή. 

Ως αποτέλεσμα, έγραψα ανοιχτή επι-
στολή παραπόνων που δημοσιεύτηκε στη 
«Σημερινή» στις 3 Ιανουαρίου 2022, υπό 
τον τίτλο «Οι αναπάντητες επιστολές και 
ερωτήσεις για τον πυρηνικό σταθμό στο 
Άκιουγιου». Την ίδια μέρα, την έστειλα στην 
Προεδρία της ΚΔ μαζί με αντίγραφα των 
προηγούμενων αναπάντητων επιστολών 
μου. Ακολούθησε σιωπή.

Στις 24 Ιουνίου 2022, ξαναέστειλα στην 
Προεδρία της ΚΔ όλες τις αναπάντητες 
επιστολές μου και την κάλεσα, εκ νέου, να 
δώσει απαντήσεις σε όλα τα αναπάντητα 
ερωτήματά μου. Ακολούθησε σιωπή.

Υπό τέτοιες απαράδεκτες συνθήκες, 
έγραψα νέα ανοιχτή επιστολή. Αυτή 
δημοσιεύτηκε στη «Σημερινή» στις 24 
Αυγούστου 2022, υπό τον τίτλο «Η ρω-
σοτουρκική πυρηνική συμμαχία και η 
συνεχιζόμενη κυπριακή κρατική σιωπή». 
Την ίδια μέρα, την έστειλα στην Προεδρία 

της ΚΔ μαζί με όλες τις προηγούμενες 
αναπάντητες επιστολές μου. Ακολούθησε 
σιωπή.

Στις 3 Ιανουαρίου, 24 Ιουνίου και 24 
Αυγούστου 2022, έστειλα αντίγραφα των 
προαναφερθεισών επιστολών μου απευ-
θείας στον Υφυπουργό παρά τω Προέδρω 
και στον Κυβερνητικό Εκπρόσωπο. Και 
αυτοί απέφυγαν να παράσχουν οποιαδή-
ποτε απόδειξη παραλαβής ή απάντηση. 

Κατά συνέπειαν, παραμένουν αναπά-
ντητα όλα τα σοβαρότατα ερωτήματα που 
έχω θέσει. Έτσι, παραμένουν στο σκοτάδι 
οι κάτοικοι της ΚΔ. Αυτοί οι κακόμοιροι 
αντιμετωπίζουν μια διαφαινόμενη πυρη-
νική απειλή που, σε καθημερινή βάση, 
όχι μόνο πλησιάζει αλλά μεγαλώνει.

Συμπεραίνω ότι η κυπριακή Κυβέρ-
νηση στρουθοκαμηλίζει και ότι ακόμη 
ακολουθεί την πολιτική τής σιωπής όπως 
την περιέγραψα σε άρθρο στη «Σημερινή», 
στις 20 Σεπτεμβρίου 2020, υπό τον τίτλο 
«Η νεκρική σιγή ενόψει των αναδυόμενων 
πυρηνικών κινδύνων στο Άκιουγιου». 
(Δείτε: https://simerini.sigmalive.com/
article/2020/9/20/e-nekrike-sige-en-
opsei-ton-anaduomenon-purenikon-
kindunon-sto-akiougiou/). 

ΑΝΟΙΧΤΗ ΕΠΙΣΤΟΛΗ ΠΡΟΣ ΤΟΝ ΠΡΟΕΔΡΟ ΤΗΣ ΚΥΠΡΙΑΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ 

Καθώς ολοκληρώνεται ο ρωσοτουρκικός πυρηνικός σταθμός 
στο Άκιουγιου, γιατί επικρατεί κρατική σιωπή στη Λευκωσία;

ΕΝΏ ΟΙ ΗΠΑ, ΤΟ ΗΒ, Η ΕΕ ΚΑΙ 
ΑΛΛΑ ΜΕΛΗ ΤΗΣ «ΔΎΣΗΣ» 
ΚΑΤΑΓΓΕΛΛΟΎΝ ΤΗ ΡΏΣΙΑ 
ΛΟΓΏ ΤΗΣ ΡΏΣΙΚΗΣ ΚΑΤΟ-
ΧΗΣ ΚΑΙ ΤΗΣ ΠΑΡΑΝΟΜΗΣ 
ΠΡΟΣΑΡΤΗΣΗΣ ΕΔΑΦΏΝ ΤΗΣ 
ΟΎΚΡΑΝΙΑΣ, Η ΤΟΎΡΚΙΑ, ΚΡΑ-
ΤΟΣ ΜΕΛΟΣ ΤΟΎ ΝΑΤΟ ΚΑΙ, 
ΏΣ ΕΚ ΤΟΎΤΟΎ, ΠΎΛΏΝΑΣ ΤΗΣ 
«ΔΎΣΗΣ», ΔΕΝΕΤΑΙ ΟΛΟ ΚΑΙ 
ΠΕΡΙΣΣΟΤΕΡΟ ΜΕ ΤΗ ΡΏΣΙΑ 
ΚΑΙ Ο ΠΎΡΗΝΙΚΟΣ ΣΤΑΘΜΟΣ 
ΣΤΟ ΑΚΙΟΎΓΙΟΎ ΣΎΜΒΟΛΙΖΕΙ 
ΑΎΤΗΝ ΤΗΝ ΕΞΕΛΙΞΗ

Εξοχότατε κύριε Πρόεδρε,

Γ
ι’ ακόμη μια φορά, σας 
γράφω για τον τεράστιο 
ρωσοτουρκικό πυρηνικό 
σταθμό με τέσσερεις πυ-
ρηνικούς αντιδραστήρες 
υπό κατασκευή στο Άκι-
ουγιου, στη σεισμογενή 

νότια ακτή της Τουρκίας, περίπου 110 
χιλιόμετρα βόρεια της Λευκωσίας. Τώρα, 
σας γράφω υπό το φως της συνάντησης 
των Προέδρων της Τουρκίας και της 
Ρωσίας στην Αστάνα, πρωτεύουσα του 
Καζακστάν, στις 13 Οκτωβρίου 2022.

Εκείνη τη μέρα, σύμφωνα με επίσημο 
ανακοινωθέν του Κρεμλίνου στην αγγλική 
γλώσσα, ο Ρώσος Πρόεδρος, Βλαδίμη-
ρος Πούτιν, ανακοίνωσε τα ακόλουθα 
ενώπιον του Τούρκου ομόλογου του, 
Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν, τα οποία έχω 
μεταφράσει ελεύθερα:

«Πρέπει να σημειώσω ότι όλες οι 
συμφωνίες που επιτεύχθηκαν κατά την 
επίσκεψή σας [Πρόεδρε Ερντογάν] στο 
Σότσι [στη Ρωσία] τον Αύγουστο υλοποι-
ούνται. Οι συνάδελφοί μας, οι κυβερνήσεις 
μας και οι εταιρείες που συμμετέχουν 
στην πρακτική δράση εργάζονται για την 

εκπλήρωση των σχεδίων, μεταξύ άλλων 
όσον αφορά την επενδυτική δραστηριό-
τητα και την κατασκευή του Πυρηνικού 
Σταθμού Παραγωγής Ενέργειας [‘Akkuyu 
Nuclear Power Plant’] στο Άκιουγιου. 
Οι εργασίες προχωρούν σύμφωνα με το 
σχέδιο και συμμετέχουν 20.000 άτομα 
στο εργοτάξιο».

Αμέσως μετά, αλλά έχοντας προφανώς 
υπόψη ότι η Δημοκρατία της Τουρκί-
ας συγκροτήθηκε στις 29 Οκτωβρίου 
1923 (ως συνέχεια της Οθωμανικής 
Αυτοκρατορίας), ο Πρόεδρος Πούτιν 
επιβεβαίωσε ότι:

«Τηρούμε το χρονοδιάγραμμα και 
φαίνεται ότι θα μπορέσουμε να εκπλη-
ρώσουμε τις συμφωνίες και να ξεκινή-
σουμε την πρώτη ενεργειακή μονάδα 
[στο Άκιουγιου] πριν από την εκατοντα-
ετηρίδα της Δημοκρατίας της Τουρκίας. 
Γύρω στον Μάιο του 2023, σχεδιάζουμε 
να παραδώσουμε πυρηνικά καύσιμα 
[‘nuclear fuel’], ολοκληρώνοντας έτσι ένα 
άλλο στάδιο αυτού του κοινού έργου».

Μετέπειτα στη δήλωσή του, ο Πρόε-
δρος Πούτιν έκανε τις ακόλουθες προτά-
σεις που έδειξαν ότι το Άκιουγιου αποτελεί 
μέρος ενός μεγαλύτερου ενεργειακού 
προγράμματος:

«Αν η Τουρκία και οι πιθανοί αγο-
ραστές σε άλλες χώρες ενδιαφέρονται, 
μπορούμε να εξετάσουμε την κατασκευή 
ενός άλλου αγωγού φυσικού αερίου και 
τη δημιουργία κόμβου φυσικού αερίου 
[‘a gas hub’] στην Τουρκία για το εμπόριο 
με τρίτες χώρες, πρώτα απ’ όλα ευρω-
παϊκές χώρες, φυσικά, αλλά μόνο εάν 
ενδιαφέρονται».

Στη διμερή ρωσοτουρκική προεδρι-
κή συνάντηση της 13ης Οκτωβρίου 2022, 
μίλησε δημοσίως και ο Πρόεδρος Ερντο-
γάν. Σύμφωνα με επίσημο ανακοινωθέν 
του, που δημοσιεύτηκε στα Αγγλικά, ση-
μείωσε ότι η κατασκευή ενός νέου πυρη-
νικού σταθμού στο Άκιουγιου αποτελεί 
«ένα σημαντικό βήμα» στη «διαδικασία» 
της «τόνωσης του διμερούς εμπορίου». Ο 
Πρόεδρος Ερντογάν πρόσθεσε τα εξής 
ενώπιον του Προέδρου Πούτιν, τα οποία 
έχω και πάλι μεταφράσει ελεύθερα:

«Όπως είπατε [Πρόεδρε Πούτιν], το 
πιθανό άνοιγμα της πρώτης τουρμπί-
νας του Άκιουγιου κατά τη διάρκεια του 
πρώτου τριμήνου του επόμενου έτους θα 
δημιουργήσει μια ξεχωριστή επίδραση 
στον κόσμο. Στο μεταξύ, έχουμε μιλήσει 
με σας και για τη Σινώπη».

Η Σινώπη βρίσκεται στη βόρεια ακτή 
της Τουρκίας, όπου σχεδιάζεται να κατα-
σκευαστεί δεύτερος πυρηνικός σταθμός. 

(Δείτε: www.ndk.gov.tr/sinop-nukleer-
santrali).Με αυτή υπόψη, ο Πρόεδρος 
Ερντογάν προέβλεψε θετικές συνέπειες:

«Αν μπορούμε να κάνουμε ένα 
βήμα σχετικά με τη Σινώπη, σίγουρα 
θα έχει πολλαπλασιαστικό αποτέλεσμα. 
Προφανώς, το Άκιουγιου θα καλύπτει 
το 10 τοις εκατόν της ενεργειακής μας 
ζήτησης, και όταν ένας δεύτερος [πυ-
ρηνικός σταθμός ενεργοποιηθεί] στη 
Σινώπη θα καλύψει άλλο 10 τοις εκατόν 
και [μεταξύ τους] θα καλύπτουν 20 τοις 
εκατόν. Τότε, αυτοί οι δύο πυρηνικοί 
σταθμοί θα δημιουργήσουν έναν ξεχω-
ριστό αντίκτυπο στον κόσμο».

Αυτό που δεν είπε ο Πρόεδρος Ερντο-
γάν είναι ότι η Σινώπη είναι βουτηγμένη στο 
αίμα των βασανισμένων θυμάτων της γενο-
κτονίας των Χριστιανών της Οθωμανικής 
Αυτοκρατορίας, συμπεριλαμβανομένων 
των παιδιών που δολοφονήθηκαν, κακο-
ποιήθηκαν ή βιάστηκαν σε αποκρουστικές 
συνθήκες. Στα θύματα συγκαταλέγονται 
αμέτρητοι Έλληνες Πόντιοι που ζούσαν 
στη Σινώπη και στις γύρω περιοχές πριν 
από τον αναγκαστικό ξεριζωμό που συ-
νόδεψε τις μαζικές δολοφονίες και άλλα 
φρικτά εγκλήματα που διαπράχθηκαν 
κατά αυτών και άλλων Χριστιανών (Δεί-
τε, π.χ., ‘Turks parboiled 250.000 [living 
between Sinope and Ondou]’, New York 
Times, 31 July 1919.)

Η εμβάθυνση της αναδυόμε-
νης ρωσοτουρκικής
συμμαχίας

Στις 13 Οκτωβρίου, λοιπόν, μάθαμε 
για την εμβάθυνση της αναδυόμενης 
ρωσοτουρκικής συμμαχίας, η οποία 
προκαλεί γιγάντιες γεωπολιτικές και 
γεωστρατηγικές επιπτώσεις. Η Ρωσία 
θεωρεί την Τουρκία ως αναπόσπαστο 
μέρος της ρωσικής ενεργειακής στρα-
τηγικής και της σχετικής προσπάθειας 
του Κρεμλίνου να κρατήσει ως ομήρους 
τα μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΕΕ) 
που εξαρτώνται από το ρωσικό φυσικό 
αέριο. Παράλληλα, μάθαμε και πάλι ότι η 
Τουρκία συνεργάζεται με τη Ρωσία στον 
τομέα της πυρηνικής ενέργειας και ότι 
αυτή η συνεργασία αποτελεί κρίσιμο μέρος 
μιας ευρύτερης ρωσοτουρκικής ατζέντας.

Ενώ οι ΗΠΑ, το ΗΒ, η ΕΕ και άλλα 
μέλη της «Δύσης» καταγγέλλουν τη Ρω-
σία λόγω της ρωσικής κατοχής και της 
παράνομης προσάρτησης εδαφών της 
Ουκρανίας, η Τουρκία, κράτος μέλος 
του ΝΑΤΟ και, ως εκ τούτου, πυλώνας 
της «Δύσης», δένεται όλο και περισσό-
τερο με τη Ρωσία. Ο πυρηνικός σταθμός 
στο Άκιουγιου συμβολίζει αυτήν την 
εξέλιξη. Ταυτόχρονα, αποδεικνύει την 
προβλέψιμη αποτυχία του μακροχρόνι-
ου κατευνασμού της Τουρκίας από τη 
«Δύση», ιδιαίτερα από το 1974.

ΔΡ ΚΛΕΑΡΧΟΣ Α. ΚΥΡΙΑΚΙΔΗΣ, Senior Visiting 
Fellow στη Νομική Σχολή του Πανεπιστημίου 
UCLan Cyprus*

Για την Κυπριακή Δημοκρατία (ΚΔ), 
μη μέλος του ΝΑΤΟ αλλά συνέταιρο της 
«Δύσης» από την ένταξή της στην ΕΕ το 
2004 και ακόλουθο του κατευνασμού 
της Τουρκίας, οι επιπτώσεις είναι τρο-
μακτικές, ειδικά σε σχέση με την εθνική 
ασφάλεια και τη δημόσια υγεία. Επειδή 
η Τουρκία συνεχίζει να κατέχει το 36 
τοις εκατόν της επικράτειας καθώς και 
το 57 τοις εκατόν της ακτογραμμής της, 
η ΚΔ είναι παγιδευμένη κάτω από τη 
μπότα του αυταρχικού καθεστώτος στην 
Άγκυρα. Και επειδή η Τουρκία ούτε 
διατηρεί διπλωματικές σχέσεις με την ΚΔ 
ούτε αναγνωρίζει τη νόμιμη κυβέρνησή 
της, η ΚΔ δεν ασκεί καμία ουσιαστική 
επιρροή επάνω στην Άγκυρα, ειδικά 
στον τομέα της πυρηνικής ενέργειας.

Ακόμη χειρότερα, η βόρεια ακτή της 
ΚΔ βρίσκεται περίπου 85 χιλιόμετρα 

νότια από το Άκιουγιου. Άρα, εάν ο 
πρώτος από τους τέσσερεις πυρηνικούς 
αντιδραστήρες που κατασκευάζονται 
εκεί ενεργοποιηθεί τον Μάιο του 2023 
ή αργότερα, ολόκληρη η ΚΔ θα εκτίθεται 
ανάλογα. Από εκείνη τη στιγμή, όλη 
η ημικατεχόμενη ΚΔ μαζί με τα δύο 
απομεινάρια της Βρετανικής Αποικίας 
του Στέμματος της Κύπρου θα τοποθε-
τηθούν στην άμεση γραμμή κινδύνου. 
Εντούτοις, αν δεν κάνω λάθος, ούτε η 
Προεδρία ούτε το Υπουργείο Εξωτερι-
κών της ΚΔ δημοσίευσε οποιοδήποτε 
ανακοινωθέν ως άμεση απάντηση σε 
αυτά που δηλώθηκαν από τους Προ-
έδρους Πούτιν και Ερντογάν στις 13 
Οκτωβρίου 2022. Πώς εξηγείται αυτή η 
προφανής κυπριακή κρατική αδράνεια; 
(Δείτε, π.χ., www.presidency.gov.cy/ και 
https://mfa.gov.cy/el/press-releases/).

*Οι απόψεις του είναι προσωπικές.

ΗΓ 1: Τα ανακοινωθέντα της 13ης 
Οκτωβρίου 2022 των Προέδρων 

Πούτιν και Ερντογάν βρίσκονται στο 
http://en.kremlin.ru/events/president/
news/69590 και https://tccb.gov.tr/en/
news/542/140141/president-erdogan-
meets-with-president-putin-of-russia 
αντίστοιχα.

ΗΓ 2: Οι προηγούμενες ανοιχτές 
επιστολές μου που δημοσιεύτηκαν στη 
«Σημερινή» στις 15 Αυγούστου 2021, 
3 Ιανουαρίου 2022, και 24 Αυγούστου 
2022 βρίσκονται στο https://simerini.
sigmalive.com/article/2021/8/15/
uparkhoun-skhedia-prolepses-kai-
antimetopises-opoiasdepote-purenikes-
katastrophes-sto-akiougiou/, στο https://
simerini.sigmalive.com/article/2022/1/3/
oi-anapantetes-epistoles-kai-eroteseis-
g i a - t o n - p u r e n i k o - s t a t h m o - s t o -
akiougiou/ και στο https://simerini.
sigmalive.com/article/2022/8/24/e-
rosotourkike-purenike-summakhia-kai-e-
sunekhizomene-kupriake-kratike-siope/ 
αντίστοιχα.

23.10.2022

Αυτή η θλιβερή κατάσταση πρέπει 
να προβληματίζει κάθε πολίτη της 
ΚΔ. Επομένως, με αυτά κατά νουν, 
επαναλαμβάνω παρακάτω αποσπά-
σματα της αναπάντητης επιστολής 
μου της 24ης Ιουνίου 2022 προς 
τον Πρόεδρο της ΚΔ:

«Κλείνοντας επικαλούμαι εκ νέου 
τον Νόμο περί του Δικαιώματος 
Πρόσβασης σε Πληροφορίες του 
Δημοσίου Τομέα του 2017. Επειδή 
στην ΚΔ έχετε πρωταρχικό, συνολικό 
και συντονιστικό κυβερνητικό ρόλο, 
σας προτρέπω εκ νέου να απαντήσετε 
σε καθεμία από τις ερωτήσεις που 
σας έχω θέσει σε καθεμία από τις 
τέσσερεις αναπάντητες επιστολές 
μου για το Άκιουγιου και σε αυτό 
το νέο email. 

»Επίσης, σας παρακαλώ να μου 
στείλετε, αν υπάρχουν, τις γραπτές 
οδηγίες της Προεδρίας της ΚΔ για 
την Ελευθερία της Πληροφόρη-
σης. Απ’ ό,τι φαίνεται, δεν εμφανί-
ζονται, όπως θα έπρεπε, στον ιστότοπο 
της Προεδρίας της ΚΔ (στο www.
presidency.gov.cy). Σε αντίθεση, 
αντίστοιχες οδηγίες υπάρχουν στον 
ιστότοπο άλλων Προέδρων όπως 
αυτόν του Προέδρου των ΗΠΑ 
(στο www.whitehouse.gov/omb/
freedom-of-information-act-foia/). 

»Εάν και εφόσον απαντήσετε, σκο-

πεύω να δημοσιεύσω την απάντησή 
σας στη «Σημερινή» και σε άλλα 
εξειδικευμένα μέσα…». 

Εάν μετά τη λήψη αυτής της νέας 
ανοιχτής επιστολής και εντός της 
προθεσμίας που ορίζει ο Νόμος του 
2017 η Προεδρία της ΚΔ δεν απα-
ντήσει όλα τα ερωτήματα που της έχω 
θέσει στις αναπάντητες επιστολές μου, 
ειδικά σε αυτήν της 27ης Οκτωβρί-
ου 2021, δεν θα έχω άλλη επιλογή 
από το να υποβάλω παράπονο στην 
Επίτροπο Πληροφοριών της ΚΔ.

Εν τω μεταξύ, καταλήγω σε τρία 
συμπεράσματα.

Πρώτον, μέσω της σιωπής, 
αδιαφορίας και αδράνειάς της, η 
κυπριακή Κυβέρνηση έχει ουσι-
αστικά εφαρμόσει τη μακρόχρονη 
πολιτική του κατευνασμού προς 
όφελος της Τουρκίας. Ποιο είναι 
το αποτέλεσμα; Ενθαρρύνθηκε η 
Τουρκία. Όπως μάθαμε στις 13 
Οκτωβρίου 2022, ο Πρόεδρος 
Ερντογάν μιλά ανοιχτά για το εν-
δεχόμενο ότι η Ρωσία θα βοηθήσει 
την Τουρκία να κατασκευάσει έναν 
δεύτερο πυρηνικό σταθμό, αυτήν 
τη φορά στα ματωμένα χώματα της 
Σινώπης.

Δεύτερον, απ’ ό,τι φαίνεται, ο 
δημόσιος τομέας της ΚΔ πάσχει 
από συστημική νεο-οθωμανική 

κακοδιοίκηση, η οποία προκα-
λεί δυσμενείς συνέπειες για την 
αξιοπρέπεια του κάθε πολίτη. Σε 
αυτήν την υπόθεση, έχω επικοι-
νωνήσει απευθείας με την Προε-
δρία της ΚΔ, τον Υφυπουργό παρά 
τω Προέδρω και τον Κυβερνητικό 
Εκπρόσωπο. Και οι τρεις έλαβαν τις 
επιστολές μου της 15ης Αυγούστου 
2021, της 27ης Οκτωβρίου 2021, 
της 3ης Ιανουαρίου 2022, της 24 
Ιουνίου 2022 και 24ης Αυγούστου 
2022. Όμως, αυτά τα στελέχη της 
ΚΔ με αγνοήσανε, ίσως επειδή δεν 
χρησιμοποίησα κανένα μέσον και 
δεν ανήκω σε κανένα κόμμα.

Τρίτον, απ’ ό,τι φαίνεται, η Προε-
δρία της ΚΔ δεν σέβεται το κράτος 
δικαίου. Στις αναπάντητες επιστολές 
μου, έχω επανειλημμένα επικαλεσθεί 
τον Νόμο περί του Δικαιώµατος 
Πρόσβασης σε Πληροφορίες του 
Δημοσίου Τοµέα του 2017. Παρά 
ταύτα, η Προεδρία έχει φαινομενικά 
περιφρονήσει αυτόν τον Νόμο και τη 
δημοκρατική αρχή της διαφάνειας. 
Εξ ου και η μακρόχρονη κυπριακή 
κρατική σιωπή που έχω περιγράψει 
σε αυτήν την επιστολή.

Τα ερωτήματα που έχω θέσει δεν 
πρέπει να παραμένουν κάτω από 
το χαλί, όπου έχουν σκουπιστεί. Θα 
πρέπει να απαντηθούν. Τώρα.

Μια προειδοποίηση

ΦΩΤΟΓΡΑΦΊΑ ΠΟΥ 
ΔΗΜΟΣΊΕΥΤΗΚΕ ΣΤΊΣ 13 
ΟΚΤΩΒΡΊΟΥ 2022, ΜΕΤΑ 
ΤΗ ΣΥΝΑΝΤΗΣΗ ΤΩΝ 
ΠΡΟΕΔΡΩΝ ΤΗΣ ΡΩΣΊΑΣ 
ΚΑΊ ΤΗΣ ΤΟΥΡΚΊΑΣ.ΠΗΓΗ: 
ΠΡΟΕΔΡΊΑ ΤΗΣ ΤΟΥΡΚΊ-
ΑΣ, WWW.TCCB.GOV.TR/
EN/NEWS/542/140141/
PRESIDENT-ERDOGAN-
MEETS-WITH-PRESIDENT-
PUTIN-OF-RUSSIA

Η ΤΟΠΟΘΕΣΊΑ 
ΤΟΥ ΑΚΊΟΥΓΊΟΥ. 
ΠΗΓΗ: ΠΥΡΗΝΊ-
ΚΗ ΡΥΘΜΊΣΤΊΚΗ 
ΑΡΧΗ ΤΗΣ ΤΟΥΡ-
ΚΊΑΣ: WWW.NDK.
GOV.TR/AKKUYU-
NUKLEER-
SANTRALI



ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΊΔΗΣ

Της Κυριακής

ΠΟΛΙΤΙΚΗ 9

ΈΧΟΥΝ ΠΈΡΆΣΈΙ 64 ΟΛΟΚΛΗ-
ΡΆ ΧΡΟΝΙΆ ΆΠΟ ΤΗ ΜΈΡΆ ΤΗΣ 
ΘΥΣΙΆΣ ΤΟΥ ΣΤΟΝ ΒΩΜΟ ΤΗΣ 
ΧΙΛΙΆΚΡΙΒΗΣ ΛΈΥΤΈΡΙΆΣ

Έπεσε σ’ ενέδρα κατά των Άγγλων 
στα βουνά της Κακοπετριάς

ΠΑΝΑΓΊΏΤΗΣ ΤΟΥΜΑΖΟΣ

Επέστρεψε από τη Λέσβο αντιπροσωπία 
του Δήμου Λευκονοίκου, η οποία 
είχε μεταβεί στον αδελφοποιημένο 
Δήμο Δυτικής Λέσβου, από τις 12 

ώς τις 15 Οκτωβρίου, μετά από πρόσκληση 
του Δημάρχου κ. Ταξιάρχη Βέρρου, για να 
εορτάσουν τον Άγιο Ιγνάτιο στην Ιερά Μονή 
Λοιμώνος στην Καλλονή. 

Η αντιπροσωπία, η οποία αποτελείτο από τη 
Δήμαρχο Λευκονοίκου, κ. Ζήνα Λυσάνδρου-
Παναγίδη, και τους Δημοτικούς Συμβούλους, 
κ. Ιωάννη Σιακαλλή και Σωτήρη Κόκκινο, 
την Πέμπτη, 13/10/2022, επισκέφθηκε την 
εκκλησία της Παναγιάς της Γοργόνας στη 
Σκάλα Συκαμιάς, αυτήν που έκανε γνωστή ο 
Στρατής Μυριβήλης, προσκύνησε την εικόνα 
του Ταξιάρχη στον Μανταμάδο, επισκέφθηκε 
την εορτάζουσα Ιερά Μονή Λειμώνος στην 
Καλλονή και προσκύνησε τον Άγιο Ιγνάτιο, 
αλλά είχε και την ευκαιρία να συμμετάσχει 
στη σύσκεψη του αδελφού Δήμου με τον Ανα-
πληρωτή Υπουργό Εσωτερικών της Ελλάδας, 
κ. Στέλιο Πέτσα, στην οποία συζητήθηκαν όλα 
τα προβλήματα που απασχολούν τον Δήμο. 

Ταυτόχρονα, ως Δήμαρχος συμμετείχα στη 
Δημοσιογραφική Διάσκεψη του Υπουργού, και 

έδωσα συνέντευξη στα τοπικά κανάλια όπως 
και στην Ε.Ρ.Τ., όπου μίλησα για τον Δήμο 
Λευκονοίκου και τις εγκάρδιες σχέσεις που 
έχουν αναπτυχθεί με τα χρόνια με τη Δυτι-
κή Λέσβο, θυμίζοντας ότι η αδελφοποίηση 
ξεκίνησε με τον πρώην Δήμο Μήθυμνας το 
1997, και έκανα ιδιαίτερη μνεία στους δύο 
Δημάρχους που την υλοποίησαν με βάση το 
δόγμα «Κύπρος-Αιγαίο-Θράκη» τον αείμνηστο 
Λυκούργο Κάππα και τον κ. Δημήτρη Βατή, αλλά 
συνεχίστηκε και με τον μ. Μιχάλη Πήλικο και 
τους επόμενους Δημάρχους Μήθυμνας, τους 
κ. Λευτέρη Βογιατζή και Στέλιο Καραντώνη.

Αξίζει να αναφέρουμε ότι οι σχέσεις μας με 
τον Δήμο Μήθυμνας διεκόπησαν το 2010, όταν 
δημιουργήθηκε ο Δήμος Λέσβου, ο οποίος 
συμπεριέλαβε όλο το νησί. Μόλις ανέλαβα 
τη Δημαρχία Λευκονοίκου, μέσα στο 2017, 
έστειλα επιστολή στον τότε Δήμαρχο Λέσβου 
και του ζητούσα να αναθερμάνουμε τις σχέ-
σεις μας, γιατί θεωρούσα ότι ήταν κρίμα να 
χαθεί η όμορφη σχέση που δημιουργήθη-
κε μεταξύ του Δήμου Λευκονοίκου και του 
Δήμου Μήθυμνας. Μάλιστα, τον κάλεσα και 
σε μία εμβληματική εκδήλωση για τα 100 
χρόνια από τον θάνατο του εθνικού ποιητή 
της Κύπρου, του Βασίλη Μιχαηλίδη, ο οποίος 
γεννήθηκε στο Λευκόνοικο. 

Στην εκδήλωση παρέστη και απηύθυνε 
χαιρετισμό ο τότε Αντιδήμαρχος Λέσβου, κ. 
Ταξιάρχης Βέρρος, με τον οποίο αναπτύξα-
με μία όμορφη σχέση και συμφωνήσαμε να 
αναθερμάνουμε τις σχέσεις μας.

 Μόλις το 2019, ο κ. Βέρρος εκλέχτηκε Δή-

μαρχος στον νεοσύστατο Δήμο Δυτικής Λέσβου, 
τον καλέσαμε να παρευρεθεί μαζί με συνεργάτες 
του στις εκδηλώσεις που διοργανώσαμε για τα 
80χρονα του Δήμου Λευκονοίκου. Κατά την 
επίσκεψή του εδώ, μας κάλεσε να παρευρεθού-
με και εμείς στις 8 Δεκεμβρίου στην Καλλονή, 
όπου γιορτάζουν την απελευθέρωση της Δυτικής 
Λέσβου από τους Τούρκους, μετά τη μάχη του 
Κλαπάδου, το 1912. 

Μετά από άρνηση του Δημοτικού Συμ-
βουλίου να παραστούμε στην Καλλονή, απο-
φάσισα να πάω ιδιωτικά στη Λέσβο. Τότε, 
συμμετείχα στους εορτασμούς και γνώρισα και 
την ιστορία της περιοχής και την Ιερά Μονή 
Λειμώνος, όπου υπεγράφη η παράδοση της 
Δυτικής Λέσβου στον ελληνικό στρατό. Με 
αυτόν τον τρόπο θεμελιώσαμε την αδελφο-
ποίησή μας και με τον νεοσύστατο Δήμο της 
Δυτικής Λέσβου, και γι’ αυτό είμαστε και οι 
δύο Δήμαρχοι πολύ περήφανοι!

Οι σχέσεις μας διεκόπησαν λόγω της 
πανδημίας, παρόλο που μαζί με τον Δή-
μαρχο εμείς επικοινωνούσαμε συχνά και 
παρακολουθούσαμε με μεγάλη χαρά και 
περηφάνια την προκοπή του νεοσύστατου 
Δήμου και τις προσπάθειες που κατέβαλλε ο 
αδελφός Δήμος για να ανδρωθεί μέσα στην 
πανδημία και τα προβλήματα που τους είχε 
προκαλέσει το μεταναστευτικό που διέλυσε 
τον τουρισμό τους, κυρίως στη Μήθυμνα, 
η οποία πρωτοστάτησε στην ανάπτυξη του 
τουριστικού ρεύματος στο νησί της Λέσβου. 

Φέτος, καλέσαμε τους αδελφούς μας στο μνη-
μόσυνο των ηρώων μας στις 10 Σεπτεμβρίου, 

ελπίζοντας ότι η τουρκοκυπριακή διοίκηση θα μας 
επέτρεπε να λειτουργηθούμε στο παρεκκλήσιο 
του Τιμίου Σταυρού στο Λευκόνοικο. Δυστυχώς, 
λόγω της άρνησης της απέναντι πλευράς, τελέσαμε 
το μνημόσυνο στη Λάρνακα, στην παρουσία 
του Αρχηγού της Εθνικής Φρουράς, Στρατηγού 
Δημόκριτου Ζερβάκη, όπου τον επιμνημόσυνο 
λόγο εκφώνησε ο Δήμαρχος Δυτικής Λέσβου, 
ο οποίος μας κατασυγκίνησε!

Στη συνέχεια, γιορτάσαμε το 4ο Ταξίδι στις 
Παραδοσιακές Γεύσεις του Λευκονοίκου και 
την 3η Γιορτή του Οφτού στο σωματείο μας, 
υπό την αιγίδα του Υπουργού Μεταφορών, 
κ. Γιάννη Καρούσου. Στον χαιρετισμό του ο 
αδελφός Δήμαρχος κ. Ταξιάρχης Βέρρος 
μάς κάλεσε να επισκεφθούμε το νησί του 
στην εορτή του Αγίου Ιγνατίου στη Μονή 
Λειμώνος, στις 14 Οκτωβρίου 2022. Έτσι, 
ταξιδέψαμε κι εμείς στη Δυτική Λέσβο για να 
γιορτάσουμε μαζί τους τον Άγιο Ιγνάτιο και 
να ενδυναμώσουμε τις σχέσεις μας. 

Επιπλέον, η αντιπροσωπία μας συμμετείχε 
και στην παράδοση τριών ηλεκτρικών οχημά-
των του Δήμου Δυτικής Λέσβου, του πρώτου 
Δήμου στην Ελλάδα που αποκτά ηλεκτρικά 
αυτοκίνητα, αν και είναι ένας νεοσύστατος 
Δήμος μόλις τριών χρόνων. Η αντιπροσω-
πία του Δήμου Λευκονοίκου θαύμασε έναν 
στόλο 23 ολοκαίνουργιων αυτοκινήτων για 
τις ανάγκες του αδελφού Δήμου, και αντιλή-
φθηκε ότι σε αυτόν τον Δήμο συντελείται ένα 
μικρό θαύμα με την πληθώρα των έργων 
που έχουν αποπερατωθεί για το καλό όλων 
των κατοίκων του.

Επιπρόσθετα, την Παρασκευή, 14/10/2022, 
στις 11 π.μ., εψάλη τρισάγιο για τους ήρωες 
της Μήθυμνας, όπως και για τους ήρωες της 
κυπριακής τραγωδίας, και έγινε κατάθεση στε-
φάνων στο Μνημείο Πεσόντων στην πλατεία 
Λευκονοίκου στη Μήθυμνα και, στη συνέχεια, 
η αντιπροσωπία συμμετείχε στα εγκαίνια του 
νέου Λιμεναρχείου Μήθυμνας, τα οποία τέ-
λεσε ο Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής 
Πολιτικής, κ. Γιάννης Πλακιωτάκης, ο οποίος 
έκανε ιδιαίτερη αναφορά στον Δήμο Λευκονοί-
κου. Και στους δύο Υπουργούς πρόσφερα την 
πρόσφατη έκδοση του Δήμου Λευκονοίκου: 
«Του Λευκονοίκου τα πεσόντα τέκνα».

Η αντιπροσωπία εκφράζει τις άπειρες ευχα-
ριστίες της στους αδελφούς μας από τον Δήμο 
Δυτικής Λέσβου για την αβραμιαία φιλοξενία, 
την εγκαρδιότητα και την αγάπη τους, και 
ιδιαίτερα συγχαίρει τον άξιο, φιλίστορα και 
καλλιεργημένο Δήμαρχο κ. Ταξιάρχη Βέρρο, 
τον οραματιστή και πραγματιστή, οτρηρό και 
χαλκέντερο, τους αξιόλογους και εργατικούς 
αντιδημάρχους και όλο το υπόλοιπο δυναμικό 
για το αξιοζήλευτο έργο που επιτελείται στον 
Δήμο αυτό τα τελευταία τρία χρόνια. 

Ιδιαίτερες ευχαριστίες απευθύνει η αντι-
προσωπία στην Αντιδήμαρχο Τουρισμού, κ. 
Αφροδίτη Βατή-Μαριόλα, όπως και τη συ-
νεργάτιδά της, κ. Μαρία Κατσαρού, οι οποίες 
ανέλαβαν τις μετακινήσεις τους, αλλά και στον 
πρώην Δήμαρχο Μήθυμνας, κ. Δημήτρη Βατή, 
για την αγάπη και τη ζεστασιά με την οποία 
τους περιέβαλαν μαζί με τη σύζυγό του, κ. 
Μένη Βατή.

Η αδελφοποίησή μας με τον Δήμο Δυτικής Λέσβου

ΖΗΝΑ ΛΥΣΑΝΔΡΟΥ-
ΠΑΝΑΓΊΔΗ, Δήμαρχος 
Λευκονοίκου

Σ
υμπληρώθηκαν χθες 64 
ολόκληρα χρόνια από 
την ημέρα που ο ήρωας 
Παναγιώτης Θεοφίλου 
Τουμάζος, ο «Ονήσιλος» 
της ΕΟΚΑ, έπεσε σ’ ενέ-
δρα κατά των Άγγλων 

στα βουνά της Κακοπετριάς. Ο νεαρός 
αντάρτης που ήταν πρότυπο χριστια-
νού, Έλληνα και αγωνιστή. Το τρίπτυχο 
θρησκεία, πατρίδα, οικογένεια, ήταν για 
τον νεαρό «Ονήσιλο» πυξίδα ζωής, πα-
ράδειγμα για μίμηση στους νέους.

Έχουν περάσει 64 ολόκληρα χρόνια 
από την ημέρα της θυσίας του στον βωμό 
της χιλιάκριβης λευτεριάς. Όσα, όμως, κι 
αν περάσουν, η μνήμη του θα παραμένει 
αγέραστη. Κι όσα εγκωμιαστικά λόγια 
κι αν γραφτούν για τον νεαρό ήρωα της 
ΕΟΚΑ, θα είναι φτωχά. Δεν μπορούν 
ν’ αποδώσουν τον χαρακτήρα και τη 
λεβεντιά, το ήθος και τη φιλοπατρία του.

Στο κρησφύγετο όπου λημέριαζε, 
στην Kακοπετριά, ο νεαρός Παναγιώτης 
Τουμάζος διάλεξε ως ψευδώνυμο το 
όνομα του ήρωα βασιλιά της γενέτει-
ράς του Αμμοχώστου, του Ονήσιλου. 
Kι απ’ εκεί, από τα μυροβόλα βουνά 
του Γιαμπάκα, της Καλύφης του Ρότσου 
και των Σιακών του Αγίου Νικολάου 
της Στέγης αλληλογραφούσε με τον 
ελληνολάτρη πατέρα του, αείμνηστο 
Θεόφιλο Τουμάζο. Παραμονές της 
ενέδρας, στην οποία έπεσε ο ήρωας, 
πήρε επιστολή από τον πατέρα του, στην 
οποία του έγραφε: «Η συμβουλή μας 

είναι: Έχε θάρρος, να είσαι ατρόμητος,  
να είσαι τολμηρός, να είσαι αγαπητός 
στους φίλους σου και στον κύκλο που 
βρίσκεσαι και τέλος και το καλύτερο, 
μην προδώσεις τα όπλα τα ιερά. Προ-
τίμα τον σκληρότερο θάνατο. Αι ευχαί 
μας να σε δυναμώνουν. Οι συγγενείς, 
φίλοι και όλα τα μέλη της οικογένειας 
είναι καλά και σε χαιρετούν και σου 
εύχονται καλή επιτυχία…».

Ήταν ο μαύρος Οκτώβρης για τους 
Βρετανούς κατακτητές εκείνος του 1958. 
Οι αγωνιστές της ΕΟΚΑ χτυπούσαν αλύ-
πητα τον δυνάστη στους κάμπους και τα 
βουνά, σε πόλεις και χωριά. Στη διπλή 
στροφή του δρόμου Κακοπετριάς-Καρ-
βουνά, εκεί όπου είναι σήμερα στημέ-
νο το μνημείο του ήρωα, η ομάδα του 
«Δράκου» (Αντωνάκης Σολομώντος), με 
τους «Ονήσιλο» (Παναγιώτης Τουμάζος) 
και «Αλκίνοο» (Αντρέας Αγγελή) είχε 
στήσει, για πολλοστή φορά, νυχτερινή 
ενέδρα από νωρίς. Τη δέκατη αυτή 
νύχτα της ενέδρας ο εχθρός ξεμύτισε, 
αλλά το αυτοκίνητο πέρασε άθικτο. Ο 
πυροκροτητής δεν λειτούργησε και οι 
αντάρτες απομακρύνονται. Ενημερώνουν 
τον τομεάρχη κι εκείνος τους απαντά: 
«Ο εχθρός πρέπει οπωσδήποτε να κτυ-
πηθεί». Έτσι, ο «Δράκος», ο «Αλκίνοος» 
και ο «Ονήσιλος» αποφάσισαν ομόφωνα 
να κατέβουν πάλι από το λημέρι και να 
στήσουν ενέδρα στη διπλή στροφή του 
δρόμου, Λευκωσίας-Τροόδους, και να 
κτυπήσουν τον εχθρό με τα όπλα και 
τις χειροβομβίδες. 

Μόλις βράδιασε -22 Οκτωβρίου 
1958- οι τρεις αντάρτες ροβολούν από το 
κρησφύγετό τους για να στήσουν ενέδρα 
στο σημείο όπου την είχαν στήσει και 
τα προηγούμενα βράδια. 

Εκεί όπου είναι σήμερα στημένο το 
μνημείο του ήρωα Τουμάζου. Ροβολώ-
ντας από το κρησφύγετο για την ενέδρα, 
ο Παναγιώτης έκοψε ένα κλωνάρι από 
μια αγριελιά και το έβαλε στην τσέπη του. 
Λες και είχε προαισθανθεί τον θάνατό 
το, που σίμωνε. Στους συντρόφους του, 
που απόρησαν γιατί έκοψε το κλωνάρι 
της αγριελιάς και το έβαλε στην τσέπη 
του, είπε: «Αν πέσω στη μάχη, οι Άγγλοι 
θα δουν τα φύλλα της ελιάς πάνω μου 
και θ’ αντιληφθούν γιατί αγαπούμε την 
ειρήνη...».

Η θυσία του ήρωα
Σε λίγο οι τρεις αντάρτες πήραν 

θέση μάχης στο ύψωμα δεξιά από τη 
διπλή στροφή του δρόμου. Στις 7.15 
η ώρα, δυο μεγάλα αυτοκίνητα «Μπέ-
ντφορντ», γεμάτα στρατιώτες, φάνηκαν 
να κινούνται από την Κακοπετριά προς 
τον Καρβουνά. Πήγαιναν να ενισχύ-
σουν άλλους στρατιώτες, που έπεσαν 
σε ενέδρα με αντάρτες της Μαδαρής. 
Τα αυτοκίνητα πλησιάζουν και η αγω-
νία των τριών ανταρτών κορυφώνεται. 
Περνούν πάνω από τη νάρκη, αλλά κατά 
κακή τους τύχη δεν γίνεται η έκρηξη. 
Άρχισαν να κτυπούν με τα όπλα και τις 
χειροβομβίδες εναντίον του πρώτου 
αυτοκινήτου και το ακινητοποιούν. Οι 
στρατιώτες που επέβαιναν σ’ αυτό και 
δέχθηκαν τα πυρά των ανταρτών αρχί-
ζουν γοερές κραυγές, κραυγές πόνου. 
Ο «Ονήσιλος» σηκώνει το κεφάλι και 
ρίχνει μια χειροβομβίδα εναντίον του 
πρώτου αυτοκινήτου. Η χειροβομβίδα 
εκρήγνυται. Προκαλεί σοβαρές ζη-
μιές στο αυτοκίνητο και τραυματίζει 
στρατιώτες που επέβαιναν στο δεύτερο 
αυτοκίνητο. Ένας από αυτούς που δεν 
τραυματίστηκαν, πυροβολεί και τραυ-
ματίζει τον ήρωα θανάσιμα στο κεφάλι 
προτού καλυφθεί. Με το όπλο στα χέρια 
και μια δεύτερη χειροβομβίδα, που δεν 
πρόλαβε να τη ρίψει, έπεσε στο πεδίο 
της τιμής για τη λευτεριά της Κύπρου 
μας ο Παναγιώτης Τουμάζος.

Οι άλλοι δυο αντάρτες συνέχισαν να 
κτυπούν τον εχθρό. Οι γύρω από τις 
θέσεις τους θάμνοι και τα ξερά φύλλα 
των πεύκων, που κάλυπταν όλη την 
περιοχή, άρχισα να καίγονται από τις 
σφαίρες και τις εμπρηστικές χειροβομ-
βίδες των στρατιωτών. Τα ηλεκτρικά 
καλώδια κόβονται από τα καταιγιστικά 
πυρά των τρομοκρατημένων στρατι-
ωτών. Ο ομαδάρχης του, Αντωνάκης 
Σολομώντος, δεν μπορεί να μεταφέρει 
το νεκρό παλληκάρι, διότι οι σφαίρες 
των οπλοπολυβόλων και των αυτομάτων 
των στρατιωτών συνέχισαν ασταμάτη-
τα και υπήρχε μέγιστος κίνδυνος να 
σκοτωθεί κι αυτός. Πήρε το όπλο του 
Παναγιώτη, μετακινήθηκε στη θέση τού 
Αγγελή και του είπε να τραβήξουν για 
το κρησφύγετο το συντομότερο δυνατό, 
διότι ο Παναγιώτης ήταν νεκρός.

Οι Βρετανοί εγκαταλείπουν 
τη μάχη

Οι Βρετανοί πανικόβλητοι, αντί να 
προχωρήσουν και να ενισχύσουν τους 
συναδέλφους τους που είχαν εμπλακεί 
σε άλλη ενέδρα στη Μαδαρή, γύρισαν 
πίσω στην Κακοπετριά, όπου ήταν η 
έδρα της μονάδας τους. Όχι για να κλει-
στούν από ντροπή στα ξενοδοχεία όπου 
στρατωνίζονταν, για την επιστροφή τους, 
που ήταν καθαρή λιποταξία, αλλά για να 
ξεχυθούν εξαγριωμένοι στους δρόμους 
της Κακοπετριάς και να πυροβολούν 
αδιάκριτα εναντίον σπιτιών, καφενείων 
και δέντρων ακόμη. Δεν μπορούσαν ν’ 
αποκρύψουν τον πανικό τους και ξέ-
σπασαν σε βανδαλισμούς. Ήταν τόσος 
ο τρόμος τους, που εγκατέλειψαν τους 
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νεκρούς και τους τραυματίες τους στον 
τόπο της ενέδρας.

Την άλλη μέρα, όταν έγινε προσκλη-
τήριο του τάγματός τους, στην Κακοπε-
τριά, ο διοικητής διέταξε τη διεξαγωγή 
έρευνας στον τόπο της ενέδρας για την 
ανεύρεση των ελλειπόντων. Κατά τις 
έρευνες που ακολούθησαν, βρέθηκαν 
οι νεκροί και οι τραυματίες στρατιώτες, 
που είχαν εγκαταλειφθεί εκεί από τους 
πανικοβλημένους συστρατιώτες τους, 
αλλά δεν ανακοινώθηκαν αριθμοί. Δυο 
από τους νεκρούς είχε δει στον δρόμο 
ο μακαρίτης Μάρκος Ιακώβου, που 
κατέβαινε πεζός από τον Αμίαντο στο 
χωριό και μου το είπε. Ειδοποίησα τον 
υπεύθυνο ΕΟΚΑ Κακοπετριάς, Αντρέα 
Λεμονάρη, ο οποίος ανέθεσε στον Χα-
ράλαμπο Αυγουστή, που είχε περβόλι 
κοντά στο σημείο της ενέδρας, να μεταβεί 
εκεί και να κοιτάξει αν υπήρχαν άλλοι 
νεκροί ή τραυματίες στρατιώτες. Πήγε 
ο Χαράλαμπος, αλλά δεν βρήκε τίποτε. 

Τη σορό του ήρωα την βρήκαν άντρες 
του συνεργείου της Αρχής Ηλεκτρισμού, 
οι οποίοι είχαν μεταβεί στην περιοχή 
της ενέδρας για να επιδιορθώσουν τα 
καλώδια που είχαν κοπεί από τις σφαί-
ρες που έριχναν τρομοκρατημένοι οι 
στρατιώτες. Οι άντρες του συνεργείου 
ειδοποίησαν την Αστυνομία για την 
ανεύρεση της σορού και η Αστυνομία 
με στρατιωτικό κλιμάκιο την παρέλα-
βαν και την διακόμισαν στο σανατόριο 
Κυπερούντας για τη νενομισμένη νε-
κροτομή και την αναγνώριση από τους 
συγγενείς, οι οποίοι είχαν ειδοποιηθεί 
και από την Οργάνωση. 

Την άλλη μέρα η Κακοπετριά είχε 
κατακλυσθεί από μαθητές των γυμνασίων 
Αμμοχώστου, οι οποίοι ζητούσαν από 
τους κατοίκους  οτιδήποτε γνώριζαν για 
τον συμμαθητή και συναγωνιστή τους, 
που είχε εγκαταλείψει στις 2 Αυγούστου 
την Αμμόχωστο, για να βγει αντάρτης στα 
βουνά της Κακοπετριάς. Η κηδεία του 
ήρωα έγινε με τις πρέπουσες τιμές στη 
γενέτειρά του Αμμόχωστο. Η πόλη των 
περσομάχων Ευαγόρα και Ονήσιλου 
δέχτηκε στις αγκάλες της τον  νεότερο 
Ονήσιλο, Παναγιώτη Θεοφίλου Τουμάζο, 
που είχε θυσιαστεί για της Κύπρου μας 
τη λευτεριά στα βουνά της, στις 22 του 
Οκτώβρη 1958. 

Η ΤΟΠΟΘΕΣΊΑ ΚΑΛΎΦΗ ΤΟΎ ΡΟΤΣΟΎ, ΟΠΟΎ ΗΤΑΝ ΤΟ ΠΡΏΤΟ ΚΡΗΣΦΎΓΕΤΟ ΤΏΝ 
ΑΝΤΑΡΤΏΝ. 

ΤΟ ΜΝΗΜΕΊΟ ΠΟΎ ΕΣΤΗΣΕ Η ΚΑΚΟΠΕΤΡΊΑ ΣΤΟ ΣΗΜΕΊΟ ΟΠΟΎ ΕΠΕΣΕ Ο ΠΑΝΑΓΊΏΤΗΣ 
ΤΟΎΜΑΖΟΣ.

Ο ΠΑΝΑΓΊΏΤΗΣ ΤΟΎΜΑΖΟΣ.



Της Κυριακής
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Σήμερα στην Κύπρο βρίσκο-
νται σε εξέλιξη οι κατασκευα-
στικές εργασίες σημαντικών 
έργων στον τομέα της ψυχικής 
υγείας. Σύμφωνα με ανακοίνωση 
του Οργανισμού Κρατικών Υπη-
ρεσιών Υγείας (ΟΚΥπΥ), αυτήν 
τη στιγμή βρίσκεται σε εξέλιξη 
η πρώτη φάση ανέγερσης του 
νέου Νοσηλευτηρίου Ψυχικής 
Υγείας στη Λευκωσία, η οποία 
αναμένεται να ολοκληρωθεί τον 
Φεβρουάριο του 2024, ενώ ήδη 
έχει αρχίσει και ο προγραμ-
ματισμός για τη δεύτερη φάση 
υλοποίησης του έργου. Επίσης, 
αναφέρεται ότι ολοκληρώνεται 
σύντομα η κτηριακή αναδιαμόρ-
φωση δομής στην κοινότητα που 
θα λειτουργήσει ως προστατευ-
μένος ξενώνας για τη φιλοξενία 
χρόνιων ασθενών, οι οποίοι αυ-
τήν τη στιγμή παραμένουν στο 
Νοσοκομείο Αθαλάσσας. 

«Στα άμεσα πλάνα του ΟΚΥπΥ 
είναι η προκήρυξη δημόσιου 
διαγωνισμού για αναδιαμόρφω-
ση διαθέσιμου χώρου εντός της 
Ψυχιατρικής Κλινικής στο Νέο 
Νοσοκομείο Λεμεσού για δη-
μιουργία Τμήματος Νοσηλείας 
ατόμων με σοβαρά προβλήματα 
ψυχικής υγείας. Την ίδια ώρα, 
προχωρεί η αναδιαμόρφωση 
ενοικιαζόμενου χώρου για τη 
δημιουργία Κέντρου Νευροα-
ναπτυξιακών Διαταραχών στη 
Λευκωσία, ενώ έχει αρχίσει και 
η διαδικασία ανάδειξης κέντρων 
αριστείας εξειδικευμένων υπη-
ρεσιών, όπως το Κέντρο Διατρο-
φικών Διαταραχών Παιδιών και 
Εφήβων στο Μακάρειο Νοσο-
κομείο». 

Τα έργα των 
Υπηρεσιών 
Ψυχικής 
Υγείας

«Η ΨΥΧΙΚΗ ΥΓΕΙΑ ΕΙΝΑΙ ΑΠΌ 
ΤΌΥΣ ΠΙΌ ΠΑΡΑΜΕΛΗΜΕ-
ΝΌΥΣ ΤΌΜΕΙΣ ΤΗΣ ΔΗΜΌΣΙΑΣ 
ΥΓΕΙΑΣ. ΘΑ ΠΡΕΠΕΙ ΝΑ ΔΏ-
ΣΌΥΜΕ ΕΜΦΑΣΗ ΣΤΗΝ ΨΥΧΙ-
ΚΗ ΑΣΘΕΝΕΙΑ. ΔΕΝ ΣΗΜΑΙΝΕΙ 
ΌΤΙ ΕΠΕΙΔΗ ΔΕΝ ΤΗΝ ΒΛΕ-
ΠΌΥΜΕ, ΔΕΝ ΥΠΑΡΧΕΙ» 

«Ν
ους υγιής 
εν σώμα-
τι υγιεί» 
έλεγαν οι 
α ρ χ α ί ο ι 
Έ λ λ η ν ε ς 
και είχαν 

απόλυτο δίκιο. Για να μπορέσει να λει-
τουργήσει σωστά το σώμα και να είναι 
παραγωγικός ένας άνθρωπος, χρειάζεται 
καθαρός τρόπος σκέψης. Τι γίνεται, όμως, 
όταν αυτό δεν επιτυγχάνεται; Δυστυχώς, 
μέχρι και σήμερα, η ασθένεια της ψυ-
χής παραμένει ένα ζήτημα, για το οποίο 
αποφεύγουμε να μιλάμε. Το αίσθημα 
της ντροπής ή του στιγματισμού από 
τον κοινωνικό περίγυρο μπλοκάρει τη 
σκέψη και εμποδίζει την παραδοχή. Και 
όλο αυτό το κουκούλωμα οδηγεί σε πε-
ριθωριοποίηση των ψυχικά ασθενών 
και στην ενίσχυση του φόβου της έκ-
φρασης. Λες και ο άνθρωπος με ψυχική 

Παραπέμφθηκαν 3.781 άτομα για επίδομα 
ψυχικής αναπηρίας τα τελευταία 7 χρόνια

ασθένεια είναι ο χειρότερος δολοφόνος 
ή ο εν δυνάμει πιο επικίνδυνος, ικανός 
για κάθε κακό κατά του εαυτού του ή 
των γύρω του. 

Πόση άγνοια, ημιμάθεια και αδια-
φορία κρύβει αυτή η σκέψη προς τον 
συνάνθρωπό μας, αυτόν που μας έχει 
ανάγκη. Τα αληθινά γεγονότα έχουν 
αποδείξει περιπτώσεις στις οποίες «το 
καλό παιδί», «ο τύπος που δεν είχε δώσει 
δικαιώματα», «η γυναίκα της διπλανής 
πόρτας», είχαν διαπράξει εγκλήματα. Το 
έγκλημα δεν φοράει ρούχα, ούτε έχει 
χαρακτηριστικά για να κατατάξουμε 
τους ανθρώπους σε κατηγορίες ή να 
τους βάλουμε ετικέτες, ως περισσότερο 
ή λιγότερο καλούς. Ο κάθε άνθρωπος 
είναι διαφορετικός και οι πράξεις του 
καθορίζονται από μια σειρά παραγόντων, 
βιολογικών και κοινωνικών συνάμα. 

Τα οφέλη από την επένδυση 
στην ψυχική υγεία 

Αυτή λοιπόν η φοβική διάθεση τού να 
μιλάμε ανοιχτά για την ψυχική ασθένεια, 
που βιώνουμε είτε οι ίδιοι είτε κάποιο 
δικό μας πρόσωπο, εντοπίζεται περισ-
σότερο στις μικρές κοινωνίες, εκεί όπου 
γνωρίζει ο ένας τον άλλον. Στην Κύπρο 
τα πράγματα δεν διαφέρουν. Όπως ανα-
φέρει στη Σημερινή η Ψυχίατρος και 
Γραμματέας της Κυπριακής Εταιρείας 
Ψυχιατρικής (ΚΕΨΥ), Δρ Λουίζα Βερε-
σιέ, η ψυχική ασθένεια εξακολουθεί να 
είναι ταμπού στην κυπριακή κοινωνία, 
αν και τα πράγματα εξελίσσονται κα-
λύτερα σε σχέση με παλιότερα. «Είναι 
ακόμα ταμπού, αλλά μετά τον κορωνοϊό 
ο ασθενής ψάχνει πιο εύκολα για βοή-
θεια», διευκρινίζει. 

«Η κοινωνία και ο τομέας της υγείας 
θα πρέπει να αρχίσει να δίνει έμφαση 
στην ψυχική ασθένεια. Δεν σημαίνει ότι 
επειδή δεν την βλέπουμε, δεν υπάρχει. 

Θα πρέπει να δώσουμε προτεραιότητα 
στην ψυχική υγεία και έτσι οι συνάν-
θρωποί μας θα είναι πιο παραγωγικοί 
και ευτυχισμένοι. Αν ποντάρουμε στην 
ψυχική υγεία, όλοι κερδίζουν», τονίζει. 
Οφέλη οικονομικά και κοινωνικά, όπως 
τα χαρακτηρίζει η Δρ Βερεσιέ, τα οποία 
αποκομίζουμε από τη διατήρηση της 
ψυχικής μας ευημερίας. 

Τα συχνότερα περιστατικά 
μετά την πανδημία 

Σύμφωνα με την ίδια, τα περισσότερα 
νέα περιστατικά αφορούν σε αγχώδεις 
διαταραχές και καταθλίψεις μετά την 
πανδημία, όπως είναι ο αποκλεισμός, 
η κοινωνική αποξένωση, η αβεβαιότητα 
και ο φόβος για τον θάνατο. Μια νόσος, 
που, όπως μας λέει, δεν παρουσιάζει καμία 
διαφορά ανάμεσα σε άνδρες και γυναίκες, 
αλλά ούτε και σε ηλικιακές ομάδες. «Δεν 
υπάρχει ηλικιακό όριο, οποιοσδήποτε 
μπορεί να πάθει οτιδήποτε ανά πάσα 
στιγμή της ζωής του», ξεκαθαρίζει. Όπως 
εξηγεί, η κληρονομικότητα είναι σημαντι-
κή για σχεδόν όλες τις ψυχικές παθήσεις, 
όπως για παράδειγμα τη σχιζοφρένεια, 
την κατάθλιψη, τη διπολική διαταραχή 
ή τις εξαρτητικές συμπεριφορές. «Κου-
βαλάμε παντού το γονιδιακό μας φορτίο. 
Έχουμε διάφορες ψυχικές παθήσεις, οι 
οποίες μπορούν να εκδηλωθούν και από 
γενετικούς παράγοντες, αλλά και από 
εξωγενείς κοινωνικούς παράγοντες, οι 
οποίοι μπορούν να ξεκλειδώσουν την 
ψυχική νόσο». 

Ωστόσο, συμπληρώνει, τα πράγματα 
γίνονται πολύπλοκα όταν η κατάστα-
ση επηρεάζει την καθημερινότητα, 
τη λειτουργικότητα, την κρίση έναντι 
των ανθρώπων και καταστάσεων, όταν 
δηλαδή αλλάζει ο τρόπος που συμπε-
ριφερόμαστε. Για παράδειγμα, μπορεί 
ένα άτομο να το κυριεύει ο φόβος ότι θα 

πέσει θύμα ληστείας, με αποτέλεσμα αυτό 
να το κάνει να μην είναι αποδοτικό, να 
έχει μειωμένη συγκέντρωση, να νιώθει 
κούραση, να είναι απασχολημένο με 
αυτό που βιώνει και κατά συνέπεια να 
επιφέρει οικονομικές επιπτώσεις στη 
ζωή του, καθώς δεν μπορεί να εργαστεί ή 
να προσφέρει στην κοινωνία, προσθέτει 
η Ψυχίατρος. 

Αιτητές επιδόματος με ψυχι-
κή αναπηρία 

Ερωτηθείσα για τον αριθμό των ψυ-
χικά ασθενών στη χώρα μας απαντά ότι 
«δεν υπάρχουν στατιστικά στοιχεία, αλλά 
υπάρχουν αρκετά άτομα που αιτούνται 
για να λάβουν το ελάχιστο εγγυημένο 
εισόδημα λόγω ψυχικής νόσου». Η «Σ» 
επικοινώνησε με τα αρμόδια Τμήματα 
των κρατικών υπηρεσιών για να μάθουμε 
τον αριθμό των αιτητών επιδόματος λόγω 
ψυχικής αναπηρίας. Σύμφωνα, λοιπόν, 
με τα στοιχεία αξιολόγησης αναπηρίας, 
που διαχειρίζεται το Τμήμα Κοινωνικής 
Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες 
του Υπουργείου Εργασίας, από το 2014 
μέχρι το 2021 παραπέμφθηκαν για αξι-
ολόγηση μετά από αίτηση 3.781 άτο-
μα για Ελάχιστο Εγγυημένο Εισόδημα 
(Ε.Ε.Ε.) για αναπηρικό επίδομα λόγω 
ψυχικής αναπηρίας, από τα οποία τα 
3.294 ή ποσοστό της τάξεως του 87% 
πιστοποιήθηκαν με σοβαρή ψυχική 
αναπηρία και κρίθηκαν δικαιούχοι. 
Μάλιστα, διευκρινίζεται ότι το αναπη-
ρικό επίδομα καταβάλλεται στη βάση 
και άλλων κριτήριων, από την Υπηρεσία 
Διαχείρισης Επιδομάτων Πρόνοιας, του 
Υφυπουργείου Κοινωνικής Πρόνοιας. 

Σύμφωνα με τη Δρα Βερεσιέ, σήμερα 
υπάρχουν παγκυπρίως 80 ψυχίατροι 
εγγεγραμμένοι στο Γενικό Σύστημα Υγεί-
ας (ΓεΣΥ), από τους οποίους οι μισοί 
βρίσκονται στον δημόσιο και οι άλλοι 

μισοί στον ιδιωτικό τομέα, οι οποίοι είναι 
συμβεβλημένοι με το ΓεΣΥ. «Τώρα με 
το ΓεΣΥ ο καθένας έχει πρόσβαση σε 
όποιον ψυχίατρο θέλει, πληρώνοντας 
έξι ευρώ με παραπεμπτικό. Μπορεί να 
έρθει και απευθείας με 25 ευρώ, όμως, 
παρόλο που είχαμε ζητήσει να έρχονται 
απευθείας για να υπάρχει περισσότερος 
έλεγχος, έρχονταν πολλοί για προλη-
πτικούς λόγους και έτσι κάποιος που 
είχε σοβαρό πρόβλημα δεν έβρισκε 
διαθέσιμο ραντεβού». 

«Άργησαν ν’ ανεγερθούν οι 
νέες εγκαταστάσεις» 

Κληθείσα να σχολιάσει την ανέγερση 
των νέων εγκαταστάσεων του νοσοκο-
μείου Αθαλάσσας, οι οποίες βρίσκο-
νται σε εξέλιξη, η Δρ Βερεσιέ απαντά 
ότι «προσπαθούν να ανανεώσουν τις 
υποδομές, αν και άργησαν». Πλέον, 

τα νοσηλευτήρια και τα ψυχιατρικά 
νοσοκομεία προσπαθούν να δώσουν 
μια καθαρά επιστημονική και ιατρική 
βοήθεια, αναφέρει. «Η αλλαγή έγκειται 
στο ότι η ιατρική εξελίσσεται με νέα φάρ-
μακα και μεθόδους και αυτό οδηγεί σε 
μείωση του αριθμού των νοσηλειών. Στο 
παρελθόν επικρατούσε έλλειψη γνώσεων, 
δεν είχε αναπτυχθεί η ιατρική επιστήμη 
και δόθηκε έμφαση σε βάρβαρες με-
θόδους. Ευτυχώς σήμερα τα πράγματα 
είναι πολύ καλύτερα. Πλέον δεν έχει 
ούτε δέσιμο, ούτε ζουρλομανδύα, αλλά 
φαρμακευτικές μεθόδους. Ο γιατρός έχει 
νοσηλευτές, οι οποίοι είναι βοηθητικοί 
και οι ασθενείς συμμετέχουν σε θερα-
πευτικά προγράμματα. Δίνεται έμφαση 
στον άνθρωπο, σε αυτά που νιώθει και 
γι’ αυτόν τον λόγο υπάρχουν παραϊατρι-
κές ειδικότητες, όπως για παράδειγμα 
είναι οι εργοθεραπευτές», σχολιάζει. 

23.10.2022

ΧΑΡΙΣ ΒΩΒΟΥ  
vovouc@sigmalive.
com 

Περίπου ένα 
δισεκατομ-
μύριο άν-

θρωποι έχει 
καταγραφεί 
ότι ζουν με 
ψυχική δια-
ταραχή ανά 
τον κόσμο 
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Πρώτη κακοκαιρία, ξανά πλημμύρες 
και στη μέση τα αντιπλημμυρικά

Για τις βροχοπτώσεις των τελευ-
ταίων ημερών μίλησε στη «Σ» ο 
Ανώτερος Τεχνικός Μηχανικός 
του Τμήματος Αναπτύξεως Υδά-
των, Μάριος Χατζηκωστής, ο οποίος 
εξήγησε ότι η εισροή νερού του 
Οκτώβρη και του Νοέμβρη συνήθως 
είναι μηδαμινή. Συμπλήρωσε ότι ο 
σκοπός αυτών των βροχών είναι να 
χορτάσει πρώτα η γη, ούτως ώστε 
αν έρθουν τα νερά του χειμώνα να 
αρχίσουν οι εισροές. «Έκανε πάρα 
πολλά νερά ο Οκτώβρης και συ-
γκεκριμένα 250% περισσότερα από 
την κανονική βροχόπτωση. Οι ροές 
που είχαμε τώρα είναι 2.5 εκατομ-
μύρια κυβικά πόδια (ΕΚΠ) και είναι 
καλοδεχούμενες». Διευκρίνισε ότι 
για να είναι καλή η χρονιά πρέπει 
η εισροή να φτάσει τα 100 εκατομ-

μύρια ΕΚΠ. 
Ο κ. Χατζηκωστής επεσήμανε 

ότι ξεκινά η χρονιά με περισσότερα 
από 50 εκατομμύρια ΕΚΠ απ’ ό,τι 
υπήρξαν πέρσι. «Πέρσι είχαμε 151 
εκατομμύρια ΕΚΠ και φέτος είμαστε 
στα 204 εκατομμύρια ΕΚΠ». Εξή-
γησε ότι υπολείπονται ακόμη 100 
εκατομμύρια ΕΚΠ για να φτάσουμε 
στα περσινά μέγιστα αποθέματα, 
που ήταν το 90% πληρότητας όλων 
των φραγμάτων. Ακόμη τόνισε ότι 
οι περισσότερες βροχοπτώσεις των 
τελευταίων ημερών καταγράφηκαν 
στις παράλιες πόλεις και όχι στα 
ορεινά. Ξεκαθάρισε ότι το προηγού-
μενο ρεκόρ του Οκτώβρη με 2.5 
εκατομμύρια ΕΚΠ ήταν το 2006, 
ενώ η χρονιά έκλεισε με 38 εκα-
τομμύρια ΕΚΠ.    

«250% περισσότερα 
νερά από την κανονική 
βροχόπτωση»

Ο ποταμός Κούρρης, ο οποίος 
έχει τη μεγαλύτερη χωρητικότητα, 
έχει πληρότητα 76,421 εκατομ-
μύρια κυβικά μέτρα (ΕΚΜ) με 
ποσοστό 66,5%. Την αντίστοιχη 
περσινή περίοδο η πληρότητα ήταν 
61.580 ΕΚΜ με ποσοστό 53,5%. 

Το φράγμα της Καλαβασού 
έχει πληρότητα 10.083 ΕΚΜ με 
ποσοστό 59%, ενώ την περσινή  
περίοδο ήταν 7.219 ΕΚΜ με πο-
σοστό 42,2%. 

Τα Λεύκαρα έχουν πληρότητα 
12.800 ΕΚΜ με ποσοστό 92,4%. 
Την περσινή περίοδο η πληρότητα 
ήταν 9.774 ΕΚΜ με ποσοστό 70,6%.

Το φράγμα του Διπόταμου 
έχει πληρότητα 10.630 ΕΚΜ με 
ποσοστό 68,6%, ενώ την περσινή 
περίοδο η πληρότητα ήταν 6.748 
ΕΚΜ με ποσοστό 43,5%. 

Το φράγμα της Γερμασόγειας 
έφτασε τα 9.986 ΕΚΜ σε πληρότητα 
με ποσοστό 74%, ενώ  πέρσι ήταν 
στα 2.432 ΕΚΜ με ποσοστό 18%. 

Το φράγμα Αρμίνου έχει πλη-
ρότητα 3.372 ΕΚΜ με ποσοστό 
78,4%. Την περσινή χρονιά η πλη-
ρότητα έφτασε το 2.414 ΕΚΜ με 
ποσοστό 56,1%.

Η πληρότητα στα Πολεμίδια βρί-
σκεται στα 1.697 ΕΚΜ με ποσοστό 
49.9%, ενώ πέρσι η πληρότητα ήταν 
στα 1.181 ΕΚΜ με ποσοστό 34,7%. 

Το φράγμα της Άχνας έχει πλη-
ρότητα 2.246 ΕΚΜ με ποσοστό 
33%, ενώ την περσινή χρονιά 
1.589 ΕΚΜ και ποσοστό 23,4%. 

Ο Ασπρόκρεμμος έχει μέχρι 
στιγμής πληρότητα 43.435 ΕΚΜ 
με ποσοστό 82,9%. Την αντίστοιχη 
περσινή χρονιά η πληρότητα ήταν 
35.338 ΕΚΜ με ποσοστό 67,5%. 

Η τεχνική λίμνη Κανναβιού 
έχει πληρότητα 12.914 ΕΚΜ με 
ποσοστό 75,2%, ενώ την αντίστοιχη 
περσινή περίοδο ήταν 7.874 ΕΚΜ 
με ποσοστό 45,9%. 

Ο Μαυροκόλυμπος έχει πλη-
ρότητα 0.627 ΕΚΜ με ποσοστό 

28,8%. Την αντίστοιχη περσινή 
περίοδο η πληρότητα ήταν στα 
0.241 ΕΚΜ με ποσοστό 11,1%. 

Το φράγμα Ευρέτου έχει πλη-
ρότητα 17.354 ΕΚΜ με ποσοστό 
72,3%. Την αντίστοιχη περσινή πε-
ρίοδο η πληρότητα στο φράγμα ήταν 
12.551 ΕΚΜ με ποσοστό 52,3%. 

Στο φράγμα της Αργάκας η 
πληρότητα είναι 0.288 ΕΚΜ με 
ποσοστό 29,1%, ενώ πέρσι ήταν 
στα 0.210 ΕΚΜ με ποσοστό 21,2%. 

Στον Πωμό η πληρότητα βρί-
σκεται στα 0.325 ΕΚΜ με ποσοστό 
37,8%, ενώ πέρσι ήταν στα 0.246 
ΕΚΜ με ποσοστό 28,6%. 

Στο φράγμα της Αγίας Μαρί-
νας η πληρότητα βρίσκεται στα 
0.043 ΕΚΜ με ποσοστό 14,4%. 
Την αντίστοιχη περσινή περίοδο 
η πληρότητα ήταν στα 0.058 ΕΚΜ 
με ποσοστό 19,5%. 

Το φράγμα της Βυζακιάς έχει 
πληρότητα 0.970 ΕΚΜ με ποσοστό 
57,5%, ενώ την περσινή περίοδο 

η πληρότητα ήταν στα 0.477 ΕΚΜ 
με ποσοστό 28,2%. 

Ο Ξυλιάτος έχει μέχρι στιγμής 
πληρότητα 0.791 ΕΚΜ με ποσοστό 
55,3%, ενώ πέρσι η πληρότητα ήταν 
0.496 ΕΚΜ με ποσοστό 34,7%. 

Το φράγμα του Καλοπαναγιώ-
τη έχει πληρότητα 0.345 ΕΚΜ 
με ποσοστό 95%, ενώ πέρσι είχε 
πληρότητα 0.144 ΕΚΠ με ποσοστό 
39,7%. 

Η σημερινή αποθηκευμένη 
ποσότητα νερού στα φράγματα 
ανέρχεται στα 204.327 ΕΚΜ με 
ποσοστό 70,3%, ενώ πέρσι ήταν 
150.572 ΕΚΜ με ποσοστό 51,8%.

Όσον αφορά τη συνολική εισ-
ροή νερού, ο φετινός Οκτώβρης 
έφτασε 2.468 εκατομμύρια κυβικά 
μέτρα ξεπερνώντας την περσινή 
αντίστοιχη περίοδο όπου η εισροή 
ήταν 0.084 ΕΚΜ. Παράλληλα η 
φετινή εισροή ξεπέρασε τον Οκτώ-
βριο του 2019 όπου η εισροή ήταν 
2.430 ΕΚΜ. 

Η ποσότητα νερού στα φράγματα

ΤΑ ΑΚΡΑΊΑ ΚΑΊΡΊΚΑ ΦΑΊΝΌ-
ΜΕΝΑ ΠΑΡΌΥΣΊΑΖΌΝΤΑΊ ΌΛΌ 
ΚΑΊ ΣΥΧΝΌΤΕΡΑ, ΜΕ ΑΠΌΤΕ-
ΛΕΣΜΑ ΤΑ ΑΝΤΊΠΛΗΜΜΥΡΊΚΑ 
ΕΡΓΑ ΠΌΥ ΌΛΌΚΛΗΡΏΘΗΚΑΝ 
ΕΔΏ ΚΑΊ ΔΕΚΑΕΤΊΕΣ ΝΑ ΜΗΝ 
ΑΠΌΔΊΔΌΥΝ 

παγκυπρίως. Συγκεκριμένα,  χρειάστη-
κε να παράσχει άμεση βοήθεια σε 68 
περιπτώσεις στην επαρχία Λάρνακας, 
14 στην επαρχία Λευκωσίας, 10 στην 
επαρχία Αμμοχώστου, 5 στην επαρχία 
Λεμεσού, 5 στην περιοχή της ΕΜΑΚ 
και 2 στην επαρχία Πάφου, ενώ χρει-
άστηκε να ανακαλέσει και προσωπικό. 
Οι  πυροσβέστες κλήθηκαν για άνοιγ-
μα φρεατίων οχετών ομβρίων υδάτων, 
άνοιγμα υδρορροών, άντληση ομβρίων 
υδάτων από υποστατικά, υπόγειους χώ-
ρους πολυκατοικιών, καταστημάτων και 
υπόγειους χώρους στάθμευσης, πτώσεις/
μετακινήσεις δέντρων και ρυμουλκήσεις 
ακινητοποιημένων οχημάτων.

Αγανάκτηση στις Καμάρες
Τα μεγαλύτερα και περισσότερα προ-

βλήματα εντοπίστηκαν στην επαρχία 
Λάρνακας και συγκεκριμένα στην περιο-
χή των Καμάρων. Δρόμοι υπερχείλισαν, 
με τις πλημμύρες να προκαλούν οργή 
και θυμό στους κατοίκους της περιοχής, 
μιας και βρέθηκαν ξανά στο ίδιο έργο 
θεατές. Δέκα πολίτες χρειάστηκαν τη 
συνδρομή της Πυροσβεστικής, ώστε να 
διασωθούν από τα οχήματά τους, τα οποία 
εγκλωβίστηκαν σε πλημμυρισμένους 
δρόμους. Ζημιές υπέστησαν και δύο 
κατοικίες στον συνοικισμό αυτοστέγα-
σης Δρομολαξιάς, καθώς  ανεμοθύελλα 
μετακίνησε κεραμίδια και τσίγκους.

Μετά τις καταστροφικές πλημμύ-
ρες που σημειώθηκαν το 2014, εκ-
πονήθηκε αντιπλημμυρικό έργο για 
την εν λόγω περιοχή, το οποίο παρα-
μένει στα συρτάρια του Υπουργείου 
Εσωτερικών. Ο Δήμος Λάρνακας, σε 
ανακοίνωση που εξέδωσε, τόνισε ότι 
εδώ και μήνες προβαίνουν σε ενέργειες 
προς το Υπουργείο Εσωτερικών για τη 
χρηματοδότηση του έργου,  χωρίς να 
υπάρξει καμία ανταπόκριση. Η μελέτη 
περιλαμβάνει έργα ύψους €4 εκ. και 
αφορά την επαρχία Λάρνακας και 
ειδικότερα τους Δήμους Λάρνακας, 
Αραδίππου και τις γύρω κοινότητες.

Παρ’ όλα τα προβλήματα στην περιοχή 
των Καμάρων, το Συμβούλιο Αποχετεύ-
σεως Λάρνακας προχώρησε στην υλο-
ποίηση κατασκευής του αντλιοστασίου 
S9 και S8. Τα δύο αντιπλημμυρικά έργα, 
συνολικής αξίας €10 εκατομμυρίων, 
αφορούν την κατασκευή αγωγών και 
αντλιοστασίου ομβρίων υδάτων στην 
περιοχή Σωτήρος - Χρυσοπολίτισσας.

Παράλληλα ολοκληρώθηκε το κα-
τασκευαστικό έργο για τη Β’ Φάση του 
Αποχετευτικού Συστήματος Λυμάτων & 
Ομβρίων της Επαρχίας Λάρνακας. Το 
έργο, αξίας €134.350,00 πλέον ΦΠΑ, 
αφορά την κατασκευή 175m αγωγών 
υδάτων διαμέτρου Φ1000mm, την κα-
τασκευή 5 φρεατίων επισκέψεως και την 
κατασκευή 14 σχαρών υδροσυλλογής 

Έ
να 24ωρο συνεχόμενων 
βροχών, καταιγίδων 
και ακραίων φαινο-
μένων ήταν αρκετό 
για να δημιουργήσει 
σωρεία προβλημάτων 
στις πλείστες επαρχίες 

του νησιού. Όσοι από εμάς έτυχε να 
είμαστε στον δρόμο εκείνη τη στιγμή, 
αντιληφθήκαμε ότι θα ήταν μια δύσκολη 
μέρα και θα χρειαζόταν υπομονή για να 
φτάσουμε με ασφάλεια στον προορισμό 
μας. Κάποιοι πιο τυχεροί παρακολούθη-
σαν την κακοκαιρία από το παράθυρο 
της οικίας τους. Φυσικά υπήρξαν και οι 
περιπτώσεις όπου η κακοκαιρία «άνοιξε 
δουλειές» σε κάποιους, προκαλώντας 
ζημιές στις περιουσίες τους, ενώ περι-
οχές έμειναν χωρίς ηλεκτρικό ρεύμα. 

Δρόμοι έγιναν ποτάμια, κατοικίες και 
υπόγεια έμοιαζαν με πισίνες, οχήματα 
έγιναν βάρκες,  δέντρα αποκόπηκαν 
και βρέθηκαν στη μέση των δρόμων, 
άνεμοι παρέσυραν στέγες, τσίγκους 
και κεραμίδια. Πολύ σοβαρό ήταν και 
το περιστατικό που σημειώθηκε στον 
δρόμο Αρακαπά – Συκόπετρας, όταν 
βράχος καταπλάκωσε εν κινήσει όχημα. 
Ο βράχος αποκολλήθηκε και κατέληξε 
στην καμπίνα οχήματος 35χρονου,  ο 
οποίος τραυματίστηκε ελαφρά. Όλα αυτά 
στην πρώτη μπόρα της χρονιάς, ενώ 
ακολουθούν ακόμη 4 χειμωνιάτικοι 
μήνες. Εδώ αξίζει να σημειώσουμε τον 
πολύ σημαντικό παράγοντα της κλιμα-
τικής αλλαγής. Κυβέρνηση και τοπικές 
Αρχές πρέπει να έχουν κατά νουν ότι 
τα ακραία καιρικά φαινόμενα παρου-
σιάζονται όλο και συχνότερα, πλέον, 
με αποτέλεσμα αντιπλημμυρικά έργα 
που ολοκληρώθηκαν εδώ και δεκαετίες 
να μην ανταποκρίνονται στις σημερινές 
ανάγκες. 

H Πυροσβεστική Υπηρεσία ανταπο-
κρίθηκε σε 125 κλήσεις για βοήθεια 

ομβρίων διαμέτρου  Φ160mm, στην 
οδό Ίσσου στη Λάρνακα.

Τα αντιπλημμυρικά έργα
σε Λευκωσία και Λεμεσό

Λίγα ήταν τα προβλήματα που αντι-
μετώπισε ο Δήμος Λευκωσίας. Σε επι-
κοινωνία μας με λειτουργό του Δήμου 
ανέφερε ότι συνεχίζονται οι προσπάθειες 
για αναβάθμιση της ποιότητας της ζωής 
σε ένα περιβάλλον με ασφαλή πεζοδρό-
μια, υπογειοποιημένες υπηρεσίες, με 
μεγαλύτερη τάξη στη στάθμευση των 
οχημάτων, καθώς και ένα εκτενές δί-
κτυο αγωγών ομβρίων υδάτων, το οποίο 
μειώνει τον κίνδυνο πλημμυρών.

Το συνολικό έργο, που ξεκίνησε τον 
Φεβρουάριο του 2021,  περιλαμβάνει 
παρεμβάσεις στις γειτονιές της πόλης 
σε συνολικό μήκος 15 χιλιομέτρων. Ο 
συνολικός προϋπολογισμός του έργου 
ανέρχεται στα €14.600.000 πλέον ΦΠΑ. 
Όπως μας λέχθηκε, το  έργο υλοποιεί-
ται σε φάσεις με βάση κατασκευαστικά 
συμβόλαια και μέχρι στιγμής έχουν ολο-
κληρωθεί παρεμβάσεις στην περιοχή 
Αγίου Αντωνίου και στις οδούς Άρεως, 
Ονησίλου, Αθηνών, Αχιλλέως. Σύντομα 
ολοκληρώνονται οι παρεμβάσεις στην 
περιοχή Λυκαβηττού, ενώ αναμένεται 
να ξεκινήσει η παρέμβαση στην γειτονιά 
των Αγίων Ομολογητών, στην περιοχή 
Τρυπιώτη και σε όλες τις παρόδους με-
ταξύ των οδών Στασάνδρου και Στασίνου. 
Το έργο αναμένεται να ολοκληρωθεί 
τον Δεκέμβριο του 2024.

Παράλληλα, εντός του Νοεμβρίου, 
αναμένεται να ξεκινήσει και η παρέμβαση 
στην οδό Τρικούπη, στο πλαίσιο του 
ευρύτερου έργου «Ανάπλαση Περιοχής 
Συνοικίας Δημιουργικών Επιχειρήσεων». 
Το έργο περιλαμβάνει: αποκατάσταση 
προσόψεων κτηρίων, ανάπλαση οδού 
και συνολική αντικατάσταση όλων των 
υποδομών των υπογειοποιημένων υπη-

ρεσιών. Περιλαμβάνει αντικατάσταση του 
αποχετευτικού δικτύου και του δικτύου 
ομβρίων υδάτων για την ενίσχυση της 
αντιπλημμυρικής προστασίας. Επιπλέ-
ον, θα κατασκευαστούν μεγαλύτερα και 
υπερυψωμένα πεζοδρόμια, υποδομές 
βελτίωσης κίνησης ΑμεΑ, θα πραγμα-
τοποιηθεί εκατέρωθεν δενδροφύτευση 
μεγάλων δένδρων σε τμήμα του έργου, 
ενώ θα τοποθετηθεί πλήρης αστικός 
εξοπλισμός και νέο σύστημα οδικού 
φωτισμού. Το έργο θα πραγματοποι-
ηθεί σε δύο κατασκευαστικές φάσεις 
και αναμένεται να έχει ολοκληρωθεί 
σε διάστημα 16 μηνών από την ημε-
ρομηνία έναρξής του.

Όσον αφορά τα έργα που βρίσκονται 
υπό εξέλιξη στη Λεμεσό, μίλησε στη «Σ» 
ο Γενικός Διευθυντής του Συμβουλίου 
Αποχετεύσεως Λεμεσού Αμαθούντας 
(ΣΑΛΑ), Γιάννης Τσουλόφτας. Όπως ανέ-
φερε, το κέντρο της Λεμεσού υποφέρει 
από καταστροφικές πλημμύρες εδώ και 
αρκετούς αιώνες. Ιστορικές αναφορές 
υπάρχουν από την εποχή των Φράγκων, 
των Ενετών, των Οθωμανών και των Βρε-
τανών που περιγράφουν το διαχρονικό 
φαινόμενο των πλημμυρών στο κέντρο 
της Λεμεσού, ενώ έχουν παρουσιαστεί τα 
τελευταία χρόνια καταστροφικές πλημ-
μύρες σε διάφορες περιοχές, ιδιαίτερα 
στο ιστορικό κέντρο της πόλης.

Παρά τα πολλά αντιπλημμυρικά έργα, 
που έγιναν στην πόλη, παρέμειναν συγκε-
κριμένες περιοχές, οι οποίες εξακολου-
θούν να είναι ευάλωτες σε πλημμυρικά 
φαινόμενα, και στις οποίες εστιάζονται 
τώρα οι προσπάθειες του ΣΑΛΑ.

Τόνισε ότι ιδιαίτερα ευάλωτο είναι το 
ιστορικό κέντρο της Λεμεσού, και συγκε-
κριμένα η περιοχή του Μεσαιωνικού 
Κάστρου και η περιοχή της οδού Ανεξαρ-
τησίας, της εμπορικότερης οδού της πόλης. 
«Η γεωμορφολογία του εδάφους και ο 
τρόπος που είναι πολεοδομικά δομημένη 

η Λεμεσός, με κύριες οδικές αρτηρίες να 
ξεκινούν από τις βορειότερες περιοχές και 
να κατηφορίζουν νοτιότερα προς το κέντρο 
της πόλης, οδηγούν μεγάλες ποσότητες 
βρόχινου νερού στο ιστορικό κέντρο, με 
αποτέλεσμα να πλημμυρίζει η πόλη». 
Σημείωσε ότι προβλήματα παρουσιά-
ζονταν επίσης σε περιοχές περιμετρικά 
του αστικού κέντρου, όπως η περιοχή 
του Τσιρείου Σταδίου, η περιοχή της 
Βόρειας και Νότιας Εκάλης, η περιοχή 
του Πανεπιστημίου Frederick, και άλλες 
περιοχές στους Δήμους Κάτω Πολεμι-
διών, Αγίου Αθανασίου, Μέσα Γειτονιάς 
και Γερμασόγειας.

Το ΣΑΛΑ εκτελεί αυτήν τη στιγμή δύο 
μεγάλα αντιπλημμυρικά έργα, με στόχο 
να δημιουργήσει μιαν αποτελεσματική 
αντιπλημμυρική προστασία στην πόλη. 
Το «Μεγάλο Αντιπλημμυρικό Έργο 
του Κέντρου της Λεμεσού,» ένα έργο 
αξίας γύρω στα 7 εκατομμύρια ευρώ, 
με συνολικό μήκος αγωγών περί τα 4 
χιλιόμετρα, στοχεύει να προστατεύσει 
το ιστορικό κέντρο της πόλης. Οι κα-
τασκευαστικές εργασίες άρχισαν στις 
αρχές του χρόνου και έχει ολοκληρωθεί 
το 30% του έργου.

Το ΣΑΛΑ επιτάχυνε το μέρος τού 
έργου μεταξύ της οδού Ειρήνης και 
του Ποταμού Γαρίλλη, ώστε να δοθεί 
μια μερική προστασία στην περιοχή 
του Μεσαιωνικού Κάστρου πριν από  
τα φετινά πρωτοβρόχια. Είναι γι’ αυ-

τόν τον λόγο που, παρά τις εντονότατες 
βροχοπτώσεις των τελευταίων ημερών 
και τις τεράστιες ποσότητες νερού που 
κατέκλυσαν την πόλη, για πρώτη φορά 
στη νεότερη ιστορία της Λεμεσού δεν 
παρουσιάστηκαν προβλήματα στην 
περιοχή του Μεσαιωνικού Κάστρου.

Το δεύτερο μεγάλο έργο είναι το 
«Μεγάλο Αντιπλημμυρικό Έργο της 
Μείζονος Λεμεσού,» ένα έργο αξίας 16 
εκατομμυρίων ευρώ, με συνολικό μήκος 
αγωγών 21 χιλιόμετρα, που εκτείνεται σε 
πέντε δήμους της πόλης. Το έργο άρχισε 
τον Απρίλη του 2021 και μέχρι σήμερα 
έχει ολοκληρωθεί το 55% αυτού. Ήδη 
έχει λειτουργήσει το δίκτυο στις περιο-
χές της Βόρειας και της Νότιας Εκάλης 
και στην περιοχή του Πανεπιστημίου 
Φρέντερικ, όπου επίσης για πρώτη φορά 
δεν είχαμε πλημμυρικά φαινόμενα. Τα 
δύο μεγάλα αντιπλημμυρικά έργα του 
ΣΑΛΑ αναμένεται να ολοκληρωθούν 
εντός του 2023, δημιουργώντας έτσι μια 
ισχυρή αντιπλημμυρική προστασία στην 
ευρύτερη αστική περιοχή της Λεμεσού.

Ο κ. Τσουλόφτας τόνισε ότι το ΣΑΛΑ 
προγραμματίζει ακόμα δύο μεγάλα έργα: 
την εκτροπή ολόκληρου του ποταμού 
της Αγίας Φύλας στον ποταμό Γαρύλλη, 
κατά μήκος της Λεωφόρου Ευαγόρα Λα-
νίτη, αξίας 8 εκατομμυρίων ευρώ και τη 
δημιουργία μιας Λίμνης Κατακράτησης 
στην περιοχή του Αγίου Αθανασίου, 
αξίας 4 εκατομμυρίων ευρώ.

ΠΕΤΡΟΣ ΑΥΞΕΝΤΙΟΥ 
afxentioup@sig-
maive.com

23.10.2022

Νέος κύκλος Δωρεάν Μαθημάτων
για Στενοτύπιση στην Ελληνική Γλώσσα

Εγγυημένη εργοδότηση σε όσους ολοκληρώσουν την εκπαίδευση

Η εταιρεία Galatariotis Technical LTD ανακοινώνει την έναρξη δωρεάν μαθημά-
των για Υπηρεσίες Στενοτύπισης στην Ελληνική Γλώσσα (καταγραφή πρακτικών με τη 
χρήση ειδικά προσαρμοσμένης μηχανής).
Ο κύκλος εκπαίδευσης έχει διάρκεια 12 με 18 μήνες, στο τέλος της οποίας οι επιτυ-
χόντες μπορούν να εργοδοτηθούν από την εταιρεία. 
Τα μαθήματα πραγματοποιούνται σε καθημερινή βάση, από τις 8:00 μέχρι τις 14:30, 
στα γραφεία της Galatariotis Technical LTD στο Καϊμακλί. Σε εκπαιδευόμενους 
που διαμένουν εκτός Λευκωσίας δίδεται επίδομα οδοιπορικών κατά τη διάρκεια της 
εκπαίδευσης.

Απαιτούμενα προσόντα: 
• Άριστη γνώση της ελληνικής γλώσσας
• Απολυτήριο Λυκείου
•  Πτυχίο πανεπιστημίου/κολεγίου θεωρείται επιπλέον προσόν, αλλά δεν είναι απαραίτητο.

Για αιτήσεις παρακαλούμε όπως σταλθεί βιογραφικό σημείωμα στην ηλεκτρονική
διεύθυνση a.petrou@galatariotis.com ή m.erodotou@galatariotis.com.
Για περισσότερες πληροφορίες αποταθείτε στα τηλέφωνα: 22690123, 22690125 και 
στην ιστοσελίδα www.galatariotis.com/el/stenotyping-services.



προκαλέσουν βλάβη σε συμμαθητή σου 
είναι πρωτάκουστο. Τέτοιου είδους μαθητές 
δεν έχουν θέση σε σχολικές μονάδες».

Κλείνοντας, ανέφερε ότι υπάρχει 
αδράνεια από την πλευρά των αρμοδίων.

Ανησυχία για την αύξηση 
παραβατικών συμπεριφορών 

Ανησυχία για τα περιστατικά βίας στα 
σχολεία εκφράζει στη «Σ» και ο Γενικός 
Γραμματέας της ΟΕΛΜΕΚ, Κώστας Χα-
τζησάββας. 

«Είναι ανησυχητικό ότι κάθε εβδομάδα 
από την έναρξη της σχολικής χρονιάς 
παρουσιάζονται φαινόμενα παραβατικών 
συμπεριφορών εντός των σχολείων. Η 
οργάνωσή  μας έστειλε επανειλημμένα 
επιστολές στον Υπουργό Παιδείας με 
συγκεκριμένες εισηγήσεις, που στόχο 
έχουν την πρόληψη και την καταστολή 
της ενδοσχολικής βίας.

»Τα προβλήματα παραβατικών 
συμπεριφορών από μερίδα μαθητών 
φαίνεται να προκαλούνται από παιδιά 
που τα κουβαλούν από έξω, μέσα στις 
σχολικές μονάδες και λύνουν τις διαφο-
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Π
ροβληματισμό και 
ανησυχία προκα-
λούν τα περιστατικά 
ενδοσχολικής βίας, 
με πρωταγωνιστές 
κυρίως μαθητές. Το 
λεγόμενο bullying 

αποτελεί πλέον καθημερινό φαινόμε-
νο στα σχολεία, με τους καθηγητές και 
τους γονείς να κρούουν τον κώδωνα του 
κινδύνου για τυχόν έξαρσή του.

«Στα σχολεία δεν υπάρχει 
τιμωρία, αλλά συγκάλυψη»

Ο Πρόεδρος της Συνομοσπονδίας Γο-
νέων Μέσης Εκπαίδευσης, Χαράλαμπος 
Διονυσίου, μιλώντας στη «Σημερινή» ανέ-
φερε ότι τα περιστατικά βίας στα σχολεία 
αυξήθηκαν από τον περασμένο Μάιο, 
τονίζοντας ότι τα παιδιά δεν έχουν προ-
σαρμοστεί στο σχολικό περιβάλλον και 
δεν τηρούνται οι κανονισμοί όσο αφορά 
την ευπρεπή εμφάνιση. 

Επισήμανε ότι οι καταγγελίες αφορούν 
κυρίως παραβατική συμπεριφορά και συ-
ναισθηματική αστάθεια. «Τους τελευταίους 

μήνες υπάρχει μια αυξητική πορεία. Βλέ-
πουμε σε κάποιες περιπτώσεις σχολικές 
μονάδες που μπορεί να έχουν τέσσερα και 
πέντε πειθαρχικά συμβούλια τον χρόνο. 
Ακόμη έχουμε μέσα του Οκτώβρη και 
υπάρχουν σχολικές μονάδες που έχουν 
να αντιμετωπίσουν σοβαρά παραπτώματα 
και γι’ αυτό μαθητές παραπέμφθηκαν 
στα πειθαρχικά συμβούλια». 

Ερωτηθείς κατά πόσον γίνονται ενέρ-
γειες για να καταπολεμηθούν αυτού του 
είδους τα φαινόμενα στα σχολεία, είπε 
ότι τα προγράμματα που υπάρχουν δεν 
φέρνουν τα αναμενόμενα αποτελέσματα. 
«Εμείς είδαμε ότι τα προγράμματα που 
γίνονται όσον αφορά την πρόληψη τέ-
τοιων περιστατικών απ’ ό,τι φαίνεται δεν 
φέρνουν τα αναμενόμενα αποτελέσματα, 
ίσως θα ήταν καλό οι αρμόδιες Αρχές 
να προχωρήσουν σε μιαν αξιολόγηση 
αυτών των προγραμμάτων.

»Οι διάφορες διαλέξεις, συνέδρια και 
βιωματικά εργαστήρια ίσως δεν είναι 
αυτά που θέλουμε για ν’ ανταποκριθούν 
οι γονείς και τα παιδιά που πραγματικά 
το έχουν ανάγκη. Δεν κέντρισε το εν-
διαφέρον των εμπλεκόμενων γονέων 
για να παραστούν σε αυτά τα σεμινάρια. 
Όσες προσπάθειες κάναμε για να επι-
μορφώσουμε τα μέλη μας για θέματα 
bullying, νεανική βία, αλκοόλ, ναρκωτικά 
και κάπνισμα το ενδιαφέρον ήταν πολύ 
ελάχιστο. Αντίθετα το ενδιαφέρον είναι 
από γονείς που δεν χρειάζονται αυτήν 
τη στήριξη».

Εξήγησε ότι υπάρχει αδυναμία όσον 
αφορά τα μέτρα καταστολής, «ναι είναι 
ανήλικοι αυτοί που προβαίνουν σε τέτοια 
περιστατικά και δεν μπορεί να τους αγ-
γίξει η νομοθεσία, αλλά τους αφήνουμε 
ατιμώρητους και χωρίς συνέπειες. Ίσως 
πρέπει να αλλάξει η νομοθεσία και αυτά 
τα παιδιά που προχωρούν σε τέτοιου 
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είδους  συμπεριφορές  να τιμωρούνται 
για να νιώθουν τη συνέπεια και να είναι 
παράδειγμα και για τους υπόλοιπους». 

Στην ερώτηση αν καταγγέλλονται τα 
περιστατικά βίας στα σχολεία, απάντη-
σε ότι υπάρχουν και κάποια που δεν 
καταγγέλλονται, γιατί εκφοβίζουν τους 
εκπαιδευτικούς πως αν καταγγείλουν 
στη διεύθυνση του σχολείου το περιστα-
τικό μπορεί να τους κάνουν ζημιές στο 
αυτοκίνητό τους. Επιπλέον ανέφερε ότι 
μαθητές δεν θέλουν να «καρφώνουν» 
κάποιο συμμαθητή τους γιατί μετά θα 
έχουν άλλες συνέπειες, διευκρινίζοντας 
πως σε κάποια περιστατικά υπάρχει αδυ-
ναμία στον εντοπισμό τους.

«Υπάρχει μια απειθαρχία στην κοινω-
νία και βλέπουμε ότι μεταφέρθηκε και 
στα σχολεία. Στα σχολεία δεν υπάρχει 
τιμωρία, υπάρχει συγκάλυψη, πρέπει 
να σταματήσει αυτό το φαινόμενο, και 
να ξεκινήσουν να εφαρμόζονται αυστη-
ρές τιμωρίες. Στο τελευταίο περιστατικό 
με τους εξωσχολικούς, οι μαθητές έχουν 
παραβεί πολλούς κανόνες, το να καλέσεις 
εξωσχολικούς στο σχολείο να έρθουν να 

ΤΟ ΛΕΓΟΜΕΝΟ BULLYING 
ΑΠΟΤΕΛΕΊ ΠΛΕΟΝ ΚΑΘΗΜΕΡΊ-
ΝΟ ΦΑΊΝΟΜΕΝΟ ΣΤΑ ΣΧΟΛΕΊΑ, 
ΜΕ ΤΟΥΣ ΚΑΘΗΓΗΤΕΣ ΚΑΊ ΤΟΥΣ 
ΓΟΝΕΊΣ ΝΑ ΚΡΟΥΟΥΝ ΤΟΝ 
ΚΏΔΏΝΑ ΤΟΥ ΚΊΝΔΥΝΟΥ ΓΊΑ 
ΤΥΧΟΝ ΕΞΑΡΣΗ ΤΟΥ 

ΘΕΚΛΑ ΚΑΚΚΟΥΡΑ 
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ρές τους εντός των σχολείων, όπως το 
συγκεκριμένο περιστατικό στο Λύκειο 
της Λάρνακας». 

Ανέφερε ότι το δύσκολο περιβάλλον στο 
οποίο βρίσκονται τα παιδιά, τα οικονομικά 
προβλήματα, τα προβλήματα εντός της 
οικογένειας, οι κακές συναναστροφές 
και τα κακά πρότυπα που μιμούνται, 
φαίνεται να τα αποπροσανατολίζουν 
από αυτό το οποίο είναι το σωστό και 
πρέπει να κάνουν.

«Παρατηρούμε μιαν αύξηση των κρου-
σμάτων ενδοσχολικής βίας και πρέπει 
οπωσδήποτε το Υπουργείο Παιδείας να 
λάβει τα μέτρα του. Δυστυχώς, παρά τις 
προσπάθειες που κάνει η οργάνωσή μας, 
η τελευταία ενέργεια από πλευράς Υπουρ-
γείου Παιδείας ήταν να μας απαντήσει 
με διάφορες δικλίδες που εφαρμόζο-
νται στα σχολεία για αντιμετώπιση της 
ενδοσχολικής βίας. Πρέπει να γίνει μια 
επαναξιολόγηση των προγραμμάτων που 
υπάρχουν,  για να δούμε αν κάτι δεν 
πάει καλά», ανέφερε ο κ. Χατζησάββας. 

Διευκρίνισε ότι ένας από τους πα-
ράγοντες που οδηγεί τους μαθητές σε 
παραβατική συμπεριφορά είναι ο υπερ-
πληθυσμός στις σχολικές μονάδες. «Δεν 
επιτρέπεται να έχουμε σχολεία των 860 
μαθητών, όσο πιο μεγάλος είναι ο αριθμός 
των μαθητών, υπάρχει αυξημένη πιθα-
νότητα για να αναπτυχθούν παραβατικές 
συμπεριφορές.

»Κατά συνέπειαν θα πρέπει το ίδιο το 
Υπουργείο Παιδείας να υλοποιήσει τις 
αποφάσεις για ανέγερση νέων σχολικών 
μονάδων για να υπάρξει αποσυμφόρηση. 
Θα πρέπει να δημιουργηθούν κατάλ-
ληλες δομές στις σχολικές μονάδες και 
διαφοροποίηση της ύλης για μαθητές 
που για κάποιους λόγους αντιμετωπίζουν 
μαθησιακές δυσκολίες και δυσκολεύο-
νται με τις υφιστάμενες κατευθύνσεις». 

Την ίδια ώρα υπογράμμισε τον σημα-
ντικό ρόλο που διαδραματίζει ο θεσμός 
της οικογένειας.  «Ο θεσμός αυτός έχει 
υποστεί, κυρίως στα αστικά κέντρα, μια 
ριζική μεταλλαγή. Οι αυξημένες υποχρε-
ώσεις αναγκάζουν και τους δύο γονείς 
να εργαστούν και να είναι μακριά από τα 
παιδιά τους, με αποτέλεσμα να στερού-
νται την απαραίτητη γονική φροντίδα».

Τόνισε ότι οι γονείς πρέπει να στηρί-
ζουν τα παιδιά τους και να γνωρίζουν με 
ποιους συναναστρέφονται, γιατί η οικο-
γένεια είναι από τους σημαντικότερους 
παράγοντες. 

«Η Αστυνομία προχωρεί
στη διερεύνηση όλων
των υποθέσεων»

Από πλευράς του ο Εκπρόσωπος Τύ-
που της Αστυνομίας, Χρίστος Ανδρέου, 
κληθείς να σχολιάσει πώς αντιμετωπίζουν 
καταγγελίες που αφορούν βία σε σχολεία, 
ανέφερε ότι διερευνώνται όλα τα επει-
σόδια εκεί όπου υπάρχουν καταγγελίες.

«Βάσει νομοθεσίας, όπου εντοπί-
ζονται τέτοια περιστατικά, ασχέτως της 
ηλικίας των μαθητών ή των προσώπων 
που εμπλέκονται, εφόσον κάτω των 14 
δεν έχουν κάποια ποινική ευθύνη, θα 
πρέπει ανεξαιρέτως να ενημερώνεται 
η Αστυνομία.

»Σίγουρα θα πρέπει να ενημερώνονται 
και όλες οι αρμόδιες υπηρεσίες, όπως 
οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας 
καθώς επίσης και οι Διευθύνσεις των 
σχολείων και το Υπουργείο Παιδείας. Η 
Αστυνομία προχωρεί στη διερεύνηση 
όλων των υποθέσεων αυτών σε συνερ-
γασία με τις εμπλεκόμενες Υπηρεσίες».

Συμπλήρωσε ότι υπάρχουν καταγγελίες 
που δεν έχουν δει το φως της δημοσι-
ότητας, όμως η Αστυνομία ανέλαβε τη 
διερεύνηση των υποθέσεων.
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ΜΕΤΆ ΤΗΝ ΆΠΏΛΕΙΆ ΡΏΣΏΝ 
ΚΆΙ ΟΥΚΡΆΝΏΝ ΤΟΥΡΙΣΤΏΝ, 
Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ, 
ΣΆΒΒΆΣ ΠΕΡΔΙΟΣ, ΜΙΛΆ ΓΙΆ 
ΤΗ ΣΤΡΟΦΗ ΠΡΟΣ ΤΙΣ ΧΏ-
ΡΕΣ ΤΗΣ ΕΕ, ΤΗΝ ΠΟΡΕΙΆ 
ΤΗΣ ΦΕΤΙΝΗΣ ΧΡΟΝΙΆΣ, ΤΙΣ 
ΕΚΤΙΜΗΣΕΙΣ ΓΙΆ ΤΟ 2023, ΤΆ 
ΚΆΤΕΧΟΜΕΝΆ ΚΆΙ ΤΆ ΠΡΟ-
ΒΛΗΜΆΤΆ ΤΏΝ ΒΡΕΤΆΝΏΝ
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Ά
κρως ενθαρρυντικά 
είναι τα αποτελέσμα-
τα από τις προσπάθειες 
των αρμόδιων για τον 
τουρισμό φορέων να 
προσελκύσουν περισ-
σότερες αγορές και να 

φέρουν τουρίστες από χώρες της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Πρωταρχικό ρόλο σε 
αυτήν  την προσπάθεια διαδραματίζει 
το ίδιο το Υφυπουργείο Τουρισμού, με 
τις συνεχείς επαφές του Σάββα Περδίου 
και των συνεργατών του στο εξωτερικό. 
Σε συνέντευξη που παραχώρησε στη 
Σημερινή, ο κ. Περδίος ανέφερε ότι ανα-
μένει πως τα επόμενα χρόνια οι αφίξεις 
από τις χώρες της ΕΕ θα ξεπεράσουν 
το 50% του συνόλου, τη στιγμή που 
πριν από την πανδημία μόνο το 25% 
των αφίξεων προέρχονταν από την ΕΕ. 
Ειδικότερα ο Σάββας Περδίος έκανε 
λόγο για ρεκόρ όλων των εποχών όσον 
αφορά τις αφίξεις από Ουγγαρία και 
Αυστρία, και για αύξηση της τάξης του 
130% στις αφίξεις από την Πολωνία σε 
σχέση με το 2019.

Πέραν των πιο πάνω, ο Υφυπουργός 
Τουρισμού αναφέρθηκε στο σημαντικό, 
όπως το χαρακτήρισε, μνημόνιο που 
υπογράφτηκε με τις Αρχές της Ουγγα-
ρίας για την απόκτηση τεχνογνωσίας με 
στόχο την ανάπτυξη και στην Κύπρο του 
τουρισμού υγείας και ευεξίας. Ακόμα, σε 
σχέση με τη φετινή χρονιά, επισημαίνει 
ότι μέχρι στιγμής βρισκόμαστε στο 80% 
του 2019, ενώ για το 2023 σημειώνει 
ότι είναι νωρίς να γίνουν ασφαλείς προ-
βλέψεις καθώς πρέπει πρώτα να δούμε 

Περδίος: Από χώρες της ΕΕ το 50% 
των αφίξεων τα επόμενα χρόνια

Τα προβλήματα της Βρετανίας
Το Ηνωμένο Βασίλειο, το οποίο 

αποτελεί τη μεγαλύτερη αγορά του-
ριστών για το νησί μας, φαίνεται να 
αντιμετωπίζει διάφορα εσωτερικά 
προβλήματα, που εκτείνονται και 
στην οικονομία της χώρας. Ποια μη-
νύματα λαμβάνετε εσείς, ποια είναι η 
εικόνα που έχετε όσον αφορά τη συ-
γκεκριμένη αγορά τόσο για τον προ-
σεχή χειμώνα όσο και για το 2023;

Σίγουρα υπάρχει κάποια ανησυχία όσον 

αφορά τα προβλήματα που αντιμετωπίζει 
η χώρα, αλλά σίγουρα δεν είναι κάτι για 
το οποίο πρέπει να μας καταλαμβάνει 
πανικός. Τι εννοώ. Όλοι θεωρούν ότι ο 
κόσμος δεν θα ταξιδέψει επειδή αυξήθηκε 
το κόστος ζωής. Δεν είναι 100% σωστό 
αυτό. Κάποιος θα κάνει περικοπές σε 
νέες αγορές ρούχων, άλλος θα περιορί-
σει τις εξόδους του. Γενικά δεν πρέπει 
να θεωρούμε ότι όλοι θα περικόψουν τα 
ταξίδια. Είναι ανθρώπινη ανάγκη να πας 

διακοπές και να ξεκουραστείς. Όπως έχω 
πει και πριν, παρακολουθούμε τις αναζη-
τήσεις στο διαδίκτυο και διαπιστώνουμε 
ότι υπάρχει πρόθεση από τον κόσμο να 
ταξιδέψει. Δεν πρέπει να θεωρούμε ότι 
επειδή υπάρχουν κάποιες προκλήσεις 
ο κόσμος δεν θα ταξιδέψει. Ο τουρισμός 
απέδειξε ακόμα και μέσα στην πανδημία, 
ή αργότερα με τον πόλεμο που χάθηκαν 
οι Ρώσοι τουρίστες, ότι είναι ανθεκτικός 
και ευέλικτος. 

πώς θα κλείσει αυτή η χρονιά. Ο κ. Περ-
δίος σχολιάζει τις εξελίξεις στη Βρετανία 
και κατά πόσον  αυτές θα επηρεάσουν 
τα ταξίδια των Βρετανών και απαντά 
για τη στάση των συνεργατών μας στο 
εξωτερικό όσον αφορά τα κατεχόμενα 
και τις προσπάθειες αναγνώρισής τους 
μέσω απευθείας πτήσεων.

Να ξεκινήσουμε από τις δυο 
χώρες που επισκεφτήκατε προ 
ημερών. Πώς κινήθηκαν φέτος 
Ουγγαρία και Αυστρία; 

Πρόκειται για δυο αγορές, οι οποίες 
φέτος καταγράφουν ρεκόρ όλων των 
εποχών όσον αφορά τις αφίξεις. Πρό-
κειται για αγορές με μεγάλη προοπτική, 
όπως ακριβώς είναι και η Γαλλία, όπου 
ήμασταν πρόσφατα, καθώς επίσης και 
η Πολωνία, η οποία καταγράφει με τη 
σειρά της επιδόσεις ρεκόρ.

Όσον αφορά τώρα ειδικότερα τις δυο 
χώρες στις οποίες ήμασταν προ ημερών, 
θα πρέπει να πούμε ότι βελτιώθηκε ση-
μαντικά η αεροπορική συνδεσιμότητα 
με την Κύπρο και είναι κάτι που θα 
συνεχίσει τόσο τον χειμώνα όσο και την 
επόμενη χρονιά. Πρόκειται για πτήσεις 
μόλις τριών ωρών, κάτι που μπορεί να 
προσελκύσει και μεμονωμένους ταξι-
διώτες. Για να δώσουμε και κάποιους 
αριθμούς, ώστε να αντιληφθείτε τη βελ-
τίωση που υπάρχει, η Ουγγαρία φέτος 
είναι στο +63% σε σχέση με το 2019 
και η Αυστρία στο +53%.

Από πλευράς πραγματικών αριθ-
μών, οι δυο αυτές αγορές συμβάλ-
λουν σημαντικά στην ενίσχυση των 
αφίξεων στο νησί;

Ασφαλώς. Συνολικά από αυτές τις δυο 
αγορές προσελκύουμε περίπου 100.000 
αφίξεις. Αν σε αυτές προστεθούν ακόμα 
50.000 από Γαλλία, 60.000 από Δανία 
και γενικά από διάφορους προορισμούς 
που προσπαθούμε να αναπτύξουμε και 
να προσελκύσουμε, τότε σταδιακά θα 
γεμίσουμε το «σακούλι» των αφίξεων. 
Ενδεικτικά να σας αναφέρω ότι φέτος 
στο εννιάμηνο από τις χώρες της ΕΕ 
έχουμε πέραν του ενός εκατομμυρίου 
αφίξεις, που μεταφράζεται στο 40% του 
τουρισμού μας. Πρόκειται για πολύ ση-
μαντική εξέλιξη αν αναλογιστούμε ότι 
πριν από την πανδημία μόνο το 25% 
των αφίξεων προέρχονταν από την ΕΕ. 
Συνολικά φέτος είμαστε στο -20% σε 
σχέση με το 2019, ενώ από τις αφίξεις 
της ΕΕ είμαστε στο +22%.

Επομένως θα λέγατε ότι επιτυγ-
χάνεται ο στόχος της προσέλκυσης 

τουριστών και από άλλες χώρες 
πέραν των 2-3 παραδοσιακών μας 
αγορών;

Ναι, θεωρώ ότι έγιναν πάρα πολλές 
κινήσεις, οι οποίες θα πρέπει να πω 
ότι δεν ξεκίνησαν τώρα αλλά εδώ και 
τρία χρόνια. Βλέπουμε ότι σταδιακά 
επιτυγχάνουμε τους στόχους που θέ-
σαμε, αφού και το προϊόν μας άλλαξε 
προς το καλύτερο. Θα συνεχίσουμε να 
δίνουμε ιδιαίτερη σημασία στις αγορές 
της ΕΕ γιατί διαφάνηκε ότι προσφέρουν 
την αναγκαία σταθερότητα για να μπο-
ρέσουμε να αναπτυχθούμε. Άλλωστε 
τα μηνύματα που λαμβάνουμε από τις 
αγορές της ΕΕ είναι μόνο θετικά όσον 
αφορά την επόμενη χρονιά, παρόλο 
που όλοι αντιλαμβανόμαστε ότι και η 
επόμενη θα είναι μια πολύ δύσκολη 
χρονιά.

Ιατρικός τουρισμός. Πείτε μας 
και δυο λόγια σε σχέση με το μνη-
μόνιο που υπογράψατε στην Ουγ-
γαρία. 

Πρόκειται για ένα μνημόνιο με ιδι-
αίτερη σημασία για μας. Συγκεκριμένα 
πρόκειται για ένα μνημόνιο συναντίληψης 
(MOU) με τις Αρχές της Ουγγαρίας σε 
σχέση με την ανταλλαγή τεχνογνωσίας 
για την προώθηση του τουρισμού υγείας 
και ευεξίας στην Κύπρο.

Η Ουγγαρία θεωρείται προηγμένη 
χώρα σε αυτήν τη μορφή τουρισμού και 
θέλουμε να αποκτήσουμε τεχνογνωσία, 
η οποία θα μας βοηθήσει στην προβολή 
και ανάπτυξη του τομέα.

Πολύ σύντομα θα εξαγγείλουμε ένα 
σχέδιο για υποδομές σε ξενοδοχεία με 
στόχο την παροχή υπηρεσιών υγείας, 
ευεξίας, ιατρικού τουρισμού και υπο-
βοηθούμενης διαβίωσης, το οποίο έχει 
περιληφθεί στο εθνικό Σχέδιο Ανάκαμψης 
και Ανθεκτικότητας. Το σχέδιο αφορά 
σε χρηματοδότηση ύψους €10 εκα-
τομμυρίων και αναμένεται να προκη-
ρυχθεί περί τα τέλη του έτους ή στις 
αρχές του 2023 με διάρκεια τέσσερα 
χρόνια. Θέλουμε λοιπόν η συνεργασία 
μας με την Ουγγαρία να βοηθήσει στο 
να καταρτίσουμε ένα σχέδιο που θα είναι 
ιδιαίτερα υποβοηθητικό γι’ αυτού του 
είδους τον τουρισμό στην Κύπρο.

Πιστεύουμε πάρα πολύ στην προο-
πτική να καταστεί η Κύπρος προορισμός 
ολιστικής υγείας και ευεξίας. Τι εννοώ 
με αυτό. Όταν τα νερά της θάλασσάς 
μας είναι ολόχρονα στους 25 βαθμούς, 
όταν έχεις το κλίμα που έχει η Κύπρος, 
όταν ο ρυθμός της ζωής είναι αργός, 
όταν έχουμε αυτή την ηλιοφάνεια, όταν 
η διατροφή μας περιλαμβάνει υγιεινά 
όσπρια και λαχανικά, τότε αντιλαμβάνεστε 
ότι μπορεί να διακριθεί η Κύπρος σε 
αυτό το κομμάτι και γι’ αυτό επιζητούμε 
τη συνεργασία με τους Ούγγρους για 
να αποκτήσουμε τεχνογνωσία.

Μετά το ταξίδι σε Αυστρία και 
Ουγγαρία τι παίρνει σειρά;

Στη συνέχεια έχουμε την τουριστική 
έκθεση στο Λονδίνο. Πρόκειται για ιδι-
αίτερα σημαντικό τουριστικό γεγονός, 
το οποίο θα πραγματοποιηθεί μετά από 
τρία χρόνια. Ακολουθεί ταξίδι στη Σα-
ουδική Αραβία, το οποίο είναι επίσης 
πολύ σημαντικό γιατί αποτελεί καλή 
ευκαιρία να προωθήσουμε τις απευ-
θείας πτήσεις που ξεκινούν του χρόνου.

Επιγραμματικά, πώς κινήθηκε 

μέχρι τώρα η φετινή σεζόν, τι ανα-
μένουμε για τον χειμώνα και ποιοι 
είναι οι στόχοι για το 2023;

Λοιπόν, μέχρι σήμερα είμαστε πε-
ρίπου στο 80% των αφίξεων του 2019, 
ποσοστό που υπό τις περιστάσεις και τις 
δυσκολίες που αντιμετωπίσαμε κρίνεται 
ως πολύ ενθαρρυντικό. Όσον αφορά τώρα 
τον επερχόμενο χειμώνα, από τις μέχρι 
στιγμής ενδείξεις διακρίνεται κάποια 
κινητικότητα. Αριθμούς δεν μπορούμε 
να δώσουμε γιατί αναμένουμε ότι η συ-
ντριπτική πλειοψηφία των κρατήσεων 
θα είναι της τελευταίας στιγμής, ενώ 
αναμένουμε κυρίως μεμονωμένους 
ταξιδιώτες. Οι τουριστικοί πράκτορες 
δεν έχουν προγράμματα για τον χειμώνα 
με ναυλωμένες πτήσεις, ώστε να γνω-
ρίζουμε τι αριθμούς θα αναμένουμε. 
Εκείνο που μπορούμε να πούμε για τον 
φετινό χειμώνα είναι ότι η συνδεσιμό-
τητα βρίσκεται στα επίπεδα του 2019. 
Όμως, εδώ θα πρέπει να ληφθεί υπόψη 
το εξής: Σήμερα απουσιάζει η ρωσική 
και η ουκρανική αγορά. Επομένως, το 
συμπέρασμα είναι πως από τις χώρες της 
ΕΕ η αεροπορική συνδεσιμότητα είναι 
μεγαλύτερη σε σχέση με τον αντίστοιχο 
χειμώνα του 2019.

Να σας δώσω και κάποιους αριθμούς 
όσον αφορά τις πτήσεις που θα έχουμε 
τον χειμώνα. Από το Ηνωμένο Βασίλειο 
θα έχουμε 65 πτήσεις την εβδομάδα, 

από το Ισραήλ 38, από τη Γερμανία 
25, από την Πολωνία 23, τον Λίβανο, 
Αυστρία, Ρουμανία και Βουλγαρία 13, 
Ουγγαρία 10, Ιταλία οκτώ, Γαλλία και 
Σερβία από έξι και μικρότερους αριθ-
μούς από άλλους προορισμούς.

Όσον αφορά τώρα το 2023 αναμέ-
νουμε ότι θα είναι μια ακόμα δύσκολη 
χρονιά, όπως και φέτος, όμως αυτό δεν 
σημαίνει ότι ο κόσμος δεν θα ταξιδέψει. 
Οι στόχοι για του χρόνου θα καθορι-
στούν αναλόγως με το πώς θα κλεί-
σει η φετινή χρονιά. Για την επόμενη 
χρονιά, δεν θα θεωρείται ορόσημο το 
2019 αλλά το 2022 και αυτό γιατί από 
το 2019 μέχρι και σήμερα έχει γυρίσει 
ο κόσμος ανάποδα. Είναι φανερό ότι 
δεν μπορούμε να υπολογίζουμε στη 
ρωσική αγορά ούτε για του χρόνου και 
γι’ αυτό δουλεύουμε με το σενάριο ότι 
και του χρόνου θα έχουμε μηδενικές 
αφίξεις από εκεί.

Ενέργειες όπως τα χριστουγεν-
νιάτικα χωριά, εμπλουτίζουν το 
προϊόν μας, ιδιαίτερα τη χειμερινή 
περίοδο; Βλέπετε να έχουν αντί-
κτυπο και να προσελκύουν κόσμο;

Βεβαίως και εμπλουτίζουν το προϊόν 
και μας βοηθούν να προωθήσουμε την 
Κύπρο ως έναν προορισμό για ολόχρονο 
τουρισμό με ειδικά προϊόντα και ενδια-
φέροντα. Μας κάνουν πιο εύκολο το έργο 
μας στο να προσκαλέσουμε κόσμο τον 
χειμώνα, ειδικά αν λάβουμε υπόψη και 
τον καλό καιρό που έχουμε. Αποτελεί 
προϊόν που είναι συνυφασμένο με αυτό 
που επιθυμεί ο Ευρωπαίος ταξιδιώτης. 
Και δεν είναι άσχετο με το γεγονός ότι 
οι αναζητήσεις στο διαδίκτυο για την 
Κύπρο είναι 20% περισσότερες σε σχέση 
με την αντίστοιχη περίοδο του 2019.

 
Αν εξαιρέσουμε τη Βρετανία, που 

είναι η μεγαλύτερή μας αγορά και 
με δεδομένο ότι έχουμε χάσει Ρώ-
σους και Ουκρανούς, ποια αγορά 

θα λέγατε ότι έχει κάνει την έκπλη-
ξη φέτος;

Θα πρέπει να σας πω ότι για μας στο 
Υφυπουργείο δεν υπήρξαν εκπλήξεις. 
Έγιναν στοχευμένες κινήσεις, οι οποίες 
έφεραν συγκεκριμένα αποτελέσματα. 
Επομένως οι εκπλήξεις είναι για όσους 
βρίσκονται εκτός Υφυπουργείου. Αν 
τώρα πρέπει να μιλήσω για αγορές με 
ενθαρρυντικά αποτελέσματα, θα ανα-
φερθώ στη Γερμανία, για την οποία 
ανέκαθεν λέγαμε ότι είναι μια αγορά 
με προοπτική, και στην Πολωνία, η 
οποία κατέγραψε τη μεγαλύτερη αύ-
ξηση τόσο σε απόλυτους αριθμούς 
όσο και σε ποσοστά. Συγκεκριμένα, 
σε σχέση με το 2019 υπήρξε αύξηση 
130% και ανήλθε στο νούμερο τρία από 
το νούμερο οκτώ σε διανυκτερεύσεις 
μέσα σε διάστημα 2-3 χρόνων. Πέραν 
αυτών των δύο, σημαντικές προοπτικές 
βλέπουμε επίσης για τη Γαλλία, την Αυ-
στρία και την Ουγγαρία, βλέπουμε τις 
Σκανδιναβικές χώρες να επανέρχονται, 
η Ιταλία εμφανίζεται ως μια αγορά με 
αξιώσεις όπως και η Δανία. Αναμένω 
ότι τα επόμενα χρόνια οι αφίξεις από τις 
χώρες της ΕΕ θα ξεπεράσουν το 50% 
του συνόλου.

Θα ήθελα το σχόλιό σας σε σχέση 
με το θέμα που προέκυψε όσον 
αφορά την παραχώρηση κινήτρων 
προς τις αεροπορικές εταιρείες. Δυ-
σκολεύει τις προσπάθειές σας για 
προσέλκυση τουρισμού η συγκε-
κριμένη εξέλιξη και αν γνωρίζετε 
κατά πόσον είναι τελεσίδικη;

Για το τελευταίο σημείο να σας παρα-
πέμψω στα υπουργεία που είχαν εκδώσει 
την ανακοίνωση. Αυτό που μπορούμε 
να πούμε γενικότερα είναι ότι στο παρόν 
στάδιο δεν υπάρχει κάποιο θέμα για 
αποκοπή δρομολογίων. Αναμένω ότι 
θα υπάρξουν κάποιες διαβουλεύσεις 
και εν τέλει είμαι σίγουρος ότι η Κύπρος 
θα κάνει αυτό που πρέπει.

23.10.2022

ΑΓΓΕΛΟΣ 
ΑΓΓΕΛΟΔΗΜΟΥ

«Κανένας από τους
συνεργάτες μας 

στο εξωτερικό
δεν εκφράζει 
το παραμικρό

ενδιαφέρον
για  να συνεργαστεί
με τα κατεχόμενα»

Γινόμαστε μάρτυρες το τε-
λευταίο διάστημα μιας εντει-
νόμενης προσπάθειας από 
πλευράς κατεχομένων και 
Τουρκίας να αναγνωριστεί το 
ψευδοκράτος με τη διενέρ-
γεια απευθείας πτήσεων από 
κάποια χώρα. Εσείς κατά τις 
επαφές σας στο εξωτερικό 
ποιο μήνυμα στέλνετε και 

τι εικόνα έχετε από πλευράς 
των συνεργατών μας;

Είναι ξεκάθαρο ότι κανένας 
από τους συνεργάτες μας στο 
εξωτερικό δεν εκφράζει το 
παραμικρό ενδιαφέρον για να 
συνεργαστεί με τα κατεχόμενα. 
Από την πλευρά μας εμείς ως 
Υφυπουργείο είναι αυτονόη-
το ότι δεν συνεργαζόμαστε με 

κάποιον, ο οποίος διανοείται 
να συνεργαστεί με τα κατεχό-
μενα. Σημαντικό θεωρούμε το 
γεγονός ότι όπου έχουμε πάει 
στο εξωτερικό, κανένας δεν έχει 
εκφράσει ενδιαφέρον για να πω-
λήσει ταξιδιωτικά πακέτα στα 
κατεχόμενα. Όσοι επισκέπτονται 
τα κατεχόμενα, το κάνουν από 
μόνοι τους.

Οι προσπάθειες των 
κατεχομένων για αναγνώριση



Η υπογεννητικότητα μα-
στίζει την Κύπρο, ο 
δημογραφικός χάρ-
της αποτυπώνει μια 
γερασμένη κοινωνία 
και η Κυβέρνηση 
προσπαθεί να βρει 

λύσεις, ώστε να ωθήσει τα ζευγάρια να 
τεκνοποιήσουν. Μια από αυτές θα μπο-
ρούσε να χαρακτηριστεί και η θέσπιση 
νόμου για πληρωμένη γονική άδεια.

Σημειώνεται ότι, μέχρι σήμερα, η 
γονική άδεια που ισχύει με σκοπό τη 
φροντίδα και την ανατροφή του παιδιού 
είναι χωρίς απολαβές και είναι επιπρό-
σθετη της άδειας και του επιδόματος 
μητρότητας και πατρότητας.

Τι προνοεί 
Εναρμονιστικό νομοσχέδιο που αφορά 

τη γονική άδεια ενέκρινε προ ημερών 
το Υπουργικό Συμβούλιο, στο οποίο 
προβλέπονται, μεταξύ άλλων, οχτώ εβδο-

μάδες πληρωμένης γονικής άδειας, για 
γονείς με τέκνα μέχρι 8 ετών. 

Σύμφωνα με όσα δήλωσε μάλιστα 
ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, Κυριάκος Κούσιος, οι κύ-
ριες πρόνοιες του νομοσχεδίου προβλέ-
πουν, μεταξύ άλλων, την παραχώρηση 
άδειας και επιδόματος πατρότητας δύο 
εβδομάδων. Επιπλέον, προβλέπονται 
18 εβδομάδες γονικής άδειας σε γονείς 
με τέκνα μέχρι 8 ετών, από τις οποίες θα 
καταβάλλονται οι μισθοί 8 εβδομάδων 
από το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
ενώ οι υπόλοιπες δέκα εβδομάδες δεν 
θα πληρώνονται. 

Επιπλέον, θα υπάρχουν πέντε μέρες 
άδειας φροντίδας ετησίως, χωρίς απο-
λαβές και εφτά μέρες απουσίας ετησίως 
χωρίς απολαβές, για λόγους ανωτέρας 
βίας που συνδέονται με οικογενειακούς 
λόγους.

Κενά και παραλείψεις 
Παρά την καλή πρόθεση της θέσπισης 

του συγκεκριμένου Νομοσχεδίου, «το 
καράβι της γονικής άδειας μπάζει νερά». 

Ας μην ξεχνάμε πως η γονική άδεια 
είναι ένα από τα μέτρα που λαμβάνονται 
για συμφιλίωση της οικογενειακής με 
την επαγγελματική ζωή και, αν δεν εξυ-
πηρετεί το σκοπό της, γιατί να υπάρχει; 

Στην Επιτροπή Εργασίας της Βουλής 
την περασμένη εβδομάδα, οι κύριες ειση-
γήσεις που διατυπώθηκαν, συνοψίζονται, 
σύμφωνα με τον Πρόεδρο της Επιτροπής, 
Ανδρέα Καυκαλιά, στην ανάγκη να είναι 
δικαιούχοι και όσοι γονείς δεν έχουν 
τελέσει γάμο ή σύμφωνο συμβίωσης, 
στην επέκταση της διάρκειας γονικής 
άδειας για παιδιά ΑμεΑ, καθώς και στις 
προϋποθέσεις που προβλέπονται για 
την παροχή της άδειας. Επιπλέον κοινή 

παραδοχή αποτελεί και το γεγονός ότι 
δεν θα πρέπει να εξαιρούνται οι αυτο-
τελώς εργαζόμενοι από το δικαίωμα 
στη γονική άδεια, αφού δεν εξαιρούνται 
από τις άδειες μητρότητας/πατρότητας.

Και όμως συμβαίνει 
Καλεσμένοι στη συνεδρίαση ήταν 

φορείς και οργανώσεις που σχετίζονται 
με τα δικαιώματα του παιδιού, της γυναί-
κας, των πολύτεκνων και πενταμελών 
οικογενειών, καθώς και εκπρόσωποι 
συνδικαλιστικών οργανώσεων, που εξέ-
φρασαν τις παρατηρήσεις και εισηγήσεις 
τους για τη διαμόρφωση του πλαισίου.

Όσα ακούστηκαν όχι απλώς προ-
βληματίζουν, αλλά εγείρουν σειρά από 
ερωτήματα που επιβάλλεται να απαντη-
θούν. Προβληματισμό για την απώλεια 
εισοδημάτων που θα προκύπτει εξαιτίας 
του ύψους του επιδόματος, αλλά και για 
κάποιες άλλες διαδικασίες σχετικά με τα 
νομοσχέδια εξέφρασε και η εκπρόσω-
πος του ΣΠΑΒΟ, Άντρη Ανδρονίκου. 

Η ίδια ανέφερε ότι, βάσει μελετών, 
με τη γέννηση παιδιών αυξάνονται τα 
κρούσματα βίας στην οικογένεια, δίνο-
ντας μάλιστα και παραδείγματα. 

«Έχουμε δει παραδείγματα γυναικών 
που εισήλθαν μόλις γέννησαν ή που 
γέννησαν κατά την παραμονή τους στα 
καταφύγια, όπου ο δράστης, ενώ η ίδια η 
γυναίκα και το παιδί τους  βρισκόταν στο 
καταφύγιο, αιτήθηκε για άδεια πατρό-
τητας χωρίς να έχει καμία επαφή με το 
παιδί του και επικαλείτο στον εργοδότη 
του άδεια φροντίδας παιδιού. 

»Σε άλλη περίπτωση ο σύζυγος προ-
έτρεπε τη γυναίκα να λάβει επιπλέον 
άδεια χωρίς η ίδια να το επιθυμεί με 
στόχο να την έχει στο σπίτι, να την ελέγχει, 
να την αποδυναμώνει οικονομικά και 

εν τέλει να την οδηγήσει εκτός εργα-
σιακής ζώνης.  

»Αντίστοιχα, από τις περιπτώσεις που 
διαχειριζόμαστε , πέραν του 60% των 
γυναικών θυμάτων βίας  αναφέρουν 
την αύξηση της βίας κατά τη διάρκεια 
της γέννησης ενός παιδιού. Σκεφτείτε 
λοιπόν ότι η χρήση μιας άδειας, που 
θα επιδράσει  σημαντικά στην απώλεια 
εισοδημάτων στην οικογένεια, ενδέχε-
ται να θέσει τις γυναίκες σε περαιτέρω 
κίνδυνο». 

Η κ. Ανδρονίκου επισήμανε, μάλι-
στα, πως βάσει μελετών, εάν στην άδεια 
αυτή συμπεριλάβουμε κάποια μορφή 
οικονομικού επιδόματος και κοινωνικά 
/οικονομικά κριτήρια για την πληρω-
μένη επέκτασή της, θα λειτουργήσει 
αποτρεπτικά όσον αφορά τους οικονο-
μικούς στρεσογόνους παράγοντες και 
θα μετριαστεί το άγχος των σχέσεων 
σχετικά με τα οικονομικά που προκαλούν 
διενέξεις και βία ενώ αυξάνεται και η 
οικονομική ανεξαρτησία των γυναικών.

Birth Forward  
Ο Οργανισμός Birth Forward επι-

σήμανε πως το επίδομα για την άδεια 
πατρότητας, σύμφωνα με τις πρόνοιες 
του υπάρχοντος νομοσχεδίου αλλά και 
του προτεινόμενου,  ανέρχεται στο 72% 
του μισθού. Με αποτέλεσμα να αποτελεί 
αποτρεπτικό παράγοντα για αρκετούς 
γονείς στο να αιτηθούν την άδεια πατρό-
τητας, αφού πρόκειται για μια περίοδο 
κατά την οποία τα έξοδα είναι αυξημένα. 
Ο Οργανισμός πρότεινε, μάλιστα, την 
εφαρμογή οικονομικών κριτηρίων. 

«Θεωρούμε απαραίτητο να θεσμοθετη-
θεί η δυνατότητα για ευέλικτες ρυθμίσεις 
εργασίας, τόσο στον ιδιωτικό όσο και στον 
δημόσιο τομέα. Το να αποχωρίζεται ένας 

γονιός το μόλις 3,5 μηνών βρέφος του 
για 8 ώρες ή και περισσότερο σε καμία 
περίπτωση δεν ευνοεί την υγιή ανάπτυξη 
του παιδιού τόσο από ψυχολογικής όσο και 
από σωματικής άποψης, αφού οι έρευνες 
(π.χ. BrEaST Start in Life, Τεχνολογικό 
Πανεπιστήμιο Κύπρου, 2015, https://www.
breastfeeding-cyprus.org/breast-start-life) 
καταδεικνύουν ότι τα ποσοστά θηλασμού 
μειώνονται κάθετα με την επιστροφή της 
μητέρας στην εργασία της».  

Επιπλέον πρότειναν η πληρωμένη γο-
νική άδεια να επεκταθεί στα 18 έτη ζωής 
του παιδιού, οι αυτοτελώς εργαζόμενοι να 
ωφεληθούν από την άδεια πατρότητας, 
να θεσμοθετηθούν δικλείδες ασφαλείας, 
να ξεκαθαριστεί στο νομοσχέδιο εάν 

στις πρόνοιες περιλαμβάνονται και οι 
γονείς που δεν έχουν τελέσει γάμο ή 
συνάψει σύμφωνο συμβίωσης και να 
θεσμοθετηθούν περαιτέρω ρυθμίσεις 
και διευκολύνσεις για την πληρωμένη 
γονική άδεια και άδεια φροντίδας παι-
διού που αφορούν τους γονείς παιδιών 
με αναπηρία. 

Τρέχουν να προλάβουν 
Ο σχεδιασμός της Επιτροπής είναι 

να οδηγηθεί στην Ολομέλεια το νομο-
σχέδιο πριν από το τέλος Νοεμβρίου, 
χωρίς όμως να γίνουν εκπτώσεις στην 
ουσιαστική επεξεργασία του κειμένου, 
όπως τόνισε και ο Πρόεδρος της Επι-
τροπής, Ανδρέας Καυκαλιάς. 

Της Κυριακής
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Ως αποτέλεσμα της πανδη-
μίας, το διεθνές εμπόριο 
μειώθηκε σημαντικά κατά 
τη διάρκεια του 2020, με 

συγκεκριμένους τομείς όπως αυτοί 
της ενέργειας, του πετρελαίου και του 
φυσικού αερίου να επηρεάζονται πε-
ρισσότερο. Αν και ανέκαμψε σύντομα το 
2021, καταγράφοντας υψηλότερα επίπεδα 
σε σχέση με την περίοδο πριν από  την 
πανδημία, ορισμένοι τομείς δεν έχουν 
καταφέρει ακόμη να ανακτήσουν τις 
συνολικές τους απώλειες.

Τα τελευταία χρόνια κατέστη σαφές 
ότι οι τελωνειακές Αρχές σε ορισμένα 
κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
(ΕΕ) δυσκολεύονται να εκτελέσουν τα 
καθήκοντά τους. Αυτή η ανισορροπία 
δημιουργεί ανησυχίες ότι τα εμπορεύ-
ματα ενδέχεται να εισέρχονται ή να εξέρ-
χονται από/προς την ΕΕ χωρίς επαρκή 
έλεγχο. Η πανδημία τόνισε τη σημασία 
της Ευρωπαϊκής Τελωνειακής Ένωσης 
για τη διασφάλιση της ακεραιότητας και 
ασφάλειας των εφοδιαστικών αλυσίδων, 
καθώς και των εσόδων της ΕΕ. Επιπλέον, 
η αλλαγή των επιχειρηματικών μοντέλων, 
όπως το ηλεκτρονικό εμπόριο, αυξάνει 
την ανάγκη για ενίσχυση των τελωνεια-
κών ελέγχων. Σύμφωνα με τελωνειακά 
στοιχεία, ο αριθμός των δεμάτων που 
εισάγονται σήμερα μέσα σε ένα μήνα, 
στα επόμενα πέντε χρόνια θα εισάγονται 
μέσα σε μία ημέρα.

Τα Ηνωμένα Έθνη εξέδωσαν έκθε-
ση το 2022 με προτεινόμενες λύσεις 
για αντιμετώπιση των συνεπειών της 
πανδημίας, στην οποία υπογραμμίζεται 
η σημασία της ετοιμότητας για ένα πιο 
βιώσιμο και χωρίς αποκλεισμούς μέλλον. 
Επιπρόσθετα η έκθεση δίνει έμφαση 
στον ρόλο των ψηφιακών τεχνολογιών, 
των οποίων η σημασία έχει αναδειχθεί 
και από τον Παγκόσμιο Οργανισμό 
Εμπορίου (ΠΟΕ) και τον Παγκόσμιο 
Οργανισμό Τελωνείων (ΠΟΤ). 

Συγκεκριμένα, τρεις τεχνολογίες 
προσδιορίστηκαν ως οι σημαντικότερες 
για εκσυγχρονισμό των τελωνείων και 
διευκόλυνση του εμπορίου.

Blockchain (Αλυσίδα μπλοκ/
συστοιχιών)

Οι πιο συνηθισμένες περιπτώσεις 
χρήσης του blockchain βρίσκονται στα 

κρυπτονομίσματα. Ωστόσο, εταιρείες και 
κράτη πειραματίζονται με την τεχνολογία 
του blockchain για τη δημιουργία λύ-
σεων, όπως η ανταλλαγή πληροφοριών 
μεταξύ φορολογικών και τελωνειακών 
Αρχών και η αυτοματοποίηση πλη-
ρωμών και επιστροφών ΦΠΑ μέσω 
έξυπνων συμβολαίων. Το blockchain 
έχει τη δυνατότητα να μεταμορφώσει 
το διεθνές εμπόριο αυξάνοντας τη 
διαφάνεια, την προσβασιμότητα και 
την αμετάβλητη πληροφόρηση μετα-
ξύ όλων των μελών των παγκόσμιων 
εφοδιαστικών αλυσίδων, αλλά και των 
τελωνειακών Αρχών.

Internet of things (Διαδίκτυο 
των πραγμάτων)

Οι τελωνειακές Αρχές πειραματίζονται 
επίσης και με τη χρήση του internet of 
things (IoT) για την αυτοματοποίηση 

των τελωνειακών διαδικασιών. Επί του 
παρόντος, η χρήση του IoT είναι πολύ 
πιο διαδεδομένη στην Ευρώπη σε σχέση 
με το blockchain. Το IoT παρέχει τη 
δυνατότητα για καλύτερη διαχείριση 
κινδύνου, αύξηση αποτελεσματικό-
τητας των διαδικασιών εκτελωνισμού 
και συλλογή χρήσιμων δεδομένων για 
ανάλυση.

Bigdata (Μεγάλα δεδομένα)
Τα μεγάλα δεδομένα, η ανάλυση 

δεδομένων, η τεχνητή νοημοσύνη και 
η μηχανική μάθηση διαδραματίζουν 
κρίσιμο ρόλο στον ψηφιακό μετασχη-
ματισμό. Περίπου οι μισές τελωνειακές 
Αρχές παγκοσμίως χρησιμοποιούν ήδη 
προηγμένες αναλυτικές τεχνολογίες και 
αυτές που δεν χρησιμοποιούν έχουν 
σχέδια να το κάνουν στο μέλλον. Τα 
σημαντικότερα οφέλη σχετίζονται με 

την καλύτερη διαχείριση κινδύνου, την 
αποτελεσματικότερη δασμολογική ταξι-
νόμηση, τον εντοπισμό απάτης, την ανί-
χνευση ακραίων τιμών στις αποτιμήσεις, 
την πρόβλεψη μελλοντικών τάσεων και 
τη διευκόλυνση των ελέγχων.

Οι τελωνειακές Αρχές αρχίζουν 
να ενστερνίζονται τις δυνατότητες 
της τεχνολογίας για απλοποίηση και 
εναρμόνιση των τελωνειακών δια-
δικασιών. Οι απώτεροι στόχοι τους 
είναι η διευκόλυνση του εμπορίου, 
ο εντοπισμός απάτης και η είσπραξη 
εσόδων. Αυτό αυξάνει και την ανάγκη 
των εταιρειών να επενδύσουν στην 
τεχνολογία. Η τεχνολογία παρέχει τα 
μέσα για τη δημιουργία καινοτόμων 
λύσεων και την επίτευξη βελτιωμένης 
πρόσβασης σε δεδομένα και βελτιω-
μένες γνώσεις, ευελιξία, κερδοφορία 
και αφοσίωση των πελατών.
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Η οικονομία χρειάζεται σωστό σχεδιασμό

Γ
ίνεται λόγος τους τελευ-
ταίους μήνες, όπως και 
στο παρελθόν, για την 
ανάγκη μετασχηματι-
σμού της κυπριακής 
οικονομίας, αλλαγής του 
οικονομικού μοντέλου 

και διεύρυνση της οικονομικής βάσης. 
Αυτές οι συζητήσεις ενδεχομένως να 
ακούγονται όμορφα στα αφτιά των πο-
λιτών, αλλά δεν έχουν μεγάλη ουσία.

Φυσικά, για οποιαδήποτε αλλαγή, 
θα πρέπει να βρεθεί μια ομάδα ατόμων 
που θα ασχοληθεί διεξοδικά με τον κάθε 
τομέα της οικονομίας, ώστε να υπάρξει 
σωστός και λεπτομερής σχεδιασμός. 
Κατ’ αρχάς, για την ανάπτυξη ενός 
τομέα, πρέπει να γίνει σωστή αξιολό-
γηση των δυνατοτήτων της χώρας και 
των παραγωγικών της μονάδων. Για 
παράδειγμα, η χώρα έχει συγκεκριμέ-
νους περιορισμούς, οπότε δε μπορεί 
να γίνεται λόγος για ανάπτυξη βαριάς 
βιομηχανίας. 

Από την άλλη, η παραγωγή φαρμά-
κων και προϊόντων,  που έχουν σχέση 
με τον πρωτογενή τομέα, συνεισφέρει 
σημαντικά στο Ακαθάριστό Εγχώριο 
Προϊόν (ΑΕΠ) της χώρας και θα πρέπει 
να εξεταστούν μέτρα ενίσχυσής της μέσα 
από αυτοματοποιημένες διαδικασίες, 
για μείωση του κόστους, και διεύρυνση 
των αγορών που εξυπηρετούνται.

Να αναπτυχθούν
συγκεκριμένοι τομείς 

Η διεύρυνση της παραγωγικής βάσης 
της οικονομίας την κάνει πιο ανθεκτική 
στις εξωτερικές αρνητικές συνέπειες. 
Αυτό δεν σημαίνει σε καμία περίπτωση 
ότι οι παραδοσιακοί τομείς της οικο-
νομίας δεν πρέπει να διαφυλαχθούν 
και να ενισχυθούν. Η εξάρτηση του 
ΑΕΠ της χώρας από πολλούς τομείς 
της οικονομίας δίνει τη δυνατότητα 
καλύτερης διαχείρισης σε περιόδους 
ύφεσης ή απρόσμενων εξωτερικών 
γεγονότων, όπως είναι η σύγκρουση 
στην Ουκρανία.

Οπότε, πέρα από τη συνθηματολογία, 
θα πρέπει να υπάρχει συγκεκριμένος 
σχεδιασμός για το πώς θα αναπτυχθούν 
συγκεκριμένοι τομείς. Κατ’ αρχάς, θα 
πρέπει η κοινωνία και η Πολιτεία ν’ 
αντιληφθούν ότι ένας τομέας, αν ανα-
πτυχθεί, θα είναι για το καλό του τόπου, 
και οποιεσδήποτε νομοθετικές αλλαγές 
πρέπει να στηριχθούν από την πλειο-
ψηφία των πολιτικών κομμάτων. Είναι 
σημαντικό να υπάρξει και η ανάλογη 
κουλτούρα και υποδομές.

Δύο τομείς τους οποίους μπορούμε να 
χρησιμοποιήσουμε ως παραδείγματα εί-
ναι αυτοί της τεχνολογίας / τεχνολογικών 
εταιρειών και των επενδυτικών ταμείων. 
Τα αποτελέσματα είναι απτά και φαίνονται 
από τις τελευταίες ανακοινώσεις που 
αφορούν αφίξεις εταιρειών στον τόπο 
μας. Σε αυτούς τους τομείς προστίθεται 
και ο ευρύτερος χρηματοοικονομικός 
με τις επενδυτικές εταιρείες και τους 
οργανισμούς πληρωμών (payment 
institutions).

Για τους συγκεκριμένους τομείς υπήρ-
ξε διάλογος με τους οργανισμούς που 
δραστηριοποιούνται σε αυτούς, κατα-
γράφηκαν οι ανάγκες τους, οι αλλαγές 
που θα πρέπει να γίνουν σε κανονισμούς 
και νομοθεσίες και έγινε αξιολόγηση / 
σύγκριση σε σχέση με άλλες χώρες και 
τα μέτρα που λαμβάνουν. Έγινε, ακολού-
θως, ομαδοποίηση των μέτρων που θα 
έπρεπε να ληφθούν, ετοιμάστηκε ένας 
«οδικός χάρτης» και ενημερώθηκαν Κυ-
βέρνηση και πολιτικές δυνάμεις για την 
αναγκαιότητα των αλλαγών. Σημειώνε-
ται ότι τα περισσότερα νομοσχέδια που 
αφορούν τους συγκεκριμένους τομείς 
ψηφίστηκαν με συντριπτική πλειοψηφία. 

Το να αλλάξεις το νομικό και φο-

ρολογικό σύστημα εφαρμόζοντας τις 
βέλτιστες πρακτικές άλλων χωρών, πά-
ντοτε μέσα στο ευρωπαϊκό πλαίσιο, είναι 
το εύκολο μέρος. Το δύσκολο μέρος 
είναι να αποδείξεις ως χώρα ότι είσαι 
ένας αξιόπιστος προορισμός για τους 
οργανισμούς που δραστηριοποιούνται 
σε αυτούς τους κλάδους.

Η μεγάλη αύξηση των περιουσιακών 
στοιχείων υπό διαχείριση τα τελευταία 
χρόνια και η κάθοδος στη χώρα μας 
διεθνούς εμβέλειας «παικτών» κατα-
δεικνύουν την καλή πορεία του τομέα, 
χωρίς φυσικά να πρέπει να υπάρχει 
εφησυχασμός, εφόσον αναφερόμαστε σε 
έναν  δυναμικό τομέα με μεγάλο αντα-
γωνισμό και συνεχώς μεταβαλλόμενες 
ανάγκες των συμμετεχόντων.

Την ίδια στιγμή, η κάθοδος εταιρει-
ών τεχνολογίας στην Κύπρο αλλά και 
εταιρειών του χρηματοπιστωτικού τομέα 
επιβεβαιώνεται από τα στατιστικά στοιχεία. 
Υπάρχει μεγάλη αύξηση στις αιτήσεις 
αδειών παραμονής για σκοπούς εργασίας 
από υπηκόους τρίτων χωρών, αύξηση 
στις εξαγόμενες υπηρεσίες, σημαντικά 
αυξημένη ζήτηση για γραφειακούς χώ-
ρους και άλλα ακίνητα και σημαντική 
ενίσχυση της κατανάλωσης.

Πέρα από την ενίσχυση των δη-
μόσιων οικονομικών, αναμένεται να 
ενισχυθούν η απασχόληση (με τον 
μέσο όρο μισθοδοσίας να αυξάνεται), 
το μείγμα τεχνογνωσίας των δικών μας 
επαγγελματιών σε σχέση με αυτούς που 
αναμένεται να εγκατασταθούν από το 
εξωτερικό, ενώ πολλά θα είναι τα οφέ-
λη και για παράπλευρους τομείς, όπως 
αυτοί των ακινήτων, του τουρισμού και 
της κατανάλωσης.

Σημειώνεται ότι το εκπαιδευτικό μας 
σύστημα, αλλά και η καθοδήγηση που 
δίνεται στους μαθητές, πρέπει να είναι 
τέτοια, ώστε ν’ αντιληφθούν τους τομείς 
της οικονομίας με τη μεγαλύτερη ζή-
τηση προσωπικού, όπως είναι αυτός 
της τεχνολογίας.

Η χώρα μας, ως νησί με σημαντική 
γεωγραφική θέση, διαθέτει μια εξωγε-
νή οικονομία, με τους σημαντικότερους 
τομείς της, όσον αφορά το Ακαθάριστο 
Εγχώριο Προϊόν, να είναι άρρηκτα συν-
δεδεμένοι με τις ξένες επενδύσεις, τις 
εξαγωγές προϊόντων και τις παροχές 
υπηρεσιών, επαγγελματικών και του-
ριστικών. 

Αναπτύσσεται επιπλέον η συζήτηση 
ότι πρέπει να απομακρυνθούμε από 
την ευκαιριακού τύπου ανάπτυξη και 
να επικεντρωθούμε στην ενίσχυση 
της πραγματικής οικονομίας και την 
αναπροσαρμογή του οικονομικού μο-
ντέλου, υποσχέσεις που ηχούν όμορφα 
στ’ αφτιά των ακροατών. 

Μέχρι τώρα δεν υπήρξε όμως μια 
αξιόπιστη ερμηνεία τού τι είναι πραγ-
ματική οικονομία, ποιους τομείς αφορά 
και ποιο το ολοκληρωμένο πλάνο ανά-
πτυξής της. Παρόμοια είναι η κατάστα-
ση και στο θέμα της αναθεώρησης του 
οικονομικού μοντέλου καθώς πρέπει 
να λάβουμε υπ’ όψιν όλα τα δεδομένα. 

Χρειάζεται οδικός χάρτης
Είναι σημαντικό να καταγραφούν 

άμεσα οι τομείς οι οποίοι θέλουμε ως 
χώρα να αναπτύξουμε, να συσταθούν 
ομάδες με τεχνοκράτες από τον δημόσιο 
και τον ιδιωτικό τομέα, και χρονοδια-
γράμματα ώστε να παραδώσουν έναν 
ολοκληρωμένο και πρακτικά εφαρμό-
σιμο σχεδιασμό για την ανάπτυξή τους. 
Και,  φυσικά, μετά θα πρέπει να υπάρξει 
σχολαστική παρακολούθηση της εφαρ-
μογής του πλάνου που θα συμφωνηθεί 
από τις συγκεκριμένες ομάδες.

Για μια οικονομία όπως της Κύπρου, 
εξωγενή χωρίς τη μεγάλη εσωτερική 
αγορά, η παραχώρηση συγκεκριμένων 
κινήτρων για προσέλκυση κεφαλαίων 
είναι θεμιτή, νοουμένου ότι υπάρχει 
σωστός σχεδιασμός και έλεγχος, ώστε 
να μην τυγχάνουν εκμετάλλευσης. 

Η δημιουργία μιας ευέλικτης και 

αποδοτικής κρατικής μηχανής ενι-
σχύει το επιχειρηματικό περιβάλλον 
και την ποιότητα των υπηρεσιών που 
προσφέρονται στους πολίτες. Είναι γι’ 
αυτόν τον λόγο που θα πρέπει να προ-
ωθηθούν τα νομοσχέδια που αφορούν 
στη μεταρρύθμιση του κρατικού μη-
χανισμού και την υιοθέτηση απλών 
και σύντομων διαδικασιών, με την 
ενίσχυση ταυτόχρονα της ηλεκτρο-
νικής διακυβέρνησης. 

Συνοψίζοντας τα πιο πάνω, είναι 
εξαιρετικά σημαντικό, πέρα από τις 
προθέσεις, τομείς δράσης και εύηχα 
συνθήματα, να υπάρξει ένας υλοποι-
ήσιμος «οδικός χάρτης», ο οποίος να 
μπορεί να υιοθετηθεί μέσα από ένα κλίμα 
συναίνεσης για το ευρύτερο καλό της 
οικονομίας και της κοινωνίας. 

Διεθνές Έμπόριο και Τελωνειακή Διαχείριση στη Μεταπανδημική Έποχή

23.10.2022

ΝΙΚΟΛΑΣ ΚΟΝΤΟΖΗΣ, 
Φορολογικές & Νομικές 
υπηρεσίες, PwC Κύπρου
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Η ΠΡΌΤΑΣΗ ΝΌΜΌΥ ΘΑ ΣΥΖΗ-
ΤΗΘΕΊ ΑΥΡΊΌ ΔΕΥΤΕΡΑ ΣΤΗΝ 
ΚΌΊΝΌΒΌΥΛΕΥΤΊΚΗ ΕΠΊ-
ΤΡΌΠΗ ΌΊΚΌΝΌΜΊΚΏΝ, ΜΕ 
ΣΤΌΧΌ ΝΑ ΌΔΗΓΗΘΕΊ ΣΤΊΣ 27 
ΌΚΤΏΒΡΊΌΥ ΣΤΗΝ ΌΛΌΜΕ-
ΛΕΊΑ ΤΗΣ ΒΌΥΛΗΣ

Νέο «πάγωμα» των 
εκποιήσεων προκρίνει η Βουλή

Λ
ίγο πριν λήξει η περίοδος 
της αναστολής των εκ-
ποιήσεων, που ψήφισε 
η Βουλή τον Ιούλιο, τα 
κόμματα της αντιπολί-
τευσης επανέρχονται με 
νέα πρόταση, η οποία 

θα «παγώσει» τους πλειστηριασμούς για 
άλλους τρεις μήνες. Τη συγκεκριμένη 
πρόταση κατέθεσαν οι βουλευτές του 
ΑΚΕΛ, Αντρέας Καυκαλιάς, του ΕΛΑΜ, 
Σωτήρης Ιωάννου, της ΕΔΕΚ, Ηλίας Μυ-
ριάνθους, της ΔΗΠΑ, Αλέκος Τρυφωνίδης 
και του Κινήματος Οικολόγων, Σταύρος 
Παπαδούρης.  Αύριο Δευτέρα η πρό-
ταση θα βρεθεί ενώπιον της Επιτροπής 
Οικονομικών, η οποία θα την εξετάσει, 
ώστε η στοχευμένη αναστολή της διαδι-
κασίας εκποίησης ενυπόθηκων ακινήτων 
να παραταθεί μέχρι τις 31 Ιανουαρίου 
2023. Οι βουλευτές προτείνουν το συ-
γκεκριμένο διάστημα, καθώς υπάρχει 
η απόφαση του Ανώτατου Δικαστηρίου, 
το οποίο δικαίωσε τη Βουλή την πρώτη 
φορά που ψηφίστηκαν οι εκποιήσεις, με 
το επιχείρημα πως η τρίμηνη αναστο-
λή δεν θα προκαλέσει πρόβλημα στην 
οικονομία, ούτε στο χρηματοπιστωτικό 
σύστημα.  

Στοχευμένη στήριξη
Ο νόμος αφορά κύρια κατοικία, η 

εκτιμώμενη αξία της οποίας δεν υπερ-
βαίνει τις €350.000, επαγγελματική 
στέγη με ετήσιο κύκλο εργασιών που 
δεν υπερβαίνει τις €750.000 και αγρο-

Real Estate: Πληθωρισμός και επόμενη μέρα 

Στη διάρκεια πρόσφατης συ-
ζήτησης μεταξύ ενός νεαρού 
επιχειρηματία ανάπτυξης γης 
και ενός κτηματομεσίτη, βρέθη-

καν στο επίκεντρο τα νέα δεδομένα στην 
αγορά ακινήτων. Ήταν νωρίς το πρωί, 
στη δημοφιλή περιοχή της Γερμασόγει-
ας στη Λεμεσό. Η περιοχή έσφυζε από 
ζωή, αρκετοί απολάμβαναν τον περίπατό 
τους, κάποιοι έκαναν τροχάδην, άλλοι 
ποδηλατούσαν. Οι δύο επαγγελματίες 
συζητούσαν για το ενδεχόμενο αγοράς 
ενός οικοπέδου. Παρόλο που η επίτευξη 
συμφωνίας θα ήταν αμοιβαία επωφελής, 
σε κάποια φάση ο κτηματομεσίτης ρώ-
τησε: «Δεν φοβάσαι με όσα συμβαίνουν; 
Το κόστος της ενέργειας και των πρώ-
των υλών, τις πληθωριστικές πιέσεις;». 
Ο νεαρός επιχειρηματίας ανάπτυξης 
γης απάντησε: «Δες όλους αυτούς τους 
ανθρώπους γύρω μας. Αγαπούν αυτό 
το μέρος. Το real estate κάνει πάντοτε 
κύκλους. Είναι βέβαιο ότι θα έρθουν 

καλύτερες μέρες».
Αναντίλεκτα, ο τομέας της ανάπτυ-

ξης γης και των κατασκευών αποτελεί 
έναν από τους τρεις βασικούς κλάδους, 
στους οποίος διαχρονικά στηριζόταν η 
κυπριακή οικονομία. Πρόκειται για έναν 
τομέα, ο οποίος λειτούργησε ως στυλο-
βάτης για την οικονομία του τόπου σε 
δύσκολες περιόδους, συμβάλλοντας τα 
μέγιστα στην προσπάθεια επαναφοράς 
της Κύπρου στις ράγες της ανάκαμψης. 
Ακόμα και κατά τη δύσκολη διετία της 
πανδημίας, οπότε και είχε βρεθεί ενώπιον 
πρωτόγνωρων προκλήσεων, ο τομέας 
των ακινήτων κατάφερε να αντέξει τους 
κραδασμούς, να μειώσει την εξάρτησή 
του από τη ρωσική αγορά και να βγει 
από την ισχυρή πανδημική κρίση.

Δυστυχώς, το τέλος της πανδημίας 
βρήκε την παγκόσμια οικονομία αντι-
μέτωπη με μια  ακόμα μεγαλύτερη 
πρόκληση, από την οποία δεν εξαι-
ρείται ούτε το κυπριακό real estate. Ο 
αυξανόμενος πληθωρισμός, η αύξηση 
των τιμών της ενέργειας και των κα-
τασκευαστικών υλικών, καθώς επίσης 
και τα υψηλότερα επιτόκια των στεγα-
στικών δανείων, προκαλούν σοβαρές 
ανησυχίες για την επόμενη ημέρα στον 
τομέα των ακινήτων. Ήδη μετράμε τις 
πρώτες απώλειες: λόγω του υψηλού 
κατασκευαστικού κόστους, το 25% των 
διαμερισμάτων που επρόκειτο να κα-
τασκευαστούν στη χώρα μας εντός του 
2022 αναστάλθηκαν ή ακυρώθηκαν, 
εν μέσω, μάλιστα, ενός περιβάλλοντος 
περιορισμένης προσφοράς ακινήτων 
προς πώληση. 

Παρόλο που η αυξητική τάση των 
τιμών των κατοικιών μειώνει το ρίσκο 
των τραπεζών ως προς τις χρηματοδο-
τήσεις στεγαστικών δανείων, εντούτοις 
παράγοντες όπως ο πληθωρισμός, η 
αύξηση των επιτοκίων και η μείωση της 
εμπιστοσύνης των εν δυνάμει αγοραστών 
ενδέχεται να περιορίσoυν το ενδιαφέρον 
από πλευράς τραπεζών για ενυπόθηκα 
δάνεια, μειώνοντας ταυτόχρονα και την 
εγχώρια ζήτηση.

H επόμενη μέρα
Είναι γεγονός ότι τα σημερινά δεδομέ-

να στο real estate εύλογα δημιουργούν 
ανησυχίες στους επιχειρηματίες ανάπτυ-
ξης γης ως προς το τι δέον γενέσθαι στον 
κλάδο και για το κατά πόσον υπάρχουν 
ακόμα ευκαιρίες και προοπτικές. Παρό-
λες τις φαινομενικά αντίξοες συνθήκες, 
έχω την πεποίθηση ότι η εικόνα κάθε 
άλλο παρά ζοφερή είναι. Η διασφάλιση 
της συνέχειας μιας επιχείρησης στον 
κλάδο εξαρτάται από τον τρόπο με τον 
οποίο η ηγεσία της αντιλαμβάνεται τα 
δεδομένα που επικρατούν στην αγορά 
και από την ανταπόκρισή της στις νέες 
προκλήσεις. Είναι, εξάλλου, χιλιοειπω-
μένο ότι οι απαισιόδοξοι δεν επιβιώνουν 
στον κόσμο των επενδύσεων. 

Ευρισκόμενες ενώπιον σοβαρών προ-
κλήσεων, οι επιχειρήσεις του κλάδου 
είναι σημαντικό να καταφέρουν να δουν 
πέρα από το «βουνό» και να προβλέ-
ψουν τις μελλοντικές τάσεις, ώστε να 
μπορέσουν ν’ ανταποκριθούν στα νέα 
δεδομένα, ελαττώνοντας το ρίσκο. Βεβαί-
ως, αυτό δεν είναι πάντα εφικτό, καθώς 

αστάθμητοι παράγοντες και απρόβλεπτα 
γεγονότα  μπορούν ν’ αλλάξουν εκ νέου 
το τοπίο ξαφνικά, χτυπώντας καμπανάκι 
για νέους κινδύνους. Δεν πρέπει, όμως, 
να ξεχνάμε ότι η οικονομία αποτελείται 
από κύκλους, οι οποίοι χαρακτηρίζονται 
από σκαμπανεβάσματα. Στο τέλος, οι 
υγιείς οικονομίες αναπτύσσονται και 
ευημερούν και οι αγορές ανακάμπτουν 
και κινούνται ανοδικά για μεγάλες περι-
όδους. Αν η ασυδοσία θεωρείται εχθρός 
των επενδύσεων εν καιρώ άνθισης των 
αγορών, ο φόβος αποτελεί τον χειρό-
τερο εχθρό τους όταν αντιμετωπίζουν 
προκλήσεις. 

Σε κάθε περίπτωση, κερδισμένος εί-
ναι ο επιχειρηματίας /επενδυτής που 
εξετάζει με σύνεση τα μακροπρόθεσμα 
οφέλη και επενδύει με αυτοπεποίθηση σε 
τομείς που μπορούν να του αποφέρουν 
ελκυστικές αποδόσεις, προσαρμοσμένες 
στον κίνδυνο. Ανέκαθεν, εξάλλου, ακόμη 
και σε περιόδους κρίσεων, τα ακίνητα 
αποτελούσαν μια ασφαλή επένδυση με 
σταθερές μελλοντικές αποδόσεις. 

Συνοψίζοντας, ο τομέας των ακινήτων 
στην Κύπρο βρίσκεται σήμερα ενώπι-
ον νέων, σοβαρότατων προκλήσεων. 
Εναπόκειται στον κάθε επιχειρηματία 
το πώς θα διαχειριστεί τα νέα δεδομένα. 
Θα πρέπει όμως να έχουμε υπόψη ότι 
οι υγιείς οικονομίες έχουν τους μηχανι-
σμούς να επανέρχονται σε φυσιολογικές 
συνθήκες και κυρίως πως οι προκλήσεις 
δημιουργούν και ευκαιρίες. Αρκεί να 
αντιμετωπίζει κανείς τέτοιες καταστά-
σεις με ψυχραιμία και προπαντός με 
αισιοδοξία και ευστροφία. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΜΙΣΙΡΛΗΣ, ιδρυτικός διευθυντής 
της Imperio, αναπληρωτής Πρόεδρος του 
Παγκύπριου Συνδέσμου Επιχειρηματιών 
Ανάπτυξης Γης, Πρόεδρος της Επιτροπής 
Ακινήτων του ΚΕΒΕ και μέλος του ΔΣ του 
ΕΒΕ Λεμεσού

Παγκύπριες 
και διεθνείς 
διακρίσεις για 
στελέχη της PwC 
Κύπρου 

Τ ους εκπαιδευόμενους λογι-
στές και άλλα στελέχη της, οι 
οποίοι πέτυχαν σημαντικές 
διακρίσεις και επιδόσεις 

στις διεθνείς εξετάσεις του ACCA και 
άλλων Ακαδημαϊκών Ιδρυμάτων τον 
Ιούνιο 2022, τίμησε η PwC Κύπρου, 
στο πλαίσιο δύο ειδικών τελετών που 
πραγματοποιήθηκαν την Τετάρτη, 12 
Οκτωβρίου 2022, στα γραφεία του 
Oργανισμού.  Η πρώτη τελετή βρά-
βευσης των εκπαιδευόμενων στελεχών 
της έγινε παρουσία του Διευθύνοντος 
Συμβούλου του οργανισμού, Φίλιππου 
Σώσειλου και της Επικεφαλής Ανθρώ-
πινου Δυναμικού, Άννας Λοΐζου.

Βραβεύτηκαν για τις επιδόσεις τους οι 
εκπαιδευόμενοι λογιστές Alice Simpson, 
Amin Fataliev, Kirill Bogdanov.

Η Alice Simpson κατέκτησε την 
πρώτη θέση παγκύπρια στην εξέταση 
«Advanced Taxation». Αυτή είναι η 7η 
φορά που η κ. Simpson κατακτά την 1η 
θέση παγκύπρια σε εξετάσεις του ACCA.

Ο Amin Fataliev κατέκτησε την 
πρώτη θέση παγκύπρια στην εξέτα-
ση «Taxation».

Ο Kirill Bogdanov κατέκτησε την 
πρώτη θέση παγκύπρια στην εξέταση 
«Performance Management».

Επιπρόσθετα, η Βασιλική Πετρού-
τσου έλαβε την τιμητική διάκριση «Best 
Academic Achievement» για την άριστη 
απόδοσή της στο πτυχίο MSc Human 
Resources Management του ακαδη-
μαϊκού έτους 2022 στο Πανεπιστήμιο 
Κύπρου. 

Η δεύτερη τελετή πραγματοποιήθηκε 
παρουσία του Διευθύνοντος Συμβού-
λου της PwC Κύπρου, Φίλιππου Σώ-
σειλου, της Επικεφαλής Ανθρώπινου 
Δυναμικού, Άννας Λοΐζου, αλλά και 
του Σπύρου Ευαγγέλου, Συνεταίρου, 
Υπεύθυνου της Σ. Α. ΕΥΑΓΓΕΛΟΥ & 
ΣΙΑ Δ.Ε.Π.Ε., της δικηγορικής εταιρείας 
μέλους του διεθνούς δικτύου της PwC, 
οι οποίοι συνεχάρησαν τη Νάταλι Βα-
σιλείου Μουστάκα για την κατάκτηση 
της υψηλότερης βαθμολογίας παγκοσμί-
ως για το 2021 στο «STEP Advanced 
Certificate in Trust Creation: Law & 
Practice» και για τη βράβευσή της με 
το STEP Worldwide Excellence Award.

Η Άννα Λοΐζου, αφού συνεχάρη 
τους επιτυχόντες, εξέφρασε την υπε-
ρηφάνεια όλων στην PwC Κύπρου για 
τις επιδόσεις που κατέγραψαν. 

ΕΛΕΝΑ 
ΚΑΛΥΦΟΜΜΑΤΟΥ 
kalyfommatoue@dias-
medias.com

23.10.2022

Προς Κάθε Ενδιαφερόμενο
– Φυσικό ή Νομικό Πρόσωπο 

Το Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες, του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, διενεργεί 
διαγωνισμό με συνοπτική διαδικασία και με κριτήριο ανάθεσης 
τη χαμηλότερη τιμή, για την παροχή Υπηρεσιών Καθαριότητας/
Κλητήρα στο Κέντρο Αξιολόγησης Αναπηρίας Λάρνακας (Αρ. 
Διαγωνισμού: ΤΚΕΑΑ 14/2022).
Μπορείτε να βρείτε τα σχετικά έντυπα του Διαγωνισμού στην 
ιστοσελίδα του Τμήματος www.mlsi.gov.cy/dsid στην ενό-
τητα «Τελευταία Νέα». 
Σε περίπτωση που ενδιαφέρεστε για συμμετοχή παρακαλείστε όπως 
υποβάλετε την προσφορά σας το αργότερο μέχρι τις 22 Νοεμβρί-
ου 2022 και ώρα 12:00 μ., στο κιβώτιο προσφορών της Αναθέ-
τουσας Αρχής στη διεύθυνση Λεωφόρος Αρχιεπισκόπου Μακαρίου 
ΙΙΙ 67, 2220, Λατσιά (ισόγειο) ή όπως αποσταλεί στην Αναθέτου-
σα Αρχή με συστημένη ταχυδρομική επιστολή, η οποία θα πρέπει, 
με ευθύνη του Προσφέροντα, να παραληφθεί από την Αναθέτου-
σα Αρχή μέχρι την τελευταία προθεσμία υποβολής Προσφορών.

ΠΡΟΣΚΛΗΣΗ ΔΗΛΩΣΗΣ ΕΝΔΙΑΦΕΡΟΝΤΟΣ
ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΟΙΚΙΑΣΗ ΚΤΗΡΙΟΥ ΓΙΑ ΤΗ ΣΤΕΓΑΣΗ
ΤΩΝ ΓΡΑΦΕΙΩΝ ΤΟΥ ΕΦΟΡΙΑΚΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ

Το Εφοριακό Συμβούλιο ζητά την υποβολή Δήλωσης Ενδιαφέροντος 
από νομικά ή φυσικά πρόσωπα που διαθέτουν προς ενοικίαση κτήριο 
στους Δήμους Λευκωσίας, Στροβόλου, Έγκωμης και Αγίου Δομετίου 
της επαρχίας Λευκωσίας σε ακτίνα (8) χιλιομέτρων από το Υπουργείο  
Οικονομικών, για περίοδο τεσσάρων (4) ετών με δικαίωμα παράτα-
σης από μέρους του Ενοικιαστή για άλλες δύο (2) περιόδους των 
δύο (2) ετών η καθεμία.
Το κτήριο θα πρέπει να είναι συνολικού εμβαδού 420 τ.μ. με απόκλιση 
+-3% και θα πρέπει να πληροί τις απαιτήσεις που περιγράφονται λεπτο-
μερώς στην «Πρόσκληση Δήλωσης Ενδιαφέροντος» που είναι αναρτη-
μένη στην ιστοσελίδα του Εφοριακού Συμβουλίου www.taxtribunal.
gov.cy. Το κτήριο θα πρέπει να είναι έτοιμο για παράδοση στον Ενοι-
κιαστή το αργότερο μέχρι τον Φεβρουάριο του 2023.  Η Δήλωση Εν-
διαφέροντος θα πρέπει να απευθύνεται στον Πρόεδρο του Εφοριακού 
Συμβουλίου και θα πρέπει να κατατεθεί στο κιβώτιο προσφορών του 
Εφοριακού Συμβουλίου στη Γωνία Απελλή και Παύλου Νιρβάνα, 1ος 
όροφος, 1080  Λευκωσία, το αργότερο μέχρι την Παρασκευή, 30 
Δεκεμβρίου 2022 και ώρα 12.00 μ.  
Για περισσότερες πληροφορίες μπορείτε να επικοινωνήσετε στα τη-
λέφωνα 22803400, 22803444.

τεμάχιο, η εκτιμώμενη αξία του οποίου 
δεν υπερβαίνει τις €100.000. Σύμφωνα 
με την αιτιολογική έκθεση, η πρόταση 
κατατίθεται, «λόγω των συνεχιζόμενων 
και εντεινόμενων οικονομικών και κοι-
νωνικών επιπτώσεων που έχει επιφέρει 
η πανδημία COVID-19, καθώς και ο 
συνεχιζόμενος πόλεμος στην Ουκρανία».   
Δεδομένου, όπως αναφέρουν οι βου-
λευτές, «ότι η αναστολή της διαδικασίας 
εκποίησης ενυπόθηκων ακινήτων λήγει 
την 31η Οκτωβρίου 2022 και το σχέδιο 
‘‘Ενοίκιο Έναντι Δόσης’’ δεν αναμένεται 
να τεθεί σε εφαρμογή εντός του τρέχοντος 
έτους, κρίνεται αναγκαία η προώθηση 
της προτεινόμενης ρύθμισης, ώστε να 
παρασχεθεί προστασία στους δανειολή-
πτες». Η πρόταση νόμου αναμένεται να 
τεθεί την ερχόμενη Πέμπτη ενώπιον της 
Ολομέλειας του Σώματος για έγκριση 
και, όπως όλα δείχνουν, αναμένεται να 
εγκριθεί από όλα τα κόμματα, ακόμα 
και με την ψήφο του ΔΗΚΟ, το οποίο 
την βλέπει θετικά. 

Κωλυσιεργία 
Η αντιπολίτευση κατέθεσε τη συγκε-

κριμένη πρόταση, διότι διαπιστώνει μιαν  
αδικαιολόγητη καθυστέρηση τόσον στην 
εξέταση των 13 προτάσεων, που αφορούν 
τη βελτίωση του πλαισίου σχετικά με 
το ζήτημα των εκποιήσεων, αλλά και 
στο νομοσχέδιο για το «ενοίκιο έναντι 
δόσης», τα οποία περιμένει η Επιτροπή 
Οικονομικών πάνω από ένα χρόνο. Οι 
πληροφορίες λένε πως το νομοσχέδιο 
«ενοίκιο έναντι δόσης» είναι στην Κομι-
σιόν και τέλος του Οκτώβρη αναμένεται 
να εγκριθεί και μετέπειτα να κατατεθεί 
στη  Βουλή για συζήτηση, ώστε αρχές 
του 2023 να μπει σε εφαρμογή. Το 
άλλο ζήτημα που προβληματίζει την 
αντιπολίτευση είναι η καθυστέρηση στη 
δημιουργία ειδικού δικαστηρίου, για 
ταχεία επίλυση χρηματοοικονομικών 
διαφορών. Ενώ ο Υπουργός Οικονομι-
κών διαβεβαίωνε με επιστολή του στην 
Επιτροπή Οικονομικών στις 11/7/2022 
πως το νομοσχέδιο βρίσκεται για νομο-
τεχνικό έλεγχο στην Νομική Υπηρεσία 
και πως θα κατατεθεί στη Βουλή τον 
Σεπτέμβριο, το νομοσχέδιο δεν ήρθε 
ποτέ. Γεγονός που προκαλεί και την 
ανησυχία των βουλευτών, καθώς πολλές 
περιουσίες χάνονται διότι οι δανειολή-
πτες δεν μπορούν να βρουν το δίκιο 

τους. Μιλώντας στη «Σ» ο βουλευτής 
των Οικολόγων, Σταύρος Παπαδούρης, 
ανέφερε πως μέχρι σήμερα δεν έχουν 
καμία ενημέρωση για τα ζητήματα τόσο 
για το Ειδικό Δικαστήριο, όσο και για το 
σχέδιο «ενοίκιο έναντι δόσης». Σύμφω-
να με τον βουλευτή της ΔΗΠΑ, Αλέκο 
Τρυφωνίδη, «εάν δεν εγκριθεί η τρίμηνη 
αναστολή, τότε με τη λήξη του μέτρου, 
οι εταιρείες διαχείρισης θα στείλουν 
δεκάδες χιλιάδες επιστολές προς του 
δανειολήπτες με τερματισμένα δάνεια». 

Μόνιμη λύση
Τα κόμματα της αντιπολίτευσης πα-

ραδέχονται, ωστόσο, ότι η αναστολή των 
εκποιήσεων δεν αποτελεί τη λύση του 
προβλήματος, αλλά ασπιρίνη στο φλέ-
γον ζήτημα. Γι’ αυτόν τον λόγο, τονίζουν 
την ανάγκη να προχωρήσει το Ειδικό 
Δικαστήριο και το σχέδιο «ενοίκιο έναντι 
δόσης», για τους ευάλωτους δανειολήπτες. 
Επισημαίνουν πως πρέπει -επιτέλους- να 
κατηγοριοποιήσουν τους δανειολήπτες 
και να βρουν τους στρατηγικούς κακο-
πληρωτές, ώστε να «τιμωρηθούν» αυτοί 
και όχι οι υπόλοιποι που έχασαν μεγάλο 
μέρος από το εισόδημά τους και δεν 
μπορούν ν’ ανταποκριθούν στις δανειακές 
τους υποχρεώσεις. Υπέρ της πρότασης 
τάσσεται και ο Σύνδεσμος Προστασίας 
Δανειοληπτών και, σύμφωνα με τη Διευ-
θύντριά του, Τζένη Παπαχαραλάμπους, 

«δεν υπάρχει άλλη λύση ενόσω οι 13 
προτάσεις που κατέθεσαν οι βουλευτές 
εδώ και ένα χρόνο δεν έχουν συζητηθεί 
στη Βουλή, για να διορθωθεί το πλαίσιο 
εκποιήσεων. Οι τράπεζες και οι εταιρείες 
διαχείρισης πρέπει να προχωρούν σε 
βιώσιμες αναδιαρθρώσεις, η εκποίηση 
δεν αποτελεί μονόδρομο».

«Όχι άλλες παρεμβάσεις»
Οικονομικοί και τραπεζικοί κύκλοι και 

φορείς που ασχολούνται με επενδύσεις  
εξέφραζαν έντονες ανησυχίες ότι η ανα-
νέωση τέτοιου μέτρου θα πυροδοτήσει 
ένα σπιράλ κινδύνων για την οικονο-
μία. Με το πάγωμα των εκποιήσεων 
το χρηματοπιστωτικό σύστημα θα μπει 
σε περιπέτειες και υπάρχει σοβαρός 
κίνδυνος η πιστοληπτική ικανότητα 
της Κύπρου να υποβαθμιστεί, από τους 
οίκους αξιολόγησης. Σημειώνεται ότι 
τα τελευταία δύο χρόνια -σχεδόν- οι 
οίκοι, στις εκθέσεις τους κάνουν ιδι-
αίτερη αναφορά στο νομικό πλαίσιο 
των εκποιήσεων, αναφέροντας πως 
δεν πρέπει να διαφοροποιείται. Με-
ταξύ άλλων, υπάρχουν ανησυχίες ότι 
μπορεί να κλονιστεί η εμπιστοσύνη των 
επενδυτών που αγόρασαν Μη Εξυπη-
ρετούμενα Δάνεια, ενώ προειδοποιούν 
ότι η οριζόντια εφαρμογή του μέτρου 
θα προκαλέσει ζητήματα στον πληθω-
ρισμό, σε μια χρονική συγκυρία κατά 

την οποία οι Κεντρικές αυξάνουν τα 
επιτόκια. Τραπεζικοί κύκλοι αναφέρουν 
ότι οι εκποιήσεις που πραγματοποιού-
νται αφορούν χωράφια και οικόπεδα 
και πως πρόκειται για υποθέσεις που 
χρονολογούνται πάνω από δεκαετία, 
για πολλές εκ των οποίων έχει εκδοθεί 
δικαστική απόφαση.

Δικαστήριο εκποιήσεων
Την περασμένη Τετάρτη, στην Επι-

τροπή Νομικών, συζητήθηκε η πρόταση 
νόμου του ΔΗΚΟ και της ΕΔΕΚ για τη 
δημιουργία ειδικής δικαιοδοσίας στα 
Επαρχιακά Δικαστήρια, για γρήγορη 
εκδίκαση διαφορών που προκύπτουν 
από/ή σε σχέση με πιστωτικές διευκο-
λύνσεις ή αξιόγραφα. Το νομοσχέδιο, 
μεταξύ άλλων, προβλέπει πως το Δι-
καστήριο θα επιλαμβάνεται, πέρα από 
τις διαφορές σε σχέση με το χρεωστικό 
υπόλοιπο της πιστωτικής διευκόλυνσης, 
και οποιασδήποτε άλλης διαφοράς για 
πιστωτικές διευκολύνσεις, εγγυήσεις 
και εξασφαλίσεις. Δηλαδή, θα εκδικάζει 
διαφορές σε σχέση με υπερχρεώσεις 
και καταχρηστικές ρήτρες. Οι συγκε-
κριμένες ρυθμίσεις θα καλύπτουν τους 
πρωτο-οφειλέτες, τους εγγυητές και τους 
παρόχους εξασφάλισης, που έχουν ως 
εξασφάλιση στο δάνειο που έλαβαν την 
κύρια κατοικία, με εκτιμημένη αξία που 
δεν υπερβαίνει τις €350.000.



Σ
τον κόσμο του επιχειρείν, 
πρωταρχικός στόχος 
ανάμεσα στους επεν-
δυτές είναι η επαρκής 
απόδοση έναντι των 
κεφαλαίων που κατα-
βλήθηκαν και η βέλτιστη 

κερδοφορία, αυξάνοντας έτσι μακρο-
πρόθεσμα τον πραγματικό τους πλούτο. 

Από τα αρχικά στάδια ενός επενδυ-
τικού πλάνου, οι διοικητικοί σύμβου-
λοι έχουν ως επί το πλείστον στόχο να 
εφαρμόζουν αρμόζουσες πρακτικές, τόσο 
διοικητικές αλλά και λειτουργικές, με 
σκοπό οι επιχειρηματικές δραστηριότητες 
της επένδυσης να λειτουργούν όσο το 
δυνατόν πιο ομαλά, να διατηρούν τη 
μέγιστη απόδοση στην παραγωγικό-
τητα, να επιβαρύνονται με το ελάχιστο 

ΠΏΣ ΜΠΟΡΟΎΜΕ ΝΑ ΠΕΡΙΟΡΙ-
ΣΟΎΜΕ ΤΗΝ ΑΠΏΛΕΙΑ ΕΤΑΙΡΙ-
ΚΟΎ ‘Η ΑΛΛΟΎ ΦΟΡΟΎ ΣΤΗΝ 
ΕΠΕΝΔΎΣΗ ΜΑΣ; ΕΙΝΑΙ ΑΡΓΑ 
‘Η ΎΠΑΡΧΕΙ ΑΚΟΜΗ ΧΡΟΝΟΣ 
ΓΙΑ Ν’ ΑΝΤΙΔΡΑΣΟΎΜΕ ΠΡΟΣ 
ΑΎΤΗΝ ΤΗΝ ΚΑΤΕΎΘΎΝΣΗ; 

Της Κυριακής

Επιχειρείν και 
φορολογικές συμβουλές

EUROLIFE

Όταν δίνεις 
προτεραιότητα 
στον άνθρωπο, 
η πρωτιά είναι 
επακόλουθο

λειτουργικό κόστος και εν τέλει να δια-
τηρούν διαχρονικά υψηλή κερδοφορία.

Καθώς ο καιρός περνά και το επεν-
δυτικό πλάνο υλοποιείται επιτυγχάνο-
ντας την επίτευξη  υψηλών αποδόσεων 
και κερδών προς στους επενδυτές του, 
φθάνει η στιγμή κατά την οποία  χρει-
άζεται η επιχείρηση αναπόφευκτα να 
συμμορφωθεί με τις φορολογικές της 
υποχρεώσεις. Είναι σύνηθες φαινόμενο 
να τίθεται τότε και το ερώτημα «Πώς 
μπορούμε να περιορίσουμε την απώλεια 
εταιρικού ή άλλου φόρου στην επένδυ-
σή μας; Είναι αργά ή υπάρχει ακόμη 
χρόνος για ν’ αντιδράσουμε προς αυτήν 
την κατεύθυνση;». 

Κάποιοι μπορούν να υποστηρίξουν 
ότι ποτέ δεν είναι αργά για τον σχεδι-
ασμό και την εφαρμογή κατάλληλων 
φορολογικών μέτρων όπως αυτά 
εφαρμόζονται μέσα από τις πρόνοιες 
της κυπριακής φορολογικής νομοθε-
σίας, σε μια προσπάθεια να μετριαστεί 
ή να ελαχιστοποιηθεί όσον το δυνατόν 
η φορολογική έκθεση μιας επένδυσης 
ή μιας επιχείρησης.

Ωστόσο, ο όρος ‘‘κάλλιο αργά παρά 
ποτέ’’ συχνά μετουσιώνεται σε σημαντικό 
κόστος για την επένδυση ή την επιχεί-
ρηση προκειμένου να την κατευθύνει 
και να την τοποθετήσει σε μια πορεία 
ελάχιστης φορολογικής απώλειας. Συχνά 
το κόστος αυτό αντικατοπτρίζεται με το 
φορολογικό κόστος με το οποίο έχει επι-
βαρυνθεί η επένδυση κατά την περίοδο 
που έχει ανατρέξει από την εφαρμογή 
του επενδυτικού πλάνου μέχρι σήμερα, 
καθώς δύσκολα πραγματοποιούνται δι-
ορθωτικές κινήσεις που να μπορούν να 
έχουν αναδρομικό φορολογικό όφελος.

Είναι σημαντικό ν’ αντιληφθούμε 

ότι, για να υλοποιηθεί ο σχεδιασμός 
ενός φορολογικού πλάνου, χρειάζεται 
να πραγματοποιηθεί αρχικά η μελέτη 
των λειτουργικών δραστηριοτήτων της 
επιχείρησης, των εισοδημάτων που θα 
αναγνωρίζονται, των κεφαλαίων που 
θα επενδυθούν, τα μηχανήματα και οι 
γραμμές παραγωγής, το επιχειρημα-
τικό πλάνο της διοίκησης στο άμεσο 
μέλλον όσον αφορά νέα προϊόντα, νέες 
γραμμές παραγωγής, νέες αγορές για 
τα προϊόντα και πολλά άλλα. 

Η κυπριακή φορολογική νομοθεσία 
έχει τροποποιηθεί σημαντικά την τελευ-
ταία δεκαετία και έχει συμμορφωθεί σε 
μεγάλο βαθμό, αν όχι πλήρως, με το 
κοινοτικό κεκτημένο της ΕΕ και όλες τις 
φορολογικές οδηγίες της ΕΕ. Είναι επίσης 
σε πλήρη συμμόρφωση με τον Κώδικα 
Δεοντολογίας της ΕΕ για τη φορολογία 
επιχειρήσεων και κατά του επιζήμιου 
φορολογικού ανταγωνισμού και έχει 
αξιολογηθεί ως «σε μεγάλο βαθμό 
συμμορφούμενο» από το Παγκόσμιο 
Φόρουμ που φιλοξενεί ο ΟΟΣΑ για 
τη διαφάνεια και την ανταλλαγή πλη-
ροφοριών για φορολογικούς σκοπούς. 

Συνεπώς οι φορολογούμενοι διαθέ-
τουν σημαντικά φορολογικά εργαλεία, 
τα οποία μπορούν να χρησιμοποιήσουν 
σε μια προσπάθεια βελτιστοποίησης 
της φορολογικής επίπτωσης που επι-
βάλλεται στην επένδυσή τους.

Τέτοιες φορολογικές διατάξεις πε-
ριλαμβάνουν τη λογιζόμενη έκπτωση 
τόκου, την τροποποιημένη προσέγγιση 
συνοχής σχετικά με τα δικαιώματα πνευ-
ματικής ιδιοκτησίας, τους κανόνες και 
τη νομοθεσία για τις τιμές ελεγχόμενων 
συναλλαγών, τη διαθεσιμότητα πίστω-
σης φόρου και τον φόρο μηδενικών 

κεφαλαιουχικών κερδών σε τίτλους. 
Είναι το ιδανικότερο σενάριο όταν 

οι επενδυτές ή οι φορολογούμενοι 
συνεργάζονται μαζί με τους αρμόδι-
ους συμβούλους για να εκπονήσουν 
ένα στρατηγικό πλάνο, ώστε να είναι 
σε θέση να χρησιμοποιηθούν οι δια-
τάξεις του σχετικού πλαισίου με τέτοιο 
τρόπο, που όταν συνδυάζονται να βελ-
τιστοποιούν τη φορολογική απόδοση 
της επένδυσής τους. 

Είναι εξίσου σημαντικό να επισημαν-
θεί ότι το κάθε επιχειρηματικό πλάνο 
έχει μοναδικά χαρακτηριστικά και, ως εκ 
τούτου, πρέπει να τύχει και μοναδικού 
φορολογικού σχεδιασμού λαμβάνοντας 
υπόψη όλες τις παραμέτρους που μπορεί 
να συντρέχουν.

Καταληκτικά, ένα αρμόζον φορολογικό 
πλάνο που σχεδιάστηκε και εφαρμό-
ζεται από την αρχή ενός επενδυτικού 
ή επιχειρηματικού πλάνου μπορεί να 
προσφέρει στους επενδυτές και στους 
φορολογούμενους ένα σαφές πλεονέ-
κτημα έναντι των ανταγωνιστών τους, 
ώστε τελικά να βρίσκουν το δικό τους 
‘‘Ιερό Δισκοπότηρο’’.

Τα αναπάντεχα πάντα θα 
παραμονεύουν στη ζωή 
μας και με την πανδημία 
μάθαμε πως τίποτα δεν είναι 

δεδομένο. Ακριβώς γι’ αυτούς τους 
λόγους και τηρώντας τον κανόνα της 
αποταμίευσης, ίσως ήλθε η ώρα να 
σκεφτούμε να δημιουργήσουμε ένα 
κομπόδεμα για τα απρόβλεπτα. Ένα 
μικρό «μαξιλαράκι» για όλα εκείνα που 
δεν προβλέπουμε ότι θα μας συμβούν. 
Ένα σχέδιο αποταμίευσης προσφέρει 
την ευκαιρία για να δημιουργήσουμε 
κεφάλαιο, συνεισφέροντας μηνιαία 
ένα ποσό και έχοντας συνάμα την 
επιλογή του τρόπου, με τον οποίο 
αυτό θα επενδύεται. Αν για οποιο-
δήποτε λόγο το χρειαστούμε, μας 
καταβάλλεται το κεφάλαιο που έχου-
με συσσωρεύσει. Παράλληλα, μια 
ασφάλεια ζωής μπορεί να υποστηρίξει 
και να διασφαλίσει την οικονομική 
σταθερότητά μας και της οικογένειάς 
μας σε ένα περιβάλλον αβεβαιότη-
τας και ανασφάλειας.H επιλογή της 
ασφαλιστικής εταιρείας διαδραματίζει 
ουσιαστικό ρόλο, καθώς θα πρέπει να 
μπορεί ν’ ανταποκριθεί στις ανάγκες 
του κάθε ενδιαφερόμενου. Η Eurolife, 
γι’ ακόμη μια φορά, διακρίνεται ως 

η κορυφαία ασφαλιστική εταιρεία 
στην Κύπρο και κατέχει εξέχουσα 
θέση και αριστεία στον χρηματοοι-
κονομικό τομέα. Με δύο πρόσφα-
τες διακρίσεις, βρίσκεται στη λίστα 
των «Global Banking and Finance 
Awards 2022», ως η καλύτερη Ασφα-
λιστική Εταιρεία Ζωής στην Κύπρο 
και ως η καλύτερη Ασφαλιστική Εται-
ρεία στην ικανοποίηση των πελατών 
της. Είναι για όλους τους πιο πάνω 
λόγους που περισσότεροι συμπα-
τριώτες μας επιλέγουν να συνάψουν 
ασφάλιση και να συνεργαστούν με 
τη Eurolife. Χαρακτηριστικά είναι 
τα οικονομικά αποτελέσματα του 
πρώτου εξαμήνου του 2022 που 
εκδίδει ο Σύνδεσμος Ασφαλιστικών 
Εταιρειών και τα οποία αναδεικνύουν 
τη Eurolife πρώτη σε μερίδιο αγοράς 
σε συνολικά ασφάλιστρα (Total Gross 
Premium) με 25,6%.

Ένταξη Δήμου Λεμεσού 
στις 60 πόλεις 
του έργου CrAFt

Η Λεμεσός, πιστή στη δέσμευ-
σή της για διαμόρφωση 
Στρατηγικής για το Κλίμα, 
εντάχθηκε στην κοινότητα 

του ευρωπαϊκού έργου CrAFt. Στο 
πλαίσιο της συμμετοχής του Δήμου 
Λεμεσού αναμένεται το προσωπικό 
του Δήμου αλλά και αρμόδιοι φορείς 
της πόλης να διευρύνουν τις γνώσεις 
τους σε θέματα καλών πρακτικών σε 
ό,τι αφορά την αειφορία, την αισθητι-
κή και την χωρίς αποκλεισμούς ανά-
πτυξη των πόλεων (βασισμένο στην 
ευρωπαϊκή πολιτική New European 
Bauhaus). Το Creating Actionable 
Futures, εν συντομία: το CrAFt, το-
ποθετεί τη μετάβαση στην κλιματική 
ουδετερότητα στην καρδιά των αστι-
κών φορέων. Οι πόλεις εντάσσονται 
σε ένα αναπτυσσόμενο ευρωπαϊκό 
αστικό κίνημα, που φέρνει κοντά τους 
πολίτες, φορείς χάραξης πολιτικής, 
τέχνες και ακαδημαϊκό κόσμο που 
συνήθως δεν θα συνεργάζονταν - για 
να συνδιαμορφώσουν τη μετάβαση 
στην κλιματική ουδετερότητα. Το 
CrAFt προσφέρει ένα δίκτυο,  όπου 
το να αλλάζεις το business-as-usual 
φαίνεται πιο εύκολο καθώς πολλές 

άλλες πόλεις κάνουν ένα παρόμοιο 
ταξίδι. Στην προκήρυξη του CrAFt για 
τις πόλεις λήφθηκαν συμμετοχές από 
περισσότερες από 25 χώρες. Επιλέγη-
καν εξήντα πόλεις σε όλη την Ευρώπη, 
και συνεργαζόμενες χώρες, ανάμεσά 
τους και η Λεμεσός. Οι επιλεγμένες 
πόλεις ενώνονται με τις τρεις πρώτες 
συμμετέχουσες πόλεις (πόλεις sand 
box), το Άμστερνταμ, την Μπολόνια 
και την Πράγα, για να συνδημιουρ-
γήσουν και να δοκιμάσουν μοντέλα 
συλλογικής διακυβέρνησης αστικού 
μετασχηματισμού. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ Κ. 
ΜΙΧΑΗΛ, Princi-
pal, Φορολογικές 
Υπηρεσίες, KPMG Ltd
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Χρυσό μετάλλιο σε διαγωνισμό ερευνητικού κώδικα ρομποτικής όρασης της Google

Το ερευνητικό εργαστήριο 
Intelligent Systems Laboratory 
του Τμήματος Πληροφορικής 
του Πανεπιστημίου Νεάπολις 

Πάφος, σε συνεργασία με το εργαστήριο 
Ρομποτικής και Αυτόματου Ελέγχου του 
Τμήματος Ηλεκτρολόγων Μηχανικών 
και Μηχανικών Υπολογιστών του Δημο-
κρίτειου Πανεπιστημίου Θράκης, συμ-
μετείχαν από κοινού στον διαγωνισμό 
«Google Universal Image Embedding», 
που διοργανώνει η Google στην πλατ-
φόρμα Kaggle. Στόχος του διαγωνισμού 
ήταν η σχεδίαση μεθοδολογίας, η οποία 
θα μπορούσε να αναπαραστήσει το 
οπτικό περιεχόμενο εικόνων με μεγάλη 
ακρίβεια. Για πρώτη φορά, επιχειρείται 

η σχεδίαση ενός περιγραφέα εικόνων 
που θα μπορούσε να χρησιμοποιηθεί 
σε πολλά και διαφορετικά σενάρια. Το 
σύστημα περιγράφει διανυσματικά 
το περιεχόμενο εικόνων με βάση τη 
μεθοδολογία που προτείνουν οι συμ-
μετέχοντες, και επιστρέφει οπτικά και 
σημασιολογικά όμοιες εικόνες από συλ-
λογή εκατομμυρίων φωτογραφιών. Η 
πρόκληση είναι τεράστια, δεδομένου 
ότι έως σήμερα, σχετικές προσεγγίσεις 
μπορούσαν απλώς να επιστρέψουν ει-
κόνες συγκεκριμένων κατηγοριών.

Στον διαγωνισμό συμμετείχαν 1022 
ομάδες απ’ όλον τον κόσμο, εκπροσωπώ-
ντας πανεπιστήμια, ερευνητικά κέντρα, 
εταιρείες πληροφορικής και ανεξάρτη-

τες ομάδες. Η ομάδα «IRonCLIP», που 
αποτελείται από τους Σωκράτη Γκέλιο 
(υποψήφιο Διδάκτορα) και Ανέστη Κα-
στέλλο (Μεταπτυχιακό Φοιτητή), υπό τον 
συντονισμό του Σάββα Χατζηχριστοφή 
(Καθηγητή Τεχνητής Νοημοσύνης), κα-
τάφερε να εξασφαλίσει χρυσό μετάλλιο 
και χρηματικό έπαθλο, τερματίζοντας 
στην 6η θέση (top 0,58%) της γενικής 
κατάταξης.

Η μεθοδολογία που η ομάδα ανέ-
πτυξε στηρίζεται στο νευρωνικό δί-
κτυο CLIP, που είχε προ-εκπαιδευθεί 
στη βάση LAION-2B. Το δίκτυο στη 
συνέχεια εκπαιδεύθηκε εκ νέου στα 
δεδομένα τα οποία συνέθεσε η ομάδα 
χρησιμοποιώντας κομμάτια από συλ-

λογές δεδομένων (Google Landmarks, 
Products10k, Deep Fashion κ.ά.), ώστε 
να αντιπροσωπεύουν την κατανομή του 
σετ αξιολόγησης. Επίσης, σημαντικός 
παράγοντας της απόδοσης του δικτύου 
ήταν η χρήση της συνάρτησης κόστους 
Sub Center ArcFace, η οποία ειδικεύεται 
στον διαχωρισμό των κατηγοριών στον 
διανυσματικό χώρο δημιουργώντας με 
αυτόν τον τρόπο διανύσματα αναπα-
ραστάσεων υψηλής ποιότητας για την 
ανάκτηση παρόμοιων εικόνων.

Επόμενος σταθμός το Tel Aviv και 
το συνέδριο European Conference on 
Computer Vision (ECCV), όπου η ομάδα 
καλείται να παρουσιάσει τη μεθοδολογία 
και τα ευρήματά της.
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Οι φορολογούμενοι 
διαθέτουν σημαντικά 

φορολογικά εργαλεία, 
τα οποία μπορούν να 
χρησιμοποιήσουν σε 
μια προσπάθεια βελ-
τιστοποίησης της φο-
ρολογικής επίπτωσης 
που επιβάλλεται στην 

επένδυσή τους



Οι πολίτες και οι λεγόμενες 
πολιτισμένες κοινωνίες 
ξαφνιάζονται κάθε τόσο 
από αποτρόπαια γεγονό-

τα, τα οποία βλέπουν το φως της δημο-
σιότητας. Κανενός δεν αμφισβητείται 
η ειλικρίνεια. Αυτό όμως που πρέπει 
να μας απασχολήσει είναι εάν αυτά, το 
ξάφνιασμα και ο αποτροπιασμός, αρκούν 
για να πορευθούμε, σαν συλλογικότητα, 
παρακάτω. Δεν υπάρχουν σε εχέφρονες 
ανθρώπους λόγια για να καταδικάσει 
κανείς τις γυναικοκτονίες, την παιδοφιλία, 
τη βία κατά των παιδιών, τα ελλείμματα 
φροντίδας παιδιών, τη σεξουαλική εκμε-
τάλλευση και την εκπόρνευση ενός 12 
χρόνου κοριτσιού. Πίσω από κλειστές 
πόρτες, μόνο εθελοτυφλούντες δεν ξέ-
ρουν ότι για πολλές γυναίκες και παιδιά 
η ζωή είναι, μέρα με τη μέρα, τυραννική 
επιβίωση. Και, όμως, ό,τι δεν βλέπουμε 
ή δεν θέλουμε να βλέπουμε, έρχεται και 

μας βρίσκει. Ο κύκλος της βίας δεν έχει 
σταματημό. Τα ευχολόγια δεν λύνουν 
προβλήματα. Και η έκφραση γνήσιου 
αποτροπιασμού, όσο και να μας κάνει, σε 
ατομικό επίπεδο, καλή συνείδηση, πάλι 
δεν λύνει το όποιο πρόβλημα. Η βία είναι 
φαινόμενο καθημερινό και τα θύματά 
της πολλά. Πολύ περισσότερα από αυτά 
που βλέπουν το φως της δημοσιότητας. 
Ίσως είναι καιρός να καταλάβουμε ότι 
αυτό που βγαίνει στην επιφάνεια είναι 
η κορυφή ενός παγόβουνου που, σχε-
δόν ανενόχλητα και αμέριμνα, πλέει στα 
κατά τα άλλα «ήσυχα» κοινωνικά νερά. 
Ο νομοθέτης και οι εφαρμόζοντες τους 
νόμους έχουν τον ρόλο τους. Η γειτονιά, 
το σχολείο και η κοινότητα;..

Τα περιστατικά βίας αυξάνονται 
σε ένα περιβάλλον γενικευμένης 
βίας. Πόλεμοι ή απειλές πολέμου σε 
όλα τα μήκη και πλάτη της υφηλίου. 
Άτομα και δυσπραγούσες οικογένειες 

παντού. Πλούτος και φτωχοποίηση, τα 
δυο άκρα, αυξάνονται με ιλιγγιώδεις 
ρυθμούς και αυτό αντιμετωπίζεται ωσάν 
να μην είναι μέρος της εξίσωσης της βίας. 
Η περίοδος της πανδημίας και του 
εγκλεισμού αύξησε, δεν δημιούρ-
γησε, την ενδοοικογενειακή βία.  
Οι άνθρωποι έχουμε μεγάλες ικανότητες 
προσαρμογής. Τα δράματα που ζούμε, 
μικρά ή μεγάλα, μας παίρνουν για λίγο ή 
πολύ από κάτω αλλά συχνά σηκώνουμε 
και πάλι κεφάλι και προχωράμε. 

Το ίδιο και τα παιδιά. Ζουν τα δικά 

τους τραύματα και ελλείμματα και όμως 
επιβιώνουν. Μη μας ξεγελά όμως αυτή 
η προσαρμοστική μας ικανότητα. Έχει το 
κόστος της, ατομικό και συλλογικό, που 
αργά ή γρήγορα θα πληρωθεί. Όλοι οι 
θεραπευτές (γιατροί, ψυχίατροι, ψυχολό-
γοι, ψυχοθεραπευτές…) που δουλεύουν 
με ενήλικες, που σαν παιδιά βίωσαν 
ελλείμματα φροντίδας ή κακοποίησης 
(λεκτική βία, σωματική βία, σεξουαλική 
βία…) στο σπίτι, στη γειτονιά ή στο σχο-
λείο, ξέρουν, από πρώτο χέρι, ότι αυτοί οι 
ενήλικες μόλις βγουν από τον χώρο της 
θεραπείας δεν έχουν κάποιο εξωτερικό 
χαρακτηριστικό που να υποδηλώνει την 
κακοποίηση που υπέστησαν. Και όμως 
συχνά έχουν χάσει επαφή με το σώμα 
τους και τη χαρά του αληθινού και του 
πηγαίου εαυτού τους. Ζουν τη καθημε-
ρινότητά τους με διάχυτο άγχος, αγωνία, 
ανεξήγητους φόβους και, όχι σπάνια, ψυ-
χοσωματικές παθήσεις. Οι προσωπικές 

τους σχέσεις δεν είναι και ό.τι καλύτερο!.. 
Μπορεί να έχουν περάσει με επιτυχία 
όλες τις βαθμίδες της εκπαίδευσης και να 
θεωρούνται επιτυχημένοι επαγγελματίες. 
Και, όμως, ένα σημαντικό μέρος της ζω-
τικότητας και της δημιουργικότητάς τους 
έχει υποστεί πλήγμα. Η χαρά, η πηγαία 
χαρά είναι, πολύ-πολύ συχνά, παρά τις κοι-
νωνικοοικονομικές επιτυχίες, ζητούμενο. 
Κάποιοι, ζώντας τα πιο τρυφερά τους 
χρόνια με την αγωνία και τη μόνιμη 
αίσθηση αδιεξόδου και αβοήθητου, 
όντας πραγματικά θύματα, μαζί με τα 
ελλείμματα ενσυναίσθησης που τους 
χαρακτηρίζουν, έχουν αναπτύξει τέ-
τοιους μηχανισμούς άμυνας, που σήμερα 
κύριο χαρακτηριστικό τους έχουν την 
περιφρόνηση αξιών και κανόνων που 
συνεισφέρουν στην  καλή και ποιοτική 
κοινωνική ζωή. Έτσι ο άλλος γίνεται, γι’ 
αυτά τα άτομα, αυτό που ήταν κάποτε οι 
ίδιοι ως παιδιά, αντικείμενο προς χρήση 

και εκμετάλλευση. Όσο και να μη βλέ-
πουμε τα πράγματα με στενή γραμμική 
λογική, αιτία-αποτέλεσμα, το θύμα γίνε-
ται συχνά θύτης και ο φαύλος κύκλος 
της βίας συνεχίζεται και διευρύνεται. 
Τα παιδιά από πολύ μικρά πρέπει, βι-
ωματικά, να μάθουν τη συμπόνια, την 
ενσυναίσθηση και τη χαρά της συμμετοχής 
στα κοινά, ως αυθυπέρβαση της ατομι-
κότητας, που μας κάνει συν-ανθρώπους. 
Και για να γνωρίσουν τα παιδιά, στο στί-
βο της ζωής, το μέγα άθλημα, να γίνουν 
συν-άνθρωποι, χρειάζονται χαρούμενους 
γονείς, που έχουν να επιδείξουν αυτού 
του είδους επιτυχίες στο στίβο της ζωής. 
Φευ, τα κράτη με περισσή απάθεια πα-
ρακολουθούν γονείς βουτηγμένους στη 
φτώχια, την προβληματικότητα και τη 
δυστυχία να μεγαλώνουν παιδιά για να 
γίνουν οι αυριανοί δυστυχισμένοι γονείς 
προβληματικών παιδιών σε μια ατέρμο-
να διαδικασία φθοράς του Ανθρώπου. 

Το θέμα της ευρωπαϊκής προο-
πτικής της Τουρκίας, δηλαδή 
της ένταξής της στην Ευρωπα-
ϊκή Ένωση, απασχόλησε κατ’ 

επανάληψιν την εξωτερική πολιτική 
Κύπρου και Ελλάδας.

Ασφαλώς η ενταξιακή ευρωπαϊκή 
πορεία της Τουρκίας είναι εδώ και χρόνια 
«παγωμένη» και στάσιμη. Όχι, όμως, 
τερματισμένη.

Το προ ετών ψήφισμα του Ευρωπα-
ϊκού Κοινοβουλίου, με το οποίο ζητείτο 
η αναστολή των ενταξιακών διαπραγ-
ματεύσεων με την Τουρκία, προκάλεσε 
έναν  ουσιαστικό προβληματισμό για 
ένα θεμελιώδες ζήτημα που απασχολεί 
Κύπρο και Ελλάδα τις τελευταίες δε-
καετίες. Όπως και οι επανειλημμένες 
εκθέσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.

Είναι προς το συμφέρον της Κύπρου 
και της Ελλάδας η υποστήριξη της ευ-
ρωπαϊκής προοπτικής της Τουρκίας;

Ήταν ορθή η αλλαγή πολιτικής των 
δύο χωρών, η εγκατάλειψη της αρνητι-
κής τους θέσης έναντι της ευρωπαϊκής 
πορείας της Τουρκίας, εκτός εάν η τε-
λευταία συμμορφωνόταν με το διεθνές 
δίκαιο στο Κυπριακό και στα κυριαρχικά 
δικαιώματα της Ελλάδας στο Αιγαίο;

Κάθε πολιτική κρίνεται από το αποτέ-
λεσμά της. Και το αποτέλεσμα της θετικής 
στάσης Κύπρου και Ελλάδας στην ευρω-
παϊκή πορεία της Τουρκίας είναι πασιφα-
νώς αρνητικό. Μόνο θετικό αποτέλεσμα 
υπήρξε το γεγονός ότι σταμάτησαν οι 
Βρυξέλλες και μερικές ευρωπαϊκές χώρες 
να οχυρώνονται πίσω από την αρνητική 
μας στάση - όσο αυτή υπήρχε - για να 
δικαιολογούνται προς την Τουρκία για 
τη μη ομαλή εξέλιξη της ευρωπαϊκής της 
πορείας. Αποκρύβοντας έτσι τη δική τους, 
στην πραγματικότητα, αρνητική στάση. 
Αλλά, ουδέποτε απεδείχθη στην πράξη 
ότι η ευρωπαϊκή πορεία της Τουρκίας 
αποτέλεσε γι’ αυτήν δέλεαρ. Άτεγκτη 
στάση στο Κυπριακό, έμπρακτη αμφι-
σβήτηση των κυριαρχικών δικαιωμάτων 
της Κυπριακής Δημοκρατίας στην ΑΟΖ, 
περιφρόνηση προς τη διεθνή σύμβαση 

του ΟΗΕ για το Δίκαιο της Θάλασσας. 
Άρνηση της Τουρκίας να εκπληρώσει 
τις λεγόμενες κυπρογενείς υποχρεώσεις 
που της ανατέθηκαν από το Ευρωπαϊκό 
Συμβούλιο, ήδη από το 2005. Δηλαδή, 
ανεπιφύλακτη αναγνώριση της Κυπρι-
ακής Δημοκρατίας, άνοιγμα λιμανιών 
και αεροδρομίων σε κυπριακά πλοία 
και αεροπλάνα (σε εφαρμογή της τελω-
νειακής ένωσης για όλα τα κράτη-μέλη 
της Ε.Ε.) και συνεργασία για λύση του 
Κυπριακού στη βάση των περί Κύπρου 
ψηφισμάτων του Συμβουλίου Ασφαλείας 
και των αρχών και αξιών επί των οποίων 
εδράζεται η Ε.Ε.

Σε ό,τι αφορά την Ελλάδα, καθημερι-
νές παραβιάσεις του εθνικού εναέριου 
χώρου, των χωρικών υδάτων, ακόμα 
και εκδηλώσεις αναθεωρητισμού υφι-
στάμενων διεθνών συνθηκών, όπως η 
Συνθήκη της Λωζάννης και θρασεία 

απαίτηση αποστρατιωτικοποίησης 
νήσων του Αιγαίου.

Περαιτέρω, θα πρέπει να εκτιμήσου-
με τις πιθανότητες η Ε.Ε. να αποδεχθεί 
κάποτε την Τουρκία στις τάξεις της. Οι 
πιθανότητες είναι ανύπαρκτες. Μεγάλες 
και ηγέτιδες χώρες της Ένωσης, όπως η 
Γαλλία και η Γερμανία, με σαφήνεια και 
απερίφραστα εκδηλώνουν την αρνητική 
τους θέση σε μια τέτοια προοπτική.

Όταν τη δεκαετία του 1990 επισκέ-
φθηκα το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, είχα 
συνάντηση με τον Γερμανό τότε Πρόεδρό 
του. Του ανέπτυξα τη θέση ότι θα πρέπει 
να αξιοποιηθεί η ευρωπαϊκή πορεία 
της Τουρκίας για να υποχρεωθεί να 
συναινέσει σε λύση του Κυπριακού. Μου 
απάντησε σε αυστηρό ύφος: «Δεν θα μας 
φορτώσετε την Τουρκία. Θέλω να σου 
πω κάτι και να το θυμάσαι. Ουδέποτε η 
Γερμανία, είτε οι Χριστιανοδημοκράτες 
είτε οι Σοσιαλδημοκράτες είναι στην 
εξουσία, θα επιτρέψει την ένταξη της 
Τουρκίας στην Ε.Ε.».

Με αυτά τα δεδομένα αποδεικνύ-
εται ως φενάκη η πολιτική στήριξης 
από πλευράς Κύπρου και Ελλάδας 
της υποτιθέμενης ευρωπαϊκής προ-
οπτικής της Τουρκίας, με την ελπίδα 
διαφοροποίησης της θέσης της σε ό,τι 
αφορά Κυπριακό και Ελληνοτουρκικά. 
Η περίφημη διπλωματική θεωρία περί 
«μαστιγίου και καρότου» απεδείχθη 

ατελέσφορη, αφού περιορίστηκε στο 
«καρότο». Είναι εξόχως χαρακτηριστική 
η απόρριψη κάθε σκέψης κυρώσεων επί 
της Τουρκίας για τις παραβιάσεις στην 
ΑΟΖ της Κυπριακής Δημοκρατίας και 
το άνοιγμα της περίκλειστης περιοχής 
της Αμμοχώστου.

Μια σαφής θέση, ότι όσο συνεχίζεται 
η τουρκική κατοχή και όσο διατηρούνται 
οι τουρκικές απειλές κατά των κυριαρ-
χικών δικαιωμάτων της Ελλάδας, δεν 
υπάρχει συνηγορία σε ενταξιακή πορεία 
της Τουρκίας, είναι πολύ πιθανότερο να 
αποδειχθεί πιο αποτελεσματική. Ούτως ή 
άλλως θα είναι πολύ πιο πραγματιστική. 
Και ο ρεαλισμός στην εξωτερική πολιτική 
πρέπει να αποτελεί πυξίδα πλεύσης.

Σημ.: Ο Επίτροπος Διεύρυνσης της 
Ε.Ε., Όλιβερ Βαρέλι, δήλωσε πρόσφατα 
ότι «η Τουρκία είναι πολύ σημαντικός 
περιφερειακός παίκτης και πρέπει τα 
κράτη - μέλη να κατανοήσουν ότι πρέπει 
να την έχουμε στο πλευρό μας». Πού 
είναι η αντίδρασή μας; Η Τουρκία που 
κατέχει εδάφη μιας ευρωπαϊκής χώρας, 
που παραβιάζει το Διεθνές Δίκαιο για 
τη Θάλασσα, που απειλεί κράτος - μέ-
λος (την Ελλάδα) με κατάληψη νησιών 
της και που παραβιάζει τα ανθρώπινα 
δικαιώματα και ελευθερίες του τουρ-
κικού λαού, πρέπει να κατανοήσουμε 
ότι πρέπει να είναι «στο πλευρό μας»;

Ντροπή, κύριε Επίτροπε!

Αναμφίβολα, ο κάθε εχέφρων 
πολίτης αυτού του μαρτυ-
ρικού τόπου, θλίβεται βα-
θύτατα παρακολουθώντας 

τις εικόνες «απείρου κάλλους» που 
εκτυλίσσονται στην προεκλογική αρένα 
ενόψει των προεδρικών εκλογών του 
προσεχούς Φεβρουαρίου.Βλέποντας τις 
κατάμαυρες πινελιές που κοσμούν το 
προεκλογικό κάδρο, διερωτόμαστε αν 
ζούμε σε χώρα αφρικανική ή ασιατική. 
Ατενίζοντας τον σημερινό, πολιτικό 
και πολιτειακό χάρτη με τα μικρά ή 
μεγάλα σκάνδαλα, με την αποθέωση 
της κομματικής αλητείας και την εν 
γένει καταρράκωση των θεσμών, αμ-
φιβάλλουμε αν ζούμε σε ευρωπαϊκή 
χώρα.Εν μέσω αυτού του σκοτεινού 
σκηνικού, έρχεται στο μυαλό μας η νη-
φάλια και αγέρωχη θωριά του Ιωάννη 
Καποδίστρια, του επονομαζόμενου 
Αγίου της Πολιτικής. Του ηγέτη, που 
πίστευε στην έννοια του κράτους ως 
ηθικής προσωπικότητας. Του ταπει-
νού και σοφού ηγέτη, που υποστήριζε 
πως, κράτος χωρίς δικαιοσύνη, δεν 
είναι κράτος! Το κράτος, έλεγε, πρέπει 
να καθοδηγεί τους πολίτες του προς 
το καλό, να πατάσσει τη ληστεία και 
κάθε μορφής αδικία και σε καμιά πε-
ρίπτωση να καθίσταται υποχείριο των 
τζακιών και των πλουσίων.

Είναι ηλίου φαεινότερον πως ο βίος 

και η πολιτεία των σημερινών πολι-
τικών αρχόντων πόρρω απέχει από 
το πνεύμα του πολιτικού πολιτισμού 
και της κοινωνικοοικονομικής ηθικής 
που καλλιέργησε ο Καποδίστριας. Οι 
πολιτικοί και πολιτειακοί ταγοί του 
σήμερα πείθουν με τις πράξεις τους, 
αλλά και τις κραυγαλέες παραλείψεις 
τους, ότι το μόνο που τους ενδιαφέρει 
είναι η καρέκλα για εξυπηρέτηση προ-
σωπικών συμφερόντων και ιδιοτελών 
επιδιώξεων. Η χρονίζουσα επικυρι-
αρχία του κομματικού βαρβαρισμού 
και η μαεστρική υπόγεια συνεργασία 
των πολιτικών καιροσκόπων με τους 
οικονομικούς καιροσκόπους, συνη-
γορούν ότι με τα υπάρχοντα δεδομέ-
να δεν υπάρχει ελπίδα σωτηρίας. Ο 
Στάβλος του Αυγείου, που μολύνει 
όλες, σχεδόν, τις εκφάνσεις της κα-
θημερινότητάς μας, υπό την υψηλή 
προστασία της κομματοκρατίας, εί-
ναι αδύνατον να καθαρίσει υπό τις 
παρούσες συνθήκες. Μέσα σ’ αυτό 
το τραγικό σκηνικό, οι ευϋπόληπτοι 
πολίτες αναζητούν εναγωνίως σανίδα 
σωτηρίας. Προσμένουν αμήχανοι τον 
σύγχρονο Ηρακλή, που θα καθαρίσει 
τον Στάβλο του Αυγείου. Αναζητούν 
εναγωνίως τον νέο Καποδίστρια, που 
θα σημάνει την επανάσταση του 21ου 
αιώνα, θέτοντας ως κορυφαία προτε-
ραιότητα την καλλιέργεια του πολιτικού 
πολιτισμού ως μοναδικού εργαλείου 
για ανασυγκρότηση της κοινωνίας, 
αναγέννηση της χώρας και απαλλαγή 
από τους ντόπιους και ξένους εμπό-
ρους του λαού, αποσκοπώντας στη 
δημιουργία ισχυρού κράτους δικαίου 
που θα χαράξει μακρόπνοη στρατη-
γική γιαάρση της κατοχής. Προς την 
κατεύθυνση αυτή, είναι υπέρτατο χρέ-
ος τού κάθε πατριώτη να μπει στην 
πρώτη γραμμή της καταβαλλόμενης 
υπερπροσπάθειας για εκλογή άξιου, 
τίμιου και υπερκομματικού ηγέτη στις 
προεδρικές εκλογές του 2023.

Της Κυριακής
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Σε ανάρτησή του ο ενεργός 
πολίτης, πανεπιστημιακός και 
συγγραφέας, κ. Στέφανος Κων-
σταντινίδης, μας υπενθυμίζει 

επιγραμματικά: «Όσοι επικαλούνται το 
Διεθνές Δίκαιο, και καλά κάνουν, να 
θυμούνται ότι δεν υπάρχει καμιά διε-
θνής αστυνομία για να το εφαρμόσει». 
Επεκτείνοντας τη σκέψη του καθηγητή, 
προσθέτω, ότι ούτε στρατιωτική ή άλλη 
δύναμη είναι θεσμοθετημένη για να 
επιβάλλει τα ψηφίσματα του ΟΗΕ και 
να υπερασπίζεται τo δίκαιο των αδυ-
νάτων, όταν οι ισχυροί παραβαίνουν 
το Διεθνές Δίκαιο. Και αν σκεφτούμε 
ωμά, θα πρέπει να πούμε ότι το Διεθνές 
Δίκαιο είναι το συμφέρον των ισχυρών 
κρατών. Για τούτο και ο ΟΗΕ είναι ένας 
εξευτελισμένος θεσμός. Και τον εξευτε-
λίζουν ακόμα περισσότερο οι ενέργειες 
και αποφάσεις των αξιωματούχων του. 

Ενεργούν κατά το δοκούν ή καθ’  υπα-
γόρευση και δεν έχουν καμιά συνέπεια.

Φυσικά ούτε ο Γ.Γ., ούτε οι αξιωματού-
χοι του Ο.Η.Ε. μπορούν να επιβάλουν το 
Διεθνές Δίκαιο ή την εφαρμογή και τη 
συμμόρφωση των κρατών με τα ψηφίσματα 
του Σ.Α. και της Γενικής Συνέλευσης. Έχουν 
όμως υποχρέωση να μη διευκολύνουν 
την παραβίαση των ψηφισμάτων και του 
Διεθνούς Δικαίου, προσφέροντας κάλυψη 
στους παραβάτες. Έχουν υποχρέωση να 
μην παραλείπουν ενέργειες ή να ενεργούν 
με τρόπο, που να φαίνεται ότι οι παραβά-
σεις του Διεθνούς Δικαίου δημιουργούν 
δίκαιο για τους παραβάτες.

Θα έπρεπε το Σ.Α. θα θεσμοθετήσει 
μια Επιτροπή, που να υπενθυμίζει ή 
απλώς να καταγράφει τις πρόνοιες του 
Διεθνούς Δικαίου, όταν κάποιες χώρες 
το παραβαίνουν ασύστολα. Φυσικά τα 
πράγματα είναι διαφορετικά, όταν την 

καταδίκη του παραβάτη επιθυμεί κάποια 
από τις μεγάλες δυνάμεις. Τότε ο Γ.Γ. και 
οι αξιωματούχοι του Ο.Η.Ε. γνωρίζουν 
τις πρόνοιες του Διεθνούς Δικαίου και 
καταδικάζουν τον παραβάτη. Αυτό έγινε 
όταν η Ρωσία με τα παράνομα δημοψηφί-
σματα ενσωμάτωσε στην κυριαρχία της, 
περιοχές που κατέκτησε με την εισβολή 
της στην Ουκρανία. Όταν όμως η Τουρκία 

παραβιάζει την κυπριακή ΑΟΖ ή ενεργεί 
στην Αμμόχωστο κατά παράβαση των 
ψηφισμάτων του Σ.Α., τότε απλώς πε-
ριορίζονται σε εκκλήσεις για αποφυγή 
ενεργειών που προξενούν ένταση.

Οι πρόνοιες του Διεθνούς Δικαίου 
για τη θάλασσα είναι σαφέστατες. Όλες οι 
χώρες και τα κατοικημένα νησιά έχουν 
ΑΟΖ. Το Δίκαιο για τη θάλασσα έχουν 
αποδεχτεί και υπογράψει όλες οι χώ-
ρες, εκτός από την Τουρκία. Η Τουρκία 
ισχυρίζεται ότι τα νησιά δεν έχουν ΑΟΖ. 
Με τη θέση αυτή καταρτίζει παράνομη 
συμφωνία με τη Λιβύη και μοιράζουν την 
μεταξύ τους θάλασσα, παραγνωρίζοντας 
την περιοχή που αποτελεί ΑΟΖ της Κρή-
της. Θα πει κανείς ότι του καθενός, και 
στην περίπτωση αυτή της κάθε χώρας «ο 
νους της εν ζορνές και όπως θέλει παίζει 
τον». Κανένας δεν τους λαμβάνει υπόψη. 
Αυτό είναι το λάθος, όταν πρόκειται για 

τους σύγχρονους Πόντιους Πιλάτους.
Η Τουρκία καταθέτει στον ΟΗΕ την 

παράνομη συμφωνία με τον παράνομο 
καθορισμό της ΑΟΖ, εφόσον μοιράζουν 
και την ΑΟΖ της Κρήτης. Οι αξιωμα-
τούχοι,  αντί να αρνηθούν να παραλά-
βουν τη παράνομη συμφωνία και να 
δηλώσουν ότι είναι παράνομη, επειδή 
περιλαμβάνει την ΑΟΖ της Κρήτης, «τους 
πιάνει μουγκαμάρα», παραλαμβάνουν 
την παράνομη συμφωνία κι έτσι δίνουν 
σε αυτήν  υπόσταση. Το ίδιο με την 
Κύπρο. Οι Τούρκοι παραδίνουν στον 
ΟΗΕ γραπτή πρόταση συμφωνίας του 
ΟΗΕ με ένα παράνομο κράτος. Και οι 
αξιωματούχοι του ΟΗΕ την παραλαμβά-
νουν και προσπαθούν να τετραγωνίσουν 
τον κύκλο. Το ψήφισμα του Σ.Α., όμως, 
προνοεί ακριβώς το αντίθετο.

Τέτοια γεγονότα υπάρχουν πολλά. 
Και τα όργανα του ΟΗΕ μάς κάνουν 

να σκεφτούμε: Είναι το Διεθνές Δί-
καιο πανάκεια ή κοροϊδία; Είναι ο 
ΟΗΕ προστάτης των αδικημένων και 
των θυμάτων ή είναι ο προαγωγός των 
θυτών και παραβατών του Διεθνούς 
Δικαίου; Ποιοι θεσμοί εγγυώνται την 
ορθή λειτουργία του ΟΗΕ, εκτός από το 
Σ.Α. που συνήθως «τα κάνει πλακάκια».

Χρειάζεται, κατά τη γνώμη μου, ένας 
θεσμός αδιάφθορων νομικών, στον οποίο 
να μπορούν οι αδικημένοι να αποτεί-
νονται και να ζητούν, τουλάχιστον, μιαν 
απλή διαπίστωση της παρανομίας ή της 
παράβασης των ψηφισμάτων του ΟΗΕ.

Ο ΟΗΕ χρειάζεται μια σοβαρή μεταρ-
ρύθμιση, ώστε το Διεθνές Δίκαιο και τα 
ψηφίσματα του Σ.Α. να είναι ο οδηγός 
των ενεργειών και των αποφάσεων των 
αξιωματούχων του και όχι οι σκοπι-
μότητες και οι επιλεκτικές τους θέσεις 
σε παραβάσεις του Διεθνούς Δικαίου.

Το Διεθνές Δίκαιο είναι πανάκεια ή κοροϊδία; 
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Όταν επέλαυναν οι Πέρσες 
εναντίον της Ευρώπης, η 
αυθάδης Ελλάδα στάθηκε 
το ανάχωμα επί του οποίου 

εθρυμματίσθησαν οι επανειλημμένες 
πολυετείς επιθέσεις τους.

Το αποτέλεσμα ήτο οι από ανατολών 
επιδρομείς να αποδεχθούν για αιώνες 
το καθεστώς της περιοχής.

Στα χρόνια αυτά αναπτύχθηκε ένθεν 
και ένθεν του Αιγαίου ο ελληνικός πο-
λιτισμός, η φιλοσοφία, τα μαθηματικά, 
τέχνες, γλυπτική, ζωγραφική, ποίηση, 
τραγωδίες, ιστορία, φυσική.

Η εμφάνιση του Μεγάλου Αλεξάνδρου 

μετάφερε όλην αυτήν τη γνώση σε όλη 
την Ασία, έσμιξε λαούς και πολιτισμούς, 
δίνοντας νέες διαστάσεις στον τότε κόσμο.

Η ενασχόληση του Αλέξανδρου στην 
Ανατολή έδωσε την ευκαιρία ανάπτυξης 
ενός νέου, φιλόδοξου, ορμητικού λαού, 
των Ρωμαίων, που επιβλήθηκαν στη 
Δυτική Ευρώπη, οι οποίοι, εκμεταλλευ-
όμενοι τις διχόνοιες των διαδόχων του 
Μακεδόνα Στρατηλάτη, επέδραμαν και 
στην Ανατολή καταλαμβάνοντας σχετικά 
εύκολα την Ελλάδα και όλη την Ασία.

Στη διαδρομή των χρόνων οι τοπικοί 
λαοί πέρασαν απ’ όλους τους κατακτητές 
τους, χωρίς να τύχουν εξευτελιστικής 

μεταχείρισης ως έτυχαν οι 92 άτυχοι 
γυμνωθέντες μετανάστες από τους 
Τούρκους στον Έβρο τον 21ον αιώνα 
των Ηνωμένων Εθνών και της Ευρω-
παϊκής Ένωσης.

Μπράβο τους. Το στομάχι τους εί-
ναι άξιον θαυμασμού αφού αντέχει και 
συνομιλεί μαζί τους, χωρίς να κάνει 
εμετό ή και χωρίς να τους αποβάλλει 
από πάσαν τη Γη.

Ώς πότε, όμως, το ανάχωμα ΕΛΛΑΣ 
θα στέκει μόνο απέναντί τους; 

Ώς πότε η Μεγαλόχαρη ΠΑΝΑΓΙΑ 
ΜΑΣ θα στέκει τείχος και οχύρωμα της 
αναιδούς ανθρωπότητας;

Τα παιδιά κοιμούνταν ήσυχα 
το βράδυ της 31ης Ιανουα-
ρίου 1953, όταν η ξαφνική 
καταιγίδα που ξέσπασε γύρω 

στις 8 το βράδυ, στις Κάτω Χώρες, 
οδήγησε στη μεγαλύτερη φυσική κα-
ταστροφή στην περιοχή. Τα ορμητικά 
νερά και οι πλημμύρες κατέστρεψαν 
τις περιουσίες 72 χιλιάδων ατόμων, 
2.000 άνθρωποι πέθαναν και 200 
χιλιάδες ζώα χάθηκαν.

Μετά από αυτήν την καταστροφή, 
οι Κάτω Χώρες προώθησαν τη δη-
μιουργία αντιπλημμυρικών έργων, 
αναγνωρίζοντας την απειλή που ερ-
χόταν από τη Βόρεια Θάλασσα αλλά 
και την κλιματική αλλαγή, η οποία 
οδηγεί σταδιακά στο λιώσιμο των πα-
γετώνων και στην αύξηση της στάθμης 
του νερού των ποταμών, των λιμνών 
και της θάλασσας.

Το 1986 η τότε βασίλισσα Βεατρί-
κη εγκαινίασε το εντυπωσιακό αντι-
πλημμυρικό έργο Δέλτα, διάρκειας 
κατασκευής δέκα χρόνων, το οποίο 
προστατεύει τη δυτική περιοχή Ζίλαντ 
των Κάτω Χωρών από τα ορμητικά 
νερά της Βορείου Θάλασσας. Το εν 
λόγω έργο συμβάλλει επίσης στην προ-
στασία του οικοσυστήματος, δίνοντας 
την ευκαιρία στους επιστήμονες να 
προωθήσουν την αιολική και ηλιακή 
ενέργεια και τη βελτίωση της ποιότητας 
του νερού της θάλασσας. Οι Τοπικές 
Αρχές είναι αυτές που επωφελούνται 
κυρίως από τα αντιπλημμυρικά έργα, 
αφού ο περιορισμός των πλημμυρών 
οδήγησε στη δημιουργία κατάλληλων 
υποδομών για αθλητικό τουρισμό, 
προωθώντας επίσης τον αγροτουρισμό 
και τη διαμονή σε παραδοσιακά ξενο-
δοχειακά καταλύματα ή τροχόσπιτα 
δίπλα ακριβώς από τη θάλασσα.

Οι τεχνητοί ύφαλοι έχουν συμβάλει 
στη δημιουργία αμμόλοφων ή μικρών 
παραλιών με λευκή άμμο, κάτι που 
προσελκύει τόσο τουρίστες όσο και 
διάφορα είδη χλωρίδας και πανίδας. 
Οι γεωργοί της περιοχής αξιοποιούν 
το νερό των ποταμών και των λιμνών 
για καλλιέργεια διαφόρων ειδών λα-
χανικών και φρούτων, όπως πατάτες, 
παντζάρια, ρύζι, ζάχαρη, φράουλες, 
άνθη, κ.ά.

Σαράντα τις εκατόν της περιοχής 
Ζίλαντ βρίσκεται κάτω από τη στάθμη 
της θάλασσας, κάτι που αναγκάζει τις 
τοπικές και περιφερειακές Αρχές να 
λαμβάνουν συνεχώς μέτρα για αντι-
μετώπιση των πλημμυρών αλλά και 
να προωθούν τη γαλάζια οικονομία 
και να σχεδιάζουν έργα που να έχουν 
στόχο τη φύση, το φυσικό περιβάλλον, 
την προώθηση των Ανανεώσιμων 

Πηγών Ενέργειας και την παραγωγή 
ενέργειας αξιοποιώντας τα κύματα, 
τον ήλιο και τον άνεμο.

Οι Κάτω Χώρες ανακτούν 50% 
της ενέργειάς τους από τη θάλασσα, 
στην οποία τοποθετούν ανεμογεννή-
τριες αλλά και drones για διεξαγωγή 
ερευνών και περιβαλλοντικών με-
λετών. Μέσω της αιολικής ενέργει-
ας, οι επιστήμονες στοχεύουν στον 
πενταπλασιασμό της παραγωγής 
ενέργειας σε δέκα χρόνια, κάτι που 
πιθανόν να οδηγήσει στην απεξάρτησή 
τους από τα ορυκτά καύσιμα, και θα 
τους επιφέρει τεράστιο οικονομικό 
όφελος από την εξαγωγή ενέργειας.

Λόγω της παλίρροιας, της περιοδι-
κής ανύψωσης και υποχώρησης της 
στάθμης της θάλασσας κάθε χρόνο 
χάνεται 1 εκατοστό άμμου, κάτι που 
επιφυλάσσει αρκετούς κινδύνους για 
τα θαλάσσια είδη. Ειδικοί επιστήμο-
νες συμβουλεύουν τους ψαράδες 
και ιδιοκτήτες ιχθυοτροφείων και 
οστρεοτροφείων να αυξήσουν την 
παραγωγή τους, κυρίως στρειδιών 
και οστράκων, τα οποία συμβάλλουν 
στη διατήρηση της άμμου της θάλασ-
σας, δημιουργώντας αντίσταση στα 
υπόγεια ρεύματα.

Το νερό είναι κατά 90% άμεσα 
υπεύθυνο για τις φυσικές καταστροφές, 
όπως οι πλημμύρες και η περιβαλ-
λοντική μόλυνση. Η έρευνα, η μελέτη 
αλλά και η ανάθεση έργων σε ειδικούς 
επέφεραν στις βυθισμένες στο νερό 
Κάτω Χώρες οικονομική ανάπτυξη 
και δημιούργησαν προοπτικές για 
αξιοποίηση της γαλάζιας οικονομί-
ας προς όφελος της κοινωνίας των 
πολιτών.

Οι ανθισμένες πεδιάδες, το πράσινο 
φυσικό περιβάλλον, ο αγροτουρισμός, 
οι Ανανεώσιμες Πηγές Ενέργειας, η 
υγιεινή διατροφή, τα πανέμορφα πα-
ραδοσιακά σπιτάκια στη θάλασσα, τα 
ξενοδοχεία ευεξίας, η καλλιέργεια και 
εκτροφή οστράκων, η εκτροφή και 
αναπαραγωγή ψαριών, αποτελούν 
πηγή πλούτου για τους κατοίκους 
των Κάτω Χωρών. Οι καταστροφικές 
πλημμύρες του 1953 πείσμωσαν τους 
εργατικούς κατοίκους και επιστήμονες, 
οι οποίοι βλέπουν τις χώρες τους να 
αποτελούν παράδειγμα προς μίμη-
ση στη διαχείριση της απειλητικής 
ανόδου της στάθμης της θάλασσας.

Ήταν πρωί Δευτέρας όταν 
κτύπησε το τηλέφωνό μου. 
Στην άλλη άκρη της γραμ-
μής ήταν η Χαρίτα Μάντο-

λες. Κόπιασε στο σπιτικό μου, μου είπε, 
σου έχω και μια έκπληξη. Άφησα ό,τι 
είχα και δεν είχα και ανηφόρισα για το 
μικρό ησυχαστήριό της, που βρίσκεται 
πολύ κοντά στο χωριό μου. Ήταν μια 
συνάντηση πολύ διαφορετική απ’ όλες 
τις άλλες. Κάθε φορά που έχω τη χαρά 
να βρίσκομαι στην ίδια παρέα με τη 
Χαρίτα Μάντολες, την Ελένη Φωκά και 
την Ελένη Ευθυμίου νιώθω να γίνομαι 
άλλος άνθρωπος.

Η κουβέντα μαζί τους θέλοντας και 
μη οδηγείται σε πράγματα καθόλου ευ-
χάριστα. Η εισβολή των Τούρκων το 

‘74 στην Κύπρο, με τις οδυνηρότατες 
συνέπειές της, τις σημάδεψε ανεξίτηλα. 
Ο χαμός πολλών δικών τους ανθρώπων, 
που εκτελέστηκαν μπροστά στα μάτια 
της Χαρίτας Μάντολες και της Ελένης 
Ευθυμίου, περνούν καθημερινά σαν 
ταινία τρόμου μπροστά από τα μάτια 
τους. Όπως το ίδιο οδυνηρές είναι και 
οι αναμνήσεις της Ελένης Φωκά από 
την παραμονή της για 23 χρόνια στην 
κατεχόμενη γη μας. Εκεί όπου με κίνδυνο 
της ζωής της δίδασκε ελληνικά γράμματα 
και ελληνική ιστορία στα εγκλωβισμένα 
παιδιά της Καρπασίας. Ώσπου μπήκε 
στο στόχαστρο του Ραούφ Ντενκτάς, που 
αρχές του 1996 την εξεδίωξε από τα 
κατεχόμενα και έκτοτε ζει παρέα με τις 
εφιαλτικές εμπειρίες της στις ελεύθερες 

περιοχές.
Αυτές οι γυναίκες, μαζί με μερικές 

ακόμα, άγνωστες στους περισσότερους, 
προσπάθησαν κάτω από εξαιρετικά αντί-
ξοες συνθήκες να κρατήσουν ψηλά τη 

σημαία του αγώνα απελευθέρωσης και 
τις ελπίδες επιστροφής στα κατεχόμενα 
πατρώα εδάφη. Με όλους τους υπόλοι-
πους να τις θεωρούν ενοχλητικές έως 
και επικίνδυνες! Και δεν αναφέρομαι 
μόνο σε απλούς πολίτες αλλά κυρίως 
σε πολιτικούς της πρώτης γραμμής! 

Κάθε φορά που ζητούσαμε να τους 
δούμε, βρίσκονταν σε meeting, online, 
σύσκεψη… ήταν busy μάς έλεγαν! Τα 
γράφω όπως τα άκουσα. «Μια φορά», 
διηγείται η Ελένη Φωκά, «παρακάλεσα 
αφελέστατα να χρησιμοποιήσω το τη-
λέφωνο ενός από αυτούς για ένα επεί-
γον τηλεφώνημα. ‘‘Είναι κομμένο’’, μου 
απάντησε, την ώρα που ο ίδιος μιλούσε 
στο τηλέφωνο»!

«Τρεις φορές», αφηγείται η Χαρίτα 

Μάντολες, «δέχθηκα κατά πρόσωπο τα 
χημικά της Αστυνομίας. Τη μια από αυτές 
Πρόεδρος ήταν ο Σπύρος Κυπριανού, 
ο οποίος με κάλεσε στο γραφείο του 
για να μου ζητήσει συγγνώμη. Ήταν 
η πρώτη και μοναδική συγγνώμη 
πολιτικού προς το πρόσωπό μου που 
άκουσα! Δεν πρόδωσα τον αστυνομικό 
που χρησιμοποίησε τα χημικά, παρά 
την πίεση που δέχθηκα από τον Πρό-
εδρο». Και συνεχίζει: «Επιθυμία μου 
ήταν να μη μιλήσει κανένας πολίτικος 
στις κηδείες των δικών μου ανθρώπων. 
Κάποια στιγμή ακούστηκε ένα δυνατό 
και παρατεταμένο χειροκρότημα μέσα 
στην εκκλησία, με αφορμή την είσοδο 
του Τάσσου Παπαδόπουλου, που ήρθε 
ως απλός πολίτης για να παραστεί στις 

κηδείες και έτσι απλά απομακρύνθηκε».
Οι ιστορίες της Ελένης Φωκά το ίδιο 

συγκλονιστικές. Δεν υπάρχουν λόγια να 
περιγραφούν τα βάσανά της τα είκοσι δύο 
δίσεκτα χρόνια που έζησε στην κατεχό-
μενη Καρπασία. Το ίδιο συγκλονιστικές 
και οι αφηγήσεις της Ελένης Ευθυμίου, 
για τα όσα έζησε την ώρα της εν ψυχρώ 
εκτέλεσης των δικών της ανθρώπων από 
τα ανθρωπόμορφα τέρατα που έστειλε 
στην Κύπρο ο Ετζεβίτ…

Μεγάλη τιμή για μένα η πολύχρονη 
φιλία μου με τέτοιες σπουδαίες αγνές 
ψυχές, που στη ζωή τους έταξαν να 
φυλάνε Θερμοπύλες… Ξεχωριστή τιμή 
για μένα επίσης η παρουσία τους στις 
εκδηλώσεις παρουσίασης του βιβλίου 
μου στην ιδιαίτερη πατρίδα μου.

Με τις Γυναίκες της Αντίστασης…

Της Κυριακής
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Αξιότιμε κύριε Πρόεδρε… to be!
 

Η αλήθεια είναι εξόφθαλμη. 
Αδιαμφισβήτητη. Αυταπό-
δεικτη. Σαφής, αθόλωτη και 
καραμπινάτη! Η Τουρκία, με 

αξιοθαύμαστη υπομονή και μεθοδικό-
τητα, βήμα-βήμα, εφαρμόζει το σχέδιο 
που κατέστρωσε τις αρχές του 1950. Τη 
διαίρεση της Κύπρου σε δύο κράτη. 
Σχέδιο το οποίο μας παρουσίασε και 
«επίσημα» διά χειρός του Δρος Φαζίλ 
Κουτσιούκ το 1957 με την πρόταση 
«taxim». Κι από τότε, ούτε μία ίντσα 
δεν μετακινήθηκε η Τουρκία από τη 
θέση της αυτή… 

Κι όμως! Κάποιοι από εμάς, θύματα 
της «διαφώτισης» που τυγχάνουμε από 
απόνηρους ντελάληδες της Τουρκίας, 
συνεχίζουμε να υποστηρίζουμε πως η 
ελληνική πλευρά ευθύνεται που δεν 
λύθηκε το Κυπριακό ζήτημα όλα αυτά 
τα χρόνια. Πως μας δόθηκαν «μοναδικές 
ευκαιρίες», τις οποίες δεν αξιοποιήσα-
με. Πως κακώς απορρίψαμε το σχέδιο 
Ανάν. Πως φύγαμε από το Κραν Μοντανά 
νύχτα… Πως θα μας επέστρεφαν την 
Αμμόχωστο, αν… 

Πως… πως… πως! 
Κάποιοι άλλοι δε, αυθαδόστομοι, 

χωρίς τσίπα ντροπής, διατυμπανίζουν 
πως αν αποδεχτούμε την ισότητα που 
ζητούν οι Τουρκοκύπριοι… «θα παν 
τζιείνοι έσσω τους τζι εμείς έσσω μας. 
Στην Κερύνεια, δηλαδή, τη Λάπηθο, τον 
Καραβά και βάλε. Πως θα πέσουν πολλά 
δις στην Κύπρο. Πως θα έρθουν ξένοι 
επιχειρηματίες να ανοικοδομήσουν την 
Αμμόχωστο. Πως θα χεστούμε όλοι στο 
χρήμα…» 

Αυτό βέβαια που μας διαφεύγει είναι 
τα «μικρά γράμματα» των «λύσεων» 
που περιοδικά μάς προσφέρουν οι δι-
άφοροι καλοθελητές. Όπως τη «λύση» 
που υπογράψαμε το 1959. Τη «λύση» 
Ζυρίχης-Λονδίνου! Όπου, ενώ πανευ-
τυχείς παίζαμε νταούλια και ζουρνάδες 
και χορεύαμε τσάμικο στους δρόμους 
γιορτάζοντας την «απελευθέρωση» της 
Κύπρου, κανείς από εμάς δεν έδωσε 
σημασία στα «μικρά γράμματα» της 
συμφωνίας αυτής…

Με την υπογραφή μας αποδεχτή-
καμε πως η Τουρκία θα είναι αμύντο-
ρας, προστάτης και κλειδοκράτορας της 
νεογέννητης Κυπριακής Δημοκρατίας. 
«ΝΟΜΙΜΟΠΟΙΗΣΑΜΕ» την απαίτη-
ση των Τούρκων να έχουν μονομερή 
επεμβατικά δικαιώματα στο νησί και 

με τη δική μας τζίφρα δώσαμε στην 
Τουρκία «διεθνή θέσμια» να εισβάλει 
στην Κύπρο…

Ακούγεται τραγικό, το ξέρω! Μα είναι 
ποτέ δυνατόν οι ηγέτες της Ελλάδας και 
της Κύπρου να υπέγραψαν μια τόσο 
οδυνηρή και καταστροφική για μας λύση; 
Τη  στιγμή, μάλιστα, που γνώριζαν τα 
διχοτομικά σχέδια των Τούρκων; Έλα 
ντε; Είναι δυνατόν; 

Κι όμως… 
Αν κάποιος λάβει υπόψη το θράσος 

και την αγερωχία με την οποία η Τουρκία 
αντιμετωπίζει τα πάντα, γράφοντας στα 
παλιά της τα τεφτέρια τις συμφωνίες της 
Λωζάννης, το Διεθνές Δίκιο, το Δίκιο της 
Θάλασσας, τα ψηφίσματα των Ηνωμένων 
Εθνών, τις υποδείξεις της Ευρώπης και 
των Ηνωμένων Πολιτειών, φανταστείτε 
τι θα συμβεί αν συνυπογράψουμε μια 
συμφωνία όπου, στην ουσία, μεταξύ άλ-
λων, θα δώσουμε επιπρόσθετα ΔΙΕΘΝΗ 
ΘΕΣΜΙΑ στους Τούρκους να γεμίσουν 
τη «Βόρεια Κύπρο» με εισαγόμενους 
ξενομερίτες της μαντίλας! Αν λάβουμε 
υπόψη πως σε κάθε ξενόφερτη οικογέ-
νεια από την Ανατολία αναλογούν 4.2 
παιδιά, ενώ σε κάθε ελληνοκυπριακή 
οικογένεια ένα, δεν χρειάζεται να είναι 
κανείς τσακάλι στα μαθηματικά για ν’ 
αντιληφθεί πως… 

«Η Σμύρνη μάνα καίγεται…»
Αξιότιμε κύριε Πρόεδρε… to be!
Έχουν να πουν πως «it takes two to 

tango». Στη δική μας περίπτωση, όμως, 
χρόνια τώρα χορεύουμε μόνοι μας ταν-
γκό! Κι ενώ ο Πασάς στρογγυλοκάθεται 
στο σαράι του, καπνίζει ναργιλέ και χα-
σκογελώντας κάτω από τα μουστάκια 
του παρακολουθεί τις «χορευτικές μας 
πιρουέτες», εμείς, όλο τσαχπινιά και νάζι 
επιμένουμε στον ίδιο χαβά. Στο ίδιο κου-
ραστικό αναμάσημα επιχειρημάτων και 
στον ίδιο μονόχορδο μηρυκασμό των 
μονολιθικών μας ιδεοληψιών. 

Πενήντα χρόνια ακολουθούμε την 
ίδια ασπόνδυλη στρατηγική. Φάγαμε τα 
μούτρα μας. Ξεφτιλίσαμε την αξιοπρέ-
πειά μας. Σβήσαμε κάθε ίχνος εθνικής 
υπερηφάνειας από το πετσί μας. Φτά-
σαμε στο σημείο να αντιμετωπίζουμε 
την τουρκική κατοχή με ζαμανφουτισμό. 
Αμεριμνησία, απάθεια, δεβαριεσισμό 
και πολιτική παχυδερμία. 

Χαμένοι στην νιρβάνα της ευμάρειας, 
του νεοπλουτισμού και της μπέικης ζωής 
που μας χάρισαν τα κόκκινα δάνεια, 
τα κόκκινα διαβατήρια και οι ανύπαρ-
κτες κόκκινες γραμμές που ποτές δεν 

τολμήσαμε να τραβήξουμε στο εθνικό 
μας θέμα, κυνηγάμε χίμαιρες. Στρου-
θοκαμηλίζοντας και εθελοτυφλώντας 
σε κόσμους μακρινούς και ονειρεμέ-
νους χαθήκαμε στον απέραντο όλβο των 
ψευδαισθήσεών μας, και πείσαμε τους 
εαυτούς μας πως «αν δώσουμε στους 
Τούρκους αυτά που μας ζητάνε… θα 
ζήσουμε εμείς καλά κι αυτοί καλύτερα». 

Ένας από τους λόγους που στιγμή 
δεν σταματήσαμε να κάνουμε τεμενά-
δες είναι γιατί εδώ και πενήντα χρόνια 
είμαστε ο «αδύναμος κρίκος». Όπως 
ανεντρόπιαστα αποκάλεσε την Κύπρο 
σε πρόσφατη συνέντευξή του στο αμερι-
κανικό τηλεοπτικό κανάλι Bloomberg ο 
Υπουργός Εξωτερικών της Κύπρου!

Την ίδια στιγμή που ο Ερντογάν και 
οι διάφοροι παρακεντέδες του μας φο-
βερίζουν πως «θα έρθουμε μια νύχτα 
ξαφνικά»… επίσημα κυπριακά χείλη 
δηλώνουν ανερυθρίαστα πως είμαστε 
ξέφραγο αμπέλι. 

Του «κλότσου και του μπάτσου!»
Μα, «αδύναμο κρίκο» εσείς μας κα-

ταντήσατε, κύριε Υπουργέ. Οι μάγοι της 
διπλωματίας! Που εδώ και δεκαετίες, 
αντί να φροντίσετε να περιχαρακώσετε 
την άμυνα της Κύπρου, «αξιοποιήσατε» 
τα δισεκατομμύρια που ο Κύπριος φο-

ρολογούμενος προσέφερε στην πατρίδα 
του, για να μπαλώσετε το αφήνιασμα, 
το ξεχαλινάρωμα και τον εκτραχηλισμό 
των ηθών… 

Προς ίδιον όφελος!
Δεν ισχυρίζομαι πως η λιλιπούτεια 

Κύπρος είναι σε θέση να τα βάλει με 
τη δεύτερη στρατιωτική δύναμη του 
ΝΑΤΟ! Αυτό που ισχυρίζομαι είναι πως 
υπάρχουν «state of the art» αμυντικά 
συστήματα, τα οποία θα μπορούσαν να 
ενισχύσουν την αεράμυνά μας και να 
μειώσουν σε μεγάλο βαθμό τις «παρά-
πλευρες απώλειες» που θα υποστούμε 
σε περίπτωση ενός ελληνοτουρκικού 
πολέμου. Και η Κύπρος δεν θα ήταν το 
«απύργωτο κάστρο» που είναι τώρα. 
Αλλά συντελεστικός παράγοντας στην 
όλη αμυντική θωράκιση του έθνους.

Και κάτι τελευταίο, κύριε Υπουργέ. 
Τη στιγμή που η Πολιτεία ζητά από τα 
παιδιά της να ενταχθούν στο στρατό, και 
αναμένει, αν χρειαστεί, να υπερασπι-
στούν την πατρίδα τους θυσιάζοντας και 
τη ζωή τους ακόμα, η υποχρέωσή σας 
είναι να εμψυχώσετε αυτά τα παιδιά. 
Και όχι να τραβάτε το χαλί κάτω από τα 
πόδια τους δηλώνοντας λίγο-πολύ πως 
αν μας επιτεθούν οι Τούρκοι… «μαύρη 
είν’ η νύχτα στα βουνά!»

Όπως έχω ήδη αναφέρει, οι στρα-
τηγικοί σχεδιασμοί της Τουρκίας δεν 
έχουν αλλάξει ούτε μια ίντσα! Ανεξάρτητα 
από το ποιο κόμμα κυβερνά ή ποιος 
αρχηγέτης κρατά τα ηνία της εξουσίας 
στην Τουρκία, τον ίδιο αμανέ ντελαλίζει. 
Κι οι Ογούζοι θα συνεχίσουν να σφίγ-
γουν τη θηλιά γύρω από τον λαιμό μας 
μέχρι να ολοκληρώσουν τα σχέδιά τους 
τουρκεύοντας όλο το νησί!

Αξιότιμε κύριε ΠΡΟΕΔΡΕ… to be!
Καιρός να αλλάξουμε τον μακρό-

συρτο θρηνητικό σεβντά που βγάλαμε 
στο μεϊντάνι. Καιρός να πετάξουμε στον 
κάλαθο των αχρήστων τις αιμόσταχτες 
υποχωρήσεις που έχουμε κάνει μέχρι 
σήμερα. Μετά από πενήντα χρόνια χει-
ροφιλημάτων, υποκλίσεων και τεμενά-
δων, η Κύπρος χρειάζεται έναν ηγέτη 
με θαρρεσιά, ο οποίος θα θέσει στόχο 
την ΑΠΕΛΕΥΘΕΡΩΣΗ της πατρίδας 
μας. Και όχι να μας παρουσιάσει άλλη 
μια προχειροφτιαγμένη «λύση» τύπου 
Ζυρίχης, γραμμένη στο γόνατο, η οποία 
μεσοπρόθεσμα θα καταστήσει την Κύπρο 
αφεντάτο της Τουρκίας.

Έχετε αυτήν την θαρρεσιά, αξιότιμε 
κύριε Πρόεδρε… to be; Απλώς ρωτάω 
για να ξέρω αν θα σας ψηφίσω η όχι… 

«Αξιότιμε κύριε ΠΡΟΕΔΡΕ… to be!» 

Ώς πότε; Άνοδος της στάθμης της 
θάλασσας και κλιματική 
αλλαγή

23.10.2022
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ΓΙΑΝΝΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΗΣ 

Έ
να πέρασμα 44 ημερών: 
Αυτή ήταν η προδιαγε-
γραμμένη πορεία της 
Λιζ Τρας στην πρωθυ-
πουργία της Βρετανίας. 
Μη μπορώντας να ανα-
τρέψει το χάος, πέταξε 

λευκή πετσέτα, ανακοινώνοντας την 
παραίτησή της. Η τελευταία της πράξη, 
όμως, ίσως ήταν η πιο θετική εξέλιξη της 
καριέρας της, αφού οι αγορές έδειξαν 
αμέσως σημάδια ανακούφισης, με την 
ισοτιμία της στερλίνας έναντι του δολα-
ρίου να ενισχύεται και τα επιτόκια να 
μειώνονται. Ειδικοί παρατηρούν ότι το 
πέρασμα της Τρας ήταν μεν σύντομο, 
εντούτοις αφήνει πίσω του βαθιές ουλές 
στη βρετανική οικονομία. Από την αρχή 
οι οιωνοί δεν ήταν καλοί, όμως οι Τόρις, 
προσκολλημένοι σε οτιδήποτε θύμιζε 
τον Μπόρις Τζόνσον, έκλειναν τ’  αφτιά 
στις προειδοποιήσεις του Ρίσι Σούνακ 
για το ανεφάρμοστο του οικονομικού 
προγράμματος της ανθυποψήφιάς 
του. Μπαίνοντας στην Ντάουνινγκ 
Στριτ, ρίχθηκε με τα μούτρα στα λάθη, 
διορίζοντας στενούς της συνεργάτες σε 
θέσεις-κλειδιά, θέλοντας -κατά τραγική 
ειρωνεία- να αποτρέψει μια πρόωρη 
ανατροπή της. Όταν δέχθηκε τελικά να 
βάλει κάποιον «ξένο» στην ομάδα της, 
ήταν πια αργά, αφού η πορεία προς το 
τέλος είχε ήδη αρχίσει. Ρίχνοντας στα 
τάρταρα τα ποσοστά του κόμματός της, 
εγκατέλειψε τη μάχη, αφήνοντας στους 
Συντηρητικούς να λύσουν τη σπαζοκε-
φαλιά της εξεύρεσης του διαδόχου, ο 
οποίος θα κληρονομήσει ανυπέρβλητα 
οικονομικά και ενεργειακά προβλήματα 
της χώρας.  

Μια προαναγγελθείσα
τραγωδία 

Έπειτα από έξι χαοτικές εβδομάδες 
στην Ντάουνινγκ Στριτ, η Λιζ Τρας απο-

Τα έργα και οι 44 ημέρες της Τρας: Μια 
προδιαγεγραμμένη πορεία προς την ανατροπή

δέχθηκε την ήττα της και παραιτήθηκε 
από την πρωθυπουργία της χώρας. Σε 
ένα σύντομο αλλά δραματικό τηλεοπτικό 
μήνυμα παραδέχθηκε ότι δεν μπορεί 
να εκπληρώσει τις δεσμεύσεις που ανέ-
λαβε όταν έλαβε μέρος στην κούρσα 
διαδοχής, έχοντας χάσει την εμπιστο-
σύνη του κόμματός της. «Αναγνωρίζω, 
ωστόσο, δεδομένης της κατάστασης, ότι 
δεν μπορώ να εκπληρώσω την εντολή 
με βάση την οποία εξελέγην από το Συ-
ντηρητικό Κόμμα. Ως εκ τούτου μίλησα 
στον βασιλιά, για να τον ενημερώσω ότι 
παραιτούμαι από τη θέση του επικεφαλής 
του Συντηρητικού Κόμματος».

Η παραίτηση της Τρας ύστερα από 
μόλις 44 ημέρες στην Ντάουνινγκ 
Στριτ την ανέδειξε ως την πιο βραχύ-
βια πρωθυπουργό της Βρετανίας, μια 
«κατάρα» που θα την ακολουθεί και 
σε καμιά περίπτωση δεν περίμενε ότι 
θα «κληρονομούσε» όταν αναλάμβανε 
τα καθήκοντά της στις 6 Σεπτέμβριου. 
Μόλις δύο μήνες στην πρωθυπουργία 
ήταν αρκετοί για να πυροδοτήσουν μια 
χιονοστιβάδα οικονομικής ανασφάλει-
ας, πολιτικής αστάθειας, παραιτήσεων 
υπουργών και τελικά εσωκομματικής 
αντιπαράθεσης, η οποία εξελίχθηκε σε 
μια νέα «βασιλοκτονία». 

Η μοίρα της Τρας είχε «προκαθορι-
στεί» σχεδόν από τις πρώτες ημέρες της 
διακυβέρνησής της. Συγκεκριμένα, δύο 
ημέρες μετά την ανάδειξή της στον πρω-
θυπουργικό θώκο, ανακοίνωσε στο Κοι-
νοβούλιο το πάγωμα των τιμών για τους 
ιδιώτες και τις επιχειρήσεις ως απάντηση 
στην εκτόξευση του κόστους ενέργειας. 
Για «καλή» της «τύχη», η ανακοίνωση 
αυτή «θάφτηκε» εξαιτίας του θανάτου 
της βασίλισσας Ελισάβετ, του οποίου 
ακολούθησε 10ημερο εθνικό πένθος. Η 
επιβεβαίωση των προθέσεών της όμως 
ήρθε στις 23 Σεπτεμβρίου, όταν ο στενός 
της φίλος και Υπουργός Οικονομικών, 
Κουάζι Κουάρτερνγκ, εξήγγειλε τον αμ-
φιλεγόμενο «μίνι προϋπολογισμό» για 
την ενίσχυση της ανάπτυξης, βασιζόμενο 
σε μειώσεις φόρων δεκάδων δισεκα-
τομμυρίων λιρών, χρηματοδοτούμενες 
από το χρέος. Αυτή ήταν η απαρχή της 
κατάρρευσής της. Στο άκουσμα αυτού 
του σχεδίου επικράτησε πανικός στις 
χρηματοοικονομικές αγορές, ενώ όταν 
άνοιξαν, η λίρα κατακρημνίστηκε σε 
ιστορικά χαμηλό επίπεδο.

Ακόμα όμως και η «θυσία» του Κου-
άρτερνγκ στον βωμό της σταθερότητας 
δεν ήταν αρκετή για να κατευνάσει το 
μένος εντός και εκτός του κόμματος των 
Τόρις. Ο διορισμός του Τζέρεμι Χαντ 
έφερε την ακύρωση σχεδόν του συνόλου 
των μέτρων του οικονομικού προγράμ-
ματος της Τρας, ενώ την ανάγκασε να 
ζητήσει γι’ ακόμα μια φορά «συγγνώ-
μη», αποκλείοντας όμως το ενδεχόμενο 
παραίτησης, επικαλούμενη το «εθνικό 
συμφέρον».

Τελευταία πράξη του αγγλικού δρά-

ΑΠΌ ΤΗΝ ΑΡΧΗ ΌΙ ΌΙΩΝΌΙ 
ΔΕΝ ΗΤΑΝ ΚΑΛΌΙ, ΌΜΩΣ ΌΙ 
ΤΌΡΙΣ, ΠΡΌΣΚΌΛΛΗΜΕΝΌΙ 
ΣΕ ΌΤΙΔΗΠΌΤΕ ΘΎΜΙΖΕ ΤΌΝ 
ΜΠΌΡΙΣ ΤΖΌΝΣΌΝ, ΕΚΛΕΙΝΑΝ 
Τ’ ΑΦΤΙΑ ΣΤΙΣ ΠΡΌΕΙΔΌΠΌΙΗ-
ΣΕΙΣ ΤΌΎ ΡΙΣΙ ΣΌΎΝΑΚ ΓΙΑ ΤΌ 
ΑΝΕΦΑΡΜΌΣΤΌ ΤΌΎ ΌΙΚΌ-
ΝΌΜΙΚΌΎ ΠΡΌΓΡΑΜΜΑΤΌΣ 
ΤΗΣ ΑΝΘΎΠΌΨΗΦΙΑΣ ΤΌΎ

Ό κ. Πούτιν και ο κ. Ερντογάν

Η Ρωσική Αυτοκρατορία και η Οθω-
μανική Αυτοκρατορία και μετά το 
1917 η Σοβιετική Ένωση και η 
Ρωσία σήμερα και η Τουρκία, ήσαν 

από τον καιρό της Μεγάλης Αικατερίνης σε 
αντίπαλα στρατόπεδα. Έχουμε τους πολέμους 
μεταξύ τους από τότε. Στο 19ον αιώνα, τον 
πόλεμο της Κριμαίας. Μετά τον Β’ Παγκόσμιο 
Πόλεμο, η Τουρκία εισήλθε στο ΝΑΤΟ και 
πλησίασε τις ΗΠΑ ως σύμμαχος.

Με την ανάληψη της εξουσίας στην Τουρκία 
από τον κ. Ερντογάν το 2002, η πολιτική της 
Τουρκίας άρχισε να αλλάζει σταδιακά.

Ο κ. Ερντογάν έδειξε σημεία υπέρμετρου σο-
βινισμού συμπεριφερόμενος ως εάν η Τουρκία 
ήταν η Οθωμανική Αυτοκρατορία στις μέρες 
της ακμής της. Εσωτερικά, υπήρχε και υπάρχει 
ένα είδος δικτατορίας, με δημοσιογράφους 
στις φυλακές, τα ανθρώπινα δικαιώματα σε 
κακά χάλια και τον κόσμο να διαμαρτύρεται.

Όπως σε παρόμοιες περιπτώσεις, ο κ. 
Ερντογάν οδηγεί την Τουρκία σε εξωτερικές 
περιπέτειες, όπως στη Συρία, τη Λιβύη και 
αλλαχού κι έτσι ο κόσμος έχει κι αλλού την 
προσοχή του.

Εκείνο, όμως, που συμβαίνει συνεχώς 

είναι ότι ο κ. Ερντογάν έχει πάντα ως  πρώτο 
στόχο την Ελλάδα και την Κύπρο. Κι ενώ από 
καιρό η Τουρκία είχε ως  στόχο την επαναδι-
απραγμάτευση των Συνθηκών με την Ελλάδα 
(βλ. π.χ. το βιβλίο μου, Χρίστος Θεοδούλου, 
Το Κυπριακό Πρόβλημα. Απάντηση στην 
Τουρκική Προπαγάνδα. Αθήνα, Ινστιτούτο 
του Βιβλίου, Μ. Καρδαμίτσα, 1975), τώρα ο κ. 
Ερντογάν έχει προχωρήσει και μιλά καθαρά 
για ορισμένα νησιά του Αιγαίου, στα οποία 
έχει αξιώσεις, την δε Κυπριακή Δημοκρατία 
από καιρό την θεωρεί «εκλιπούσα», παρ’ όλον 
που είναι, μεταξύ άλλων, μέλος της ΕΕ, στην 

οποίαν η Τουρκία από καιρό εκλιπαρεί να 
εισέλθει χωρίς επιτυχία.

Ο πόλεμος στην Ουκρανία και η στάση 
του κ. Πούτιν επηρέασε επίσης την πολιτική 
της Τουρκίας του κ. Ερντογάν. Ο κ. Πούτιν 
συνεχίζει ένα ανελέητο σφυροκόπημα της 
Ουκρανίας από της 24ης Φεβρουαρίου, ο 
πόλεμος αυτός δεν φαίνεται να σταματά και 
οι εμπλεκόμενοι, συνεπικουρούμενοι από 
τους συμμάχους τους, συνεχίζουν.

Με τις τελευταίες εξελίξεις και τη βία στις 
διεθνείς σχέσεις, η πολιτική του κ. Ερντογάν 
φαίνεται να γίνεται περισσότερο επιθετική 

απέναντι στους γείτονές του και κυρίως την 
Ελλάδα και την Κυπριακή Δημοκρατία.

Επιπλέον, ο κ. Ερντογάν από μια χώρα που 
ήταν από τους πλησιέστερους συνεργάτες των 
ΗΠΑ, άρχισε να φαίνεται ότι απομακρύνεται 
από αυτές και ότι πλησιάζει τη Ρωσία του κ. 
Πούτιν.

Στην ουσία, οι κ.κ. Ερντογάν και Πούτιν 
φαίνεται να συμφωνούν σε πολλά θέματα. Δεν 
μπορεί να γνωρίζει κάποιος αν οι προσωπι-
κές σχέσεις μπορεί να οδηγήσουν σε αλλαγή 
πολιτικής των δυο χωρών. Αυτό, όμως, θα το 
δείξει το μέλλον.

ΔΡ ΧΡΙΣΤΟΣ ΑΧΙΛΛΕΩΣ ΘΕΟΔΟΥΛΟΥ, Barris-
ter-at-law (Lincoln’s Inn, London), Διδάκτωρ 
Πολιτικών Επιστημών & Διεθνών Σχέσεων 
(Η.Ε.Ι., Γενεύης, Ελβετίας), Πρώην Μέλος 
της Γενικής Γραμματείας του ΟΗΕ στο Τμήμα 
των Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και Πρώην 
Επιμελητής του Πάντειου Πανεπιστημίου, 
c.a.theodoulou@cytanet.com.cy
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ματος ήταν η παραίτηση της Υπουργού 
Εσωτερικών, Σουέλα Μπάβερμαν, μετά 
την αποστολή από το προσωπικό της 
e-mail ενός επίσημου εγγράφου για τη 
μεταναστευτική πολιτική σε συνάδελφό 
της στο Κοινοβούλιο. Το ίδιο βράδυ, 
παραμονή της παραίτησης Τρας, επικρά-
τησε χάος στο Κοινοβούλιο με αφορμή 
την ψηφοφορία για το fracking, την οποία 
η κυβέρνηση ήθελε να μετατρέψει σε 
ψήφο εμπιστοσύνης.

Το «μπόλιασμα»
που δεν έφερε καρπούς 

Κάνοντας μια σημαντική υποχώρηση, 
η Τρας αναγκάστηκε να αντικαταστή-
σει τον στενό της συνεργάτη Κουάζι 
Κουάρτενγκ με τον Τζέρεμι Χαντ, σε 
μια προσπάθεια να καθησυχάσει τις 
ταραγμένες από τους χειρισμούς της 
αγορές. Η κίνηση αυτή χαρακτηρίστηκε 
ως υποχώρηση, αφού η ξεροκέφαλη 
Πρωθυπουργός της Βρετανίας με την 
εκλογή της θεωρούσε ότι η συνταγή 
για να κρατηθεί στην εξουσία ήταν ο 
διορισμός σε θέσεις-κλειδιά μόνο στενών 
της συνεργατών.  

Η πρώτη δουλειά του Χαντ ήταν μέσα 
σε πέντε λεπτά να κηδεύσει το οικονο-
μικό πρόγραμμα της Τρας, ελπίζοντας 
ότι θα αποκαθιστούσε μερικώς την αξι-
οπιστία τής κυβέρνησης και θα έδινε 
λίγο περισσότερο χρόνο στην Τρας για 
να παραμείνει στην Ντάουνινγκ Στριτ.

Το «μπόλιασμα» με ένα στέλεχος των 
Τόρις με περισσότερη εμπειρία ουσι-
αστικά προσγείωσε τη μελλοθάνατη 
κυβέρνηση της Τρας στην πραγματι-
κότητα. Ξεκαθαρίζοντας ότι θα ακολου-
θήσουν και «άλλες δύσκολες αποφάσεις» 
σχετικά με τις κυβερνητικές δαπάνες, 
ανακοίνωσε ότι τελικά μερικοί φόροι 
θα αυξηθούν, οι δαπάνες θα αυξηθούν 

Στο σύντομα πέρασμά της από την 
πρωθυπουργία πέτυχε την εκτόξευ-
ση των ποσοστών των Εργατικών σε 
βάρος των Συντηρητικών αλλά και το 
κατακρήμνισμα της δημοφιλίας της σε 
αρνητικά επίπεδα ρεκόρ. Σύμφωνα 
με τη δημοσκόπηση του ινστιτούτου 
YouGov, η οποία διεξήχθη πριν από 
την ανακοίνωση παραίτησης της Τρας, 
σχεδόν οκτώ στους δέκα Βρετανούς 
αποδοκιμάζουν την κυβέρνηση των 
Συντηρητικών. Η ίδια δημοσκόπηση 
διαπιστώνει ότι το 77% των ερωτηθέ-
ντων δεν εγκρίνουν την κυβέρνηση 
των Συντηρητικών. Είναι το υψηλότερο 
ποσοστό που έχει καταγραφεί εδώ και 
11 χρόνια, από τότε που ξεκίνησε η 

YouGov αυτήν τη μέτρηση.
Ίσως το μεγαλύτερο πρόβλημα για 

τους Συντηρητικούς είναι η απουσία 
κάποιου προφανούς διαδόχου. Σύμ-
φωνα με ειδικούς, ίσως αυτός ήταν 
και ο λόγος, για τον οποίο δίσταζαν να 
αρχίσουν μια νέα και μακρά διαδικασία 
διορισμού νέου επικεφαλής.

Σύμφωνα με το Συντηρητικό Κόμμα, 
προσδιορίστηκε στους 100 ο ελάχιστος 
αριθμός βουλευτών που θα πρέπει να 
δηλώσουν στήριξη σε κάποιον επίδοξο 
διάδοχο της Λιζ Τρας για να συμπεριλη-
φθεί στην κούρσα διαδοχής. Αυτό σημαί-
νει ότι με συνολικά 357 βουλευτές στην 
κοινοβουλευτική ομάδα των Τόρις, οι 
υποψήφιοι δεν θα ξεπερνούν τους τρεις.

Αν υπάρξουν τρεις υποψήφιοι, οι 
βουλευτές του κόμματος θα ψηφίσουν 
για το τελικό ζευγάρι, που θα τεθεί στην 
κρίση της βάσης του κόμματος, αφού 
προηγηθεί και μεταξύ τους προεκλο-
γική αντιπαράθεση επιχειρημάτων. Αν 
προκύψει μόνον ένας υποψήφιος, δεν  
θα γίνει ψηφοφορία και θα είναι αυτός 
που θα στεφθεί ηγέτης του κόμματος 
και της χώρας.

Μέχρι στιγμής, ο Ρίσι Σούνακ και 
η Πένι Μόρντοντ παρουσιάζονται ως 
πιθανοί υποψήφιοι,  ωστόσο, όπως και 
η Σουέλα Μπράβερμαν και η Κέμι 
Μπέιντενοκ. Σύμφωνα με τους Times 
του Λονδίνου, ο Μπόρις Τζόνσον εν-
δέχεται επίσης να είναι υποψήφιος. 

Ειδικά για τον τελευταίο, δεν χρει-
άζονται ιδιαίτερες συστάσεις και η 
επαναφορά του ίσως αποτελεί την πιο 
«αναμενόμενη» εξέλιξη της τραγωδίας 
της πολιτικής ζωής της Βρετανίας. Ο 
Τζόνσον -ο οποίος οδήγησε τους Συντη-
ρητικούς σε μια εκπληκτική εκλογική 
νίκη το 2019, αλλά επικρίθηκε έντονα 
για μια σειρά σκανδάλων- έχει υπέρ 
του μια μεγάλη εκλογική ομάδα υπο-
στήριξης μεταξύ των βουλευτών των 
Τόρις και των μελών της βάσης. Αν και 
τίποτα δεν τον σταματά να επιστρέψει 
στην Ντάουνινγκ Στριτ, οι νέοι κανόνες 
που προϋποθέτουν τη στήριξη τουλά-
χιστον 100 βουλευτών θα μπορούσαν 
να σταθούν εμπόδιο στον δρόμο του.  

23.10.2022

Στα τάρταρα η δημοτικότητα,
χωρίς εναλλακτική οι Τόρις 

λιγότερο από τον αρχικό προγραμμα-
τισμό, ενώ ξεκαθάρισε ότι το πλαφόν 
στους λογαριασμούς ενέργειας όλων 
των νοικοκυριών θα ισχύσει μέχρι τον 
Απρίλιο και όχι για δύο χρόνια.

Παρά τη θετική επίδραση που είχε ο 
διορισμός του Χαντ, φαίνεται ότι έγινε 
πολύ αργά. Σε πολιτικό επίπεδο η Πρω-
θυπουργός έβγαινε από το επεισόδιο 
αυτό λαβωμένη και ταπεινωμένη, ανα-
γκασμένη να εφαρμόσει μια πολιτική 

που μέχρι πρόσφατα απέρριπτε, με τόσο 
χαμηλή δημοτικότητα όσο λίγες φορές 
έχει καταγράψει Βρετανός ηγέτης και 
ανοικτά αμφισβητούμενη από μέρος 
του κόμματός της, ύστερα από μόλις 
έξι εβδομάδες στην εξουσία.

«Είμαι μαχήτρια και όχι ρίψασπις», 
δήλωνε η Τρας λίγες ώρες προηγου-
μένως στον ηγέτη των Εργατικών, Κιρ 
Στάρμερ, όταν αυτός διερωτήθηκε «σε 
τι χρησιμεύει μια πρωθυπουργός, οι 

δεσμεύσεις της οποίας δεν κρατάνε ούτε 
μία εβδομάδα;», απαριθμώντας όλα τα 
μέτρα που αναγκάστηκε να πάρει πίσω 
η Τρας. Τελικά, η αυτοαποκαλούμενη 
νέα Θάτσερ λύγισε στην «εξέταση» της 
Επιτροπής 1922, αναγνωρίζοντας αυτό 
που έβλεπαν οι υπόλοιποι τις τελευταίες 
44 ημέρες της εξουσίας της, ότι δηλα-
δή δεν μπορούσε να εκπληρώσει την 
εντολή με βάση την οποία είχε εκλεγεί 
από το Συντηρητικό Κόμμα. 



Απλήρωτοι Ρώσοι στρατιώτες ;
Την Τετάρτη ο Πούτιν εξέδωσε 

διάταγμα, με το οποίο επιχείρησε να 
αντιμετωπίσει τις συνεχείς ανησυχίες 
των Ρώσων στρατιωτών σχετικά με 
τις έγκαιρες πληρωμές. Το σχετικό 
διάταγμα ορίζει ότι το προσωπικό των 
Ρωσικών Ενόπλων Δυνάμεων είναι 
εγγυημένο ότι θα λάβει εγκαίρως του-
λάχιστον 195.000 ρούβλια ανά μήνα 
(3234 ευρώ) . Το διάταγμα επιφορτίζει 
το ρωσικό ΥΠΑΜ και το Υπουργείο 
Οικονομικών να διασφαλίσουν ότι 
το ρωσικό στρατιωτικό προσωπικό, 
συμπεριλαμβανομένων όλων όσων 

επιστρατεύτηκαν, λαμβάνει έγκαιρες 
πληρωμές. Συγκεκριμένα το Institute 
of War ανέφερε προηγουμένως ότι 
αξιωματούχοι του Κρεμλίνου ανα-
γνώρισαν έμμεσα προβλήματα με 
τη χρηματοδότηση της εντολής με-
ρικής κινητοποίησης του Πούτιν και 
ότι υπήρξαν αναφορές από όσους 
είχαν επιστρατευτεί ότι δεν έλαβαν 
πληρωμές εγκαίρως ή καθόλου. 

Την ίδια ώρα το Ουκρανικό Γε-
νικό Επιτελείο αυτήν την εβδομάδα 
πληροφορεί ότι οι Ρώσοι αξιωματικοί 
αντιμετωπίζουν επίσης σημαντικά προ-

βλήματα με την πληρωμή. Σε αυτό το 
πλαίσιο, το ουκρανικό Γενικό Επιτελείο 
ανέφερε επίσης ότι ορισμένοι συγγε-
νείς Ρώσων στρατιωτών που σκοτώ-
θηκαν στη μάχη δεν έχουν λάβει την 
υποσχεθείσα αποζημίωση. Αναλυτές 
αναφέρουν πως πιθανότατα ο Πού-
τιν να υπέγραψε το διάταγμα για να 
αποτρέψει τη δημιουργία περαιτέρω 
κοινωνικών εντάσεων ως αποτέλεσμα 
ανησυχιών για τις πληρωμές. Ο Πούτιν 
ενδέχεται να μετατόπισε την ευθύνη 
για τις έγκαιρες πληρωμές εν μέρει 
στον Ρώσο υπουργό Άμυνας Σεργκέι 

Σόιγκου, ώστε ο δεύτερος να δεχτεί το 
κύριο βάρος της δημόσιας κριτικής εάν 
το ζήτημα συνεχιστεί και κλιμακωθεί.

Το ρωσικό κοινοβούλιο πρότει-
νε νομικά μέτρα που θα επιτρέψουν 
στις ρωσικές Αρχές να ελαχιστοποι-
ήσουν τις εσωτερικές επιπτώσεις της 
μερικής κινητοποίησης σε πιθανά 
μελλοντικά κύματα κινητοποίησης. 
Η Κρατική Δούμα στις 19 Οκτωβρί-
ου πραγματοποίησε συνεδριάσεις 
κεκλεισμένων των θυρών για την 
ψήφιση 11 νομοσχεδίων σχετικά 
με τις προσπάθειες κινητοποίησης.

Της Κυριακής

ΠΏΣ ΕΠΗΡΕΑΖΕΙ Ο ΕΠΕΡ-
ΧΟΜΕΝΟΣ ΧΕΙΜΏΝΑΣ ΤΟΝ 
ΠΟΛΕΜΟ ΣΤΗΝ ΟΥΚΡΑΝΙΑ ΚΑΙ 
ΤΑ ΠΡΟΒΛΗΜΑΤΑ ΜΙΣΘΟΔΟ-
ΣΙΑΣ ΤΟΥ ΡΏΣΙΚΟΥ ΣΤΡΑΤΟΥ

Στης Χερσώνας την ολόμαυρη ράχη…

Π
έρασαν οκτώ μήνες 
αφότου η Ρωσία ξε-
κίνησε την εισβολή 
στην Ουκρανία, την 
οποία ονόμασε «ει-
δική επιχείρηση», 
αναμένοντας μιαν 

αστραπιαία νίκη εναντίον της γειτονι-
κής της χώρας. Έκτοτε δεκάδες χιλιάδες 
άνθρωποι έχουν σκοτωθεί στις μάχες, 
εκατομμύρια εκτοπίζονται από τα σπίτια 
τους την ώρα που ένας σκληρός χειμώνας 
πλησιάζει. Η ανθρωπότητα κρατάει την 
ανάσα της καθώς οι φόβοι για πυρη-
νικό Αρμαγεδδώνα αυξάνονται και το 
Κρεμλίνο χρησιμοποιεί τώρα δολοφο-
νικά drones για να αποδυναμώσει την 
ενεργειακή τροφοδοσία της Ουκρανίας, 
βυθίζοντας στο σκοτάδι περισσότερες 
εκατοντάδες χιλιάδες. Ουκρανοί και Αμε-
ρικανοί ισχυρίζονται ότι για τις επιθέσεις 
χρησιμοποιήθηκαν ιρανικά drones, κάτι 
που αρνείται τόσο η Τεχεράνη όσο και 
η Μόσχα. Οι χώρες της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης έχουν επιβάλει ήδη κυρώσεις 
στο Ιράν λόγω της παροχής drones στη 
Ρωσία, δήλωσε η τσεχική προεδρία του 
Συμβουλίου της ΕΕ.

Σε γενικότερο πλαίσιο, τον τελευ-
ταίο μήνα τέσσερεις ακόμη περιοχές 
της Ουκρανίας προσαρτήθηκαν παρά-
νομα, αν και δεν βρίσκονται πλήρως 
υπό τον έλεγχο της Ρωσίας, με τον Ρώσο 
Πρόεδρο Βλαντιμίρ Πούτιν να κηρύττει 
στρατιωτικό νόμο σε αυτές την Τετάρτη. 
Όλα δείχνουν ότι η κρίσιμη μάχη θα 
δοθεί αυτήν την περίοδο στη Χερσώνα. 

Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή ενέκρι-
νε στις 12 Οκτωβρίου 2022 
τη δέσμη μέτρων για το 2022 
που αφορά στη διεύρυνση 

της Ευρωπαϊκής Ένωσης και στην οποία 
παρέχεται αξιολόγηση των επικρατουσών 
καταστάσεων και προόδου που έχουν 
σημειώσει τα κράτη που βρίσκονται σε 
προ-ενταξιακή ή ενταξιακή πορεία και 
αφορούν στα Δυτικά Βαλκάνια και την 
Τουρκία. Όσον αφορά ειδικά την Τουρ-
κία, η Επιτροπή εστιάζει σε διάφορους 
τομείς, όπου η Τουρκία αντιμετωπίζει 
ιδιαίτερα προβλήματα με την υλοποίηση 
των ρητρών του ευρωπαϊκού κεκτημένου 
που περιλαμβάνουν, ως θεμελιώδους 
όρους, τα ανθρώπινα δικαιώματα, τη 
δημοκρατία και το κράτος δικαίου, το-
μείς όπου, σύμφωνα με την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή, η Τουρκία πόρρω απέχει από 
την πλήρη εφαρμογή τους. 

Η Επιτροπή εντοπίζει σοβαρές ελλεί-
ψεις στη λειτουργία των δημοκρατικών 

θεσμών της Τουρκίας, εντοπίζοντας, μά-
λιστα, αντί προόδου, οπισθοδρόμηση. 
Τούτη εντοπίζεται, μεταξύ άλλων, στις 
διαρθρωτικές ελλείψεις του πολιτικού 
συστήματος της Τουρκίας, οι οποίες, 
μάλιστα, παρά τις επισημάνσεις του 
Συμβουλίου της Ευρώπης, δεν αντιμε-
τωπίζονται. Εντοπίζονται, επίσης, σαφείς 
ελλείψεις που αφορούν στη λογοδοσία 
της κυβέρνησης, ενώ παράλληλα συνε-
χίζονται οι συγκεντρωτικές τάσεις προς 
την κυβέρνηση χωρίς να γίνεται σεβαστή 
η αρχή του διαχωρισμού των εξουσιών. 
Τέλος, εντοπίζεται σοβαρή έλλειψη σε 
αποτελεσματικούς μηχανισμούς ελέγχων 
και ισορροπιών στο πολιτικό σύστημα. 

Οι παρατηρήσεις της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής αναφέρονται επίσης στη 
στοχοποίηση της αντιπολίτευσης από 
τις κρατικές Αρχές της χώρας, την εξαι-
ρετικά ανησυχητική κατάσταση που 
επικρατεί στο νοτιο-ανατολικό τμήμα της 
χώρας και την παράταση της εντολής 
προς την κυβέρνηση από την Τουρκική 
Εθνοσυνέλευση για τις διασυνοριακές 
επιχειρήσεις στη Συρία και στο Ιράκ 
για δύο επιπλέον χρόνια, τονίζοντας, 
ταυτόχρονα, την επισφαλή κατάσταση 
και τάξη πραγμάτων που επικρατεί στα 
σύνορα. Παράλληλα, εντοπίζεται σοβαρή 
οπισθοδρόμηση όσον αφορά την κοινωνία 
των πολιτών, με οργανώσεις να δέχονται 
αυξημένες πιέσεις, λογοκρισία και περι-
ορισμό θεμελιωδών δικαιωμάτων που 
αφορούν στην ελευθερία της έκφρασης, 
του συνεταιρίζεσθαι και του συνέρχε-

σθαι. Στον τομέα της μεταρρύθμισης της 
δημόσιας διοίκησης δεν σημειώθηκε η 
οποιαδήποτε πρόοδος, με την Τουρκία 
να μην έχει προχωρήσει σε βήματα που 
να δεικνύουν βελτίωση στους τομείς της 
δημόσιας διοίκησης, δημοσιονομικής 
πολιτικής, λογοδοσίας και διαχείρισης του 
ανθρώπινου δυναμικού, την ίδια στιγμή 
που παρατηρείται πολιτικοποίηση της 
διοίκησης, χαμηλή συμμετοχή γυναικών 
σε διευθυντικές θέσεις και εγκατάσταση 
μηχανισμών συμμετοχικότητας στη διαδι-
κασία λήψης αποφάσεων. Στον τομέα της 
δικαιοσύνης και της δικαστικής εξουσίας 
ειδικότερα υπάρχει μια σαφής και σοβαρή 
οπισθοδρόμηση, που ξεκίνησε το 2016, 
μετά το αποτυχημένο πραξικόπημα, και 
η σοβαρότερη ανησυχία είναι η έλλειψη 
ανεξαρτησίας αλλά και η εφαρμογή των 
ευρωπαϊκών προτύπων που διασφαλίζουν 
την ανεξάρτητη και δίκαιη απονομή της 
δικαιοσύνης, ως επίσης και η άρνηση των 
εθνικών δικαστηρίων να εφαρμόσουν 
αποφάσεις του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου 
Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων. 

Σε ένα ευρύτερο πλαίσιο καταγράφεται 
το γεγονός ότι η Τουρκία δεν ευθυγραμ-
μίζεται με τις κυρώσεις που λαμβάνονται 
από την Ευρωπαϊκή Ένωση κατά της 
Ρωσίας, ενώ καταγράφεται περαιτέρω ότι 
η κατάσταση στην Ανατολική Μεσόγειο 
έχει και πάλι ενταθεί, με την υπόμνηση 
προς την Τουρκία όπως σέβεται την 
κυριαρχία και την εδαφική ακεραιότητα 
όλων των κρατών - μελών της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. 
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Η στρατηγική σημασία
της Χερσώνας

Η Χερσώνα είναι μία από τις τέσσε-
ρεις μερικώς κατεχόμενες ουκρανικές 
επαρχίες που η Ρωσία ισχυρίζεται ότι 
έχει προσαρτήσει – και αναμφισβήτητα 
η πιο σημαντική από στρατηγική άποψη.

Περιλαμβάνει τόσο τη μοναδική χερ-
σαία οδό προς τη χερσόνησο της Κριμαίας, 
την οποία κατέλαβε η Ρωσία το 2014, 
όσο και τις εκβολές του ποταμού Δνείπε-
ρου, μια ζωτικής σημασίας οικονομική 
αρτηρία που διχοτομεί την Ουκρανία.

Οι ουκρανικές δυνάμεις τις τελευταίες 
εβδομάδες διέρρηξαν τις γραμμές του 
μετώπου της Ρωσίας στην περιοχή - η 
μεγαλύτερη προέλασή τους στη νότια 
Ουκρανία από τότε που οι ρωσικές 
δυνάμεις εισέβαλαν στη χώρα στις 24 
Φεβρουαρίου.

Κατέστρεψαν δύο γέφυρες κατά μήκος 
του ποταμού και κινήθηκαν γρήγορα στη 
δυτική όχθη του, με στόχο να αποκόψουν 
τις ρωσικές γραμμές ανεφοδιασμού και 
πιθανές διαδρομές υποχώρησης.

Ο Βλαντιμίρ Σάλντο, ο επικεφαλής 
της περιφέρειας της Χερσώνας που 
έχει εγκατασταθεί στο Κρεμλίνο, πα-
ραδέχτηκε την Τετάρτη ότι η κατάσταση 
ήταν «πολύ δύσκολη» και ότι οι Αρχές 
αποφάσισαν να απομακρύνουν τους 
αμάχους λόγω του κινδύνου επίθεσης 
από τον ουκρανικό στρατό. Ουκρανοί 
αξιωματούχοι ονόμασαν την εκκένωση 
«προπαγανδιστικό σόου».

Καθώς η ουκρανική αντεπίθεση συ-
γκέντρωνε ρυθμό, η Ρωσία εξαπέλυσε 
ένα μπαράζ αεροπορικών επιθέσεων 
μακριά από τις γραμμές του μετώπου 
στις 10 Οκτωβρίου, συγκλονίζοντας 
πόλεις σε ολόκληρη την Ουκρανία, 
συμπεριλαμβανομένης της πρωτεύ-
ουσας του Κιέβου.

Έκτοτε, η Ρωσία σφυροκόπησε πόλεις 
και ενεργειακές υποδομές της Ουκρανίας 
με πυραύλους και drones «καμικάζι», 
σκοτώνοντας πολλούς ανθρώπους και 
αφήνοντας πολλές πόλεις χωρίς ρεύμα.

Η εντατικοποίηση των επιθέσεων 
της Ρωσίας ήρθε ως αντίποινα για μια 
έκρηξη που κατέστρεψε μερικώς τη 
γέφυρα που συνδέει τη Ρωσία με την 
Κριμαία νωρίτερα αυτόν τον μήνα.

Οι μεταβλητές
που κρίνουν τη μάχη 

Αν και επιφυλακτικοί στο να κάνουν 

ακριβείς προβλέψεις, Αμερικανοί και 
Ουκρανοί αξιωματούχοι δήλωσαν 
στους New York Times ότι οι μάχες 
είναι πιθανό να συνεχιστούν για μήνες 
ακόμη, παρά το γεγονός ότι ο πόλεμος 
ευνόησε την Ουκρανία πρόσφατα. «Και 
ορισμένες μεταβλητές θα μπορούσαν 
να αποβούν ιδιαίτερα χρήσιμες για τη 
μετατόπιση της τροχιάς της σύγκρου-
σης: οι πιο δύσκολες συνθήκες μάχης 
τον Δεκέμβριο, ο βαθμός στον οποίο 
ο Πρόεδρος Βλαντιμίρ Πούτιν είναι 
πρόθυμος να κλιμακώσει τον πόλεμο, 
εάν η ενότητα της Ευρώπης μπορεί να 
διατηρηθεί αυτόν τον χειμώνα την ώρα 
που οι τιμές ενέργειας εκτινάσσονται 
στα ύψη και το δυνητικά μεταβαλλόμενο 
πολιτικό περιβάλλον στις Ηνωμένες Πο-
λιτείες που θα μπορούσε να οδηγήσει σε 
μείωση της στρατιωτικής υποστήριξης 
προς την Ουκρανία». 

Δεδομένης της δυναμικής του πεδί-
ου μάχης, οι Αμερικανοί αξιωματούχοι 
δεν πιστεύουν ότι θα υπάρξει μεγάλη 
παύση στη μάχη. Το χειμωνιάτικο χιόνι 
δεν θα επιβραδύνει τις μάχες, αλλά η 
λάσπη του αργού φθινοπώρου, αυτό που 
οι Ρώσοι αποκαλούν rasputitsa, θα το 
κάνει. Μόλις το έδαφος σκληρύνει τον 
Φεβρουάριο, γύρω στην πρώτη επέτειο 
της εισβολής, οι στρατοί μπορούν και 
πάλι να κινηθούν πιο γρήγορα.

Ρωσικές πηγές ισχυρίστηκαν ευ-
ρέως ότι τα ουκρανικά στρατεύματα 
διεξήγαγαν άλλη μια γενική αντεπί-
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Νομικής στο Πανεπιστήμιο Λευκωσίας, 
LL.B Law (Bristol), Ph.D in Law - Inter-
national Law and Human Rights (Kent), 
Διευθυντής Μονάδας Νομικής Κλινικής 
Πανεπιστημίου Λευκωσίας
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ΠΡΟΣΚΛΗΣΗ ΔΗΛΩΣΗΣ ΕΝΔΙΑΦΕΡΟΝΤΟΣ
ΓΙΑ ΕΝΟΙΚΙΑΣΗ ΓΡΑΦΕΙΩΝ ΣΤΗ ΛΕΥΚΩΣΙΑ ΓΙΑ ΤΗ 
ΣΤΕΓΑΣΗ ΤΟΥ ΕΝΙΑΙΟΥ ΦΟΡΕΑ ΕΞΩΔΙΚΗΣ ΕΠΙΛΥ-
ΣΗΣ ΔΙΑΦΟΡΩΝ ΧΡΗΜΑΤΟΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗΣ ΦΥΣΗΣ

Ο Ενιαίος Φορέας Εξώδικης Επίλυσης Διαφορών Χρηματοοι-
κονομικής Φύσης ζητά την υποβολή δήλωσης ενδιαφέροντος 
από φυσικά ή νομικά πρόσωπα, που διαθέτουν προς ενοικίαση 
γραφεία στη Λευκωσία, για τη στέγαση του Γραφείου του Χρη-
ματοοικονομικού Επιτρόπου. Τα εν λόγω γραφεία θα πρέπει να 
βρίσκονται εκτός της περιφέρειας του κύκλου ακτίνας 8 χλμ. από 
το αστικό κέντρο, να είναι ευκόλως προσβάσιμα από εισερχό-
μενους στη Λευκωσία από τις Επαρχίες Λάρνακας-Αμμοχώστου 
και Λεμεσού-Πάφου, καθώς και από την Ορεινή Λευκωσία και 
την περιοχή Τροόδους και να πληρούν τα γενικά και τεχνικά 
χαρακτηριστικά, τα οποία περιγράφονται στην ιστοσελίδα του 
Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης Διαφορών Χρηματοοικονο-
μικής Φύσης, στον ακόλουθο σύνδεσμο:

http://www.financialombudsman.gov.cy/forc/forc.nsf/
page02_gr/page02_gr?OpenDocument

Η περίοδος ενοικίασης θα είναι για τρία (3) χρόνια, με δικαί-
ωμα ανανέωσης για χρονικό διάστημα το οποίο θα καθοριστεί 
από τον Φορέα, κατόπιν της σύμφωνης γνώμης του ιδιοκτήτη.

Σημειώνεται ότι, τα προς ενοικίαση γραφεία θα πρέπει να είναι 
έτοιμα για παράδοση το αργότερο εντός δύο (2) μηνών από την 
ημερομηνία κοινοποίησης της απόφασης του Φορέα για ενοικίαση 
των γραφείων, προς τον ιδιοκτήτη των επιλεγέντων γραφείων. 

Τελευταία ημερομηνία υποβολής δηλώσεων ενδιαφέροντος:
7 Νοεμβρίου 2022.

BENKHOFF LIMITED
(In Voluntary Liquidation)

Company No. 1649969

Notice is hereby given that pursuant to Section 204(1)(b) of 
the BVI Business Companies Act, 2004 that the Company is 
in voluntary liquidation.  The voluntary liquidation commenced 
on 18 October, 2022.  The Liquidator is Alonso dos Passos of 
Caminho de Ferro. Nu. 183 A, Funchal, Madeira Island, Portugal. 

Dated this 18th day of October 2022
Alonso dos Passos

ΕΠΑΡΧΙΑΚΟ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΚΟ ΓΡΑΦΕΙΟ ΛΑΡΝΑΚΑΣ
ΓΝΩΣΤΟΠΟΙΗΣΗ

Γνωστοποιείται σύμφωνα με το άρθρο 25 του Περί  Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Δια-
κατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) Νόμου, Κεφ. 224, ότι συμφωνήθηκε να πωληθεί 
το μερίδιο ή συμφέρον στο ακίνητο που αναφέρεται πιο κάτω.
Δήλωση Μεταβίβασης: 4/Π/2857/2022 
Πωλητής: CCSRE REAL ESTATE COMPANY LIMITED, Γρηγόρη  Αυξεντίου 8, 
1096 Τρυπιώτης, Δήμος Λευκωσίας, Λευκωσία.
Αγοραστής: K.A.S.M. REAL ESTATE LTD, Γρηγόρη Αυξεντίου 39, Academia Center 
Block C, 1ος Όροφος, Γραφείο 101, 6021 Λάρνακα.
Ακίνητο: Αρ. Εγγραφής: 0/2835, Φύλλο/Σχέδ./Τμήμα/Τεμ./Κλίμ.: 0/ 2-253-359/5/130/7, 
Είδος Ακινήτου: Χωράφι, Υποϊδιοκτησίες: Υπάρχουν κτήρια που δεν αναφέρονται 
στην εγγραφή (4/ΕΣ/501164/1980), Εμβαδόν: 105.248 τ.μ., Γεωγραφική Περιοχή: 
Λάρνακα, Δήμος Δρομολαξιάς - Μενεού, Μενεού, Μεταβ. Μερίδιο στο Ακίν.: 1/4, 
Ποσό Πώλησης:  €654.000,00.
Σημείωση: Το ακίνητο ενδέχεται να υπόκειται σε Φ.Π.Α., ο οποίος δεν συμπεριλαμ-
βάνεται στο ποσό πώλησης.

ΕΠΑΡΧΙΑΚΟ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΚΟ ΓΡΑΦΕΙΟ ΛΑΡΝΑΚΑΣ
ΓΝΩΣΤΟΠΟΙΗΣΗ

Γνωστοποιείται σύμφωνα με το άρθρο 25 του Περί  Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Δι-
ακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) Νόμου, Κεφ. 224, ότι συμφωνήθηκε να πω-
ληθεί το μερίδιο ή συμφέρον στο ακίνητο που αναφέρεται πιο κάτω.
Δήλωση Μεταβίβασης: 4/Π/2854/2022 
Πωλητής: CCSRE REAL ESTATE COMPANY LIMITED, Γρηγόρη  Αυξεντίου 8, 
1096 Τρυπιώτης, Δήμος Λευκωσίας, Λευκωσία.
Αγοραστής: ΚΟΥΖΑΠΑΣ ΘΩΜΑΣ, Αρσινόης 36, 6013 Χρυσοπολίτισσα, Δή-
μος Λάρνακας, Λάρνακα.
Ακίνητο: Αρ. Εγγραφής 0/4600, Φύλλο/Σχέδ./Τμήμα/Τεμ./Κλίμ.: 40/48W1/4/1431/4, 
Είδος Ακινήτου: Οικόπεδο, Εμβαδόν: 880 τ.μ., Γεωγραφική Περιοχή: Λάρνακα, 
Δήμος Αραδίππου, Απόστολος Λουκάς, Τοποθεσία: «ΚΟΝΝΟΣ», Μεταβ. Μερίδιο 
στο Ακίν.: 27/44, Ποσό Πώλησης: €71.000,00.
Σημείωση: Το ακίνητο ενδέχεται να υπόκειται σε Φ.Π.Α., ο οποίος δεν συμπε-
ριλαμβάνεται στο ποσό πώλησης.

ΤΕΧΝΟΛΟΓΙΚΟ ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟ ΚΥΠΡΟΥ
ΘΕΣΗ ΕΙΔΙΚΟΥ ΕΚΠΑΙΔΕΥΤΙΚΟΥ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ 

ΤΜΗΜΑ ΕΠΙΣΤΗΜΩΝ ΑΠΟΚΑΤΑΣΤΑΣΗΣ

Το Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο Κύπρου δέχεται αιτήσεις για την 
πλήρωση της πιο κάτω θέσης:

•  Mία (1) θέση Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού (ΕΕΠ) 
με σύμβαση στην ειδικότητα:

  «Λογοπαθολογία - Λογοθεραπεία»

Τελευταία ημερομηνία για υποβολή  αιτήσεων: Πέμπτη, 
17 Νοεμβρίου 2022, ώρα 24:00. 
Οι αιτήσεις υποβάλλονται ηλεκτρονικά στο HRrecruits@cut.ac.cy.
 Για περισσότερες πληροφορίες, οι ενδιαφερόμενες/οι μπορούν 
να επισκεφθούν την ιστοσελίδα του Πανεπιστημίου www.cut.
ac.cy (Εργοδότηση) ή να αποτείνονται στα τηλέφωνα +357 
25002606/2210 ή στην ηλεκτρονική διεύθυνση HRrecruits@
cut.ac.cy.

Η έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής 
για την ενταξιακή πορεία της Τουρκίας 

θεση στη βορειοδυτική Χερσώνα στις 
19 Οκτωβρίου. Από την πλευρά τους 
Ουκρανοί στρατιωτικοί αξιωματούχοι 
τήρησαν επιχειρησιακή σιωπή σχετικά 
με συγκεκριμένους ουκρανικούς ελιγ-
μούς εδάφους στη Χερσώνα. Η Νότια 
Επιχειρησιακή Διοίκηση της Ουκρανίας 

σημείωσε ότι οι ουκρανικές δυνάμεις 
συνεχίζουν τις «ενεργές επιχειρήσεις 
μάχης» και επικεντρώνονται στη «δη-
μιουργία ευνοϊκών συνθηκών για την 
ανάπτυξη περαιτέρω επιθέσεων». Οι 
ουκρανικές δυνάμεις συνέχισαν την 
εκστρατεία αναχαίτισής τους κατά των 

ρωσικών περιοχών συγκέντρωσης ως 
μέρος της συνεχιζόμενης αντεπίθεσης.

Αναλυτές εκτιμούν ότι, στην πα-
ρούσα φάση, ο βασικός ρωσικός 
στόχος είναι η επέκταση της ισχύος 
μάχης χωρίς τη διεξαγωγή γενικής 
κινητοποίησης.
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Λευκωσία 
Χριστοφόρου-Παπαπροδρόμου 
Βέρα: Ιφιγενείας 59, Ακρόπολη 
(δίπλα από Φούρνο Ζορπά, κάτω 
από χημείο Γιαννουκκά), Στρόβολος, 
τηλ.: 22210303, 22491165. 
Νεοφύτου Μαρίνα :  Γερμανού 
Πατρών 5 (πίσω από το MALL της 
Έγκωμης), Έγκωμη, τηλ.: 22322226, 
99089428. 
Ελ Μπάνα Άχμετ: Σπύρου Τρικούπη & 
Ν. Καββαδία 21 (απέναντι από είσοδο 
ΑΛΦΑΜΕΓΑ, πίσω από SECOND CUP 
café), Λακατάμεια, τηλ.: 22448878, 
97609171. 
Χατζηιωάννου Αννίτα: Νάξου 14Γ 
(πάροδος Μακαρίου και Διγενή Ακρίτα, 
απέναντι από CYTA), Λευκωσία, τηλ.: 
22755999, 22429210-22429429. 
Ραγκαβάς Ιωάννης: Λεωφ. Αρχ. 
Μακαρίου ΙΙΙ 115, Λατσιά, τηλ.: 
22486488, 22492717. 

Λεμεσός 
Λυσιώτου Μαρία Λώρη: Θεσσαλονί-
κης 36 (δρόμος σινεμά ΟΘΕΛΛΟΣ, 
έναντι AKIS EXPRESS και BLUE 
OVEN), Λεμεσός, τηλ.: 25364775, 
25725169. 
Κιννή Άντρη: Αγίας Παρασκευής 1 

(250m από τον κυκλικό κόμβο προς 
το χωριό της Γερμασόγειας), Γερμα-
σόγεια, τηλ.: 25324030, 25329797. 
Πετρίδης Άριστος: Πάφου 5 (πολυ-
κατοικία Προβίτα), Λεμεσός, τηλ.: 
25564219, 25770448. 
Παντέλας Χρίστος: Νίκου Παττίχη 97 
(έναντι φρουταρίας ΠΑΝΕΡΙ,100μ.  
βόρεια από τη διασταύρωση με Σπύ-
ρου Κυπριανού, 300μ. νότια από τον 
κυκλικό κόμβο Πολεμιδιών), Λεμε-
σός, τηλ.: 25736646, 25734005. 
Λάρνακα 
Παπαδοπούλου Λίζα: Φανερωμέ-
νης 143 (έναντι Αποθήκης Σόλω-
νος  Νεοφύτου), Λάρνακα, τηλ.: 
24654380, 24624699. 
Προδρόμου Βασίλειος: Γεωργίου 
Σεφέρη 2, Λειβάδια, Αραδίππου, 
τηλ.: 24644490. 

Πάφος 
Πετεινού Αμαρυλλίς: Ανδρέα Έλληνα, 
Oriental Complex, Shop 3 (δίπλα από 
το International School of Paphos), 
Πάφος, τηλ.: 26653929, 99456401. 

Παραλίμνι
Κύζας Παναγιώτης: Λεωφ. Αρχ. 
Μακαρίου ΙΙΙ 82, Παραλίμνι, τηλ.: 
23823270, 23823308. 

ΦΑΡΜΑΚΕΙΑ

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ διαμέρισμα 2 υπνο-
δωματίων, πλήρως επιπλωμένο, 
κατάλληλο για φοιτητές, στη Ζωγρά-
φου, Άνω Ιλίσια, Αθήνα.  Για περισσό-
τερες πληροφορίες: τηλ. 99851700.

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ ανεξάρτητη πολυτε-
λής οικία στην περιοχή Στροβόλου 

με 4 υπνοδωμάτια, 3 w.c., μπάνια, 
εντοιχισμένες οικιακές συσκευές 
στην κουζίνα, κεντρική θέρμανση, 
air condition σε όλα τα δωμάτια, 
στεγασμένο γκαράζ, μεγάλη αυλή. 
Για περισσότερες πληροφορίες απο-
τείνεστε στα τηλέφωνα 22330784 
ή 99330785.

ΜΙΚΡΕΣ ΑΓΓΕΛΙΕΣ

Η NEDECO Electronics Ltd 
προσφέρει στο κοινό την 
ευκαιρία να βιώσει από 
κοντά και να αλληλεπι-

δράσει με τις βασικές λειτουργίες 
ενός έξυπνου σπιτιού, στο πλαίσιο 
της έκθεσης «Ιδανική Κατοικία», που 
πραγματοποιείται το τριήμερο 21-23 
Οκτωβρίου2022. Καθ’ όλη τη διάρ-
κεια της έκθεσης, οι εξειδικευμένοι 
σύμβουλοι της NEDECO Electronics 
Ltd βρίσκονται στο ειδικά διαμορ-
φωμένο περίπτερο της εταιρείας 
στον χώρο της Κρατικής Έκθεσης, 
παρέχοντας όλες τις πληροφορίες 
για τις λύσεις που προσφέρει η τε-
χνολογία “NEDECO Smart Home”. 
Οι επισκέπτες θα έχουν την ευκαιρία 
να χειριστούν λειτουργίες ενός έξυ-
πνου σπιτιού και να διαπιστώσουν 
από κοντά τη χρησιμότητα και τις 
διευκολύνσεις που μπορεί να πα-
ράσχει στην καθημερινότητά τους. 
Η τεχνολογία Smart Home, η οποία 
μπορεί να εγκατασταθεί τόσο σε οι-
κιστικούς όσο και σε γραφειακούς 
χώρους, γίνεται όλο και πιο δημο-

φιλής τα τελευταία χρόνια, κυρίως 
για σκοπούς αυτοματοποίησης της 
καθημερινότητάς μας, καθώς μελετά 
και προσαρμόζεται στις καθημερινές 
ανάγκες του χρήστη. Μία εξ αυτών 
είναι και η ανάγκη για εξοικονόμηση 
ενέργειας, που συνεπάγεται μείωση 
του λογαριασμού ρεύματος. Με την 
τεχνολογία Smart Home, μειώνεται 
η άσκοπη κατανάλωση ενέργειας, 
καθιστώντας το έξυπνο σπίτι ως ανα-
γκαιότητα και όχι ως πολυτέλεια. Με 
το NEDECO Smart Home ο χρήστης 

έχει την ευχέρεια να ελέγχει μέσα 
από την οθόνη του smart phone 
ή του tablet του, απ’ όπου και να 
βρίσκεται, διάφορες λειτουργίες στο 
σπίτι του, όπως τον οικιακό φωτι-
σμό, τις ηλεκτρικές συσκευές, τον 
θερμοσίφωνα, τα ηλεκτρικά blinds, 
τις ηλεκτρικές γκαραζόπορτες και 
κλιματιστικές μονάδες, καλύπτοντας 
όλες τις ανάγκες ενός σύγχρονου 
σπιτιού. Σε αντίθεση με τα παρα-
δοσιακά ενσύρματα συστήματα 
αυτοματισμού, το NEDECO Smart 
Home μπορεί να εγκατασταθεί σε 
νέα αλλά και υφιστάμενα σπίτια και 
γραφεία, χωρίς να χρειάζεται ειδική 
καλωδίωση ή άλλες πρόνοιες, κάτι 
που το καθιστά πιο οικονομικό. Οι 
επισκέπτες της έκθεσης «Ιδανική 
Κατοικία» θα έχουν την ευκαιρία να 
συμμετάσχουν σε διαγωνισμό της 
NEDECO Electronics Ltd, διεκδι-
κώντας ένα σύστημα αυτοματισμού 
σπιτιού NEDECO Smart Home αξίας 
€500. Επιπλέον, το NEDECO Smart 
Home θα προσφέρεται με έκπτωση 
30% μέχρι τις 30 Νοεμβρίου 2022.

Με το βλέμμα στραμ-
μένο στους παραολυ-
μπιακούς αγώνες του 
Παρισιού το 2024, η 

Remedica ανανέωσε το συμβόλαιο 
χορηγίας της, προς την 3 φορές Χρυ-
σή παραολυμπιονίκη Καρολίνα 
Πελενδρίτου. Σε διάσκεψη Τύπου, 
που πραγματοποιήθηκε στις εγκα-
ταστάσεις του Ομίλου στη Λεμεσό, ο 
Ανώτατος Εκτελεστικός Διευθυντής, 
Δρ Μιχάλης Νεοπτολέμου, δήλωσε 
ότι «ανυπομονούμε ν’ ακούσουμε 
γι’ ακόμη μια φορά τον Εθνικό μας 
Ύμνο αυτήν  τη φορά στο Παρίσι, ενώ 
αποτελεί ιδιαίτερη τιμή για εμάς, να 
στεκόμαστε δίπλα στην Καρολίνα. 
Είμαστε συνοδοιπόροι και υποστη-
ρικτές στην κατάκτηση των ονείρων 
της, ενώ παρακολουθούμε με θαυ-
μασμό και υπερηφάνεια την επίδοση 
και τη σκληρή δουλειά της Χρυσής 
Παραολυμπιονίκη, καταφέρνοντας 

να φέρει τεράστιες νίκες για τη χώρα 
μας, αξίες, οι οποίες αντιπροσωπεύ-
ουν και εμάς ως Remedica». Από την 
πλευρά της η Καρολίνα Πελενδρί-
του εξέφρασε την ικανοποίησή της 
προς τον Όμιλο και σημείωσε πόσο 
σημαντικό είναι να έχεις εταιρείες 
όπως η Remedica δίπλα σου να σε 
στηρίζουν και να νιώθουν και  οι 
αθλητές ασφάλεια να ακολουθήσουν 
μια πιο σωστή στρατηγική προγράμ-
ματος, καθώς έχουν να ανταγωνιστούν 
παγκόσμιους αθλητές από χώρες με 
δυναμικά οικονομικά επίπεδα. Στη 
δημοσιογραφική διάσκεψη παρούσα 
ήταν και η υπεύθυνη λειτουργός του 
γραφείου του Προέδρου του ΚΟΑ, κ. 
Στέφανη Wheeler, η οποία, εκ μέρους 
του κ. Ανδρέα Μιχαηλίδη, ανέφερε 
πόσο σημαντική είναι η βοήθεια της 
Remedica και ότι με τον τρόπο αυτό 
βάζει κι αυτή ένα λιθαράκι στις επιτυ-
χίες της Καρολίνας και κατ’ επέκτασιν 

στις επιτυχίες και στην ανάδειξη της 
μικρής μας πατρίδας στο παγκόσμιο 
αθλητικό στερέωμα. Η Remedica 
είναι μια κορυφαία φαρμακευτική 
βιομηχανία με έδρα την Κύπρο, με 
παρουσία σε περισσότερες από 160 
χώρες. Ιδρύθηκε το 1980 και σήμερα 
ειδικεύεται στην ανάπτυξη, παραγω-
γή και εμπορία υψηλής ποιότητας, 
ασφαλών και αποτελεσματικών γε-
νόσημων φαρμακευτικών προϊόντων 
για ανθρώπινη χρήση. Σήμερα το 
χαρτοφυλάκιό της αποτελείται από 
περισσότερα από 350 φαρμακευτικά 
προϊόντα.

Η Επαρχιακή Επιτροπή 
Λάρνακας/Αμμοχώ-
στου του Κυπριακού 
Κέντρου Μελετών 

και το βιβλιοπωλείο «Έρμα» σάς 
προσκαλούν στην παρουσίαση 
του βιβλίου του γελοιογράφου 
Πιν, που θα γίνει την Τετάρτη, 2 
Νοεμβρίου 2022 και ώρα 19.30, 
στη Στέγη Γραμμάτων και Τεχνών, 

οδός Αρχιεπισκόπου Κυπριανού 
(κτήριο πρώην Συνεργατικού Τα-
μιευτηρίου Αμμοχώστου), στη 
Λάρνακα. Ομιλητές: Αντρέας 
Μορφίτης, Αντιπρόεδρος Κ.Δ.Σ. 
ΚΥ.ΚΕ.Μ., Αλέκος Μιχαηλίδης, 
Βιβλιοπώλης, Εκδότης και Σώτος 
Βοσκαρίδης, Πρόεδρος Συνδέσμου 
Κυπρίων Γελοιογράφων. Αντιφώ-
νηση: Πέτρος Παπαπέρου (Πιν), 

Γελοιογράφος. Το πρόγραμμα θα 
παρουσιάσει η Δρ Ελευθερία Αττά, 
Ακαδημαϊκός και η εκδήλωση θα 
έχει διάρκεια 45 λεπτά. Πληροφο-
ρίες: Τηλ. 99409817 ή 99980574.

Ο ΣΑΠΕΛ τιμά την 
επέτειο του ΟΧΙ της 
28ης Οκτωβρίου 

1940

Έκθεση 

Ο Κύρος Πατσαλίδης συμπράττει με 
τη Συμφωνική Μπάντα Δήμου Στρο-
βόλου-Ευρωπαϊκού Πανεπιστημίου 
Κύπρου σε ένα πλούσιο και ποικίλο 
πρόγραμμα μουσικής, για φιλανθρω-
πικό σκοπό. Η συναυλία θα δοθεί την 
Πέμπτη, 27/10/22 και ώρα 20.00, στο 
Δημοτικό Θέατρο Στροβόλου. Οι θεατές 
θα έχουν την ευκαιρία να απολαύσουν 
τον διάσημο Κύπριο βαρύτονο σε γνωστά 
ιταλικά τραγούδια όπως Canto per me, 
Santa Lucia, Funiculi Funicula, έργα 
γνωστών συνθετών όπως οι Andrew 
Lloyd Webber, Μ. Θεοδωράκης, Μ. Χα-
τζιδάκις, Γ. Μουζάκης, Carol Barnett, Μ. 
Ανδρονίκου, καθώς και σε διασκευές 
γνωστών κυπριακών τραγουδιών. Όλα τα 
έσοδα από την πώληση των εισιτηρίων θα 
διατεθούν για την ενίσχυση του Ταμείου 
Ευημερίας «Στέγη Νέα Ελεούσα» (Αρ. 
άδειας Εράνου 53/22). Πληροφορίες 
και εισιτήρια: Tichethour, 7777 7040. 
Χορηγοί επικοινωνίας: Τηλεόραση 
SIGMA και CHECK IN CYPRUS.

Φιλανθρωπική 
συναυλία από τον 
Δήμο Στροβόλου 

Βιώστε από κοντά την εμπειρία που 
προσφέρει ένα έξυπνο σπίτι 

Remedica: Στο πλευρό της 
Καρολίνας Πελενδρίτου στο Παρίσι

Τ ο Ίδρυμα Έρευνας και Καινο-
τομίας (ΙδΕΚ) ανακοινώνει την 
έναρξη λειτουργίας των Υπηρε-
σιών Μεταφοράς Γνώσης και 

Εμπορικής Αξιοποίησης Ερευνητικών 
Αποτελεσμάτων για υποστήριξη κυπρια-
κών πανεπιστημίων, ερευνητικών ιδρυ-
μάτων και επιχειρήσεων. Οι υπηρεσίες 
θα είναι διαθέσιμες μέσω του Κεντρικού 
Γραφείου Μεταφοράς Γνώσης του ΙδΕΚ, 
η λειτουργία του οποίου χρηματοδοτεί-
ται από το Εθνικό Σχέδιο Ανάκαμψης και 
Ανθεκτικότητας, «Κύπρος - Το Αύριο». 
Το Κεντρικό Γραφείο Μεταφοράς Γνώ-
σης του ΙδΕΚ θα παρέχει στήριξη για 
καλλιέργεια κουλτούρας, τεχνογνωσίας 
και ικανοτήτων σχετικών με Μεταφορά 
Γνώσης, συμβάλλοντας στην ενίσχυση του 
οικοσυστήματος καινοτομίας. Θα παρέ-
χει,  επίσης, ένα ολοκληρωμένο φάσμα 
υπηρεσιών υποστήριξης μεταφοράς 
γνώσης που θα περιλαμβάνει την αξιο-
λόγηση της ιδιοκτησίας και την ανάπτυξη 
στρατηγικής διανοητικής ιδιοκτησίας, την 
παραχώρηση χρηματοδότησης για την 
κάλυψη μέρους του κόστους προστασίας 
της διανοητικής ιδιοκτησίας, την προώ-
θηση των τεχνολογιών και τον εντοπι-
σμό πιθανών αγοραστών, συνεργατών ή 
επενδυτών, καθώς και την υποστήριξη 
κατά τη διαπραγμάτευση συμφωνιών 
μεταφοράς γνώσης. Οι υπηρεσίες του 
Κεντρικού Γραφείου Μεταφοράς Γνώσης 
θα παρέχονται χωρίς χρέωση και θα είναι 
διαθέσιμες προς όλους τους φορείς του 
οικοσυστήματος βάσει των κανονισμών 

κρατικών ενισχύσεων, στο πλαίσιο των 
απαιτήσεων του Άρθρου 28 του Γενικού 
Κανονισμού Απαλλαγής ανά Κατηγορία 
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής (651/2014) 
για τις ΜμΕ και του Κανονισμού Ενισχύ-
σεων Ήσσονος Σημασίας (De Minimis) 
(1407/2013) για τις μεγάλες επιχειρήσεις.

Επικεφαλής των δραστηριοτήτων 
Μεταφοράς Γνώσης και Υποστήριξης 
της Εμπορικής Αξιοποίησης Ερευνητι-
κών Αποτελεσμάτων του ΙδΕΚ είναι η 
διεθνώς καταξιωμένη Δρ Phyllis Leah 
Speser, η οποία στη μακρόχρονη πορεία 
της έχει αξιοποιήσει εμπορικά τεχνολο-
γίες σε διαφορετικούς τομείς, οι οποίες 
έχουν αποφέρει έσοδα δισεκατομμυρίων 
δολαρίων σε ακαδημαϊκούς και ερευ-
νητικούς οργανισμούς, καθώς επίσης σε 
επιχειρήσεις. Η Δρ Speser έχει διδάξει, 
μεταξύ άλλων, Δίκαιο της Διανοητικής 
Ιδιοκτησίας στο State University of New 
York στο Buffalo των ΗΠΑ και Εμπορική 
Αξιοποίησης Τεχνολογιών στο Κρατικό 
Πανεπιστήμιο της Μόσχας. Είναι Εγγε-
γραμμένη Επαγγελματίας Μεταφοράς 
Τεχνολογίας (RTTP) και πιστοποιημέ-
νη Επαγγελματίας Ανάπτυξης Νέων 
Προϊόντων. 

23.10.2022

ΙδΕΚ: Έναρξη λειτουργίας 
του Κεντρικού Γραφείου 
Μεταφοράς Γνώσης

Τριήμερο 28ης Οκτωβρίου: 
Εξόρμηση στα Χανιά

Η 28η Οκτωβρίου φέτος 
είναι Παρασκευή και το 
τριήμερο που πλησιάζει 
αποτελεί για τους λάτρεις 

των ταξιδιών την τέλεια αφορμή για 
μια μίνι-απόδραση. Στη Louis Hotels οι 
προσφορές δεν σταματούν ποτέ. Έτσι, 
για το τριήμερο της 28ης Οκτωβρίου 
η Louis Hotels σάς προτείνει να μη 
χάσετε την ευκαιρία να απολαύσετε τη 
ζεστή φιλοξενία και τις ασυναγώνιστες 
υπηρεσίες του μαγευτικού Asterion 
Suites & Spa στα Χανιά της Κρήτης. Το 
εντυπωσιακό πεντάστερο bohemian 
chic ξενοδοχείο βρίσκεται μιαν  ανάσα 
από τα Χανιά της Κρήτης, πάνω στην 
αμμώδη παραλία του Πλατανιά. Το 
παραθαλάσσιο θέρετρο σε συνδυασμό 
με τη διακριτική πολυτέλεια συνθέτουν 
το τέλειο σκηνικό για να ξεφύγετε για 
λίγο από την καθημερινότητα. Συνδυ-
άζοντας αυθεντικά τη μοναδική κουλ-

τούρα και τη φιλοξενία του νησιού με 
μια αίσθηση μοντέρνας κομψότητας, το 
Asterion Suites & Spa διαθέτει όλες τις 
ανέσεις που θα περίμενε κανείς από 
ένα ξενοδοχείο πέντε αστέρων, και ακό-
μα παραπάνω. Για απόλυτες στιγμές 
χαλάρωσης και στιγμές ευεξίας, ειδικά 
για τη βδομάδα από τις 24 μέχρι και 
τις 30 Οκτωβρίου, το Asterion Suites & 
Spa διοργανώνει το Body & Soul Week, 
που περιλαμβάνει δωρεάν συνεδρίες 
yoga και ειδικές τιμές στις θεραπείες spa 
σε συνδυασμό με μια υγιεινή, γαστρο-
νομική εμπειρία. Εάν πάλι επιλέξετε 

μια μίνι εξόρμηση εντός Κύπρου για 
το τριήμερο της 28ης Οκτωβρίου, δεν 
έχετε παρά να επισκεφθείτε την ανα-
νεωμένη ιστοσελίδα της Louis Hotels, 
που έχει πάντα κάτι να σας προτείνει 
για όλα τα ξενοδοχεία της εταιρείας σε 
Λεμεσό, Πάφο και Πρωταρά. Επωφε-
ληθείτε των προσφορών για δωρεάν 
διανυκτερεύσεις ή αναβάθμιση σε ημι-
διατροφή και απολαύστε ένα όμορφο 
χαλαρωτικό φθινοπωρινό διάλειμμα σε 
μιαν  από τις μονάδες του συγκροτήμα-
τος. Κάντε άμεσα τις κρατήσεις σας και 
επωφεληθείτε επιπλέον 10% έκπτωση 
χρησιμοποιώντας τον εκπτωτικό κωδικό 
OCT28! Με την εγγραφή σας στο νέο 
πρόγραμμα loyalty My LH Club μπορείτε 
να εξασφαλίσετε άμεσα έκπτωση για τις 
διαμονές σας στα ξενοδοχεία της Louis 
Hotels, με κλιμακωτές εκπτώσεις που 
ξεκινούν από 5% και φτάνουν το 10%, 
ενώ εξασφαλίζετε και επιπλέον παροχές.

Erasmus Festival 2022

Πραγματοποιήθηκε το Σάβ-
βατο, 15 Οκτωβρίου 2022, 
από τις 17.00 μέχρι τις 21.00, 
στην Πλατεία Ελευθερίας, το 

“Erasmus Festival”. Το Φεστιβάλ διοργάνω-
σαν το Ίδρυμα Διαχείρισης Ευρωπαϊκών 
Προγραμμάτων (ΙΔΕΠ) Διά Βίου Μάθη-
σης και ο Οργανισμός Νεολαίας Κύπρου 
(ΟΝΕΚ), στο πλαίσιο των #ErasmusDays 
που πραγματοποιούνται τα τελευταία 6 
χρόνια, με εκδηλώσεις σε όλη την Ευρώπη.  
Οι 1.500 και πλέον επισκέπτες του Φεστι-
βάλ είχαν την ευκαιρία να γνωρίσουν το 
πρόγραμμα Erasmus+, να συνομιλήσουν 
μαζί με εκπροσώπους των δύο Εθνικών 
Υπηρεσιών που το διαχειρίζονται και 
να μάθουν πώς μπορούν και οι ίδιοι να 
επωφεληθούν από το πρόγραμμα, να 
γνωρίσουν δικαιούχους του προγράμ-
ματος και τα σχέδιά τους, να περιηγηθούν 
στην έκθεση «Ο Δήμος του Μέλλοντος», 
καθώς και να απολαύσουν  διαδραστι-
κά παιχνίδια και δραστηριότητες. Στόχος 

του “Erasmus Festival” και γενικότερα 
των #Erasmusdays, κάθε χρόνο, είναι 
η μαζική προβολή του προγράμματος 
Erasmus+. Φέτος, περισσότερο από ποτέ, 
οι #ErasmusDays ήταν σημαντικές και 
πιο ξεχωριστές, καθώς πραγματοποιή-
θηκαν στο πλαίσιο των εορτασμών των 
35 χρόνων του Ευρωπαϊκού Προγράμ-
ματος Erasmus+, συμπίπτοντας επίσης 
με το Ευρωπαϊκό Έτος Νεολαίας 2022. 
Ως εκ τούτου και σύμφωνα με το Ευρω-
παϊκό Έτος Νεολαίας, η διοργάνωση για 
το 2022 ανέδειξε το θέμα: «Μοιραζόμαστε 
τις ευρωπαϊκές μας αξίες, με τη νεολαία 
του σήμερα και του αύριο: για 35 χρόνια 
τώρα και πολλά ακόμη στο μέλλον».

Παρουσίαση βιβλίου

Ο Σύνδεσμος Αγωνιστών Πόλεως 
και Επαρχίας Λεμεσού (ΣΑΠΕΛ) σάς 
προσκαλεί στον εορτασμό της επετείου 
της 28ης Οκτωβρίου 1940, που θα γίνει 
την Πέμπτη, 27 Οκτωβρίου 2022 και 
ώρα 6:30 μ.μ.,στο Οίκημα του ΣΑΠΕΛ. 
Πρόγραμμα: Η Γλυκιά Παναγιά: Χαιρε-
τισμός του Μητροπολίτη Αθανασίου. Η 
Μάχη της Πίνδου: Σταύρος Σταύρου - 
Σύρος. Οι Γυναίκες της Πίνδου: Ειρήνη 
Λοϊζίδου. Καλλιτεχνικό 1940: Ανδρέας 
Παντελίδης.

Έκθεση Ψηφιδωτών Έργων της 
Νικολέττας Κάττου, από τις 4 - 6 Νο-
εμβρίου 2022.

Τα εγκαίνια θα τελέσει ο κ. Αβέρωφ 
Νεοφύτου, Πρόεδρος του Δημοκρατικού 
Συναγερμού και υποψήφιος Πρόεδρος 
της Κυπριακής Δημοκρατίας, την Πα-
ρασκευή, 4 Νοεμβρίου 2022 και ώρα 
18.00, στο ξενοδοχείο «ΚΛΕΟΠΑΤΡΑ», 
αίθουσα «ΒΕΡΓΙΝΑ».

Υποστηρικτής: Δημαρχείο Λευκωσί-
ας, Χορηγός: Νηπιαγωγείο QUE AMO. 
Μέρος των εσόδων θα διατεθεί για την 
ενίσχυση του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Καρκινοπαθών και Φίλων (ΠΑΣΥΚΑΦ).

Email: nickattou@gmail.com 
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Αμερικανικοί Patriot για την Ε.Φ.

ΠΡΟΕΧΕΙ το καθήκον ρωμαλέας ενί-
σχυσης της Αμυντικής Θωράκισης 
της Κύπρου. Προέχει ως επείγουσα 
προτεραιότητα. Η γρήγορη αύξηση 

των δυνατοτήτων της Εθνικής Φρουράς. Η εν-
δυνάμωση και ο εκσυγχρονισμός των οπλικών 
της συστημάτων. Για τον πολλαπλασιασμό της 
Αποτρεπτικής Ισχύος. Τόσης ώστε να καταστεί 
ικανή να πείθει και ν’ αποτρέπει την Τουρκία 
από του να επιβουλεύεται την Κύπρο ως τον… 
πιο Αδύναμο Κρίκο του Ελληνισμού.

ΠΡΟΤΕΡΑΙΟΤΗΤΑ αυτή, την οποία επιβάλλει 
η χωρίς μισόλογα πλέον σαφέστατη κορύφωση 
της τουρκικής πολεμικής απειλής. Η κατάσταση 
του ακραία επικίνδυνου παροξυσμού, στην 
οποία υποτροπιάζει ραγδαία η επιθετικότητα 
της Τουρκίας εναντίον Ελλάδας και Κύπρου. 
Μέσα σε συνθήκες, μάλιστα, παγκοσμίως 
απειλητικής αναμπουμπούλας που προκα-
λεί η συνεχιζόμενη για όγδοο μήνα ρωσική 
εισβολή στην σθεναρώς αντιστεκόμενη εισέτι 
αιμάσσουσα Ουκρανία.

ΑΠΟ ΤΗΝ ΕΠΟΧΗ που ο Ελληνισμός - 
κυπριακός και ελλαδικός - ατύχησε να υποστεί 
η Κύπρος τη  θλιβερή περιπέτεια του Σχεδίου 
Ανάν (2002-2004), πλήγηκε και από τις σοβα-
ρές «παράπλευρες απώλειες» στην Αμυντική 
της Θωράκιση.

- Διακόπηκε και εξαϋλώθηκε στο έβδομο έτος 
της η προσπάθεια έμπρακτης οικοδόμησης και 
ανάπτυξης του Δόγματος Ενιαίου Αμυντικού 
Χώρου Ελλάδος - Κύπρου.

- Καθηλώθηκαν επιβλαβώς και παραμε-
λήθηκαν για χρόνια έκτοτε τα προγράμματα 
των αναγκαίων εξοπλισμών. Συρρικνώθηκαν 
στο ίδιο χρονικό διάστημα οι προϋπολογισμοί 
για την άμυνα.

- Δεν ανανεώθηκε και δεν εκσυγχρονίστηκε 
ούτε και το γερασμένο μέρος του οπλοστασίου 
της Εθνικής Φρουράς, στον αναγκαίο εκείνο 
βαθμό τον οποίο καθορίζει η τουρκική απειλή.

ΑΝΑΤΡΟΠΗ των χρόνιων περί Τουρκίας 
ψευδαισθήσεων που κυριαρχούσαν στην Αθήνα 
και στη Λευκωσία, προκάλεσε ο απροκάλυπτος 
ήδη νεο-οθωμανικός επεκτατισμός του Ερντογάν.

- Η προσπάθεια επείγουσας ενίσχυσης των 
ελλα-δικών μας ενόπλων δυνάμεων από τον 
Έβρο ώς το Καστελόριζο, δείχνει σαφώς ότι η 
Αθήνα αποφάσισε να αποκριθεί εμπράκτως 
στα μηνύματα των καιρών.

- Η Λευκωσία βρίσκεται ακόμη στο... μισοδό-
τζιν. Ενώ βλέπει ξεκάθαρα πόσο εκτραχύνεται 
η τουρκική επιθετικότητα και η νεο-οθωμανική 
βουλιμία, διστάζει να αναλάβει με αποφασι-
στικότητα το καθήκον τής κατά προτεραιότητα 
ενδυνάμωσης της ένοπλης, κατά ξηράν, θάλασσαν 
και αέρα, Αποτρεπτικής Ισχύος στην Κύπρο.

- Ενώ κλαψουρίζει σε παγκόσμια τηλεθέαση 
διά στόματος του Υπουργού της των Εξωτερι-
κών ότι είναι ο πιο... Αδύναμος Κρίκος, αμελεί 
ν’ αδράξει τις ευκαιρίες που προσφέρονται για 
να καταστεί Δυνατότερος Κρίκος.

ΔΕΙΓΜΑ της κατάστασης παρακμής στην 
οποία βρίσκεται το πολιτικό σύστημα, απρό-

θυμο ν’ αποκριθεί «παρόν» στα καθήκοντα που 
ορίζουν οι τρέχουσες περιστάσεις εκτράχυνσης 
της τουρκικής απειλής, είναι και η υποβάθμιση 
των ζητουμένων της Αμυντικής Θωράκισης στον 
προεκλογικό λόγο των διεκδικούντων τις προ-
εδρικές εκλογές του προσεχούς Φεβρουαρίου.

- Αθεράπευτα, ακόμη, μακροχρονίως Ηττη-
μένα Μυαλά, αδιόρθωτα εγκλωβισμένοι στις 
αυταπάτες, στην πλάνη και στις ψευδαισθήσεις 
περί των καταστροφικών διζωνικών τους υπο-
χωρήσεων και των αδιέξοδων συμβιβασμών 
με τις απαιτήσεις της Τουρκίας - Κατακτητή, δεν 
δείχνουν την ικανότητα να φανούν άξιοι στις 
προτεραιότητες απαλλαγής από την δειλία τους.

- Ούτε και προετοιμασμένοι γρηγορούντες 
ώστε δραστικά να αξιοποιήσουν τα πρωτόγνω-
ρα ρήγματα που παράγει ο νεο-οθωμανικός 
παροξυσμός στις σχέσεις της Τουρκίας με τις 
ΗΠΑ, την Ευρωπαϊκή Ένωση, τη ΝΑΤΟϊκή 
συμμαχία και τους γείτονες στην Εγγύς Ανα-
τολή, τη Βόρειο Αφρική κ.λπ.

- Με τοιούτου είδους «προσόντα» ισχύει 
πιθανόν και εκείνη η παλαιότερη ρήση, που 
αποφαίνεται ότι, στα προεκλογικά «είναι κα-
λύτερα που δεν ασχολούνται αυτοί με τα ζη-
τήματα της άμυνας, διότι εάν το έκαναν, θα την 
ζήμιωναν κιόλας»...

Η ΟΣΗ ΔΙΑΣΩΘΗΚΕ μέχρι σήμερα Αμυ-
ντική Θωράκιση τού κατά Κασουλίδην «πιο... 
Αδύναμου Κρίκου», επιδίδεται διαρκώς τα τε-
λευταία χρόνια και σε χρήσιμη ανάπτυξη των 
αμυντικών συνεργασιών και συνασκήσεων με 

τις ένοπλες δυνάμεις της Ελλάδος, του Ισραήλ, 
της Αιγύπτου, της Γαλλίας, ακόμη και των ΗΠΑ.

- Η πολιτική Ερντογάν «κατόρθωσε» ίσαμε 
τώρα και την άρση του ισχύοντος από το 1987 
αμερικανικού εμπάργκο πώλησης όπλων στην 
Κυπριακή Δημοκρατία.

- Η πολιτική Ερντογάν «πέτυχε», επίσης, την 
πανεθνική των Ελλήνων ομοψυχία και ενότητα 
απέναντι στις «ξαφνικά ένα βράδυ» πολεμικές 
απειλές της Τουρκίας.

- Ακόμη και εκείνοι που εναπόθεσαν τις ελπίδες 
τους στους προσωπικούς εναγκαλισμούς τους 
με τον Τσαβούσογλου στην Κωνσταντινούπολη 
και στην Άγκυρα και εκείνοι που στο παρελθόν 
πανηγύριζαν ανοήτως εν Λευκωσία τις εκλογικές 
νίκες του Ερντογάν με τα πρωτοσέλιδά τους... 
«ελπίζει η Κύπρος», αναγκάστηκαν τελικά να 
καταπιούν τη γλώσσα τους.

ΤΟ ΘΕΜΑ είναι ότι: Πολιτικοί και πολι-
τεύοντες, με τόσα πολλά βαρίδια πολιτικής 
ανεπάρκειας τόσων πολλών «διζωνικών» δε-
καετιών, πώς είναι δυνατόν να φανούν αίφνης 
επαρκέστεροι για την αξιοποίηση των όποιων 
προσφερομένων ευκαιριών;

- Ισχύει δυστυχώς και τώρα εκείνη η εύστοχη 
παρομοίωση με το συμπαθές γαϊδουράκι που 
γυρνούσε διαρκώς το παραδοσιακό αλακάτι 
(μαγγανοπήγαδο) έχοντας τα μάτια δεμένα 
με παρωπίδες... Ικανοί μόνο για τηλεοπτικά 
«ντιμπέιτς» περί του αλήστου μνήμης «Πλαι-
σίου Γκουτέρες» και των «ΜΟΕ» υποταγής 
στα τουρκικά καπρίτσια.

ΧΩΡΙΣ συγκροτημένη στρατηγική ανυποχώ-
ρητης Αντίστασης και Απελευθέρωσης, χωρίς 
γενναία αποφασιστικότητα εμπράγματης ανόρ-
θωσης όλων των εσωτερικών και εξωτερικών 
συντελεστών της εθνικής ισχύος απέναντι στους 
Τούρκους Κατακτητές και δίχως στρατηγική 
οξυδέρκεια, πού να βρουν άραγε ξαφνικά την 
επιδεξιότητα ώστε αγρύπνως να καραδοκούν 
και εργωδώς να μεθοδεύουν με γεωπολιτική 
σοφία, την αξιοποίηση των όποιων προσφερο-
μένων ευκαιριών που προκύπτουν;

- Ραθυμούντες αντί γρηγορούντες, κατ’ ανα-
λογίαν των... Πέντε Μωρών Παρθένων.

- Μίζεροι, κακορίζικοι, μαραζωμένοι και κλα-
ψούρηδες στην παρακμιακή κατάντια τού... πιο 
Αδύναμου Κρίκου. Ο οποίος δειλιάζει να γίνει 
Δυνατότερος, ακόμη και αν εμφανίζονται από 
άλλους τριγύρω οι ευκαιρίες και οι δυνατότητες.

ΘΩΠΕΥΟΝΤΑΣ παραδοσιακά την Τουρ-
κία Κατακτητή οι Αμερικανοί Πλανητάρχες, 
πέτυχαν το 1998 μέσω των υποτακτικών τους 
στην Αθήνα, να στερήσουν από την Αμυντική 
Θωράκιση της Κύπρου την αντιαεροπορική 
άμυνα των ρωσικών πυραύλων S-300.

- Τώρα, υπό διαφορετικές εντελώς περιστάσεις, 
τις οποίες «φρόντισαν» να συνδιαμορφώσουν 
ο Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν του τουρκικού Αττίλα 
και ο Βλαντιμίρ Πούτιν του ρωσικού Αττίλα, ιδού 
η ευκαιρία να απαιτήσει, κατά προτεραιότητα, 
η Κυπριακή Δημοκρατία την αντιαεροπορική 
και αντιπυραυλική άμυνα των αμερικανικών 
Patriot από τις Ηνωμένες Πολιτείες.

ΛΑΖΑΡΟΣ ΜΑΥΡ0Σ

ΕΙΡΗΣΘΩ

Αν δεν ανακοπεί ο Βλ. Πούτιν στην Ουκρανία,
Τουρκία, Κίνα, Ιράν, Β. Κορέα θα τον μιμηθούν

Όταν ο Γάλλος Πρόεδρος, Εμμανουέλ 
Μακρόν, προειδοποιούσε πριν από 
μήνες ότι αυταρχικά κράτη αναδύονται 
σε διάφορες περιοχές του κόσμου και 

συνιστούν εφιαλτική απειλή για τα δημοκρατικά 
καθεστώτα, τα ανθρώπινα δικαιώματα και το κράτος 
δικαίου, ελάχιστοι τον έλαβαν υπόψη. Οι εξελίξεις 
στην Ουκρανία μετά τη ρωσική εισβολή, τον περ. 
Φεβρουάριο, και οι προειδοποιήσεις του Ρώσου 
Προέδρου ότι δεν αποκλείει χρήση πυρηνικών 
όπλων κατά των Ουκρανών, φέρνουν ξανά στην 
επιφάνεια δύο σημαντικά ιστορικά γεγονότα: Την 
κρίση των πυραύλων της Κούβας και παλαιότερα 
την αρπαγή της Τσεχοσλοβακικής Σουδητίας από 
τον Χίτλερ.

Η κρίση των πυραύλων της Κούβας ήταν 
μία αντιπαράθεση διάρκειας 13 ημερών (15-
28/10/1962) μεταξύ των Η.Π.Α. και της Σοβιε-
τικής Ένωσης εξαιτίας σοβιετικών βαλλιστικών 
πυραύλων που αναπτύχθηκαν στην Κούβα. Το 
ηγετικό ανάστημα που επέδειξαν ο Αμερικανός 
Πρόεδρος, Τζον Κένεντι, και ο Γ.Γ. του Κομμου-
νιστικού Κόμματος της ΕΣΣΔ, Νικίτα Χρουστσόφ, 
καθώς και η ψυχραιμία και η εκατέρωθεν υπο-
χωρητικότητα, οδήγησαν σε συμβιβασμό. 

Στην αντίπερα όχθη, είναι η περίπτωση της 
Τσεχοσλοβακικής Σουδητίας. Στις  20/2/1938, 
σε λόγο που εκφώνησε στο Ράιχσταγκ, ο Χίτλερ 
ισχυρίστηκε ότι είναι ανάγκη να προστατευθούν 10 
εκατομμύρια Γερμανοί που βρίσκονταν στα σύνορα 
του Ράιχ, δηλ. στην Αυστρία και Τσεχοσλοβακία 
(Σουδητία). Στις 12 Μαρτίου ο γερμανικός στρατός 
εισέβαλε αμαχητί στην Αυστρία. Στη συνέχεια ο 
Χίτλερ στράφηκε προς την Τσεχοσλοβακία, όπου 
υπήρχαν 3 εκατομμύρια Γερμανοί Σουδήτες. Τον 
Μάιο, αφού υποκίνησε τη Σουδητική κρίση, εξήγ-
γειλε και την κατάληψη της Τσεχοσλοβακίας

Σήμερα, οι ΗΠΑ έχουν έναν γηραλέο Πρόεδρο 
και η Ρωσία έναν απρόβλεπτο ηγέτη με αυτοκρα-
τορικές φιλοδοξίες, που επισείει τον μπαμπούλα 
χρήσης πυρηνικών επειδή υποτίμησε την αντίστα-
ση των Ουκρανών και δεν προέβλεψε τη μαζική, 
πρωτοφανή στρατιωτική βοήθεια των Δυτικών 
στους Ουκρανούς. Εμφανώς, τα σχέδιά του για 
έλεγχο της Ουκρανίας φαίνεται να αποτυγχάνουν 
και η προσάρτηση τεσσάρων περιοχών της χώρας 
καταδικάζεται απ’ όλα τα δημοκρατικά κράτη. 

Ο Πρόεδρος Μπάιντεν, σε πρόσφατη δήλωσή 
του, επισήμανε ότι, για πρώτη φορά, μετά την κρίση 
των πυραύλων της Κούβας, αντιμετωπίζουμε το 
φάσμα ενός πυρηνικού Αρμαγεδδώνα. Τον τελευταίο 
καιρό πολλοί Δυτικοί αναλυτές επιχειρούν να… 
εξερευνήσουν το μυαλό του Ρώσου Προέδρου, 
πώς σκέφτεται και ποιες είναι οι πιθανές αποφάσεις 
του. Όμως αυτές είναι ξεκάθαρες εδώ και χρό-
νια, ιδιαίτερα μετά την περιώνυμη ομιλία του στη 
Διάσκεψη Ασφαλείας στο Μόναχο (10/2/2007). 

Ο Πούτιν, τότε, κατηγόρησε τις Ηνωμένες Πο-
λιτείες για πρόκληση μιας νέας κούρσας πυρη-
νικών εξοπλισμών και την επέκταση του ΝΑΤΟ 
στην Ευρώπη, προς Ανατολάς, μέχρι τα πρόθυρα 
της Ρωσίας και ότι καθιστούσε τη Μέση Ανατολή 
πιο ασταθή. Ο Πούτιν ισχυρίστηκε επίσης ότι η 
Ουάσιγκτον αγνόησε τα Ηνωμένα Έθνη και στη-
ρίχθηκε στη μονομερή χρήση βίας. Η ρωσική 
εισβολή στην Ουκρανία αναρρίπισε νέο Ψυχρό 
Πόλεμο Δύσης-Ρωσίας, ο οποίος δεν περιορίζεται 
σε στρατιωτική αντιπαράθεση, δι’ αντιπροσώπων, 
αλλ’ επεκτείνεται στον έλεγχο ενεργειακών και 
άλλων πλουτοπαραγωγικών υλών και πολύτι-
μων μετάλλων, χρήσιμων στην τεχνολογία. Και, 
φυσικά, ποιος θα είναι ο νέος σερίφης στο άναρχο 
διεθνές σύστημα.

Η ρωσική εισβολή στην Ουκρανία και ο συνεχι-
ζόμενος πόλεμος με την αναζωπύρωση του Ψυχρού 
Πολέμου, που δεν αποκλείεται να μετεξελιχθεί 
και σε πυρηνικό, έχει και άλλες, ανησυχητικές 
ή και εφιαλτικές παραμέτρους και προεκτάσεις, 
που αφορούν αμεσότατα την Ελλάδα και ειδικά 
την Κύπρο. Η πολιτική του Ρώσου Προέδρου και 
οι ενεργειακοί εκβιασμοί του, ειδικά προς την 
Ευρώπη, οι δυστυχείς Ουκρανοί που γίνονται 
βορά στην αντιπαράθεση Δύσης-Ρωσίας, ο εξευ-
τελισμός του Διεθνούς Δικαίου και η βάναυση, 
βάρβαρη παραβίαση ανθρωπίνων δικαιωμάτων 
χωρίς σοβαρές επιπτώσεις στον θύτη, τα εγκλή-
ματα κατά της ανθρωπότητας, ενθαρρύνουν και 
άλλα αυταρχικά καθεστώτα να μιμηθούν και να 
ενεργήσουν ανάλογα. 

Δεν είναι τυχαία η επιλογή του χρόνου από την 
Τουρκία της μεθοδευμένης ανακίνησης της ανα-
γνώρισης του κατοχικού εκτρώματος από τη Ρωσία 
ή και άλλα, κυρίως τουρκογενή ή μουσουλμανικά 
κράτη. Ο Τούρκος Πρόεδρος, κατ’ επανάληψιν  
έχει θέσει το ζήτημα στον Πούτιν, ο οποίος τον 
αναβαθμίζει σε ενεργειακό διαμετακομιστή προς 
την Ευρώπη, δηλ. έναν νέο εκβιαστή σε θέματα 
ενέργειας και όχι μόνο. Ο Ερντογάν αποδεικνύει 
καθημερινά ότι δεν σέβεται το Διεθνές Δίκαιο, 
πετά στον κάλαθο των αχρήστων τις εκκλήσεις 
της Ευρώπης να έχει σχέσεις καλής γειτονίας και 
ασκεί επιθετική-κατακτητική πολιτική εναντίον 

γειτονικών χωρών.
Πώς θα αντιδράσει η εν πολλαίς αμαρτίαις 

και ανομίαις Δύση και ειδικά οι εταίροι μας, αν 
λίγους μήνες πριν από τις τουρκικές εκλογές του 
Ιουνίου 2023, ο Ερντογάν προσαρτήσει τα κατε-
χόμενα εδάφη της Κυπριακής Δημοκρατίας; Τι θα 
πράξουν οι ΗΠΑ αν η Κίνα δράσει στρατιωτικά 
κατά της Ταϊβάν, που θεωρεί αναπόσπαστο τμήμα 
της κινεζικής επικράτειας; Θα την αποτρέψουν… 
πυρηνικά; Πώς ενεργεί η Δύση και οι Ευρωπαίοι 
στην απαίτηση του Ιράν να αποκτήσει πυρηνικά 
ενώ τώρα προμηθεύει και με drones τις ρωσικές 
δυνάμεις για να σκοτώνουν Ουκρανούς; Πώς η 
Δύση θα αντιμετωπίσει τον παρανοϊκό δικτάτο-
ρα της Βόρειας Κορέας; Αν αφεθεί ο Πούτιν να 
επιτύχει στην Ουκρανία, θα ανοίξει διάπλατα ο 
δρόμος για όλα τα αυταρχικά καθεστώτα όπως 
και τρομοκρατικές οργανώσεις να μιμηθούν τον 
Ρώσο διδάξαντα. 

Ποιος θα εμποδίσει τον Πούτιν να καταλάβει 
τη Μολδαβία, ξανά την Πολωνία και τις Βαλτι-
κές χώρες ή να επιτεθεί στη Φινλανδία; Ποιος θα 
εμποδίσει την Τουρκία να καταλάβει ολόκληρη 
την Κύπρο και νησιά του Αιγαίου ή να καταλάβει 
και άλλα τμήματα της Συρίας και του Ιράκ; Μόλις 
τις προάλλες ο ΓΓ του ΚΚ της Κίνας δήλωσε ότι θα 
κάνουν τα πάντα ώστε η Ταϊβάν να επιστρέψει στην 
Κίνα. Ποιος θα εμποδίσει τρομοκρατικές οργανώ-
σεις να εκμεταλλευτούν το χάος και την αναρχία 
και να σπείρουν τον τρόμο και τον θάνατο; Και 
ποιος θα ανακόψει τον Βορειοκορεάτη δικτάτορα 
να πλήξει με πυρηνικά την Ιαπωνία, που ήδη 
επανεξοπλίζεται, ή να επιτεθεί στη Νότια Κορέα; 

Στις διεθνείς και διακρατικές σχέσεις υπάρχουν 
οι όροι «ανάσχεση» και «αποτροπή». Ουσιαστικά 
αναφέρονται στον ίδιο παρονομαστή: Ισχύς! Οι 
κυβερνήσεις της Κυπριακής  Δημοκρατίας αυτήν 
ΟΦΕΙΛΑΝ να αποκτήσουν πριν από 50 χρόνια. 
Μόλις τώρα άρχισαν να αντιλαμβάνονται ότι, την 
κρίσιμη στιγμή, κανείς δεν θα πολεμήσει για μας. 
Και, φυσικά, κανένα σοβαρό κράτος δεν  εμπι-
στεύεται την ασφάλειά του σε ξένους. Με ραγιάδες, 
όμως, και τουρκοφοβικούς ηγέτες, που γλείφουν 
με ΜΟΕ και τρέμουν τον κατακτητή, αυτός ο τόπος 
έχει ζοφερό μέλλον: Την τουρκοποίηση. 

ANTIΣΤΑΣΕΙΣ ΣΑΒΒΑΣ ΙΑΚΩΒΙΔΗΣ

Η διαθεσιμότητα και
το δημόσιο συμφέρον

Η εκτεταμένη των ημερών αλλά 
και αναγκαία δημόσια συζή-
τηση για ενημέρωση περί το 
θέμα της δυνατότητας να τεθεί 

ένας δημόσιος υπάλληλος σε υποχρεωτική 
απομάκρυνση από τα καθήκοντα του, με 
απόφαση για διαθεσιμότητα, δημιούργησε 
σύγχυση στην κοινή γνώμη και πρόσθετα 
ερωτήματα. Τούτο γιατί η συζήτηση πα-
ρέμεινε ουσιαστικά στα καθιερωμένα και 
επιφανειακά ότι, δηλαδή, δεν αποτελεί 
τιμωρία, ούτε ανατρέπει το τεκμήριο της 
αθωότητας και γίνεται μόνο για να διευ-
κολυνθεί το έργο της διερεύνησης ενός 
ενδεχόμενου ποινικού ή πειθαρχικού 
αδικήματος, άρα κάθε διαθεσιμότητα 
εξυπηρετεί το δημόσιο συμφέρον.

Από την όλη συζήτηση δεν αποδόθηκε 
η δέουσα σημασία στο ότι η επίκληση 
του δημόσιου συμφέροντος γενικά, μη-
χανικά και αόριστα δεν αρκεί. Αντίθετα, 
ως κρίθηκε από τη δικαιοσύνη, «…η 
επίκληση του δημόσιου συμφέροντος 
πρέπει να εξειδικεύεται και δεν αρκεί 
η γενική αναφορά σ’ αυτό». Μάλιστα, 
από το 1993 η πλήρης Ολομέλεια του 
Ανωτάτου Δικαστηρίου τόνισε, προφανώς 
δεσμευτικά για κάθε διοικητικό όργανο, 
ότι η απλή επίκληση του δημοσίου συμ-
φέροντος δεν αποτελεί αιτιολογία αλλά 
απαιτείται για να προσφέρει στήριξη σε 
κάθε ανάλογη διοικητική απόφαση, να 
«συγκεκριμενοποιείται» με αναφορά σε 
περιστατικά που θα αποκαλύπτουν τον 
συλλογισμό του οργάνου και θα επι-
τρέπει δικαστικό έλεγχο περί το εάν 
υπήρξε ή όχι νόμιμη στάθμιση όλων 
των δεδομένων. Άλλωστε, όπως τονί-
στηκε, η «εξειδίκευση του δημόσιου 
συμφέροντος επιβάλλεται και ως προ-
στασία των εννόμων συμφερόντων του 

επηρεαζομένου», ιδιαίτερα με βάση και 
τα όσα θέτει ο επηρεαζόμενος, ασκώντας 
το δικαίωμά του για να ακουστεί πριν 
ληφθεί το διοικητικό αυτό μέτρο. 

Συνεπώς όταν η Αρμόδια Αρχή ζητά 
από την ΕΔΥ τη διαθεσιμότητα κάποιου 
Λειτουργού, δεν είναι αρκετό ή νόμιμο 
να αποφασίζεται μηχανικά ή δέσμια 
απλή αποδοχή του αιτήματος εάν οι 
πληροφορίες που τέθηκαν υπόψη της 
ΕΔΥ, εξ αντικειμένου δημιουργούν 
αδυναμία προσδιορισμού του δημόσιου 
συμφέροντος. Σε τέτοια περίπτωση δεν 
πρέπει να διατάσσεται η διαθεσιμότητα 
μηχανικά ως πάγια συνήθεια, γιατί ήδη 
κρίθηκε από το Δικαστήριο ότι μια τέτοια 
αοριστία είναι «καταφανώς παράνομη». 
Άλλωστε κρίθηκε επίσης δικαστικά ότι 
ενίοτε το δημόσιο συμφέρον δεν εξυπη-
ρετείται πάντα με τη διαθεσιμότητα, ενώ 
παράλληλα μπορεί να έχει «μειωτικό, 
προσβλητικό και δυσφημιστικό χαρα-
κτήρα για το πρόσωπο του επηρεαζό-
μενου και την ιδιότητά του» όταν γίνεται 
ως συγκαλυμμένη περίπτωση αλλότριου 
μη νόμιμου σκοπού ή καταδίωξη. Τού-
το, αντίθετα και προς το Άρθρο 35 του 
Συντάγματος, που επιβάλλει σε καθεμία 
από τις τρεις εξουσίες του Συντάγματος 
(Εκτελεστική, Νομοθετική και Δικαστική) 
το καθήκον να διασφαλίζουν την «αποτε-
λεσματική εφαρμογή των ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων».

Συνεπώς και η διαθεσιμότητα ως με-
ταβολή στα υπηρεσιακά δικαιώματα και 
καθήκοντα ενός δημόσιου λειτουργού 
είναι θέμα εκπλήρωσης καθήκοντος για 
νόμιμη ενέργεια και προφανώς η συ-
γκεκριμενοποίηση των λόγων δημοσίου 
συμφέροντος επιβεβαιώνει την έννοια 
του Κράτους Δικαίου.

ΑΝΔΡΕΑΣ Σ. ΑΓΓΕΛΙΔΗΣ, 
δικηγόρος - πρώην βουλευτήςΘΕΣΗ
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Κατά καιρούς ο Πρόεδρος Αναστασι-
άδης εκτοξεύει διάφορες αχρείαστες 
ατάκες, οι οποίες προκαλούν μικρές 
ή μεγάλες θύελλες. Το πράττει ενίοτε 
εν τη ρύμη του λόγου, ενίοτε πάνω 
στην έξαψη της στιγμής και ενίοτε σε 
μια προσπάθεια να κάνει χιούμορ. 
Στην τελευταία κατηγορία ενέταξε ο 
ίδιος την πρόσφατη ατάκα του, που 
συζητήθηκε έντονα, στο πλαίσιο ομι-
λίας του στο φιλανθρωπικό δείπνο 
του Μελάθρου Αγωνιστών, στην 
Παλώδια. Απευθυνόμενος στο ΔΣ 
του Μελάθρου, είπε: «Θέλω να σας 
βεβαιώσω ότι, ανεξάρτητα του ποιος 
θα είναι ο Πρόεδρος, δεδομένου ότι, 
όπως διαφαίνεται, θα είναι ένας εκ 
των τριών συνεργατών μου, θα έχω 
την επιρροή έτσι ώστε αυτή η αγάπη 
να μεταλαμπαδευτεί και να συνεχί-
σει κατά τον ίδιο τρόπο η κρατική 
συμπαράσταση».
Μετά τον σάλο που προκλήθηκε, ο 
ίδιος εξήγησε (τρεις ημέρες αργότε-
ρα) ότι τελικά ήταν ένας... αστεϊσμός. 
Αμάν! Όχι τέτοιου είδους αστεϊ-

σμούς, στη βράση της προεκλογικής 
περιόδου, κύριε Πρόεδρε. Διότι 
δίνετε αφορμή για περιττές αντι-
παραθέσεις, για παρεξηγήσεις, για 
παρερμηνείες. Ήταν ένας αστεϊσμός 
μεν, ατυχής δε. Και άτοπος και αδι-
καιολόγητος. 
Πρώτα-πρώτα, έστω και 
ως αστεϊσμός, είναι 
υποτιμητικό για τους 
τρεις υποψηφίους να 
προδικάζει ο απερ-
χόμενος Πρόεδρος 
ότι, περίπου, θα τους 
έχει στο τσεπάκι.
Ειδικά για τον Ανδρέα 
Μαυρογιάννη, ο οποίος 
επιχειρεί με κάθε τρόπο να 
αποστασιοποιηθεί από τη διακυ-
βέρνηση Αναστασιάδη, η ατάκα του 
Προέδρου ήταν κόκκινο πανί. Μα 
επιτρέπεται να πει ότι θα έχει επιρ-
ροή στον Μαυρογιάννη, αν εκλεγεί 
αυτός Πρόεδρος; Και τότε, ποια επιρ-
ροή θα έχει η... Εζεκία Παπαϊωάννου; 
Τώρα, θα μου πείτε, το γεγονός ότι το 

κύριο κόμμα της αντιπολίτευσης έχει 
για υποψήφιο έναν στενό συνεργάτη 
του απερχόμενου Προέδρου, τον 
οποίον το κόμμα πολεμά με κάθε 
τρόπο, είναι από μόνο του... ανέκδοτο.
Τέλος πάντων. Μια και ο Πρόεδρος 

του κράτους το έριξε στο 
καλαμπούρι, δικαιούται 

και μια σατιρική στήλη 
να διατυπώσει τα δικά 
της σκωπτικά σχόλια. 
Επινοήσαμε, λοιπόν, 
κάποιους συναφείς 
τίτλους που θα μπο-

ρούσαν να στεγάσουν 
την ατάκα του Προέ-

δρου:
«Ουσιαστικά, πάει... για τρίτη 

θητεία ο Νίκαρος»!
«Ο Νίκαρος και οι... τρεις σωματοφύ-
λακές του».
«Ο Πρόεδρος φεύγει, η... σκιά του 
μένει στον Λόφο».
«Νέος πιθανός Πρόεδρος ο... Νίκα-
ρος Χριστοδουλίδης»!

ΜΠΟΞΕΡ

Άντε, όσοι πήρατε, πήρατε. Ο Πρόε-
δρος το ξεκαθάρισε. Από την πρώτη 
Νοεμβρίου δεν θα γίνονται δεκτά 
νέα αιτήματα, που θα μπορούσαν να 
εκτροχιάσουν τον Προϋπολογισμό 
του κράτους. Αυτό, βεβαίως, γίνε-
ται λόγω του ότι εισερχόμαστε στο 
τελευταίο τρίμηνο της προεκλογικής 
περιόδου και πολλοί είναι εκείνοι 
που σουρουντίζονται να υποβάλουν 
αιτήματα και να τα διεκδικήσουν και 
με δυναμικούς τρόπους.
Ανέκαθεν οι προεκλογικές περίοδοι 

προσφέρονταν για να λειτουργεί 
ένα... λαϊκό παζαράκι, όπου τα κόμ-
ματα συναγωνίζονταν σε προσφορές 
προς διάφορες επαγγελματικές 
τάξεις και προς όσους περνούσαν 
έξω από τη Βουλή και έπαιζαν 
την πουρού τους. Από την πρώτη 
Νοεμβρίου, όσες πουρούδες και 
να παίξουν έξω από το Προεδρικό, 
ο Νίκαρος δεν πρόκειται να τις 
ακούσει. Ευτυχώς ο Πρόεδρος δεν 
ακολούθησε το δόγμα «αν πας καλύ-
τερα στην οικονομία απ’ ό,τι ήλπιζες, 

δώστα όλα για να πας καλύτερα... 
στις επόμενες εκλογές».
Ούτως ή άλλως, ο κ. Αναστασιάδης 
δεν διεκδικεί νέα θητεία, οπότε και 
να δυσαρεστήσει κάποιες επαγ-
γελματικές ή άλλες τάξεις, δεν θα 
έχει κανένα κόστος. Δεν ξέρω αν το 
οποιοδήποτε κόστος μεταφερθεί... 
στον Αβέρωφ, ως πρόεδρο του 
κυβερνώντος κόμματος.
Θυμίζουμε ότι μορατόριουμ στην 
ικανοποίηση αιτημάτων κατά την 
προεκλογική περίοδο είχε εισαγάγει 

και ο αείμνηστος Γλαύκος Κληρί-
δης, ενώ και ο αείμνηστος Τάσσος 
Παπαδόπουλος είχε θέσει όρια στην 
κυβερνητική παροχολογία, λέγοντας 
χαρακτηριστικά: «Πρέπει να μετρού-
με ώσπου φθάνει το πάπλωμα».
Φαντάζομαι ότι η κυβερνητική από-
φαση, να μη γίνονται δεκτά αιτήματα 
από την πρώτη Νοεμβρίου, δεν δε-
σμεύει τους προεδρικούς υποψηφί-
ους, οι οποίοι έχουν την ευχέρεια να 
εμφανίζονται χουβαρντάδες και να 
υπόσχονται ικανοποίηση αιτημάτων 

εάν ανέλθουν στον Λόφο του Προε-
δρικού. Απ’ εκεί και πέρα είναι θέμα 
προσωπικής αξιοπιστίας εάν θα 
υλοποιήσουν κιόλας τις υποσχέσεις 
τους σε περίπτωση εκλογής τους.
Έχουμε, όμως, και μιαν απορία. Μαζί 
με το μορατόριουμ στην ικανοποίηση 
προεκλογικών αιτημάτων από την 
πρώτη Νοεμβρίου, η Κυβέρνηση θα 
βάλει φραγμό και στις... προσλήψεις 
και προαγωγές ημετέρων, μέχρι την 
ημέρα της ττενέκκας; Απλώς ρωτάμε...

ΜΠΟΞΕΡ

Της Κυριακής
23.10.2022

Εξ Απορρήτων

Βύρα... τις 
άγκυρες!

Βλέποντας στα τηλεοπτικά δελτία 
εκείνες τις νέες πλημμύρες στη 
Λάρνακα, φαντάστηκα τον Δή-
μαρχο της πόλης, Ανδρέα Βύρα, 
να επιβαίνει σε... πλεούμενο, σε 
κεντρική περιοχή της πόλης και 
να δίνει το παράγγελμα «Βίρα (ή 
καλύτερα... Βύρα) τις άγκυρες και 
αποπλεύσαμε για... Καμάρες»! 
Κάπου εκεί, στις Καμάρες, ίσως 
θα μπορούσε να κατασκευαστεί 
και μια δεύτερη... μαρίνα. 
Είναι γεγονός ότι πλημμύρες 
είχαμε και έχουμε και σε άλλες 
πόλεις, αλλά φαίνεται ότι η φήμη 
της Λάρνακας ως πόλης του... 
Κατακλυσμού, προσελκύει τους 
περισσότερους κατακλυσμούς 
του υδρομετεωρολογικού έτους. 
Οι Σκαλιώτες εξακολουθούν να 
πληρώνουν τις κακοτεχνίες, τις 
ανικανότητες των αρμοδίων, τις 
ανευθυνότητες και την απρονο-
ησία του παρελθόντος. Εξίσου 
αλήθεια, όμως, είναι ότι εδώ και 
κάποια χρόνια αντιμετωπίζει 
και η Κύπρος όλο και πιο συχνά 
ακραία καιρικά φαινόμενα, που 
φέρνουν πολύ μεγάλες ποσό-
τητες νερού μέσα σε λίγην ώρα, 
καθιστώντας την αντιμετώπιση 
των πλημμυρών εξαιρετικά 
δύσκολη.
Το 2011, όταν και πάλι είχε 
πλημμυρίσει η πόλη του Ζήνω-
να, καταγράφηκε μια ευφυής 
ατάκα περαστικού οδηγού, 
η οποία έμεινε στην ιστορία: 
«Να κατουρήσει ο στρούθος, 
πνίουνται ούλλοι»! Από τότε 
πολλοί στρούθοι κατούρησαν 
στη Λάρνακα και είχαμε μεγά-
λες πλημμύρες και το 2014 και 
το 2016. Τα τελευταία χρόνια 
έγιναν κάποια αντιπλημμυρι-
κά έργα, αλλά αποδείχθηκαν 
ανεπαρκή, όπως φάνηκε από 
τις νέες πλημμύρες. Ωστόσο, 
αν δεν εκτελούνταν και αυτά τα 
έργα, η κατάσταση σίγουρα θα 
ήταν χειρότερη. Για την οριστική 
επίλυση του προβλήματος των 
πλημμυρών στην πόλη των Φοι-
νικούδων, προγραμματίζονται 
νέα έργα, τα οποία αναμένεται να 
την οχυρώσουν αποτελεσματικά 
σε τρία χρόνια.
Μέχρι τότε, κύριε Βύρα μου, θα 
πρέπει να σκεφτείτε τρόπους 
να... αξιοποιήσετε τις πλημμύρες. 
Ας πούμε οργανώνοντας κάτι 
ανάλογο με το... Μεσαιωνικό 
Φεστιβάλ της Αγίας Νάπας. Με... 
γόνδολες α λα Βενετία να διασχί-
ζουν την πόλη σας! 

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Η ττενέκκα σαν τύμπανο πολέμου

Κάνεις αστεία στη βράση
των εκλογών;

Κλειστά αφτιά σε... πουρούδες

Φάουλ στο γήπεδο της Τσετίνκαγια

Οι τραγωδίες των τραγωδιών μας... 

Αλλάζουν προπονητές σαν τις φανέλες!

Είναι λυπηρό το φαινόμενο που 
εμφανίζεται στην Κύπρο τελευ-
ταίως. Δύο τα «κρούσματα», της 
μυθοπλασίας τραγωδιών.
Το πρώτο κρούσμα εμφανίστηκε το 
2015, με το βιβλίο για την πολύ-
παθη ζωή της Χαρίτας Μάντολες, 
με τίτλο «Ως αληθώς», για το οποίο 
έγραψα στη «Σημερινή» στις 22 
Μαΐου 2015, εκφράζοντας την αντί-
θεσή μου για τη μυθοπλασία μιας 
τέτοιας έκτασης τραγωδίας, μιας 
ολόκληρης οικογένειας, θύματος 
των Τούρκων βάρβαρων κατακτη-
τών και τους λόγους που θεώρησα 
ανεπίτρεπτο να μετατρέπονται οι 
τραγωδίες μας σε μυθιστορήματα. 
https://simerini.sigmalive.com/
article/2015/5/22/to-biblio-gia-te-
zoe-tes-kharitas-mantoles/
Το δεύτερο εμφανίστηκε πολύ 
πρόσφατα με ένα βιβλίο μυθο-
πλασίας, μυθιστορήματος, για 
την τραγωδία της εγκληματικής 
ενέργειας,ανατίναξης (με βόμ-
βα) του αεροπλάνου των Βρετανι-
κών Ευρωπαϊκών Αερογραμμών, 
που εκτελούσε την πτήση των 
Κυπριακών Αερογραμμών από 
Αθήνα-Λευκωσία στις 12 Οκτω-
βρίου 1967, “CY284”, και τη 

μαζική δολοφονία 66 ανθρώπων. 
Πληρώματος και επιβατών. Και 
ενόσω ο φάκελος της εγκληματι-
κής ενέργειας βρίσκεται ανοικτός 
από τη Βρετανική Μητροπολιτική 
Αστυνομία. Γιατί όσα χρόνια και αν 
περάσουν, οι φάκελοι δολοφονιών 
δεν κλείνουν ποτέ. Και όταν πα-
ράλληλα κυκλοφόρησαν τα πέντε 
βιβλία του Βρετανού ερευνητή/
συγγραφέα Simon Hepworth με 
τεκμηριωμένες αποκαλύψεις για 
το παρασκήνιο της τραγωδίας... 
Η γνώμη μου (όπως και για το 
βιβλίο της Χ. Μάντολες) ισχύει και 
γι’ αυτήν τη μυθοπλασία. Πιστεύω 
ότι μόνο προς όφελος των ενό-
χων μπορούν να γέρνουν τέτοια 
μυθιστορήματα, δυστυχώς. Αργά 
ή γρήγορα, όμως, στην περίπτωση 
της πτήσης CY 284, όσο και να 
μην το θέλουν οι ένοχοι, ζωντανοί 
ή πεθαμένοι, είτε συγγενείς είτε συ-
νεργάτες είτε οποιοσδήποτε, τελικά 
η δικαιοσύνη θα αποδοθεί. Επιμέ-
νουμε γι’ αυτό τόσο οι συγγενείς 
των θυμάτων όσο και εμείς που 
ξεκινήσαμε την έρευνα αυτή με τις 
μέχρι σήμερα αποκαλύψεις μας...

Φανούλα Αργυρού
Λονδίνο 

Τους λυπάμαι πραγματικά τους 
προπονητές ποδοσφαίρου στην 
Κύπρο. Είναι η πιο πρόχειρη 
συτζιά του μαύρου και την πλη-
ρώνουν με τις πρώτες αποτυχίες 
της ομάδας. Το τελευταίο διάστημα 
είχαμε πάλι ηχηρές απολύσεις 
προπονητών και μάλιστα από τις 
δυο μεγάλες ομάδες της Λευκω-
σίας (και από τις μεγαλύτερες της 
παρανοϊκής νησίδας μας), την 
Ομόνοια και τον ΑΠΟΕΛ. Τελευ-
ταίος «φαγώθηκε» ο προπονητής 
της Ομόνοιας, Νιλ Λένον, ο άν-
θρωπος που μερικές μόνο μέρες 
προηγουμένως ίσως να πετύχαινε 
το απίστευτο, να φέρει ισοπαλία με 
την περίφημη Μάντσεστερ Γιου-
νάιτεντ, μέσα στο Ολντ Τράφορντ! 
Είχε προηγηθεί το «φάγωμα» του 
Σωφρόνη Αυγουστή από τον πά-
γκο του ΑΠΟΕΛ, ενός προπονητή 
που είχε παραλάβει μιαν ομάδα 
που κινδύνευε με υποβάθμιση και 
την έσωσε. Στη νέα ποδοσφαιρική 
περίοδο είχαμε επίσης αλλαγές 
προπονητών στον Απόλλωνα, την 
Ανόρθωση, την ΑΕΛ και άλλες 
τρεις ομάδες! Μόνο έξι έμειναν με 
τον ίδιο προπονητή, αλλά ας μην 
προδικάζουμε τίποτε, διότι έχουμε 
συμπληρώσει μόλις επτά αγωνι-
στικές.
Ωστόσο, αυτή είναι η μοίρα των 
προπονητών στην Κύπρο. Τους 
αλλάζουν σαν τα πουκάμισα (ή, 

αν προτιμάτε, σαν τις ιδρωμένες 
ποδοσφαιρικές φανέλες). 
Σε σύγκριση, όμως, με αυτό που 
γίνεται στον φούρπο, στην κυπρι-
ακή πολιτική σκηνή συμβαίνει 
το εντελώς αντίθετο. Κανένας... 
προπονητής δεν παραιτείται. Εν-
νοώ πολιτικός αρχηγός. Ή ακόμα 
και άλλο δημόσιο πρόσωπο που 
κατέχει ένα πόστο. Ρε δεν πάει να 
τρώει η ομάδα απανωτές ήττες και 
διασυρμούς; Δεν πάει να τον απο-
δοκιμάζουν οι οπαδοί; Ο προπο-
νητής κάνει πως δεν καταλαβαίνει 
και δεν εγκαταλείπει με τίποτε τη 
θέση. Εμφανίζει πάντα τις εκλογι-
κές ήττες ή τις άλλες αποτυχίες ως 
νίκες (υπό τις περιστάσεις) και δεν 
αναλαμβάνει τις ευθύνες του, τις 
οποίες συνήθως ρίχνει σε «υπονο-
μευτές» του έργου του. 
Δεν εισηγούμαστε να αλλάζουμε 
τους αρχηγούς των κομμάτων 
όπως οι ομάδες τους προπονητές, 
αλλά αναμένουμε από αυτούς 
να δείχνουν περισσότερη πολι-
τική ευθιξία και να παραιτούνται 
μόνοι τους μετά από κάθε πατα-
γώδη εκλογική ή άλλη αποτυχία. 
Δυστυχώς η δική μας πολιτική 
κουλτούρα θέλει τους πολιτικούς 
αρχηγούς και τα άλλα δημόσια 
πρόσωπα να πιστεύουν ότι η 
καρέκλα είναι... συνέχεια των 
οπισθίων τους.

ΜΠΟΞΕΡ

Όποτε ανοίξεις την τηλεόραση, 
πέφτεις πάνω σε έναν ή περισσό-
τερους υποψήφιους Προέδρους να 
μιλάνε. Σε ντιμπέιτ, σε πρωινάδικα, 
σε μεσημβρινάδικα, σε βραδινά, σε 
ελαφρές εκπομπές, σε σοβαρότερες 
εκπομπές, σε τοκ σόου, σε μεγάλους 
σταθμούς, σε μικρότερους σταθμούς. 
Διερωτώμαι πόση προεκλογική... 
«πίτσα» μπορεί να τρώει καθημερινά 
σε υπερβολικές ποσότητες ο τηλε-
θεατής-ψηφοφόρος, χωρίς να του 
κάθεται στο στομάχι.
Εν τω μεταξύ, το προεκλογικό κλίμα 
έχει στραβώσει και φαίνεται να 
έχουμε εισέλθει και σε φάση ξεκατι-
νιάσματος, με σοβαρούς υπαινιγμούς 
και ανοίκειες επιθέσεις σε προσωπι-
κό επίπεδο.
Άρχισε να πέφτει και λάσπη. Σε 
περιορισμένες ποσότητες τώρα, σε 

μεγαλύτερες ίσως αύριο. Και φυσικά 
κάτω από τη λάσπη είναι μοιραίο 
να θαφτεί και ο όποιος πολιτικός 
πολιτισμός.
Ήρεμα, παίδες! Πολιτικός πολιτισμός 
δεν σημαίνει ότι για χάρη της κα-
ρέκλας ρίχνουμε... καρέκλες ο ένας 
εναντίον του άλλου.
Έχουμε ενώπιόν μας ένα επανα-
λαμβανόμενο σκηνικό, όπου κατά 
κανόναν ο κάθε υποψήφιος, αντί 
να ξεκινήσει λέγοντας τις δικές του 
θέσεις και αναπτύσσοντας το δικό 
του όραμα, ξεκινά παραθέτοντας τις 
θέσεις των ανθυποψηφίων του, για 
να τις κατακεραυνώσει.
Συνήθως οι συζητήσεις οδηγούνται 
μακριά από την ουσία των θεμάτων 
που απασχολούν την κοινωνία και 
καταλήγουν σε διαγωνισμό ατάκας 
και εντυπώσεων.

Έχεις την αίσθηση ότι κάποιοι παίρ-
νουν την ττενέκκα και την χτυπάνε 
σαν να είναι... τύμπανο πολέμου. 
Για να προσελκύσουν την προσοχή 
των ψηφοφόρων, αλλά και για να 
καλύψουν, με τον θόρυβο, αυτά που 
προσπαθεί να πει ο αντίπαλος.
Από τα μέχρι στιγμής διάφορα 
ντιμπέιτ σχηματίσαμε την εικόνα ότι 

οι υποψήφιοι  παίζουνε κάτι σαν τον... 
«Ζίζιρον», το παραδοσιακό κυπριακό 
παιχνίδι του Πάσχα. Έχουνε βάλει 
στη μέση τον... Χριστοδουλίδη και 
τον βαράνε όλοι εναλλάξ. 
Αν ο απλός πολίτης δεν είχε ένα 
σωρό προβλήματα πάνω στο κεφάλι 
του, ίσως και να διασκέδαζε με αυτά 
που βλέπει. Αλλά πού τέτοιο κέφι;
Πρέπει, ταυτόχρονα, να σημειωθεί 
ότι, ενώ οι «παίκτες» μέσα στο γήπε-
δο προσπαθούν με κάθε τρόπο να 
φανατίσουν και τους οπαδούς πάνω 
στην κερκίδα, η προσπάθειά τους 
πάει του βρόντου.
Εκείνο, πάντως, που με τρομάζει 
είναι η προοπτική να φθάσει η προ-
εκλογική περίοδος στο τέλος της και 
να φθάσουν και τα πολιτικά μας ήθη 
στον πάτο τους... 

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Κύριε Ιωάννη μου, έτσι που πάνε 
οι Τούρκοι, δεν θα σας αφήσουνε 
τελικά χώρο στη νεκρή ζώνη για να 
τοποθετήσετε τα δικοινοτικά φωτο-
βολταϊκά σας. Τώρα κάνουνε έργα 
στο γήπεδο της Τσετίνκαγια, στη 
νεκρή ζώνη, με χρηματοδότηση της 
Τουρκίας, τις προάλλες ήτανε στη 
Δένεια και αύριο ποιος ξέρει πού θα 
απλώσουνε το πόδι τους.
Στο γήπεδο της Τσετίνκαγια, το 
οποίο φέρει τη χαρακτηριστική 
ονομασία «Ταξίμ» (Διχοτόμηση), 

μπήκαν μπουλντόζες με την άδεια 
της ΟΥΝΦΙΚΥΠ και χωρίς καν να 
ενημερωθεί η κυπριακή Κυβέρνη-
ση, για να κάνουν βελτιωτικά έργα 
με στόχο, όπως δήλωσε εκπρό-
σωπος της ειρηνευτικής δύναμης, 
τη χρησιμοποίηση του χώρου για 
ποδοσφαιρικές προπονήσεις. Θα 
τοποθετήσουνε, μάλιστα, και ψηλό 
τέλι, μπας και έρθει η μπάλα με 
καμιά στραβοκλοτσιά στις ελεύθερες 
περιοχές. Α, όλα κι όλα. Κανένα πύ-
ραυλο Typhoon, που τον δοκίμασαν 

προχτές, μπορεί να μας στείλουν απ’ 
εδώ οι Τούρκοι, αλλά με την μάππαν 
είναι πολύ προσεκτικοί, να μη μας... 
προκαλέσουν.
Ο «υπουργός εξωτερικών» του ψευ-
δοκράτους, Ταχσίν Ερτουγρούλο-
γλου, δήλωσε ότι προχώρησαν στα 
έργα στο γήπεδο της Τσετίνκαγια, 
αφού προηγουμένως συνεννοήθη-
καν με τον επικεφαλής της ΟΥΝΦΙ-
ΚΥΠ, Κόλιν Στιούαρτ. Αυτός ο Κόλιν 
δεν ξέρω τι ρόλο παίζει, αλλά, όπως 
αποδείχθηκε και με το γήπεδο της 

Τσετίνκαγια, δεν είναι ακριβοδίκαι-
ος... διαιτητής, ως όφειλε. Προσποιεί-
ται ότι δεν βλέπει τα σκληρά φάουλ 
της τουρκικής πλευράς (για παρά-
δειγμα με τις αφόρητες προκλήσεις 
της στην κατεχόμενη Αμμόχωστο), 
σφυρίζει φάλτσα με τη συνεχή προ-
σπάθειά του να αναδείξει την δήθεν 
απομόνωση των Τουρκοκυπρίων 
και επιχειρεί να βρει και φόρμουλα 
συνεννόησης με την ψευδοομάδα 
των κατεχομένων, με βάση την 
αξίωσή της να έρχεται σε απευθείας 

συνεννόηση μαζί της για τα θέματα 
που αφορούν την ΟΥΝΦΙΚΥΠ.
Η Κυβέρνησή μας είναι ενοχλημένη 
με την τροπή που πήρε το θέμα του 
γηπέδου της Τσετίνκαγια, αλλά δεν 
θα χαλάσει και τον κόσμο. Διότι θα 
πούνε στον κ. Κασουλίδη τα Ηνω-
μένα Έθνη: «Εδώ, πρότεινες νομιμο-
ποίηση του παράνομου αεροδρο-
μίου της Τύμπου και δημιουργείς 
θέμα για το γρασίδι που θα φυτευτεί 
σε ένα γήπεδο»;

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ
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